
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 10623
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Α. Κουτσούµπα, σελ.

10639
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Κουνουπιδιανών Χανίων,
το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Πολύγυρου Χαλκιδικής, το 1ο Γυµνά-
σιο Χαλκηδόνας Θεσσαλονίκης, το Γυµνάσιο Αριστοτέλειο
Κολέγιο Θεσσαλονίκης και φοιτητές από το Πανεπιστήµιο
Λέιντεν της Ολλανδίας, σελ. 10632, 10639, 10642, 10658,
10667

4. Ανακοινώνεται ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβου-
λευτικής Δεοντολογίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτή-
σεις της Εισαγγελικής Αρχής για τη χορήγηση άδειας
άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών, σελ. 10632

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10634, 10635, 10641,
10645, 10655, 10656, 10657, 10658, 10659, 10660, 10661,
10666, 10667, 10668, 10669

6. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 10637, 10638, 10659,
10660

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 3406 έως 3450,

σελ. 10623 - 10625
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

10625 - 10630
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά

µε την κατάσταση στο χώρο του ποδοσφαίρου, σελ. 10631
β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-

µατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη χωροθέτηση του σηµείου
πόντισης του καλωδίου για την ενεργειακή διασύνδεση της
Κρήτης µε την ηπειρωτική Ελλάδα, σελ. 10632

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τις ρυθµίσεις δια-
θεσιµότητας - κινητικότητας εργαζοµένων σε δοµές του ΕΣΥ
µε σκοπό την "κατεπείγουσα" ενίσχυση της ιδιωτικής επιχει-
ρηµατικότητας, σελ. 10635

δ) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Πρόνοιας:

i) σχετικά µε την ιατροφαρµακευτική και νοσοκοµειακή κά-
λυψη των ανέργων από την Ναυπηγοεπισκευαστική Ζώνη Πε-
ράµατος, σελ. 10638

ii) σχετικά µε την ασφάλιση των µηχανικών, τις εισφορές
και την ασφαλιστική ενηµερότητά τους, σελ. 10639

iii) σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στο
Πρόγραµµα "Βοήθεια στο Σπίτι (Π.Β.Σ.)", σελ. 10641

ε) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τις οφειλές
της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας προς την
Ελλάδα και την υπογραφή Συνθήκης Ειρήνης µεταξύ Ελλά-
δας - Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας, σελ.
10644

4. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης προς τον Υπουργό
Εξωτερικών πενήντα Βουλευτών του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς, σχετικά µε το ζήτηµα της καταστροφής
των χηµικών όπλων της Συρίας στη θαλάσσια περιοχή της
Μεσογείου, σελ. 10647 - 10669

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Κατάθεση σχεδίων νόµων:
α) Οι Υπουργοί Πολιτισµού και Αθλητισµού, Οικονοµικών,

Παιδείας και Θρησκευµάτων, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας
του Πολίτη, Ναυτιλίας και Αιγαίου και ο Αντιπρόεδρος της
Κυβέρνησης και Υπουργός Εξωτερικών κατέθεσαν σχέδιο
νόµου «Κύρωση του Πρωτοκόλλου µεταξύ της Κυβέρνησης
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµο-
κρατίας της Τουρκίας για την παρεµπόδιση και πρόληψη της
παράνοµης εισαγωγής, εξαγωγής, διακίνησης και µεταβίβα-
σης κυριότητας πολιτιστικών αγαθών», σελ. 10655

β) Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστι-
κότητας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Πρόσβαση στη
δραστηριότητα των πιστωτικών ιδρυµάτων και προληπτική
εποπτεία πιστωτικών ιδρυµάτων και επιχειρήσεων επενδύ-
σεων (ενσωµάτωση της οδηγίας 2013/36/ΕΕ), κατάργηση του
ν. 3601/2007 και άλλες διατάξεις», σελ. 10662

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ Γ. , σελ. 10623 - 10644
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 10644 - 10659
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 10659 - 10669

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 10657, 10658, 10666
ΓΛΕΖΟΣ Ε. , σελ. 10666
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 10634, 10635
ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ Γ. , σελ. 10634, 10635, 10641, 10645
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 10655, 10656, 10657, 10658
ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ Δ. , σελ. 10667
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 10656, 10668
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 10634, 10635
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 10660
ΠΕΤΡΑΚΟΣ Α. , σελ. 10656 
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 10659, 10660, 10661, 

10666, 10667, 10668, 
10669

ΦΟΥΝΤΑ Ν. , σελ. 10641

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 10659, 10660
ΖΑΧΑΡΙΑΣ Κ. , σελ. 10637, 10638
ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ Γ. , σελ. 10637
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 10660
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 10660

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 10631, 10632
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 10632, 10633, 10634
ΖΑΧΑΡΙΑΣ Κ. , σελ. 10635, 10636
ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ Γ. , σελ. 10643
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 10641, 10643
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 10638, 10639, 10640, 
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10641, 10642, 10643
ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ Δ. , σελ. 10644, 10645
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 10638, 10639
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 10644, 10645
ΜΠΕΖΑΣ Α. , σελ. 10635, 10637, 10638
ΠΑΝΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 10631
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ Α. , σελ. 10632, 10634
ΦΟΥΝΤΑ Ν. , σελ. 10639, 10640

Δ. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 10649, 10650
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 10666
ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ Ο. , σελ. 10661
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 10656, 10657, 10659
ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ Μ. , σελ. 10660
ΓΛΕΖΟΣ Ε. , σελ. 10666
ΔΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ Κ. , σελ. 10663, 10664
ΔΙΑΚΑΚΗ Μ. , σελ. 10652
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 10648, 10663
ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ Δ. , σελ. 10653, 10654, 10655, 

10664, 10665, 10666, 
10667, 10668, 10669

ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 10655, 10656, 10657, 
10664, 10667, 10668, 
10669

ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 10647, 10655, 10662, 10668
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 10658
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 10658, 10659
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 10651
ΠΕΤΡΑΚΟΣ Α. , σελ. 10651, 10652
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 10668
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 10661



Αθήνα, σήµερα στις 11 Απριλίου 2014, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΚΑΛΑΝΤΖΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 10-4-2014
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΚE’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
10 Απριλίου 2014, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµου:

1) «Επείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Εσωτε-
ρικών».

2) «Εκλογή των µελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
άλλες διατάξεις».

3) «Διαδικασία Οριοθέτησης και ρυθµίσεις θεµάτων για τα
υδατορέµατα – ρυθµίσεις Πολεοδοµικής νοµοθεσίας και άλλες
διατάξεις». 

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Ανδρέα Ξανθό, Βου-
λευτή Ρεθύµνης, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
3406) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΔΙΟΝΥΣΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ

κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά την ανεξέ-
λεγκτη διάθεση βιοµηχανικών αποβλήτων σε περιοχή περιφερει-
ακά του αεροδροµίου Ανδραβίδας.

Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη 
3407) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΔΙΟΝΥΣΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ

κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σύµφωνα µε το οποίο η πα-
ραλία των Σαβαλίων του Νοµού Ηλείας έχει µετατραπεί σε πίστα
αυτοσχέδιων αυτοκινητιστικών αγώνων.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
3408) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο προϊστάµενος της περιφερει-
ακής υπηρεσίας του Οργανισµού Περίθαλψης Ασφαλισµένων
Δηµοσίου (ΟΠΑΔ) του Νοµού Ηρακλείου  παραθέτει τις απόψεις
του σχετικά µε τη διατήρηση της οικείας περιφερειακής υπηρε-
σίας στο Ηράκλειο ως ανεξάρτητο τµήµα του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ.

Παιδείας και Θρησκευµάτων

3409) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Κασπίρη Δέσποινα  καλεί τις
αρµόδιες αρχές να επαναφέρει το µέτρο του 10% των αποφοί-
των που ήταν υποψήφιοι το 2012, κρίνοντας επιτακτική την επα-
ναφορά του.

Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
3410) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ)

ΜΑΡΙΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Επαγγελµατικό Επι-
µελητήριο Αθηνών εκφράζει τη διαµαρτυρία του για την άρση
της υποχρεωτικής εγγραφής των επιχειρήσεων στα Επιµελητή-
ρια από το 2015 και επισηµαίνει την ανάγκη διατήρησης του Επι-
µελητηριακού Θεσµού.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
3411) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ)

ΜΑΡΙΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Ιδιοκτητών Κέντρων Ξένων Γλωσσών θέτει συγκεκρι-
µένα ερωτήµατα σχετικά µε το ζήτηµα της επάρκειας
διδασκαλίας ξένων γλωσσών και αιτείται την άµεση ενηµέρωσή
του και την παρουσία του σε ενδεχόµενη συζήτηση θεσµοθέτη-
σης των κριτηρίων.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
3412) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙ-

ΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ελληνική Συνοµοσπον-
δία Γονέων και Κηδεµόνων Γερµανίας παραθέτει τα προβλήµατα
που προκύπτουν στα παιδιά των οµογενών κατά την εισαγωγή
τους στην ελληνική Τριτοβάθµια Εκπαίδευση και αιτείται τη δι-
ευθέτηση αυτών.

Υγείας
3413) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Φαρµακευτικός Σύλλογος Αιγια-
λείας στρέφεται εναντίον των νέων αποφάσεων που πάρθηκαν
για το φαρµακευτικό σύστηµα της Ελλάδας.

Υγείας
3414) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία ο Δήµος Λέσβου επισηµαίνει την ανάγκη
άµεσου διορισµού των µελών του διοικητικού συµβουλίου του
Γενικού Νοσοκοµείου Μυτιλήνης.

Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
3415) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Νικητάκης Μανώλης  καταγ-
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γέλλει την επιδροµή των κερδοσκοπικών συµφερόντων που θέ-
λουν να ελέγξουν την πώληση καπνικών προϊόντων αφήνοντας
απροστάτευτους τους περιπτεράδες.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
3416) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Κώστας Παναγιωτόπουλος
παραθέτει τις προτάσεις του για το σχέδιο νόµου «ρυθµίσεις για
την εξυγίανση του ειδικού λογαριασµού του άρθρου 40 ν.
2773/1999 και λοιπές διατάξεις» του ΥΠΕΚΑ και αιτείται την επί-
λυση των επί µέρους θεµάτων.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Παιδείας και Θρησκευµά-
των

3417) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Ελληνικού Βιβλίου πα-
ραθέτει τις απόψεις του Συλλόγου Γερµανών Εκδοτών σχετικά
µε την ενιαία τιµή βιβλίου.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας

3418) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Διπλω-
µατούχων Μηχανολόγων-Ηλεκτρολόγων  καταγγέλλει τη νοµο-
θετική ρύθµιση που αφορά την κατάργηση των επαγγελµατικών
τους δικαιωµάτων.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
3419) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Γιούλη Βλάσση υιοθετεί έγ-
γραφο διαµαρτυρίας των ανεξάρτητων παραγωγών ενέργειας
από φωτοβολταϊκά.

Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη 
3420) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Αστυ-
νοµικών Υπαλλήλων αιτείται τον καθορισµό της εκλογικής
αποζηµίωσης καθώς και την ηµεροµηνία καταβολής αυτής στους
αστυνοµικούς υπαλλήλους.

Επικρατείας, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, Παιδείας
και Θρησκευµάτων

3421) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις προ-
σπάθειες κατατροµοκράτησης της οµάδας του καθηγητή
πανεπιστηµίου κ. Επαµεινώνδα Πάνα.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Τουρι-
σµού

3422) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πρωτοβουλία Προστασίας Αι-
γιαλού παραθέτει τον προβληµατισµό της για το σχέδιο νόµου
µε τον τίτλο «Τουριστικά πλοία και άλλες διατάξεις» και το ζή-
τηµα των πλωτών εξεδρών.

Επικρατείας, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, Παιδείας
και Θρησκευµάτων

3423) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρονται οι προ-
σπάθειες κατατροµοκράτησης της οµάδας του Καθηγητή
Πανεπιστηµίου κ. Επαµεινώνδα Πάνα. 

Εσωτερικών
3424) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Επιστηµόνων Ελαφο-
νήσου διαµαρτύρεται για την προσπάθεια υφαρπαγής του
Δήµου Ελαφονήσου και τον διαµελισµό του Δήµου Μονεµβασίας
δίχως την πραγµατοποίηση διαβούλευσης.

Εσωτερικών, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων

3425) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Επιµελητήριο Αχαΐας παραθέ-
τει τον προβληµατισµό του σχετικά µε τις χρήσεις του λιµανιού
της Πάτρας.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
3426) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία  ο Αντιδήµαρχος Αρχαίας Ολυµπίας
αιτείται την άρση της απόφασης περί µη ένταξης του δήµου στο
πρόγραµµα Δακοκτονίας για την ελαιοκοµική περίοδο 2013-
2014.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
3427) Οι Βουλευτές Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ και

κ. ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο προϊστά-
µενος της περιφερειακής υπηρεσίας ΟΠΑΔ Νοµού Ηρακλείου
παραθέτει τις απόψεις του σχετικά µε τη διατήρηση της οικείας
περιφερειακής υπηρεσίας στο Ηράκλειο ως ανεξάρτητο τµήµα
του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ.

Εσωτερικών
3428) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Περιπτερούχων και
Καπνοπωλών Κρήτης εκφράζει τη διαµαρτυρία του για το σχέδιο
νόµου «Επείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου
Εσωτερικών» και συγκεκριµένα το άρθρο 78, και προτείνει τρία
σχέδια τροπολογιών, τα οποία συγκροτούν µια ολοκληρωµένη
πρόταση προστασίας του εισοδήµατος των περιπτερούχων.

Υγείας
3429) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία o Σύλλογος Εργαζοµένων του
Γενικού Νοσοκοµείου Σύρου αιτείται την άµεση ανάκληση της
διαθεσιµότητας των οδηγών ασθενοφόρων από το Νοσοκοµείο
Σύρου, τα κέντρα υγείας, και τα Περιφερειακά Πολυδύναµα Ια-
τρεία.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
3430) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Εµποροεπαγγελµατικός Σύλ-
λογος Πάρου-Αντιπάρου εκφράζει τη διαµαρτυρία του για υπο-
βάθµιση του ΟΑΕΕ και του ΙΚΑ Πάρου µετά από την µείωση του
προσωπικού και την αφαίρεση αρµοδιοτήτων, όπου παύουν ου-
σιαστικά να εξυπηρετούν τους πολίτες.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
3431) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  οι Πρόεδροι των Δασικών Συ-
νεταιρισµών της Περιφερειακής Ενότητας Ροδόπης  επισηµαί-
νουν σηµαντικά προβλήµατα στην ολοκληρωµένη υλοποίηση του
σχεδιασµού της διαχείρισης του δασικού οικοσυστήµατος, καθι-
στώντας αναγκαία τη στήριξη των επενδύσεων που δραστηριο-
ποιούνται στις διαδικασίες αυτές.

Οικονοµικών, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής 

3432) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Παραθεριστικός Οικοδοµικός
Συνεταιρισµός Εκπαιδευτικών «ΕΡΩΔΙΟΣ» αιτείται τη διάλυση
του και τη διενέργεια εκτεταµένου ελέγχου στα οικονοµικά του
στοιχεία.

Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εσωτερικών
3433) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥ-

ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Δηµοτικό Συµβούλιο
Σκοπέλου διαµαρτύρεται µε ψήφισµά του για την κατάσταση των
σχολικών κτηριακών εγκαταστάσεων της πρωτοβάθµιας και δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης και αιτείται την αύξηση της χρηµατο-
δότησης του δήµου του.
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Εσωτερικών, Οικονοµικών, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Πρόνοιας

3434) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος του Δηµοτικού Συµ-
βουλίου του Δήµου Πατρέων ενηµερώνει µε σχετικό έγγραφο
προσωπικό του θέµα που αφορά στην παραίτηση από την προ-
βλεπόµενη αντιµισθία, του Προέδρου του Δηµοτικού Συµβου-
λίου, επιλέγοντας την σύνταξή του.

Οικονοµικών 
3435) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Γενική Συνοµοσπονδία Επαγγελ-
µατιών Βιοτεχνών Εµπόρων Ελλάδας εκφράζει τη διαµαρτυρία
της για το Πολυνοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών και θε-
ωρεί ότι δεν ανταποκρίνεται στην κοινωνική και οικονοµική πραγ-
µατικότητα που έχει διαµορφωθεί στην χώρα µας.

Τουρισµού
3436) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Υπαλλήλων Ελληνι-
κού Οργανισµού Τουρισµού αιτείται την απόσυρση του υπό
διαβούλευση σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού και να
επανέλθει µετά από διάλογο µε τη συµµετοχή του Συλλόγου
τους και όλων των άλλων εµπλεκόµενων φορέων.

Επικρατείας, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας,
Οικονοµικών 

3437) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Γενική Συνοµοσπονδία Επαγγελ-
µατιών, Βιοτεχνών, Εµπόρων Ελλάδος εκφράζουν τις
παρατηρήσεις τους για το πολυνοµοσχέδιο και αιτούνται την
άµεση αναδιάρθρωση προς όφελος της πραγµατικής οικονο-
µίας.

Εσωτερικών, Οικονοµικών 
3438) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Πλατανιά του Νοµού
Χανίων ενηµερώνει ότι δεν προτίθεται να αποδεχθεί την εφαρ-
µογή της νέας ΚΥΑ για τη χρήση των παραλιών για το 2014 αν
δεν αλλάξουν οι προϋποθέσεις που ορίζονται από το νόµο. 

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
3439) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Νότα Μαρκουλάκη επισηµαί-
νει την εµπλοκή των υπηρεσιών κοινής ωφέλειας στις πληρωµές
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας προς τα µη συνδεδεµένα
νησιά καθώς και σειρά άλλων συναφών µε τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας θεµάτων.

Οικονοµικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, Επικρατείας

3440) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην πα-
ραποµπή του διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος στη
δικαιοσύνη µετά την άσκηση ποινικής δίωξης.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 

3441) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Φωτο-
βολταϊκών Στέγης εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τους λάθος
υπολογισµούς του ΥΠΕΚΑ για τα φωτοβολταϊκά στις στέγες µε
αποτέλεσµα 45.000 νοικοκυριά να ζητούν ευθύνες από τους αρ-
µοδίους, θέλοντας να προσφύγουν σε διεθνή δικαστήρια.

Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
3442) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Βασιλική Χρυσανθακοπούλου
παραθέτει τον προβληµατισµό της σχετικά µε το σχέδιο νόµου
εφαρµογής του ν. 4046/2012 και προκρίνει την παράταση της

διαθεσιµότητας όσων εργαζοµένων βρίσκονταν σε κατάσταση
εγκυµοσύνης ή λοχείας κατά την εφαρµογή αυτής.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
3443) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αναπτυξιακός Σύνδεσµος Πα-
ραγωγών Ηλεκτρισµού Ελλάδας εκφράζει τη διαµαρτυρία του
για το πολυνοµοσχέδιο αρµοδιότητας του ΥΠΕΚΑ για την εξυ-
γίανση του ειδικού Λογαριασµού του άρθρου 40 του Νόµου
2773/1999.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 
3444) Ο Βουλευτής Άρτης κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία ο Δικηγορικός Σύλλογος Άρτας αιτείται
την παραµονή της µεταβατικής έδρας των Διοικητικών Πρωτοδι-
κείων Ιωαννίνων και Κέρκυρας και τη συνέχιση της λειτουργίας
της στην Άρτα επισηµαίνοντας τις ιδιαίτερες ανάγκες της τοπι-
κής κοινωνίας.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικο-
νοµικών 

3445) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Καταναλωτών Βόλου
θέτει τα ερωτήµατά της σχετικά µε τα διόδια και την χρήση των
αυτοκινητοδρόµων.

Οικονοµικών, Ναυτιλίας και Αιγαίου
3446) Ο Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Εµπορικός Σύλλογος Θεσσα-
λονίκης διαµαρτύρεται για την επικείµενη πώληση του Οργανι-
σµού Λιµένος Θεσσαλονίκης και επισηµαίνει την ιδιαίτερη
λειτουργία του στην ανάδειξη της Θεσσαλονίκης ως σύγχρονου
οικονοµικού κέντρου των Βαλκανίων.

Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη 
3447) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Αστυνο-
µικών Υπαλλήλων (ΠΟΑΣΥ) εκφράζει τη δυσαρέσκεια της
σχετικά µε την ανακατανοµή εκατόν έξι οργανικών θέσεων των
ειδικών φρουρών από διάφορες Υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας.

Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης
3448) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Περιφερειάρχης Κρήτης πα-
ραθέτει τις προτάσεις του σχετικά µε την κατάργηση της δηµο-
τικής αστυνοµίας, τη διαθεσιµότητα των υπαλλήλων της και την
ένταξή τους σε πρόγραµµα κινητικότητας.

Οικονοµικών 
3449) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Αναγνωστόπουλος παρα-
θέτει τις απόψεις του σχετικά µε τη φορολόγηση των πολυτεκνι-
κών αυτοκινήτων και αιτείται την αναθεώρηση της.

Οικονοµικών 
3450) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία ο πρόεδρος του Επιµελητηρίου Κυ-
κλάδων διαµαρτύρεται για τα προβλήµατα που δηµιουργούνται
στις µικρές τοπικές επιχειρήσεις από την εφαρµογή της διάταξης
πληρωµής συναλλαγών άνω των πεντακοσίων ευρώ µέσω του
τραπεζικού συστήµατος.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 3839/15-11-2013 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Παπακώστα - Σιδηροπούλου Κατερίνας δόθηκε µε το υπ’
αριθµ. ΓΚΕ 1040598 ΕΞ 2014 1401/5-03-2014 έγγραφο από τον
Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 5716/10-01-2013 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Ξηροτύρη - Αικατερινάρη Ασηµίνας, Κυρίτση Γεωργίου

και Μάρκου Αικατερίνης δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1474/5-03-2014
έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 6003/05-02-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Πανούση Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Α./ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./

314/5-03-2014 έγγραφο από τον Υφυπουργό Αθλητισµού η ακό-
λουθη απάντηση:

10630 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«

»)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 780/8-4-2014 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Δηµοκρατι-
κής Αριστεράς κ. Ιωάννη Πανούση προς τον Υπουργό Πολιτισµού
και Αθλητισµού, σχετικά µε την κατάσταση στο χώρο του ποδο-
σφαίρου.

Κύριε καθηγητά, έχετε τον λόγο για να παρουσιάσετε την επί-
καιρη ερώτηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για µία ακόµη φορά η κοινή γνώµη έχει έρθει

αντιµέτωπη µε αποκαλύψεις, αντεγκλήσεις κάθε είδους, καταγ-
γελίες, που αφορούν στο χώρο του ποδοσφαίρου.

Παράλληλα, µία οµάδα µε πολύχρονη και ιστορική πορεία δη-
λώνει διά του Προέδρου της ότι αποσύρεται από το Πρωτάθληµα
της Football League και µπαίνει σε διαδικασία εκκαθάρισης, δια-
µαρτυρόµενη για εγκληµατικές συµπεριφορές απέναντί της. 

Συνεχώς καλούνται να απολογηθούν άτοµα –περίπου διακό-
σια- τα οποία εµπλέκονται σε παραποιήσεις αποτελεσµάτων πο-
δοσφαιρικών αγώνων και στηµένα παιχνίδια. Ταυτόχρονα, το
φαινόµενο των επεισοδίων και των συγκρούσεων σε ποδοσφαι-
ρικούς αγώνες δεν έχει εξαλειφθεί, µε αποτέλεσµα µεγάλο
τµήµα του φίλαθλου κοινού της χώρας να συνυπολογίσει σο-
βαρά τον παράγοντα ασφάλεια κατά την παρακολούθηση των
ποδοσφαιρικών αγώνων κι έτσι να απέχει.

Κατόπιν τούτου, σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ: Πότε επιτέλους η
ελληνική πολιτεία θα ασχοληθεί σοβαρά µε το θέµα της κάθαρ-
σης του ελληνικού ποδοσφαίρου; Η διαιώνιση της κατάστασης
αυτής αφήνει χώρο για υποψίες έλλειψης πολιτικής βούλησης ή
και διαπλοκής σχετικά µε την πάταξη των φαινοµένων διαφθοράς
στο χώρο του ποδοσφαίρου. 

Δεδοµένου ότι και προτάσεις λύσεων υπάρχουν και καλές
πρακτικές άλλων χωρών γνωρίζουµε και µπορούµε να υιοθετή-
σουµε, αλλά υπάρχει και περιθώριο για ακόµα µεγαλύτερη αυ-
στηροποίηση του νοµοθετικού πλαισίου, για ποιο λόγο δεν
προχωρούν οι σχετικές νοµοθετικές πρωτοβουλίες για να επιλυ-
θούν τα προβλήµατα που είναι γνωστά στους πάντες κι επανέρ-
χονται διαρκώς στην επικαιρότητα άλλοτε ως χουλιγκανισµός
άλλοτε ως διαφθορά κι άλλοτε ως πολιτική διαπλοκή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ (Υφυπουργός Αθλητισµού): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, αξιότιµε κύριε καθηγητά, όλοι γνω-
ρίζουµε τόσο το έντονο ενδιαφέρον σας όσο και την επιστηµο-
νική εγκυρότητα µε την οποία προσεγγίζετε το πρόβληµα της
βίας, της διαφθοράς και του οργανωµένου εγκλήµατος σε όλες
τις εκφάνσεις της κοινωνίας µας. Προσωπικά, θεωρώ τιµή και
τύχη την ευκαιρία που έχουµε σήµερα να συζητήσουµε στο πλαί-
σιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου το σηµαντικό αυτό θέµα.

Οφείλω να καταθέσω στο Σώµα το γεγονός ότι τα κείµενα που
µου έχετε αποστείλει, ειδικά για το πρόβληµα της οπαδικής βίας,
είναι ένα πολύτιµο εργαλείο τόσο για την πλαισίωση κι εξήγηση
του φαινοµένου όσο και ως προς τις συγκεκριµένες προτάσεις
δράσεων που περιέχουν.

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, τώρα ειδικά την κατάσταση στο χώρο
του επαγγελµατικού ποδοσφαίρου, πράγµατι, τα προβλήµατα
είναι υπαρκτά. Έχουµε εδώ, όπως και στο ζήτηµα ειδικότερα της
βίας, να κάνουµε µε ένα περίπλοκο φαινόµενο που εµπλέκει
πολλά συναρµόδια Υπουργεία, φορείς, υπηρεσίες.

Αναφέρω ενδεικτικά ότι πέρα βεβαίως από το Υπουργείο Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, το Υπουργείο Ανάπτυξης, καθώς και οι
ΠΑΕ είναι ανώνυµες εταιρείες που ελέγχονται από το Υπουργείο
Ανάπτυξης: το Υπουργείο Οικονοµικών σε ό,τι αφορά τους οικο-
νοµικούς ελέγχους, το Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης ως προς την
αστυνόµευση, το Υπουργείο Δικαιοσύνης για ζητήµατα που αφο-
ρούν για παράδειγµα τους αθλητικούς εισαγγελείς. Αυτή η πε-
ριπλοκότητα βεβαίως δεν αποτελεί σε καµµία περίπτωση άλλοθι

εφησυχασµού.
Σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού, η στό-

χευσή µας είναι διπλή: αφ’ ενός η απαρέγκλιτη τήρηση της νοµι-
µότητας και η αξιοποίηση κάθε δυνατότητας που έχουµε για την
αντιµετώπιση των υπαρκτών προβληµάτων, όπως σας προείπα –
υπενθυµίζω χαρακτηριστικά τη δυσαρέσκεια που πολλές φορές
προκαλείται όταν σύµφωνα µε τις εισηγήσεις της Ελληνικής
Αστυνοµίας και της ΔΕΑΒ δεν επιτρέπονται µετακινήσεις οργα-
νωµένων οπαδών- αφ’ ετέρου η επικαιροποίηση και ο εµπλουτι-
σµός του θεσµικού µας πλαισίου. 

Στόχος ξεκάθαρος είναι να δούµε πάλι τα παιδιά και τους γο-
νείς που επιθυµούν να παρακολουθήσουν τον αγώνα της αγαπη-
µένης τους οµάδας να πηγαίνουν πράγµατι άφοβα στα γήπεδα.
Και επειδή ευλόγως ρωτάτε για το νοµοθετικό πλαίσιο, θέλω να
σας ενηµερώσω ότι η προετοιµασία του νέου αθλητικού νόµου
προχωρά για να δοθεί στη διαβούλευση και για να έρθει στη
Βουλή για την περαιτέρω επεξεργασία στην αρµόδια Διαρκή Επι-
τροπή κοινοβουλευτικού έργου. 

Εννοείται βεβαίως ότι στη διαδικασία αυτή η δική σας συµ-
βολή, όπως και η συµβολή όλων των συναδέλφων, είναι όχι µόνο
ευπρόσδεκτη αλλά και απαραίτητη προϋπόθεση για την ευό-
δωση αυτής της προσπάθειας που όλοι αναγνωρίζουµε ως ανα-
γκαία για τη διασφάλιση του µέλλοντος του ελληνικού
αθλητισµού συνολικά.

Χθες είχα συνάντηση µε τον Πρωθυπουργό και συζητήσαµε
όλα αυτά τα θέµατα και όλα γενικότερα τα θέµατα του αθλητι-
σµού, παρουσία και του Προέδρου της Ελληνικής Ολυµπιακής
Επιτροπής. Αποφασίστηκε, µε δεδοµένο το ενδιαφέρον του Πρω-
θυπουργού, να ενισχυθεί οικονοµικά λόγω της περιορισµένης τα-
κτικής επιχορήγησης και φέτος µε επιπλέον οικονοµική ενίσχυση
ο ελληνικός αθλητισµός. 

Δείχνουµε, λοιπόν, έµπρακτα το ενδιαφέρον µας ο Πρωθυ-
πουργός, η Κυβέρνηση και σας διαβεβαιώ ότι πράγµατι υπάρχει
η βούληση να λυθούν όλα αυτά τα προβλήµατα, τα οποία βε-
βαίως έρχονται από πολύ παλιά, είναι χρόνια προβλήµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας διαβε-

βαιώσω και ως επιστήµονας και ως Δηµοκρατική Αριστερά ότι εί-
µαστε σύµµαχοι σε αυτόν τον αγώνα, µολονότι εγώ πιστεύω ότι
κάθαρση εν κινήσει δεν γίνεται. Το έχω πει πολλές φορές ότι κά-
ποια στιγµή πρέπει να σταµατήσουν αυτά τα φαινόµενα και να
σταµατήσει δυστυχώς και το πρωτάθληµα γιατί µόνο έτσι θα γίνει
εκκαθάριση του πεδίου. 

Τι έχει συµβεί λοιπόν; Οποιαδήποτε συνταγµατική, θεσµική,
κοινωνική πτυχή του αθλητισµού έχει ξεπεραστεί. Από τη µια
µεριά από ένα πολιτικοοικονοµικό µιντιακό κύκλωµα και από την
άλλη µεριά, όπως σωστά είπατε, από στοιχεία του υποκόσµου
που έχουν εµφιλοχωρήσει και ακραία στοιχεία. Δεν είναι θέµα οι-
κονοµικής και κοινωνικής κρίσης τα όσα συµβαίνουν στα ελλη-
νικά γήπεδα σήµερα. Πολλές θύρες έχουν ως µέλη τους ακραία
πολιτικά στοιχεία, ενώ τα συµφέροντα των µεγαλοµετόχων και
των ΜΜΕ ενθαρρύνουν και αυτά πολλές φορές τη βία. Θύµα της
βίας είναι άλλοτε τα µέλη των αντίπαλων οργανωµένων οπαδών,
άλλοτε οποιοσδήποτε περαστικός φίλαθλος, άλλοτε η ευρύτερη
περιοχή, άλλοτε η ίδια οµάδα που τιµωρείται, κοκ, τελικά είναι η
ελληνική κοινωνία στο σύνολό της. Πρόσφατα απειλήθηκαν και
οικογένειες παικτών, διαιτητών, δηλαδή πάµε παραπέρα από
αυτό. 

Θα ήθελα να δείτε και µια άλλη πτυχή, κύριε Υπουργέ, µε θάρ-
ρος. Το αυτοδιοίκητο του ποδοσφαίρου γιατί υιοθετήθηκε; Για
να εµποδίζει το κράτος να παρεµβαίνει εξουσιαστικά και αυθαί-
ρετα στο χώρο, τη διοίκηση, τα οικονοµικά του αθλητισµού. Όταν
όµως ο αυτοδιοικούµενος φορέας έχει καταλυθεί από υποκο-
σµικά στοιχεία, µήπως πρέπει να δείξει µεγαλύτερη εµπιστοσύνη
στην πολιτεία αντί να κραδαίνει ένα «άδειο πουκάµισο» αυτονο-
µίας, µήπως δηλαδή πρέπει να πείσετε το χώρο αυτόν ότι η πο-
λιτεία είναι πιο κοντά του από ότι είναι τα άλλα στοιχεία που
επηρεάζουν ή απειλούν ή εκβιάζουν όλο αυτό το σύστηµα;

Το σκληρό θέαµα από τη µια µεριά και το στοιχηµατικό ρίσκο
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από την άλλη έχουν µετατρέψει σε βαθύ παιχνίδι –µε ό,τι σηµαί-
νει το βαθύ παιχνίδι- το ποδόσφαιρο, όπου σχεδόν όλα επιτρέ-
πονται εντός και εκτός αγώνων, εντός και εκτός γηπέδων. 

Δεν γνωρίζω ποιοι πιστεύουν ακόµα στην αγνή ιδεολογία του
ποδοσφαίρου, τη «φανέλα». Ακόµα, δεν κατανοώ τι εννοούν όσοι
αναφέρονται σε εξυγίανση. Εξυγίανση από ποιους, µε ποιους,
πότε, πώς, µε ποιο κόστος; Αν γνωρίζουµε το γιατί, όλες οι άλλες
παράµετροι είναι ασαφείς και θολές. Αυτό το γιατί πρέπει όµως
να διαχειριστούµε, κύριε Υπουργέ. Δηλαδή, να το διαχειριστείτε,
κύριε Υπουργέ, εσείς κυρίως. Χτυπήστε όλα τα πλοκάµια µαζί,
πριν αυτά τα πλοκάµια πνίξουν τον αθλητισµό και όλο το κοινω-
νικό µέρος που συνοδεύει τις αθλητικές εκδηλώσεις. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ (Υφυπουργός Αθλητισµού): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, όπως είπαµε, τα προβλήµατα είναι

πράγµατι υπαρκτά. Δεν µπορεί να κλείσει κανένας τα µάτια σε
αυτά τα προβλήµατα. Έρχονται, όπως είπα πριν, στη µεγάλη
τους πλειονότητα από το παρελθόν και πολλά απ’ αυτά γίνονται
ακόµα οξύτερα λόγω και της κρίσης.

Η βούληση για την αντιµετώπιση των προβληµάτων αυτών
είναι δεδοµένη. Καταδεικνύεται και από τα µέτρα που παίρνουµε
όπου αυτό είναι αναγκαίο. Σας υπενθυµίζω ακόµα την πρόσφατη
ηµερίδα που διοργανώθηκε µε πρωτοβουλία του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού και της Γενικής Γραµµατείας Διαφά-
νειας του Υπουργείου Δικαιοσύνης για τη διαφθορά στον
αθλητισµό, στο πλαίσιο της οποίας έγινε ένας χρήσιµος και εποι-
κοδοµητικός διάλογος και διατυπώθηκαν προτάσεις για την αν-
τιµετώπιση αυτού του προβλήµατος. 

Σε κάθε περίπτωση, πάντως, ο ρόλος της πολιτείας είναι κυ-
ρίως να θέτει το θεσµικό πλαίσιο, όπως είπατε, και να φροντίζει
για την απαρέγκλιτη εφαρµογή αυτού του νοµικού πλαισίου. Γι’
αυτό δίνουµε ιδιαίτερη έµφαση στην πρωτοβουλία για την επι-
καιροποίηση και τον εκσυγχρονισµό του αθλητικού νόµου. 

Είναι µια ευκαιρία να διορθώσουµε λάθη, να επικαιροποι-
ήσουµε διατάξεις που δεν αντιστοιχούν πια στην σύγχρονη πραγ-
µατικότητα του ελληνικού αθλητισµού, να ξεκαθαρίσουµε
ασάφειες, ώστε τα πεδία ευθύνης όλων να είναι απολύτως προσ-
διορισµένα και βεβαίως να αυστηροποιήσουµε ό,τι χρειάζεται πε-
ρισσότερη αυστηρότητα. 

Ορθά, λοιπόν, θέσατε στο κείµενο της ερώτησής σας, όπως
είπατε και πριν από λίγο, κατά προτεραιότητα το ζήτηµα του νο-
µοθετικού πλαισίου. Αυτή είναι η στόχευσή µας, να ετοιµάσουµε
σοβαρά και υπεύθυνα -πράγµα που το κάνουµε- µακριά από λο-
γικές εντυπωσιασµού και επικοινωνιακής διαχείρισης, ένα σχέδιο
νόµου που θα ανταποκρίνεται στις σηµερινές ανάγκες. 

Προσβλέπω, λοιπόν, στη στενή µας συνεργασία και στην συ-
νεργασία όλων των συναδέλφων στο στάδιο της επεξεργασίας,
όπου είµαι βέβαιος ότι και η δική σας συµβολή λόγω της επιστη-
µονικής σας κατάρτισης και του αγώνα που έχετε κάνει σε αυτό
τον τοµέα, µε την πείρα σας και µε ό,τι έχετε καταφέρει σε αυτόν
τον τοµέα µε την επιστηµοσύνη σας, θα είναι εξαιρετικά ουσια-
στική. Γι’ αυτό, την περιµένω. Και επειδή έχουµε συνεργαστεί
αυτό το διάστηµα και µιλάµε, σίγουρα από εµάς, εποµένως και
από εσάς, υπάρχει η διάθεση και η βούληση να έχει αυτή η συ-
νεργασία ένα πραγµατικά χειροπιαστό αποτέλεσµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, πενήντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτι-
κοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Κουνουπιδιανών Χανίων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ήθελα επίσης να σας ενηµερώσω ότι η Ειδική Μόνιµη Επι-
τροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει τις εκθέσεις
της στις αιτήσεις της εισαγγελικής αρχής για τη χορήγηση
άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών. 

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 775/8-4-2014 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Ελευθέριου Αυγενάκη προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη χω-
ροθέτηση του σηµείου πόντισης του καλωδίου για την
ενεργειακή διασύνδεση της Κρήτης µε την ηπειρωτική Ελλάδα. 

Ο κύριος συνάδελφος έχει τον λόγο για να αναπτύξει την επί-
καιρη ερώτησή του.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σε σχετική µελέτη για την ανάπτυξη του ηλε-

κτρικού συστήµατος της Κρήτης και τη διασύνδεση µε το ηπει-
ρωτικό σύστηµα, που εκπόνησε οµάδα εργασίας από στελέχη
του πρώην ΔΕΣΜΗΕ, της ΔΕΗ και της ΡΑΕ, προτάθηκε και έγινε
δεκτή η διασύνδεση του συστήµατος της Κρήτης µε το ηπειρω-
τικό σύστηµα, µε καλωδιακή σύνδεση.

Πρόκειται για ένα έργο που έχει εξαγγελθεί, έχει υποστηριχθεί
από την τοπική κοινωνία, αλλά µέχρι σήµερα δεν έχουµε δει καµ-
µία εξέλιξη ή τουλάχιστον, µε αγωνία περιµένουµε να ακούσουµε
και να δούµε τις εξελίξεις γύρω από την υπόθεση αυτή.

Σε ό,τι αφορά τα σηµεία προσαιγιάλωσης των υποβρυχίων κα-
λωδίων στην Κρήτη, εξετάστηκαν δύο περιπτώσεις: η θέση Κο-
ρακιά-Γαληνών των Νοµών Ρεθύµνου–Ηρακλείου, η οποία είναι
σχετικά κεντροβαρής ως προς τα κέντρα κατανάλωσης του νη-
σιού, Χανιά-Ρέθυµνο-Ηράκλειο.

Επιπλέον, το ζήτηµα της ενεργειακής διασύνδεσης της Κρήτης
µε την ηπειρωτική Ελλάδα αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι αναµφί-
βολα επηρεάζει σε µεγάλο βαθµό τη βιωσιµότητα και περαιτέρω
ανάπτυξη των ΑΠΕ, για τα µη διασυνδεδεµένα φωτοβολταϊκά και
αιολικά πάρκα της Κρήτης.

Η Κρήτη, κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε είναι ιδανικό µέρος
για την ανάπτυξη και διείσδυση των ΑΠΕ, πάντα µε αυστηρούς
περιβαλλοντικούς όρους και έλεγχο, και µπορεί να διοχετεύσει
µεγάλες ποσότητες ενέργειας στο δίκτυο της ηπειρωτικής Ελ-
λάδας. Παράλληλα, µπορεί να εξασφαλίσει στους επενδυτές των
ΑΠΕ την βιωσιµότητα των επενδύσεων και ένα αξιοπρεπές εισό-
δηµα, κάτι που τα τελευταία χρόνια έχει πληγεί.

Είναι βέβαιο ότι η διασύνδεση της Κρήτης µε την ηπειρωτική
Ελλάδα θα καταστήσει την Κρήτη ενεργειακό κόµβο και βασικό
προµηθευτή ενέργειας, µέσω ΑΠΕ, της ηπειρωτικής Ελλάδας.

Ένας τρίτος, πολύ σηµαντικός λόγος, είναι ότι η καλωδιακή
σύνδεση εντάσσεται στο διευρωπαϊκό σύστηµα ζεύξης Ισραήλ-
Κύπρου-Κρήτης-Αθηνών, για µελλοντική αξιοποίηση του φυσικού
αερίου µέσω των υδρογονανθράκων.

Σε κάθε περίπτωση, µιλάµε για ένα πολύ σηµαντικό έργο. Μι-
λάµε για έργο γεωστρατηγικής σηµασίας, το οποίο θα αναβαθ-
µίσει την Ελλάδα στον ενεργειακό χάρτη της Μεσογείου και της
Ευρώπης και φυσικά αναβαθµίζει την Κρήτη και το ρόλο της στη
Μεσόγειο.

Κύριε Υπουργέ, ανεξάρτητα από το µέρος που θα ποντιστεί η
καλωδιακή σύνδεση, είναι ένα έργο που αποτελεί επιτακτική
ανάγκη για την Κρήτη, για την ηπειρωτική Ελλάδα, για τη χώρα
µας και τη θέση της στον ενεργειακό χάρτη και αυτό που θέ-
λουµε είναι έργα. Θέλουµε έργα µε προδιαγραφές, έργα µε κα-
νόνες που θα επιβάλουν τον απόλυτο σεβασµό στο περιβάλλον,
έργα ασφαλή, έργα µετά από ώριµες µελέτες, έργα µε ίδια κε-
φάλαια ή µε αυτοχρηµατοδότηση αλλά και µε χρονοδιάγραµµα.

Σας ρωτώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ –και κλείνω– σε ποιο στάδιο
βρίσκεται σήµερα το θέµα της ενεργειακής διασύνδεσης της
Κρήτης µε την ηπειρωτική Ελλάδα, ποιο είναι το χρονοδιά-
γραµµα που έχετε θέσει σαν πολιτική ηγεσία και ποιες είναι οι
ενέργειες που γίνονται βήµα προς βήµα από το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΑΣΗΜΑΚΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
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Πρόεδρε.
Είναι σίγουρο ότι η υποβρύχια ηλεκτρική διασύνδεση της Κρή-

της µε το ηπειρωτικό σύστηµα είναι ένα από τα µεγαλύτερα
έργα. Άλλωστε, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι από τα πράγµατα τα
οποία επιταχύνθηκαν τα τελευταία χρόνια ήταν, αφ’ ενός µεν, το
υποβρύχιο καλώδιο Κυκλάδων, που είναι το πρώτο και θα αρχί-
σουν οι εργασίες του επόµενους µήνες –έχει ολοκληρωθεί ο δια-
γωνισµός– και το δεύτερο φυσικά είναι το υποβρύχιο καλώδιο
Κρήτης, το οποίο έχει ενταχθεί στο δεκαετές πρόγραµµα επεν-
δύσεων του ΑΔΜΗΕ –του πρώην ΔΕΣΜΗΕ, όπως είπατε. Και το
χρονοδιάγραµµα, επειδή πρόκειται για πολύ µεγάλο έργο, είναι
να έχει ολοκληρωθεί µέχρι το 2020.

Είναι σίγουρο ότι αυτή η διασύνδεση της Κρήτης µε το ηπει-
ρωτικό σύστηµα θα φέρει ασφάλεια τροφοδοσίας στο νησί. Αυτό
είναι ξεκάθαρο ότι θα είναι η µεγιστοποίηση της ασφάλειας για
το νησί. Δεύτερον, θα µειώσει το κόστος παραγωγής ενέργειας.
Τρίτον, θα έχει µόνιµη µείωση η επιβάρυνση των καταναλωτών,
µέσω των χρεώσεων –όπως ξέρετε– υπηρεσιών κοινής ωφέλειας.

Και βέβαια είναι πολύ σηµαντικό για την Κρήτη ότι θα µειωθούν
κατά πολύ οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις από τα σηµερινά ερ-
γοστάσια και ταυτόχρονα θα δώσει ώθηση σε νέες επενδύσεις
των ΑΠΕ, όπως είπατε, που είναι ξεκάθαρο ότι χρειάζονται.

Με βάση την πρώτη µελέτη που έγινε, ήταν τρεις οι θέσεις, για
να µιλήσω τώρα στην πρωτολογία µου για τις θέσεις από τις
οποίες θα ξεκινήσει το καλώδιο.

Η µία ήταν στο Νοµό Χανίων, στο ακρωτήρι Σπάθα, στα Ελλη-
νοπεράµατα Ηρακλείου και στη θέση που είπατε του Ρεθύµνου.

Βέβαια, θα πρέπει να πω ότι στην περίπτωση του Ηρακλείου
υπήρξε µια αντίδραση από τους τοπικούς φορείς, όσον αφορά
τη θέση στην οποία θα πρέπει να γίνει ο σταθµός από τον οποίο
θα ξεκινά το καλώδιο. Αυτό το οποίο γίνεται τώρα είναι να
βρούµε ποια είναι η καταλληλότερη θέση, για να κατασκευαστεί
ο σταθµός µετατροπής εναλλασσόµενου και συνεχούς ρεύµα-
τος. Και ταυτόχρονα θα γίνει και η συζήτηση µε τους τοπικούς
φορείς, ώστε να είµαστε όλοι σύµφωνοι ως προς το σηµείο χω-
ροθέτησης κατ’ αρχάς. Αυτό είναι κάτι το οποίο θα εξελιχθεί και
θα γίνει µέχρι το τέλος του 2014.

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως πολύ καλά είπατε κι εσείς, κύριε Υπουργέ, το ζήτηµα

της ενεργειακής διασύνδεσης της Κρήτης µε την ηπειρωτική Ελ-
λάδα αποτελεί µείζον θέµα και αναµφίβολα επηρεάζει σε µεγάλο
βαθµό τις ΑΠΕ και ιδιαίτερα τα φωτοβολταϊκά και αιολικά πάρκα
στα µη διασυνδεδεµένα κυρίως νησιά, συνεπώς και στην Κρήτη.

Κύριε Υπουργέ, δεν µας απασχολεί το πού θα γίνει –εφόσον
τηρηθούν οι κανόνες, σας το ξεκαθαρίζουµε– είτε στο Ακρωτήρι
της Γραµβούσας είτε στα Ελληνοπεράµατα είτε στους Πέρα Γα-
λήνους, οπουδήποτε.

Και βέβαια, κρατώ απ’ όσα είπατε και το χρονοδιάγραµµα ότι
µέχρι το 2020 σχεδιάζετε και στοχεύετε να έχει ολοκληρωθεί το
έργο αυτό. Άρα, πρέπει να δούµε άµεσα –και περιµένω να
ακούσω τη δευτερολογία σας– πρωτοβουλίες και κινήσεις.

Ωστόσο, στο πολυνοµοσχέδιο που ψηφίστηκε πριν από δυο
εβδοµάδες, όπου συµπεριελήφθη κυριολεκτικά από το παρά-
θυρο και το λεγόµενο New Deal, υπήρξαν διατάξεις οι οποίες
πλήττουν δυσανάλογα τα φωτοβολταϊκά πάρκα σε σχέση µε τις
υπόλοιπες ΑΠΕ και πολλοί συνάδελφοι Βουλευτές, όπως πολύ
καλά γνωρίζετε, και από τα δυο κόµµατα που στηρίζουν την Κυ-
βέρνηση, διατυπώσαµε εξαρχής τις επιφυλάξεις µας.

Αναλυτικότερα και πολύ γρήγορα θα αναφερθώ σε ορισµένες
εκκρεµότητες που πρέπει άµεσα να δροµολογηθούν και παρα-
καλώ να έχω τη δική σας θέση. Σας θυµίζω ότι των προτέρων ότι
έχετε δεσµευθεί σε κατ’ ιδίαν συναντήσεις που είχαµε µε την Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας. Την ανάλογη δέ-
σµευση είχε και ο Υπουργός µε την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ.

Κύριε Υπουργέ, είχατε δεσµευθεί για συµφωνία µε τις τράπε-
ζες, για δανειολήπτες επενδυτές. Υπήρξε –είχατε πει– δέσµευση

για σχετική νοµοθετική πρωτοβουλία, δεδοµένης της αρχικής
συµφωνίας µε την Ένωση Ελληνικών Τραπεζών και την Ένωση
Συνεταιριστικών Τραπεζών, για δανειολήπτες-επενδυτές µέχρι
100 KW και για αγροτικά φωτοβολταϊκά, για παράταση δανείων
έως δεκαοκτώ χρόνια, πάγωµα δανείων έστω για ένα χρόνο –πε-
ρίοδο χάριτος δηλαδή- και παράταση του χρόνου αποπληρωµής,
αλλά και µείωση των επιτοκίων δανεισµού έως και 3%. Τι εξέλιξη
υπάρχει σ’ αυτό το επίπεδο και πότε θα έχουµε κάτι πιο συγκε-
κριµένο; Γιατί περιµένουν και οι επενδυτές µε αγωνία.

Δεύτερον, στο New Deal προβλέπονταν αλλαγές και άδικες
διαφοροποιήσεις, κατά τη γνώµη µου, στις τιµές για φωτοβολ-
ταϊκούς σταθµούς, οι οποίοι έχουν λάβει ή αναµένεται να λάβουν
επιδότηση. Κάνετε µια διάκριση µεταξύ των επενδύσεων µε επι-
δότηση και χωρίς επιδότηση και αποζηµιώνετε λιγότερο τον
επενδυτή που δεν χρησιµοποιεί ίδια κεφάλαια.

Κύριε Υπουργέ, αυτό είναι ενάντια στην ιδεολογία µας. Σας το
είπα στην κατ’ ιδίαν συζήτηση που είχαµε. Είναι αντίθετο µε τις
αρχές της παράταξής µας. Η αντίληψη της φιλελεύθερης παρά-
ταξης της Νέας Δηµοκρατίας δεν µπορεί να είναι η ποινικοποί-
ηση του επενδυτή σε µια οικονοµία. Οδηγείτε τους επενδυτές
στην απένταξη των έργων τους και περιορίζεται η απορροφητι-
κότητα των κονδυλίων. Αυτό θέλουµε για τις ΑΠΕ; Αυτό θέλουµε
για τους επενδυτές;

Από την άλλη, δεν έχει προβλεφθεί κάτι, εάν κάποιος έχει ει-
σπράξει την επιδότηση και θέλει να την επιστρέψει, εάν θέλει να
λαµβάνει µεγαλύτερη τιµή. Τι γίνεται τότε; Χρειάζεται µια νοµο-
θετική ρύθµιση, κάτι που σας είπαµε µέχρι την τελευταία στιγµή
πριν την ψήφιση του πολυνοµοσχεδίου, και παρακαλώ πολύ λά-
βετέ το υπ’ όψιν σας.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, στο New Deal η µείωση της τιµής πώ-
λησης της ενέργειας από τους φωτοβολταϊκούς σταθµούς στα
µη διασυνδεδεµένα νησιά είναι έως και ακατανόητη. Οι φωτο-
βολταϊκοί σταθµοί στο µη διασυνδεδεµένο σύστηµα είναι εκείνοι
οι οποίοι –πολύ καλά γνωρίζετε– κρατούν το δίκτυο σταθερό
κατά την τουριστική περίοδο, αποτρέποντας τη βύθιση του συ-
στήµατος κατά τις ώρες αιχµής –θυµίζω το black out της Σαντο-
ρίνης- έχοντας πολύ µεγαλύτερο κόστος εγκατάστασης και ένα
«ταβάνι», όριο δηλαδή, στην ισχύ του πάρκου.

Σε κάθε περίπτωση, πώς δικαιολογείται ότι µειώθηκαν οι τιµές
πώλησης της ενέργειας στα µη διασυνδεδεµένα νησιά, ενώ ταυ-
τόχρονα αυξήθηκαν στα διασυνδεδεµένα; Αυτά είναι από τα πα-
ράλογα της πρόχειρης από µέρους του Υπουργείου προετοι-
µασίας και ένταξης τελικά στο πολυνοµοσχέδιο του λεγόµενου
New Deal.

Και επειδή θα µας πείτε –και δικαίως- ότι η όποια διόρθωση
γίνει, αυτοµάτως κινδυνεύει να µην επιτευχθεί ο στόχος-δέ-
σµευση µηδενισµού του ελλείµµατος του ΛΑΓΗΕ προτείνω δύο
σηµεία, κύριε Υπουργέ.

Να εντοπιστούν όσοι αγόρασαν άδειες αγροτικών φωτοβολ-
ταϊκών και εφόσον δεν είναι κατ’ επάγγελµα αγρότες, πρώτον να
πάψουν να έχουν τα σχετικά οφέλη και δεύτερον να φορολογη-
θούν εφάπαξ. Τα χρήµατα να µπουν και να καλύψουν µέρος της
τρύπας του ΛΑΓΗΕ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δεύτερον –και τελειώνω– να εντοπιστούν και να φορολογη-
θούν εφάπαξ όλοι όσοι έχουν εκδώσει και πωλήσει άδειες φω-
τοβολταϊκών σε προηγούµενους χρόνους, επί εποχής Σιούφα,
Φώλια, χωρίς να έχουν πληρώσει ούτε ένα ευρώ φορολόγηση
για τη µεταβίβαση, και τα χρήµατα αυτά ας µπουν στην τρύπα
του ΛΑΓΗΕ. Αυτό νοµίζω ότι είναι σχετικά εύκολο να το εντοπί-
σετε από τις υπηρεσίες σας.

Κύριε Υπουργέ, όσα ανέφερα είναι εκκρεµότητες που πρέπει
να δροµολογηθούν το συντοµότερο. Όσο καθυστερούµε, όσο
αφήνουµε τέτοιες στρεβλώσεις, αποθαρρύνουµε επενδυτές, επι-
βαρύνουµε δυσανάλογα τους παραγωγούς και σε κάθε περί-
πτωση διακινδυνεύουµε εκατοντάδες χιλιάδες θέσεις εργασίας
που σχετίζονται µε τις ΑΠΕ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
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ΑΣΗΜΑΚΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Βέβαια, οφείλω να πω και ότι είναι δύο οι ερωτήσεις τελικά.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σωστό, αλλά είναι επίκαιρες.
ΑΣΗΜΑΚΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Δεν λέω όχι σε αυτό.
Ευχαρίστως, όµως, να συζητήσουµε µια ερώτηση για το New

Deal και τις όποιες πιθανές διαφορές.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Τα έχετε πρόχειρα τώρα, οπότε…
ΑΣΗΜΑΚΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κατ’ αρχάς να πω δύο
πράγµατα για την ερώτηση που έχουµε σήµερα.

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό –το αναφέρατε και εσείς στην
αρχή– το θέµα του υποβρυχίου καλωδίου της Κρήτης, διότι έχει
ενταχθεί η Κρήτη στο EuroAsia Interconnector, που σηµαίνει: Ισ-
ραήλ, Κύπρος, Κρήτη, Ελλάδα, Ευρωπαϊκή Ένωση, διασύνδεση
ηλεκτρική. Έχει τεράστια σηµασία για τη χώρα. Αυτό έχει συνάρ-
τηση, γι’ αυτό και η µελέτη πρέπει να λάβει υπ’ όψιν της –και γί-
νεται αυτό από την οµάδα εργασίας– και τη διασύνδεση αυτή.
Διότι, µιλούµε για µεγάλα φορτία πλέον, όχι απλώς για τη δια-
σύνδεση της Κρήτης.

Για εµάς είναι ξεκάθαρο –το είπα και προηγουµένως, το
έχουµε πει και στην επιτροπή– ότι αυτό το έργο είναι έργο προ-
τεραιότητας. Όπως είπα, η µελέτη θα ολοκληρωθεί µέχρι τέλος
του 2014 µε ξεκάθαρο σχεδιασµό, δηλαδή από πού θα ξεκινά
από την Κρήτη και πού θα έρχεται στην Ηπειρωτική Ελλάδα. Οι
προδιαγραφές του καλωδίου είναι ένα δύσκολο έργο, γιατί είναι
µεγάλα τα βάθη για τα οποία συζητούµε στο Αιγαίο, ειδικά στα
σηµεία µεταξύ των Κυθήρων και Κρήτης.

Είναι ακριβό έργο, αλλά πρέπει να γίνει γιατί θα αποσβεστεί
µέσα σε πολύ λίγα χρόνια από τη στιγµή που θα ξεκινήσει η λει-
τουργία του και θα δώσει και πάρα πολύ µεγάλη ανάπτυξη στην
Κρήτη, πέρα των διεθνών διασυνδέσεων που ήδη είπα.

Να πω δύο λόγια για το New Deal και ευχαρίστως να κάνουµε
νέα συζήτηση. Αφ’ ενός µεν για τους αγρότες, που είπατε, είναι
ξεκάθαρο από το νόµο ότι µιλούµε για κατ’ επάγγελµα αγρότες.
Όσοι δεν είναι στο Μητρώο ή βγουν από το Μητρώο Αγροτών
παύουν να έχουν οποιαδήποτε, αν θέλετε, ωφέλεια λόγω του ότι
είναι αγρότες.

Διότι, όπως ξέρετε, έχουµε δώσει ειδική µέριµνα για τα αγρο-
τικά φωτοβολταϊκά, ώστε οι άνθρωποι να µπορούν να λειτουρ-
γήσουν ταυτόχρονα και τις αγροτικές τους καλλιέργειες. Εάν δεν
είναι –επαναλαµβάνω- στο Μητρώο αυτοµάτως εκπίπτουν αυτού
του δικαιώµατος – των δικαιωµάτων µάλλον, καθώς δεν είναι ένα
δικαίωµα, είναι αρκετά δικαιώµατα.

Όσον αφορά για τα υπόλοιπα…
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Για τα τραπεζικά.
ΑΣΗΜΑΚΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Για τα τραπεζικά, λοιπόν,
έχουν γίνει –όπως σας είχα πει και τότε και το είχα πει και στην
επιτροπή- πάρα πολλές συζητήσεις και µεγάλη συνεργασία µε
τις τράπεζες οι οποίες, απ’ ότι είχαν πει, θα έχουν την ανάλογη
τραπεζική συµπεριφορά ως προς τους παραγωγούς, τους επι-
χειρηµατίες επενδυτές.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Είναι στη δική τους ευχέρεια ή
θα έρθει νοµοθετική…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Παρακαλώ.
ΑΣΗΜΑΚΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Είναι στη δική τους ευχέ-
ρεια και απ’ ό,τι γνωρίζω –απλά δεν µπορώ να πω εγώ αυτήν τη
στιγµή λεπτοµέρειες, εάν είναι από τη δική τους πλευρά– τόσο
από τις κεντρικές τράπεζες όσο και από τις συνεταιριστικές θα
γίνουν οι ανάλογες κινήσεις. Και ελπίζω να το συζητήσουµε επί-
σηµα και σε επόµενη ερώτηση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ηµερήσια διά-

ταξη υπάρχει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Γιατί, σε τι έχετε πάλι

ένσταση, κύριε Πρόεδρε; Παρακαλώ, ορίστε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Βλέπω ότι δεν ανακοινώνονται

κατά σειρά οι ερωτήσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Θα ανακοινωθούν.

Εσάς είχα κατά νου αυτήν τη στιγµή.
Η τρίτη µε αριθµό 772/8-4-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-

κλου του πρώην Προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Αθηνών
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Απόστολου Κακλα-
µάνη προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Υφυπουργό στον
Πρωθυπουργό (για τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση), σχετικά µε την
καταβολή των δεδουλευµένων στους απολυθέντες εργαζοµέ-
νους της «ΕΡΤ Α.Ε.» δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος των
Υπουργών και διαγράφεται.

Απ’ ότι ενηµερώθηκα ο Υπουργός Οικονοµικών ο κ. Στουρνά-
ρας σήµερα, λόγω της επίσκεψης της Πρωθυπουργού της Γερ-
µανίας, δεν µπορεί να βρεθεί εδώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Καγκελάριος είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Το ίδιο είναι. Εσείς τη

λέτε Καγκελάριο, εγώ τη λέω Πρωθυπουργό.
Ο δε κ. Καψής βρίσκεται στις Βρυξέλλες, απ’ ό,τι µε ενηµέρω-

σαν.
Τον λόγο έχει ο κύριος Πρόεδρος.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Κανονισµός

επιβάλλει την ανακοίνωση και µάλιστα προβλέπει και την ανά-
γνωση της ερώτησης. Από εκεί και πέρα πρέπει να διαπιστώνεται
από τον απλό πολίτη ποιοι έρχονται εδώ, είτε καλούµενοι ως
Υπουργοί είτε Βουλευτές που ρωτούν ή επερωτούν, ώστε να κρί-
νει ποιοι είναι συνεπείς µε τα καθήκοντά τους και ποιοι, µε διά-
φορα προσχήµατα, δεν σέβονται το Κοινοβούλιο και δεν ασκούν
τα καθήκοντά τους.

Ο κ. Καψής πράγµατι λείπει στις Βρυξέλλες. Ο κύριος Υπουρ-
γός Οικονοµικών ήταν χθες εδώ επί πολλές ώρες, προκειµένου
να πιέσει το Κοινοβούλιο να ψηφίσει µία εκπρόθεσµη τροπολογία
και άσχετη µε το νοµοσχέδιο που συζητείτο. Αφορούσε εταιρείες
πετρελαιοειδών που παραβαίνουν το νόµο και δεν διαττηρούν τα
αποθέµατα πετρελαίου όπως οφείλουν – και υπάρχουν κυρώσεις
γι’ αυτό. Ο Υπουργός, λοιπόν, ήρθε εδώ για να κάνει αυτό που
συνηθίζει να κάνει όλα αυτά τα χρόνια. Και όταν µεν πρόκειται
για προαπαιτούµενα και όρους του δανεισµού, τι να κάνουµε,
ψηφίζουµε.

Λοιπόν, η συµπεριφορά αυτή, κύριε Πρόεδρε, είναι απαράδε-
κτη και πρέπει να απασχολήσει το Κοινοβούλιο και πρωτίστως το
Προεδρείο.

Ο κύριος Υπουργός δεν έχει καµµία συνάντηση και καµµία
υποχρέωση πριν από τις 15.00’ το µεσηµέρι. Θα µπορούσε, λοι-
πόν, να έρθει εδώ για δέκα λεπτά και να απαντήσει γιατί, αφού
έκλεισαν την ΕΡΤ για να εξασφαλίσουν µοναδικό αδειούχο πα-
ρόχου δικτύου ψηφιακής τηλεόρασης την εταιρεία των µεγαλο-
καναλαρχών, DIGEA στέρησαν έτσι από την ΕΡΤ τη δυνατότητα
συµµετοχής στο διαγωνισµό και ανταγωνισµού, για να εισπράξει
και το δηµόσιο και περισσότερα χρήµατα απ’ αυτές τις άδειες.
Κι από πάνω, διαχειριζόµενος ο κύριος Υπουργός µε τον κ. Μά-
ναλη, τον πρώην διευθυντή οικονοµικών υπηρεσιών της τράπε-
ζας του υποδίκου εφοπλιστού κ. Ρέστη, τα οικονοµικά της ΕΡΤ
–που είχε πλεόνασµα από την εισφορά των απλών πολιτών, από
το τέλος που καταβάλλουµε για την ΕΡΤ– αυτά πέρασαν στη δια-
χείριση του Υπουργείου Οικονοµικών.

Οι εργαζόµενοι, όµως που απολύθηκαν δεν έχουν πάρει δέκα
µήνες τώρα ούτε την αποζηµίωσή τους, ούτε τις άδειες που τους
όφειλαν, ούτε δεδουλευµένα Κυριακών, αργιών κ.λπ.. Αυτό είναι
αίσχος, είναι ντροπή και το Κοινοβούλιο δεν πρέπει να ανέχεται
αυτήν τη συµπεριφορά ανθρώπων που ασκούν ένα κρατικό λει-
τούργηµα και έρχονται σ’ αυτήν την Αίθουσα. Αυτή είναι και η
διαφορά µας. Εµείς είµαστε εδώ µε την ψήφο του λαού. Οφεί-
λουν όσοι δεν έχουν τουλάχιστον το εισιτήριο της ψήφου του
λαού να σέβονται περισσότερο το Κοινοβούλιο. 

Λυπάµαι, γιατί ο κ. Στουρνάρας δεν σέβεται το Κοινοβούλιο
και αυτό γίνεται ανεκτό από το Κοινοβούλιο και κυρίως από το
Προεδρείο που θα έπρεπε όλη αυτήν την ιστορία…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Και κυρίως από αυτούς που στη-
ρίζουν την Κυβέρνηση.
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μα, δεν είναι µόνο ο κ. Στουρ-
νάρας, ένα σωρό Υπουργοί δείχνουν πόσο σέβονται το Κοινο-
βούλιο και συµβάλλουν µε αυτό στην απαξίωση του βασικού
θεσµού της δηµοκρατίας στη συνείδηση του απλού πολίτη.

Εγώ οφείλω εδώ να διαµαρτύροµαι και ο έχων ώτα ακούειν
ακουέτω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Όπως γνωρίζετε κα-
λύτερα από εµένα, κύριε Πρόεδρε, µε τη σαραντάχρονη παρου-
σία σας στη Βουλή…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αν συνεχίσουµε έτσι, κύριε Πρό-
εδρε, δεν θα τελειώσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Επιτρέψτε µου, κύριε
Λαφαζάνη.

Όπως γνωρίζετε από τη σαραντάχρονη παρουσία σας, δίδεται
η δυνατότητα εκ του Κανονισµού στο Προεδρείο και στον Προ-
εδρεύοντα να εξετάσει και να δει πώς πρέπει να γίνει η συζήτηση
και η σειρά των επικαίρων ερωτήσεων.

Επίσης, δίδεται η ευχέρεια να σας δίνει -όχι σε εσάς, γενικό-
τερα στους συναδέλφους- τον λόγο κατά παραχώρηση. Έτσι γί-
νεται, τη γνωρίζετε αυτήν την πρακτική και έτσι κάνουµε. Για το
ότι δεν έρχεται ο Υπουργός δεν ευθύνεται το Προεδρείο, ευθύ-
νονται αυτοί οι οποίοι δεν το κάνουν. Μερικές φορές, όµως,
υπάρχουν και αντικειµενικές δυσκολίες. Να είµαστε και δίκαιοι.

Συνεχίζουµε µε την δεύτερη κατά σειρά επίκαιρη ερώτηση.
Είναι η µε αριθµό 777/8-4-2014 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Αρκαδίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Κωνσταντίνου Ζαχαριά προς τον Υπουργό Υγείας,
σχετικά µε τις ρυθµίσεις διαθεσιµότητας–κινητικότητας εργαζο-
µένων σε δοµές του ΕΣΥ µε σκοπό την «κατεπείγουσα» ενίσχυση
της ιδιωτικής επιχειρηµατικότητας.

Ο κύριος συνάδελφος έχει τον λόγο για να παρουσιάσει την
επίκαιρη ερώτηση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήµουν πρώτος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Δεν πειράζει. Και οι

έσχατοι έσονται πρώτοι, µην στενοχωριέστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Είναι απάντηση αυτή;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Βέβαια είναι απάν-

τηση. Δεν είστε καινούργιος Βουλευτής. Ξέρετε ότι ο Υπουργός
Εργασίας έχει να απαντήσει σε τρεις ερωτήσεις, ενώ είναι µία -
η ερώτηση του κ. Ζαχαριά- προς τον Υπουργό Υγείας. Δεν χρει-
άζεται να µιλάµε πάντα χωρίς λόγο. Είναι άδικο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Επειδή θα απαντήσει σε τρεις
ερωτήσεις, εγώ θα την πληρώσω; Εγώ φταίω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Μα, είναι άδικο, κύριε
Λαφαζάνη. Έχει τρεις ερωτήσεις να απαντήσει ο Υπουργός.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ωραία, να τις απαντήσει. Εγώ
φταίω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Μα, δεν θα απαντή-
σει; Τώρα κάνετε πάλι θέµα.

Κύριε Ζαχαριά, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μη µε βάζετε, λοιπόν, στη σειρά

πρώτο, βάλτε µε δέκατο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τώρα λέµε λόγια για

να λέµε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Πρέπει να λειτουργεί και το Κοι-

νοβούλιο µε µία τάξη. Αν κάθοµαι εγώ από το πρωί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Εσείς ως εκφραστής

της αταξίας τηρείτε την τάξη. Τι να κάνουµε τώρα; Μέσω της
αταξίας έρχεται και η τάξη πολλές φορές. 

Ο κ. Ζαχαριάς έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, στις 30 Μαρτίου ψηφίστηκε το

πολυνοµοσχέδιο που ρυθµίζει ζητήµατα διαθεσιµότητας και κι-
νητικότητας σε µεγάλες κατηγορίες προσωπικού των νοσοκο-
µείων του ΕΣΥ. Αλίµονο, εάν το νέο πολυνοµοσχέδιο, το νέο
µνηµόνιο δηλαδή, δεν περιείχε και παρεµβάσεις για τη µεγαλύ-
τερη απορρύθµιση της δηµόσιας υγείας και την κατεπείγουσα
ενίσχυση της ιδιωτικής επιχειρηµατικότητας. Έτσι, από τις 8
Απριλίου περίπου διακόσιοι ογδόντα γιατροί των πρώην νοσοκο-
µείων του ΙΚΑ που έχουν ενταχθεί ήδη από διετίας ή τριετίας στο
ΕΣΥ και όλοι οι εναποµείναντες φύλακες και νυχτοφύλακες και

πάνω από χίλιοι διακόσιοι οδηγοί στα νοσοκοµεία τέθηκαν σε
διαθεσιµότητα. 

Αυτές οι διατάξεις δρουν αθροιστικά και συνδυαστικά και επι-
βαρύνουν την ήδη άσχηµη κατάσταση και προβληµατική των νο-
σοκοµείων του ΕΣΥ. Τα οδηγούν σε ιδιότυπο λουκέτο, σε
ασφυξία, αφού το προσωπικό καλύπτει καίριες, πάγιες και διαρ-
κείς ανάγκες, επείγουσες δηλαδή ανάγκες που κυριολεκτικά στη-
ρίζουν ανθρώπινες ζωές. 

Γνωρίζουµε, βέβαια, ότι ο προσανατολισµός του Υπουργείου
βρίσκεται σταθερά στη συρρίκνωση όλων των δηµόσιων δοµών
υγείας και τη µετακύληση των βαρών στους ίδιους τους ασθε-
νείς. Εδώ, όµως, αρχίζουν δύο κεφαλαιώδη ερωτήµατα: Πώς θα
καλυφθούν, κύριε Υπουργέ, οι ανάγκες στις µεταφορές υγειονο-
µικού υλικού, φαρµάκων, τροφίµων, φαγητών, οι ανάγκες προ-
γραµµάτων αιµοδοσίας;

Πώς θα γίνεται η σύνδεση, η διασύνδεση και η µεταφορά
ασθενών στα συγχωνευµένα νοσοκοµεία, στις εξωνοσοκοµει-
ακές δοµές; Πώς το ΕΚΑΒ, µε τριάντα οκτώ από τα εβδοµήντα
αναγκαία πληρώµατα στην Αττική παραδείγµατος χάριν, θα κα-
λύψει όλες τις παραπάνω δράσεις, όταν είναι ο αποκλειστικός
πάροχος της επείγουσας προνοσοκοµειακής φροντίδας; 

Δεύτερον, όταν δεν γίνονται προσλήψεις προσωπικού και στα
νοσοκοµεία, πώς θα λειτουργήσουν, πώς θα στηρίξουν την
ύπαρξή τους -που στηρίζονταν µέχρι σήµερα, σε ένα βαθµό, και
στους γιατρούς των πρώην νοσοκοµείων ΙΚΑ- παραδείγµατος
χάριν το Ογκολογικό Νοσοκοµείο «Άγιοι Ανάργυροι», ο Άγιος
Σάββας, το Σισµανόγλειο, ο Ευαγγελισµός; Τι θα απογίνουν, κυ-
ρίως οι καρκινοπαθείς, χωρίς σταθερούς κύκλους χηµειοθερα-
πείας και ακτινοθεραπείας;

Οι εργαζόµενοι στα νοσοκοµεία, οι ασθενείς, οι οικογένειές
τους εκπέµπουν ένα SOS. Πώς απαντάτε, κύριε Υπουργέ, ως ο
κατ’ εξοχήν εκφραστής αυτής της πολιτικής; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ο Υφυπουργός

Υγείας κ. Μπέζας έχει τον λόγο.
ΑΝΤΩNΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, να ξεκαθαρίσω, κύριε συνάδελφε, ότι οι διατάξεις

του πρόσφατου νόµου, του 4254/2014, σχετικά µε τη διαθεσιµό-
τητα-κινητικότητα των εργαζοµένων σε δοµές του ΕΣΥ, είτε
αυτές περιλαµβάνονταν στο αρχικό σχέδιο νόµου όπως είχε κα-
τατεθεί στη Βουλή είτε ενσωµατώθηκαν µετά από τη συγκεκρι-
µένη τροπολογία Βουλευτών, την οποία αναφέρατε κι εσείς στην
ερώτησή σας, αποτελούν ρυθµίσεις οι οποίες δεν παρουσιάστη-
καν ξαφνικά στο δηµόσιο διάλογο. Τα ζητήµατα αυτά έχουν επα-
νειληµµένως τεθεί σε δηµόσιο διάλογο είτε από τους
εµπλεκόµενους φορείς είτε από το ίδιο το Υπουργείο. 

Πολλές φορές, για παράδειγµα, έχει συζητηθεί το εργασιακό
καθεστώς των πρώην ιατρών του ΙΚΑ, οι οποίοι µεταφέρθηκαν
στα νοσοκοµεία του ΕΣΥ και το γεγονός ότι στα νοσοκοµεία του
ΕΣΥ υπήρχαν ιατροί δύο ταχυτήτων. Οι ίδιοι οι ιατροί του ΕΣΥ
είχαν ζητήσει να σταµατήσει αυτό το καθεστώς, ενώ πρέπει να
σας θυµίσω ότι οι διατάξεις για την κινητικότητα των οδηγών πα-
ρουσιάστηκαν µε τη µορφή τροπολογίας -δεν εισήχθησαν, όµως,
στην Ολοµέλεια για συζήτηση- στην Επιτροπή Κοινωνικών Υπο-
θέσεων της Βουλής. 

Είναι, εποµένως, ζητήµατα τα οποία έχουν τεθεί στον δηµόσιο
διάλογο. Και κυρίως οι διατάξεις αυτές αποτελούν υλοποίηση
αποφάσεων του Κυβερνητικού Συµβουλίου Μεταρρύθµισης. Δεν
είναι µόνο δικές µας αποφάσεις. Είναι βασικές αποφάσεις του
Κυβερνητικού Συµβουλίου Μεταρρύθµισης. Εµείς, βέβαια, ως
Υπουργείο Υγείας, εισηγηθήκαµε αυτές τις αποφάσεις στο Κυ-
βερνητικό Συµβούλιο Μεταρρύθµισης.

Σε κάθε περίπτωση, πρόκειται για κλειστή διαθεσιµότητα. Θα
έλεγα ότι δεν είναι καν κινητικότητα, διότι οι εργαζόµενοι παρα-
µένουν όλοι στις ίδιες δοµές. Δεν απολύεται κανείς. Δεν γίνεται
αξιολόγηση, παρά µόνο για το ιατρικό προσωπικό, το οποίο θα
ενταχθεί δε καθεστώς πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης,
προκειµένου να καταταγεί στον αντίστοιχο κλάδο του ΕΣΥ. Δεν
υπάρχει εµπλοκή του ΑΣΕΠ. Δεν το λέω µε την κακή έννοια -µα-
κάρι να υπήρχε εµπλοκή του ΑΣΕΠ- αλλά µε την έννοια ότι δεν
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υπάρχει καθυστέρηση λόγω της εµπλοκής του ΑΣΕΠ. Τα χρονο-
διαγράµµατα θα τηρηθούν όλα. Το κυριότερο, όµως, είναι –το
είπα και προηγουµένως- ότι παραµένουν όλοι στις δοµές και στις
περιοχές όπου εργάζονται. 

Στο πλαίσιο αυτής της µεταρρυθµιστικής φάσης σε φορείς
εποπτείας του Υπουργείου Υγείας, θα σας δώσω ορισµένους
αριθµούς, διότι οι αριθµοί που αναφέρατε δεν ήταν σωστοί.
Έχουµε τριών ειδών διαθεσιµότητες: 

Η πρώτη κατηγορία είναι οι οδηγοί και τα πληρώµατα ασθενο-
φόρων των νοσοκοµείων του ΕΣΥ, οι οποίοι µετατάσσονται στο
ΕΚΑΒ ως πληρώµατα ασθενοφόρων σε οργανικές θέσεις που θα
συσταθούν. Επαναλαµβάνω ότι παραµένουν στις ίδιες δοµές ή
στις περιοχές όπου εργάζονται. 

Ο στόχος -διότι πίσω από κάθε κίνηση υπάρχει ένας συγκεκρι-
µένος µεταρρυθµιστικός στόχος- είναι η αναδιοργάνωση κι ο εκ-
συγχρονισµός των διακοµιδών, η υπαγωγή του συντονισµού
όλων των κινήσεων στο Εθνικό Κέντρο Άµεσης Βοήθειας και η
ενίσχυση του ΕΚΑΒ για την κάλυψη των αναγκών του µε το απα-
ραίτητο ανθρώπινο δυναµικό. Πρόκειται για εξακόσια άτοµα -όχι
χίλια διακόσια- κατανεµηµένα σε όλες τις Υγειονοµικές Περιφέ-
ρειες της χώρας, κυρίως στην 6η Υγειονοµική Περιφέρεια, εκατόν
τριάντα πέντε άτοµα, και στη 2η Υγειονοµική Περιφέρεια, εκατόν
δεκαπέντε άτοµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι πολύ σηµαντικό το θέµα, σας
ζητώ να µου δώσετε δύο λεπτά ακόµα στην πρωτολογία µου για
να δώσω ορισµένες εξηγήσεις και θα συνεχίσω και στη δευτερο-
λογία µου.

Πρέπει να σας πω ότι η αποστολή και ο ρόλος του ΕΚΑΒ δεν
µεταβάλλονται, αλλά παραµένουν ως έχουν. Ήδη το ΕΚΑΒ εφαρ-
µόζει ένα πιλοτικό πρόγραµµα από τον Νοέµβριο του 2013 σε
ορισµένους νοµούς της χώρας -στον Έβρο, στο Νοµό Κεφαλλη-
νίας, στη Ροδόπη, στην Ξάνθη, στις Σέρρες, στη Δράµα, στην Κα-
βάλα, στη Λακωνία- όπου όλες οι κινήσεις έχουν υπαχθεί στον
συντονισµό του ΕΚΑΒ. Αυτό µας βοήθησε στο να προχωρήσουµε
και στη συγκεκριµένη µεταρρυθµιστική δράση. 

Η δεύτερη κατηγορία διαθεσιµότητας είναι των υπαλλήλων
που είναι φύλακες ή νυχτοφύλακες στα νοσοκοµεία του ΕΣΥ. Με-
τατάσσονται σε θέσεις, που συνιστώνται στα ίδια νοσοκοµεία,
βοηθητικού υγειονοµικού προσωπικού.

Ο στόχος είναι το προσωπικό, το οποίο είτε υποαπασχολείται,
είτε ασχολείται σε αλλότρια καθήκοντα, διότι όπως γνωρίζετε η
φύλαξη των νοσοκοµείων της χώρας έχει ανατεθεί µε διαγωνι-
στικές διαδικασίες σε ιδιωτικές εταιρείες και εποµένως αυτοί οι
άνθρωποι είτε υποαπασχολούνται, είτε ασχολούνται σε αλλότρια
καθήκοντα, να έλθει και να καλύψει ανάγκες σε υγειονοµικό προ-
σωπικό, µέσα βέβαια από µία ταχύρρυθµη εκπαίδευση. Πρόκει-
ται για εκατόν τριάντα άτοµα σε όλες τις Υγειονοµικές
Περιφέρειες, κυρίως στην 6η τριάντα άτοµα, στην 3η είκοσι οκτώ
άτοµα και στην 5η είκοσι ένα άτοµα. 

Και έρχοµαι και στο ιατρικό-οδοντιατρικό προσωπικό, τους
πρώην ιατρούς- οδοντιάτρους του ΙΚΑ, οι οποίοι έχουν περάσει
στο ΕΣΥ. Αυτοί µετατάσσονται µε την ίδια εργασιακή σχέση σε
οργανικές θέσεις ΠΕ ιατρών-οδοντιάτρων πλήρους και αποκλει-
στικής απασχόλησης στους ίδιους φορείς που απασχολούνται
µέχρι σήµερα. Ο στόχος είναι να αξιολογηθούν και να κριθούν
για να καταταγούν επίσηµα και οριστικά στον κλάδο των ιατρών
του ΕΣΥ και να σταµατήσει αυτό το καθεστώς των ιατρών δύο
ταχυτήτων και στα νοσοκοµεία της χώρας, µετά από αυτό το
οποίο έγινε µε τους πρώην ιατρούς του ΕΟΠΥΥ. 

Πρόκειται για τετρακόσια περίπου άτοµα, τριακόσια ενενήντα
εφτά για την ακρίβεια, κυρίως στην 1η και στην 4η Υγειονοµική
Περιφέρεια. Στην 1η έχουµε τριακόσιους είκοσι ένα από τους
τριακόσιους ενενήντα επτά και στην 4η εξήντα από τους τριακό-
σιους ενενήντα επτά. Στη 2η και στην 3η έχουµε µόνο επτά και
εννέα άτοµα αντίστοιχα, ενώ στην 5η, στην 6η και στην 7η Υγει-
ονοµική Περιφέρεια δεν υπάρχουν τέτοιοι ιατροί. Όµως, και στην
1η και την 4η Υγειονοµική Περιφέρεια τα προβλήµατα είναι εν-
τοπισµένα σε συγκεκριµένα νοσοκοµεία, διότι στην 1η έχουµε
πενήντα επτά στον Ευαγγελισµό, εξήντα πέντε στον Άγιο Σάββα,

εβδοµήντα δύο στους Αγίους Αναργύρους, εξήντα δύο στο Σι-
σµανόγλειο και στην 4η έχουµε τριάντα πέντε στον Άγιο Παύλο
και δεκαπέντε στο Ιπποκράτειο. Άρα, είναι εντοπισµένα τα πιθανά
προβλήµατα σε συγκεκριµένα νοσοκοµεία και αυτά αντιµετωπί-
ζονται µε τον τρόπο που θα αναλύσω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ο συνάδελφος κ. Ζα-
χαριάς έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε
στις εργασιακές σχέσεις οι οποίες αλλάζουν, όπως παραδείγµα-
τος χάριν οι εργασιακές σχέσεις των ιατρών των πρώην νοσοκο-
µείων του ΙΚΑ. Σίγουρα είµαστε υπέρ της πλήρους και
αποκλειστικής απασχόλησης, όπως εξάλλου ήταν ένα χρόνιο αί-
τηµα και του νοσοκοµειακού κινήµατος. Παρ’ όλα αυτά, όµως,
δεν υπήρχε καµµία ανάγκη διαθεσιµότητας και αν εν πάση περι-
πτώσει, υπήρχε η διαθεσιµότητα του ενός µηνός, δεν καταλα-
βαίνω την κινητικότητα, την τέλος πάντων τοποθέτηση σε θέση
ΠΕ ιατρών για ένα ολόκληρο οκτάµηνο, πράγµα που θα οδηγήσει
ένα σηµαντικό µέρος αυτών των γιατρών στον ιδιωτικό τοµέα.
Θα τους διώξει από τα νοσοκοµεία.

Βέβαια, έχουµε το ανάλογο του πρωτοβάθµιου συστήµατος,
του ΠΕΔΥ, όπου από το 50% των γιατρών οδηγήθηκαν στην
έξοδο. 

Τώρα είναι ολοφάνερο ότι όλες αυτές οι ενέργειες της απο-
µάκρυνσης ολόκληρων κλάδων γίνονται προκειµένου να εκχω-
ρήσετε και νέα πακέτα υπηρεσιών στον ιδιωτικό τοµέα.
Αναφερθήκατε εξάλλου στη φύλαξη, η οποία ολοκληρώνεται µε
την απόσυρση όλων των φυλάκων και νυχτοφυλάκων. Από την
άλλη, όµως, διακινδυνεύετε ανθρώπινες ζωές και οδηγείτε σε σί-
γουρο θάνατο ασθενείς, περιφρονώντας τις ανάγκες επείγουσας
φροντίδας.

Τα παραδείγµατα -και αναφερθήκατε στα νοσοκοµεία- µε τα
οποία συµφωνώ είναι συγκεκριµένα νοσοκοµεία αλλά νοσοκο-
µεία µε οριακή θέση πια, όταν φεύγουν πάνω από εβδοµήντα για-
τροί στο ογκολογικό νοσοκοµείο Αγίων Αναργύρων. Είναι στον
αέρα οι εσωτερικές µετακινήσεις ασθενών. Έχουµε δύο µεγάλα
νοσοκοµεία, όπως το «Ασκληπιείο Βούλας» και το «Σωτηρία», µε
έκταση µεγαλύτερη από εκατό στρέµµατα και πάνω από είκοσι
πέντε κτήρια το καθένα. Πώς θα γίνονται αυτές οι επείγουσες
µεταφορές µεταξύ των νοσοκοµείων; 

Τώρα στα ογκολογικά νοσοκοµεία –δεν είναι µόνο οι «Άγιοι
Ανάργυροι», είναι και ο «Άγιος Σάββας»- θα παραλύσουν σειρά
τµηµάτων και θα απορρυθµιστούν οι κύκλοι χηµειοθεραπείας και
ακτινοθεραπείας των ασθενών. 

Τα Ψυχιατρικά Νοσοκοµεία που συγχωνεύονται, τα οποία
έχουν δηµόσιες δοµές αποσυλοποίησης, πώς θα διασυνδέονται
και πώς είναι δυνατόν το ΕΚΑΒ µε όλες αυτές τις ελλείψεις να
ανταποκριθεί σε τέτοια αλλότρια καθήκοντα µεταφοράς παρα-
δείγµατος χάριν φαρµάκων, ασθενών σε τακτικές συνεδριάσεις;
Πώς είναι δυνατόν να καλύπτει την τροφοδοσία το ΕΚΑΒ; Άρα,
λοιπόν, θα οδηγηθούµε σε πρόσληψη οδηγών µέσω ιδιωτικών
εταιρειών µεταφορών. Υπάρχει ένας µεγάλος κατακλυσµός δια-
µαρτυριών, ενστάσεων, αντιρρήσεων από συνδικαλιστικά όρ-
γανα, από συλλογικότητες ασθενών και των οικογενειών τους,
αλλά και ο ίδιος ο διοικητής του «Αγίου Σάββα» εντοπίζει τα προ-
βλήµατα µε τον καλύτερο τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ.
Από την άλλη µεριά, είπαµε για τους ογκολογικούς ασθενείς.

Είναι καίριο το πρόβληµα και πρέπει να µας δώσετε ακριβείς λύ-
σεις, κύριε Υπουργέ. Με τις διαθεσιµότητες των γιατρών δεν πε-
τυχαίνουµε παρά να διογκώσουµε το πρόβληµα. Τονίζω και πάλι
ότι δεν υπήρχε καµµία ανάγκη. Εδώ, λοιπόν, θέλουµε εξηγήσεις.

Η «σηµαντική», όµως, παρέµβασή σας, που δηµιουργεί ανα-
στάτωση σε όλη την έκταση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και
στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια, είναι η µετακίνηση
προσωπικού από τα κέντρα υγείας προς τα νοσοκοµεία και τα
ΠΕΔΥ, αυτά τα καινούργια µορφώµατα της πρωτοβάθµιας
υγείας που δηµιουργήθηκαν. 

Τα ΠΕΔΥ, λοιπόν, αυτή τη στιγµή δέχονται προσωπικό -και
οδηγούς, αλλά κυρίως ιατρικό προσωπικό- από τα κέντρα υγείας,
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τα οποία κυρίως αποδυναµώνονται, µε αποτέλεσµα να αποδυνα-
µώνεται η αντιµετώπιση των περιστατικών στην αγροτική περι-
φέρεια, στις νησιωτικές περιοχές, στις δύσκολες και
αποµακρυσµένες περιοχές.

Κύριε Υπουργέ, τα ΠΕΔΥ αποδείχθηκαν «ένα πουκάµισο αδει-
ανό». Τραβώντας από εδώ και από εκεί, τίποτα δεν µπορεί να
διορθωθεί ούτε και στον ευαίσθητο τοµέα της υγείας. Πάνω απ’
όλα, εµείς σαν ΣΥΡΙΖΑ αναγνωρίζουµε τις ανάγκες των ασθενών.
Σας καλούµε να σεβαστείτε τις ανάγκες, την υγεία και τη ζωή
των ασθενών και να δώσετε σαφείς εξηγήσεις, να συµπληρώσετε
µε χρηµατοδότηση και προσλήψεις του αναγκαίου προσωπικού
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Υγείας): Πρώτα απ’ όλα,

κύριε συνάδελφε, δεν ισχύουν αυτά τα οποία λέτε. Δεν υπάρχει
µετακίνηση προσωπικού από τα κέντρα υγείας στις µονάδες
υγείας του ΠΕΔΥ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΣ: Υπάρχει πώς δεν υπάρχει, κύριε
Υπουργέ;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Υγείας): Αλλά κι αν
υπήρξε -όποτε υπάρξει- τέτοια µετακίνηση, πρέπει να σας θυ-
µίσω ότι το σύστηµα είναι ενοποιηµένο. Μιλάµε για ένα ενιαίο σύ-
στηµα πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Δεν λέγατε τίποτα στο
παρελθόν όταν είχαµε µετακινήσεις από τα κέντρα υγείας στα
νοσοκοµεία, µε αποτέλεσµα να αποδυναµώνεται η πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας.

Έρχοµαι τώρα στο άλλο θέµα, το κυρίως θέµα της ερώτησης,
ως προς τη διαχείριση των αναγκών, διότι υπάρχουν ανάγκες κί-
νησης ασθενών, παραγώγων αίµατος ή υλικού, ανάγκες φύλαξης
των νοσοκοµείων, αλλά και ανάγκες για την παροχή υπηρεσιών
υγείας, λόγω της διαθεσιµότητας των ιατρών στα συγκεκριµένα
νοσοκοµεία, στα οποία εντοπίζεται η διαθεσιµότητα.

Θέλω να διαβεβαιώσω ότι υπάρχει ένας συγκεκριµένος επιχει-
ρησιακός σχεδιασµός και προγραµµατισµός από το Υπουργείο
Υγείας και είµαστε σε θέση να αντιµετωπίζουµε ανά πάσα στιγµή
τα πιθανά προβλήµατα, τα οποία προκύπτουν. Ειδικά για το διά-
στηµα της διαθεσιµότητας, υπάρχει ένα συντονιστικό όργανο,
στο οποίο µετέχουν οι διοικήσεις των υγειονοµικών περιφερειών,
το ΕΚΑΒ και το ΕΚΕΠΥ -το Εθνικό Κέντρο Επιχειρήσεων Υγείας
είναι το κέντρο αναφοράς προς εµάς, προς την πολιτική ηγεσία-
και παρακολουθούµε συστηµατικά την κατάσταση όλο αυτό το
διάστηµα της διαθεσιµότητας. 

Σε σχέση µε τους φύλακες θα ήθελα να πω τα εξής: Επιµένετε
στα περί ιδιωτικοποίησης. Θα σας αποδείξω ότι γίνεται το αντί-
θετο. Σας είπα ότι δεν υπάρχει πρόβληµα, διότι ήδη εδώ και χρό-
νια οι υπηρεσίες φύλαξης έχουν ανατεθεί µε διαγωνιστικές
διαδικασίες σε ιδιωτικές εταιρίες. Εποµένως, δεν τίθεται κανένα
ζήτηµα µη ασφαλούς φύλαξης των δοµών υγείας. Κρυµµένο
προσωπικό ήταν σε αλλότρια καθήκοντα, το οποίο έρχεται τώρα
να υπηρετήσει πραγµατικές ανάγκες.

Ως προς τους ιατρούς επαναλαµβάνω ότι τα προβλήµατα αντι-
µετωπίζονται σε συγκεκριµένα νοσοκοµεία. Και αντιµετωπίζονται,
είτε µε προσωρινές εσωτερικές µετακινήσεις ιατρικού προσωπι-
κού µεταξύ τµηµάτων του ιδίου νοσοκοµείου ή τµηµάτων γειτονι-
κών νοσοκοµείων που ανήκουν στην ίδια υγειονοµική περιφέρεια,
είτε µε προσωρινή παραποµπή των εξετάσεων σε πλησιέστερα νο-
σοκοµεία είτε µε επαναπρογραµµατισµό των χειρουργείων ώστε
να προηγηθούν µόνο τα επείγοντα περιστατικά. Αν θέλετε ανά-
λυση για το κάθε νοσοκοµείο, ποιο είναι το επιχειρησιακό σχέδιο,
καταθέστε ερώτηση για να σας δώσω τα στοιχεία. 

Μετά τη διαθεσιµότητα, αν δεν περάσουν όλοι οι γιατροί στο
σύστηµα, έχει εγκριθεί -και το ξέρετε πολύ καλά- για το 2013 η
πρόσληψη τετρακοσίων δεκαέξι ειδικευµένων γιατρών ΕΣΥ. Βρι-
σκόµαστε στο τελικό στάδιο. Θα εγκριθεί αντίστοιχος αριθµός,
αντίστοιχες θέσεις για το 2014. Έχουµε, όµως, και τη δυνατό-
τητα µε την πρόσληψη επικουρικών ιατρών να καλύψουµε πιθανά
κενά. 

Ως προς τη διαθεσιµότητα των οδηγών, αντιµετωπίζουµε τα
κενά που έχουν δηµιουργηθεί µε τέσσερις τρόπους. Ο πρώτος

τρόπος είναι µε τους οδηγούς των κέντρων υγείας, διότι οι οδη-
γοί των Κέντρων Υγείας οι οποίοι είναι πολλοί σε ολόκληρη τη
χώρα, δεν έχουν τεθεί σε καθεστώς διαθεσιµότητας. Οδηγοί, λοι-
πόν, κέντρων υγείας -εκεί που υπάρχουν πολλοί οδηγοί και υπάρ-
χουν κέντρα υγείας µε πολλούς οδηγούς- έχουν µετακινηθεί σε
νοσοκοµεία για να καλύψουν τον έναν οδηγό, τους δυο ή τρείς
το πολύ οδηγούς που έχουν τεθεί σε καθεστώς διαθεσιµότητας. 

Δεύτερον, από το ίδιο το ΕΚΑΒ, το οποίο έχει κάνει ένα δια-
φορετικό σχεδιασµό και µε µια διαφορετική οργάνωση των κινή-
σεών του ώστε να καλύπτει νοσοκοµεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε ένα-δύο λεπτά.
Τρίτον, από προσωπικό του ΕΚΑΒ. Εκεί όπου έχουµε µόνο νο-

σοκοµεία και δεν έχουµε δοµές ΕΚΑΒ όπως σε νησιά, έχει µετα-
κινηθεί προσωπικό του ΕΚΑΒ. Έχουν µετακινηθεί περίπου
σαράντα άτοµα σε νησιά του Αιγαίου και του Ιονίου. Στα νησιά
του Ιονίου υπάρχουν δοµές του ΕΚΑΒ, αλλά δεν είχαν επαρκή
στελέχωση, οπότε µετακινήθηκαν από άλλες περιοχές.

Και ο τέταρτος τρόπος, είναι ότι έχουµε τη δυνατότητα µε
βάση την υφιστάµενη νοµοθεσία µε αποφάσεις του Γενικού
Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης να αναθέτουµε κα-
θήκοντα οδηγών, γι’ αυτό το µεταβατικό διάστηµα. Αυτό έχει
γίνει σε προσωπικό που είχε τα ανάλογα προσόντα και είναι µέσα
στα νοσοκοµεία -τεχνικό προσωπικό κλπ- προκειµένου να κάνει
τις κινήσεις, όχι των ασθενοφόρων, αλλά άλλες κινήσεις σε αυτό
το διάστηµα. 

Με αυτό, λοιπόν, το σχεδιασµό και µε την αναστολή των
αδειών που έχει γίνει για τα πληρώµατα του ΕΚΑΒ και για τους
οδηγούς των κέντρων υγείας στο διάστηµα της διαθεσιµότητας
αντιµετωπίζουµε την κατάσταση.

Όµως -µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό- είπατε
βαριές κουβέντες, κύριε συνάδελφε. Όταν λέτε ότι οδηγούµε σε
σίγουρο θάνατο τους ανθρώπους, αυτό είναι πολύ βαριά
κουβέντα και σας καλώ να την πάρετε πίσω. 

Πρέπει να εγκαταλείψετε αυτή τη µίζερη τακτική, την οποίαν
έχετε και αυτή τη συνεχή κινδυνολογία, την οποίαν κάνετε. Και
πρέπει να εγκαταλείψετε και την προσπάθεια απαξίωσης των
πάντων και υπονόµευσης της χώρας. 

Διότι τη στιγµή που η χώρα, για παράδειγµα, βγήκε, όπως
βγήκε µε αυτόν τον εντυπωσιακό τρόπο χθες στις αγορές, εσείς
µιλάτε για έγκληµα σε βάρος του ελληνικού λαού. Τη στιγµή που
γίνονται µία σειρά από µεταρρυθµίσεις στην υγεία, που έχουν ως
στόχο να ενισχύσουν το δηµόσιο σύστηµα υγείας και όχι να το
αποδυναµώσουν, εσείς µιλάτε για ενδυνάµωση του ιδιωτικού
τοµέα της υγείας.

Πρέπει να υπάρχει ένας πολιτικός πολιτισµός. Δεν µπορεί στο
όνοµα της αντιπολίτευσης να παρουσιάζετε το άσπρο µαύρο.
Διότι προφανώς και υπάρχουν προβλήµατα στο σύστηµα υγείας,
αλλά δεν έχει καταρρεύσει το σύστηµα υγείας ούτε οδηγούµε
τους ανθρώπους στο θάνατο, όπως είπατε στη δευτερολογία
σας.

Εκτός και αν υπάρχει από µέρους σας κάποιο οργανωµένο
σχέδιο να πολώσετε την κατάσταση, να δηµιουργήσετε ένα κλίµα
πόλωσης για να δηµιουργήσετε ένα δίληµµα στις επερχόµενες
εκλογές. Πρέπει να ξέρετε, όµως, κύριε συνάδελφε, ότι εκτός
από το έγκληµα υπάρχει και η τιµωρία, αυτή που θα υποστείτε
από τον ελληνικό λαό στις εκλογές που έρχονται. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Έχετε διαλύσει το σύστηµα υγείας και

µιλάτε κι από πάνω;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο

επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Δεν αναφέρθηκε σε

εσάς προσωπικά. Στον πληθυντικό µιλούσε ο κύριος Υπουργός. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΣ: Αναφέρθηκε σε µένα, κύριε

Πρόεδρε. Είπε ότι είπα βαριές κουβέντες για τη ζωή των ασθε-
νών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Εάν είναι να αποκα-
ταστήσετε την τοποθέτησή σας, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΣ: Η θέση µας είναι απόλυτη:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ  ΡΚΣΤ’ - 11 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2014 10637



Καθολική πρόσβαση των ασθενών στις δοµές υγείας. Είναι
θράσος του κυρίου Υπουργού να αναφέρεται στα λεγόµενά µας. 

Οι ογκολογικοί ασθενείς στα δύο ογκολογικά νοσοκοµεία της
Αθήνας, οι ψυχιατρικοί ασθενείς και οι οικογένειές τους σε όλη
την Ελλάδα αυτή τη στιγµή κλαίνε, κύριε Υπουργέ. Τέσσερις
µήνες τους έχουν βάλει τα µνηµονιακά µέτρα στην ουρά να
περιµένουν. Και θα περιµένουν και άλλους τόσους, κύριε
Υπουργέ. Αυτά τα θέµατα πρέπει να δείτε. 

Δώσατε υποσχέσεις για τα κέντρα υγείας. Δώσατε υποσχέσεις
στο Κέντρο Υγείας Άστρους ότι θα συµπληρώσετε τα
ασθενοφόρα και πήρατε κι έναν οδηγό. Καµµία επάρκεια δεν
υπάρχει. Και ο κ. Ευσταθίου του ΕΟΠΥΥ θα πάει να οδηγήσει
ασθενοφόρα, κύριε Υπουργέ; 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Υγείας): Αυτό είναι προ-
σωπικό, κύριε Πρόεδρε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΣ: Σας παρακαλώ πολύ! Δεν
µπορούµε να απολογούµαστε επί των θέσεών µας, που είναι
απόλυτες: Πλήρης πρόσβαση όλων των ανθρώπων στην Ελλάδα
και πλήρης αποκατάσταση των αναγκών υγείας τους δωρεάν και
ισότιµα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε συνά-

δελφε, δεν αναφέροµαι σε εσάς προσωπικά. Αναφέροµαι στο
κόµµα σας. 

Εξακολουθείτε να κινδυνολογείτε ασύστολα και να απαξιώνετε
τη µεγάλη προσπάθεια, την οποία κάνει η χώρα. Δεν διαλύσαµε
εµείς το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Εσείς διαλύετε αυτή τη µεγάλη
προσπάθεια του ελληνικού λαού. Και ο λαός θα το σκεφτεί και
θα σας τιµωρήσει στις εκλογές που έρχονται!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεχίζουµε µε τη
δεύτερη µε αριθµό 776/8-4-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Παναγιώτη Λαφαζάνη προς τον Υπουργό  Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την ιατρο-
φαρµακευτική και νοσοκοµειακή κάλυψη των ανέργων από την
Ναυπηγοεπισκευαστική Ζώνη Περάµατος.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Λαφαζάνης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν χρειάζεται

να προσθέσω πολλά πράγµατα σε σχέση µε αυτά που αναφέρον-
ται στην επίκαιρη ερώτηση. Ο κύριος Υπουργός νοµίζω ότι είναι
πολύ καλός γνώστης της κατάστασης στο Πέραµα, ιδιαίτερα της
κατάστασης που επικρατεί στη ζώνη µετά και το κλείσιµο -δυστυ-
χώς- των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά, που επιδείνωσε το πρό-
βληµα. 

Το Πέραµα ζει έναν εφιάλτη. Είναι πολύ γνωστό σε όλους.
Ίσως είναι από τους χειρότερους δήµους, από την άποψη της
κοινωνικής κατάστασης, σε σχέση µε όλη την Ελλάδα. Τα στοι-
χεία είναι θλιβερά. Το 30% περίπου των νοικοκυριών στο Πέραµα
δεν έχει ρεύµα. Εκεί έχουµε καταντήσει. 

Θα παρακαλούσα λοιπόν, τον κύριο Υπουργό µε την ερώτηση
που υποβάλουµε να καλυφθούν ιατροφαρµακευτικά οι άνεργοι
του Περάµατος, οι οποίοι, δυστυχώς, δεν µπορούν στη σηµερινή
κατάσταση να καλύψουν ούτε τα ελάχιστα αυτά ένσηµα που
απαιτούνται, προκειµένου να έχουν παροχές ασθενείας και µά-
λιστα σε είδος.

Θα περιµένω την απάντηση του κυρίου Υπουργού, που ελπίζω
να είναι θετική. Δεν ζητάµε κάτι το καινοφανές. Ζητάµε να επα-
ναληφθούν τα µέτρα που είχαν ισχύσει τον προηγούµενο χρόνο,
από το 2012 µέχρι τις αρχές του 2013, διότι ήταν σωστά µέτρα
και εν πάση περιπτώσει, βοηθούσαν τους ανέργους να αντιµε-
τωπίσουν τουλάχιστον τον τοµέα της υγείας. Διότι έχουν και µια
σειρά από άλλα προβλήµατα, τα οποία δεν είναι της ώρας, βε-
βαίως, να αναπτυχθούν. 

Ελπίζω να έχουµε µια θετική απάντηση από τον κύριο
Υπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ο συνάδελφος θέτει ένα θέµα που αφορά µια συγκεκριµένη
περιοχή που εάν προέβαινε στην ερώτηση πριν από λίγο καιρό,
θα αναφερόταν προφανώς για όλη την Ελλάδα. 

Το λέω αυτό, γιατί µε σειρά νοµοθετικών ρυθµίσεων, που ψή-
φισε η Βουλή έχουµε προχωρήσει στην αντιµετώπιση του µεγά-
λου προβλήµατος της ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης όλων
όσων έχουν χάσει την ασφαλιστική ικανότητα και δεν έχουν τις
προϋποθέσεις είτε από το ασφαλιστικό τους ταµείο είτε λόγω
οφειλών είτε λόγω µη κάλυψης της προϋπόθεσης των απαραί-
τητων ενσήµων την προηγούµενη χρονιά.

Τι ρυθµίσεις έχουµε ήδη ψηφίσει ως Βουλή κι έχουν αρχίσει
να εφαρµόζονται; Οι µακροχρόνια άνεργοι, αυτοί δηλαδή που
έχουν συµπληρώσει δώδεκα µήνες ανεργίας, έχουν ιατροφαρ-
µακευτική περίθαλψη, χωρίς προϋπόθεση ενσήµων, µάλιστα για
δύο χρόνια. Αυτό λύνει για µια µεγάλη κατηγορία συµπολιτών
µας, που ανήκουν στην κατηγορία των µακροχρόνια άνεργων το
θέµα της ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης. 

Για τους ανέργους ανάλογα και µε την ηλικιακή κατάσταση
υπάρχουν αντίστοιχες ρυθµίσεις. Μέχρι είκοσι εννέα ετών αρκεί
η εγγραφή στον ΟΑΕΔ, προκειµένου να έχουν ιατροφαρµακευ-
τική κάλυψη, όπως επίσης και για τους ανέργους άνω των πε-
νήντα πέντε. 

Με νεώτερες ρυθµίσεις που ψηφίσαµε µε το πολυνοµοσχέδιο
και το ν. 4254 –νοµίζω αυτόν τον αριθµό έχει λάβει- ρυθµίσαµε
και το θέµα για τους ασφαλισµένους του ΟΑΕΕ, που έχουν χάσει
την ασφαλιστική τους ικανότητα λόγω οφειλών κυρίως τα τελευ-
ταία χρόνια της κρίσης και το εισόδηµά τους δεν υπερβαίνει κατά
µέσο όρο τις δώδεκα χιλιάδες ευρώ. Το ίδιο κάναµε και για τους
ασφαλισµένους του ΟΓΑ και για άλλες κατηγορίες. 

Είναι προς την κατεύθυνση αντιµετώπισης του προβλήµατος,
λοιπόν, όλες οι ρυθµίσεις οι οποίες έχουν γίνει. Βεβαίως, ο συ-
νάδελφος αναφέρεται σε µια συγκεκριµένη περιοχή, η οποία έχει
αυξηµένη ανεργία και υπάρχουν σηµαντικά προβλήµατα. Γι’ αυτό
τα προηγούµενα χρόνια υπήρξε αυτή η ρύθµιση της ιατροφαρ-
µακευτικής περίθαλψης, χωρίς προϋποθέσεις. 

Το έχουµε συζητήσει το θέµα αυτό και εκτός κοινοβουλευτικής
διαδικασίας και το έχω θέσει στις υπηρεσίες. Οι υπηρεσίες είναι
επιφυλακτικές στην προώθηση ρύθµισης ανάλογης µε αυτή που
προωθήσαµε για το Σκαραµαγκά, όπου δεν απαιτείται όριο εν-
σήµων και ο µικρός αριθµός των εργαζοµένων στο τροχαίο υλικό
για τον λόγο ότι δεν έχουµε να κάνουµε µε µια εταιρεία, η οποία
δεν δουλεύει όπως στο Σκαραµαγκά. Άρα, είναι σίγουρο ότι δεν
υπάρχει δυνατότητα για επικόλληση ενσήµων –για ασφάλιση δη-
λαδή- και η ενδεχόµενη επέκταση χρονικά και φέτος χωρίς έν-
σηµα της ιατροφαρµακευτικής κάλυψης θα ενισχύσει τη µαύρη
και αδήλωτη εργασία. Αυτή είναι η άποψη και εγγράφως της αρ-
µόδιας υπηρεσίας µετά που τέθηκε το θέµα από την πλευρά µου. 

Εγώ, όµως, λέω ότι µπορούµε να δούµε για ποιες περιπτώσεις
πραγµατικά δεν υπάρχει κάλυψη στην περιοχή που υπάρχει έν-
τονο πρόβληµα ανεργίας. Για αυτούς οι οποίοι δεν έχουν καθό-
λου ένσηµα, δεν τίθεται θέµα. Αυτοί θα είναι καλυµµένοι µε βάση
τη διάταξη των µακροχρόνια ανέργων, γιατί αναφέρεται εκεί ότι
όσοι έχουν κάνει χρήση τα προηγούµενα χρόνια, θα µπορούν να
κάνουν χρήση και φέτος.

Γι’ αυτούς όµως οι οποίοι εργάζονται, η προϋπόθεση των πε-
νήντα ενσήµων ίσως είναι απαγορευτική και πρέπει να δούµε
στην πορεία τι κόσµος είναι και να ζητήσουµε από την υπηρεσία
να επανεξετάσει την άποψή της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Λαφαζάνη,
έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Το επιχείρηµα που άκουσα προ-
κειµένου να µην προχωρήσει άµεσα το Υπουργείο στη λύση που
προτείνουµε, η οποία είναι δίκαιη και σωστή και έχει εφαρµοστεί
και τον προηγούµενο χρόνο, ήταν ότι µπορεί ενδεχοµένως να ενι-
σχυθεί η µαύρη εργασία στη ζώνη του Περάµατος, εξαιτίας της
ρύθµισης αυτής για τους ανασφάλιστους.

Το επιχείρηµα δεν είναι καθόλου σωστό, διότι η ενίσχυση της
µαύρης εργασίας δεν µπορεί και δεν είναι δυνατόν να θεωρείται
ότι θα γίνει στη βάση των είκοσι ή των πενήντα ενσήµων. Δεν γί-
νεται σε αυτή τη βάση η ενίσχυση της µαύρης εργασίας, διότι
και µε τα πενήντα ένσηµα, κύριε Υπουργέ, µπορείτε κάλλιστα να
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πείτε ότι ενισχύεται η µαύρη εργασία, να κρατάνε τα πενήντα έν-
σηµα και από εκεί και πέρα, να µην βάζουν άλλα. Εποµένως, αυτό
το επιχείρηµα δεν ευσταθεί καθόλου.

Επίσης, δεν ευσταθεί το επιχείρηµα ότι καλύπτονται οι άνεργοι
του Περάµατος µε τις ρυθµίσεις που υπάρχουν για τους µακρο-
χρόνια ανέργους. Δεν ταυτίζεται το ένα µε το άλλο, διότι αν δείτε
και τις ρυθµίσεις που έχετε κάνει για τους µακροχρόνια ανέρ-
γους, πόσους από τους µακροχρόνια ανέργους τελικά καλύ-
πτουν, θα διαπιστώσετε ότι υπάρχει έλλειµµα εδώ. 

Εν πάση περιπτώσει, το θέµα είναι τραγικό και δεν επιδέχεται
περαιτέρω αναβολής, διότι µιλάµε για ανθρώπους, οι οποίοι είναι
εξαθλιωµένοι εντελώς και δεν έχουν δυνατότητα. Ξέρετε ότι στο
Πέραµα λειτουργούν πάρα πολλές ιατρικές οργανώσεις, οι
οποίες προσφέρουν υπηρεσίες δωρεάν και οι οποίες είναι περι-
ζήτητες.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Και δέχονται και επιθέσεις.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Βεβαίως, δέχονται επιθέσεις, δέ-
χονται πολλά πράγµατα. Δεν είναι εύκολες οι καταστάσεις στο
Πέραµα. 

Προσφέρουν, λοιπόν, ιατρικές υπηρεσίες δωρεάν, οι οποίες
είναι περιζήτητες από τις οικογένειες, ιδιαίτερα από τα παιδιά,
τα οποία δεν µπορούν να έχουν ιατρικές επισκέψεις. 

Πάρτε αυτό το µέτρο άµεσα. Είναι απόλυτα αναγκαίο. Νοµίζω
ότι είναι απόλυτα δίκαιο και νοµίζω ότι θα είναι θετικό για το
Υπουργείο να πάρει αυτήν την πρωτοβουλία. Βλέπω ότι καθυ-
στερείτε και η καθυστέρηση δεν ωφελεί σε τίποτα, αντίθετα επι-
δεινώνει θλιβερές καταστάσεις. Νοµίζω ότι πρέπει να επιδείξετε
αυτή την ευαισθησία, η οποία δεν έχει κανένα ιδιαίτερο πρό-
σθετο κόστος τόσο µεγάλο, για να αντιµετωπιστεί ένα πρόβληµα,
το οποίο είναι άκρως ανθρωπιστικό και αφορά και ηλικιωµένους
ανθρώπους, αφορά και παιδιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κύριε συνάδελφε, θεωρώ ότι
οι ρυθµίσεις, οι οποίες έχουν γίνει µέχρι τώρα, έχουν σε µεγάλο
βαθµό επιλύσει το θέµα της ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης.
Βέβαια, δεν έχουν αρχίσει ακόµα να εφαρµόζονται αυτές που
αφορούν τους ασφαλισµένους του ΟΑΕΕ, όπως είπα, και τους
ασφαλισµένους άλλων κατηγοριών, γιατί είναι πρόσφατος ο
νόµος που ψηφίστηκε την προ-προηγούµενη Κυριακή.

Εντοπίζετε σε µία περιοχή το θέµα γιατί είναι οξύτερο και καλά
κάνετε. Βεβαίως, να πω ότι πέρα από την κάλυψη των ασφαλι-
στικών ταµείων, την οποία διευκολύνουµε µε τη µείωση των προ-
ϋποθέσεων ή την εξάλειψή τους, όπως για την κατηγορία των
µακροχρόνια ανέργων, υπάρχει και οικονοµική ενίσχυση από την
πλευρά της πολιτείας σε οργανώσεις, οι οποίες και εθελοντικά,
αλλά και µε τη στήριξη και ενίσχυση της πολιτείας, προσπαθούν
να καλύψουν κενά που δυστυχώς υπάρχουν και θα υπάρχουν
πάντα, γιατί ένας νόµος δεν µπορεί να καλύψει όλες τις περιπτώ-
σεις.

Επίσης, θέλω να πω ότι υπάρχει η δυνατότητα µε διευρυµένα
κριτήρια πλέον να εκδοθεί και βιβλιάριο ανασφάλιστου από το
δήµο της κατοικίας του ανασφάλιστου ανθρώπου, που δεν έχει
τις προϋποθέσεις.

Υπάρχουν δηλαδή κάποιες εναλλακτικές που δίνονται, ακόµα
και αυτές µέσω των εξετάσεων που χορηγεί το Υπουργείο
Υγείας. 

Όµως, παρ’ όλα αυτά, εγώ αναγνωρίζω ότι στη συγκεκριµένη
περιοχή θα συνεχίσει να υπάρχει πρόβληµα, διότι αυτό κυµαίνε-
ται σε ένα υψηλό επίπεδο, λόγω της υψηλής ανεργίας. Γι’ αυτό,
παρά τη γνώµη της υπηρεσίας, θα εξετάσουµε ξανά τις προϋπο-
θέσεις, για να δούµε πώς µπορούµε να αντιµετωπίσουµε το πρό-
βληµα, χωρίς να δίνουµε κίνητρο για τη µαύρη εργασία. 

Θα ήθελα να πω για το θέµα των εθελοντικών οργανώσεων -
και µε αφορµή τη χθεσινή επίθεση που έγινε από χρυσαυγίτες
στο ιατρείο των Γιατρών του Κόσµου στο Πέραµα- ότι η επιχεί-
ρηση Χρυσή Αυγή εµπαίζει ακόµα και αυτούς που την πιστεύουν,
εµπαίζει και αυτούς που για διάφορους λόγους οδηγούνται στο
να στηρίζουν αυτήν την οργάνωση, αυτό το µόρφωµα. 

Και το υποστηρίζω αυτό, διότι την ίδια ώρα που δίνεται εντολή
και υπάρχει καθοδήγηση για επίθεση στα ιατρεία των Γιατρών
του Κόσµου, Βουλευτής της Χρυσής Αυγής και επιχειρηµατίας
είναι προµηθευτής της οργάνωσης Γιατροί του Κόσµου. Αυτό
δείχνει τον εµπαιγµό, την υποκρισία, το φαρισαϊσµό και το εγ-
κληµατικό της συγκεκριµένης οργάνωσης, η οποία ταυτόχρονα
είναι και µπίζνα. 

Θα καταθέσω στη Βουλή δύο διαφορετικά τιµολόγια και δελτία
αποστολής, τα οποία ήδη έχουν πάρει το δρόµο της δικαιοσύνης,
γιατί, όπως σας είπα, το Υπουργείο Εργασίας και Πρόνοιας χρη-
µατοδοτεί τις πρωτοβουλίες που έχουν να κάνουν µε τη στήριξη
των αδύναµων και αυτές µε τα κοινωνικά ιατρεία. Έχουν ήδη στα-
λεί στο ΣΔΟΕ προς έλεγχο και βεβαίως, έχουν διαβιβαστεί στην
αρµόδια εισαγγελία. Είναι η αποτύπωση του φαρισαϊσµού του
συγκεκριµένου µορφώµατος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Πρόνοιας κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ. 
Ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Κουτσούµπας ζητεί άδεια ολιγοήµε-

ρης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα εννιά µαθητές και µαθήτριες και δέκα
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Πολυ-
γύρου Χαλκιδικής.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενη είναι η Πέµπτη µε αριθµό 779/8-4-2014 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Αιτωλοακαρνανίας της Δη-
µοκρατικής Αριστεράς κ. Νίκης Φούντα προς τον Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την
ασφάλιση των µηχανικών, τις εισφορές και την ασφαλιστική ενη-
µερότητά τους. 

Ορίστε, κυρία Φούντα, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είναι ένα θέµα που µας έχει απασχολήσει

ξανά. 
Σύµφωνα µε τα στοιχεία –και θα ήθελα να µου πείτε και τα επί-

σηµα δικά σας- το κούρεµα που έγινε στις τράπεζες πριν από
τρία χρόνια µείωσε ουσιαστικά το αποθεµατικό του ΤΣΜΕΔΕ
κατά 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μέχρι τότε το ΤΣΜΕΔΕ ήταν από
τα πιο υγιή ταµεία. Κάποιοι έλεγαν ότι ήταν το πιο πλούσιο τα-
µείο. Το νέο Ενιαίο Ταµείο Ανεξάρτητα Απασχολούµενων ελεύ-
θερων επαγγελµατιών καλείται πλέον να αντιµετωπίσει τη νέα
πραγµατικότητα. 

Γνωρίζουµε όλοι ότι οι µηχανικοί ως ελεύθεροι επαγγελµατίες
δεν µπορούσαν να ενταχθούν στο Ταµείο Ανεργίας µέχρι και πέ-
ρυσι. Πέρυσι µπήκαν κάποια κριτήρια για εµάς πάρα πολύ αυ-
στηρά και πάρα πολύ κακά -για να το πω έτσι- µε αποτέλεσµα
ελάχιστοι να καταφέρουν να µπουν και να αξιοποιήσουν και αυτό
το µέτρο το οποίο προωθήσατε. 

Παράλληλα, οι διπλωµατούχοι µηχανικοί στην Ελλάδα βρίσκον-
ται σε ένα ιδιότυπο καθεστώς οµηρίας απέναντι στο δηµόσιο
λόγω, πρώτον, της ισχύουσας νοµοθεσίας περί καθυστερούµενων
ασφαλιστικών εισφορών των µηχανικών στο ΤΣΜΕΔΕ και την πα-
ραποµπή τους στο ΚΕΑΟ και δεύτερον, λόγω της ισχύουσας νο-
µοθεσίας, που συνδέει την ιδιότητα του µηχανικού µε την
ασφαλιστική ενηµερότητα. 

Συγκεκριµένα –για να γνωρίσει και ο κόσµος- αν ένας ιδιώτης
µηχανικός δεν καταβάλει την ασφαλιστική του εισφορά έστω, και
για ένα εξάµηνο, αφ’ ενός χάνει το δικαίωµα της ιατροφαρµα-
κευτικής του περίθαλψης –πράγµα απαράδεκτο εν έτει 2014 και
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εν µέσω κρίσης- µέχρι την τακτοποίηση φυσικά της εκκρεµούσας
οφειλής και αφ’ ετέρου χρωστάει στο ΤΣΜΕΔΕ το πλήρες ποσό
της καθυστερούµενης οφειλής µε έντοκες προσαυξήσεις για
κάτι το οποίο δεν έλαβε ως υπηρεσία.

Έτσι, ο ιδιώτης µηχανικός εµφανίζεται να οφείλει -και µάλιστα
έντοκα- για µία υπηρεσία που το ασφαλιστικό του ταµείο στην
ουσία έχει διακόψει.

Επιπλέον, όσον αφορά τη σχέση µεταξύ επαγγελµατικής ιδιό-
τητας και εισφορών σύµφωνα µε το άρθρο 27 του ν. 3518/2006
-δεν το αναφέρω χάριν συντοµίας- γνωρίζουµε ότι ο νόµος συν-
δέει την ιδιότητα του µηχανικού µε την ασφαλιστική ενηµερότητα
και στην ουσία απαγορεύει στους µηχανικούς να δραστηριοποι-
ούνται επαγγελµατικά, εάν δεν έχουν εξοφλήσει τις υποχρεώσεις
τους στο ΤΣΜΕΔΕ.

Δηµιουργείται έτσι ένας φαύλος κύκλος: Οι µηχανικοί δεν µπο-
ρούν να πάρουν δουλειές τις οποίες θα µπορέσουν να διεκπε-
ραιώσουν και έτσι δεν είναι σωστοί απέναντι στις ασφαλιστικές
εισφορές τους. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό και δύσκολο, ει-
δικά για τους νέους µηχανικούς, οι οποίοι καλούνται σε αυτούς
τους δύσκολους καιρούς να καταβάλουν -συν τις ληξιπρόθεσµες
οφειλές- έως και 1.000 ευρώ το µήνα για έναν διακανονισµό
µόλις ενός έτους - περίπου 450 και 550 ευρώ το µήνα- για τη λη-
ξιπρόθεσµη και την ισχύουσα εισφορά. 

Κατόπιν αυτών ερωτάσθαι:
Προτίθεστε να αποσυνδέσετε την ασφαλιστική ενηµερότητα

των ιδιωτικών έργων των ιδιωτών µηχανικών από το δικαίωµά
τους στην υπογραφή των αδειών;

Προτίθεστε να αναθεωρήσετε το σύστηµα διακανονισµού των
ασφαλιστικών εισφορών, ώστε να επιλυθεί σταδιακά το πρό-
βληµα των συσσωρευµένων οφειλών;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-

νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, θέσατε πάρα πολλά θέµατα που έχουν να

κάνουν µε το ΤΣΜΕΔΕ, το ασφαλιστικό ταµείο των µηχανικών.
Άλλα από αυτά ανάγονται στο γενικότερο θέµα των ασφαλιστι-
κών ταµείων, άλλα είναι ειδικά. Να πω ότι το θέµα των οµολόγων
είναι ένα ξεχωριστό θέµα. Δεν έχει να κάνει µε τη σχέση ταµείου
και ασφαλισµένων, τη µη κάλυψη από την πλευρά τους των υπο-
χρεώσεών τους -καµµία σχέση- το οποίο µπορεί να συζητηθεί,
αν θέλετε, αυτοτελώς, για να δούµε αν η ένταξη στη µείωση,
λόγω του κουρέµατος της αξίας των οµολόγων, µπορούσε να αν-
τισταθµιστεί ή αντισταθµίστηκε –δεν το γνωρίζω- µπορεί να προ-
έβη το ταµείο στην επαναγορά νέων οµολόγων και να κάλυψε
αυτό το κενό όπως έκανε το ΙΚΑ. Είναι ένα θέµα το οποίο θέτετε,
νοµίζω, περισσότερο για να αναφερθείτε στο θέµα του κουρέ-
µατος.

Για την ασφάλιση των µηχανικών να πω το εξής: Όταν σε µία
ρύθµιση, σε οποιοδήποτε ταµείο, το ποσό που πρέπει να κατα-
βάλει αυτός που εντάσσεται στη ρύθµιση είναι πάρα πολύ µε-
γάλο, ασφαλώς, εάν δεν υπάρχει η ανάλογη δραστηριότητα, δεν
θα µπορεί να το καταβάλει. 

Τι σηµαίνει, όµως, «µεγάλο ποσό»; Ένα µεγάλο ποσό µηνιαίως
σηµαίνει ότι δεν αφορά οφειλές ούτε του τελευταίου χρόνου
ούτε του προτελευταίου ούτε των τριών τελευταίων –των χρόνων
της κρίσης- αλλά ότι υπάρχουν συσσωρευµένες οφειλές τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Αλλιώς, εάν έχεις τη δυνατότητα τριάντα επτά,
τριάντα οκτώ, τριάντα εννέα δόσεων -νοµίζω ότι είναι αυτόν το
µήνα για τις οφειλές µέχρι το 2012- και είναι 1.000 ευρώ το µήνα,
τότε µε συγχωρείτε, αλλά η οφειλή είναι πάνω από 40.000 µέχρι
το 2012.

Εποµένως, πρέπει να δούµε στο γενικότερο πλαίσιο που έχει
τεθεί το θέµα των ρυθµίσεων. Ισχύει για όλα τα ασφαλιστικά τα-
µεία αυτή η δυσκολία. Είναι πραγµατική δυσκολία, διότι δεν εν-
τάχθηκαν στη ρύθµιση πολλοί από τους οφειλέτες, όταν ξεκίνησε
αυτή –το Μάιο, τον Ιούνιο, δεν θυµάµαι ακριβώς- µε αποτέλεσµα
να έχουν συσσωρευθεί οφειλές του τελευταίου διαστήµατος,
µαζί µε τις παλιές και να είναι δύσκολο να ενταχθούν. Αυτό είναι
ένα πραγµατικό πρόβληµα, αλλά αφορά όλα τα ταµεία. Δεν νο-

µίζω ότι µπορεί να γίνει ειδική ρύθµιση µόνο για το ΤΣΜΕΔΕ.
Όσον αφορά το δεύτερο θέµα, που έχει να κάνει µε την ενη-

µερότητα για τα ιδιωτικά έργα, να πω ότι δεν είναι αποκλειστικό
θέµα του Υπουργείου µας. Έχει να κάνει και µε τη γνώµη της δι-
οίκησης του ΤΣΜΕΔΕ, εάν αυτή η προϋπόθεση πρέπει να φύγει
ή όχι, και ασφαλώς και µε το ΤΕΕ.

Το τρίτο θέµα είναι η ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, που είναι
πάρα πολύ σοβαρό, ανεξαρτήτως των λόγων που έχασε την κά-
λυψη ο ασφαλισµένος του ΤΣΜΕΔΕ, ιδιαίτερα όταν αυτή οφείλε-
ται στην κρίση και στις αναδουλειές των τελευταίων τριών ετών.

Γι’ αυτό προβήκαµε στη ρύθµιση για την κάλυψη για ένα χρόνο
όλων των ασφαλισµένων του ΤΣΜΕΔΕ, των οποίων οι οφειλές αν-
τιστοιχούν στα έτη 2011, 2012 και 2013 και ο µέσος όρος του ει-
σοδήµατος για τα προηγούµενα τρία χρόνια δεν ξεπερνά τις
12.000. 

Αυτοί θα έχουν τη δυνατότητα τις επόµενες ηµέρες, µετά την
έκδοση της υπουργικής απόφασης που απαιτείται, να ασφαλι-
στούν. Εκτός απ’ αυτό, όµως, σε περίπτωση που υπάρχει επεί-
γουσα ανάγκη για νοσοκοµειακή περίθαλψη, δηλαδή όταν
έχουµε χρόνια δυσίατη ή ανίατη ασθένεια και πρέπει να µπει στο
νοσοκοµείο, ανεξαρτήτως ποσού οφειλής, µπορεί να εκδώσει βι-
βλιάριο ο ανασφάλιστος και να µπει στο νοσοκοµείο. 

Θέλω να πω δηλαδή ότι υπάρχει πρόνοια, για να µην κινδυνεύ-
σει η ζωή ανασφάλιστου, µε βάση την τελευταία τροποποίηση
που κάναµε για τη διαδικασία έκδοσης βιβλιαρίου και βεβαίως,
υπάρχει πρόνοια να έχει από το ίδιο το ΤΣΜΕΔΕ ασφάλιση, αν οι
οφειλές αφορούν τα τρία τελευταία χρόνια και το εισόδηµα δεν
ξεπερνά τις 12.000 ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρία συνάδελφε,
έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό που αναφέρατε προφανώς, κύριε Υπουργέ, έχει να κάνει

µε κάτι που θα έρθει τις επόµενες µέρες προς ψήφιση. Δεν ισχύει
αυτήν τη στιγµή. Θα µου απαντήσετε µετά σε αυτό. 

Ανέφερα το κούρεµα, όχι για να µιλήσω γι’ αυτό καθεαυτό το
κούρεµα, αλλά για να πω ότι ως τώρα οι µηχανικοί ήταν πολύ σω-
στοί στις εισφορές τους. Οι τριάντα οκτώ µε τριάντα εννέα δό-
σεις που λέτε, δεν ισχύουν, τουλάχιστον για τους µηχανικούς
που οφείλουν τον τελευταίο ένα χρόνο, γιατί οι δόσεις που
ισχύουν για τον τελευταίο χρόνο, είναι µόλις δώδεκα και το ξέ-
ρετε. 

Γι’ αυτό ανέφερα τα συγκεκριµένα ποσά. Τα 450 ευρώ αναφέ-
ρονται στην οφειλή ενός µήνα. Αναµένουµε την ειδική ρύθµιση,
που λέτε ότι θα έρθει και χαιρόµαστε γι’ αυτό. 

Είπατε ότι το θέµα της ασφαλιστικής ενηµερότητας δεν είναι
θέµα µόνο του Υπουργείου σας. Αυτό δηµιουργεί µηχανικούς και
επαγγελµατίες δύο ταχυτήτων, γιατί υπάρχουν πολεοδοµίες, που
ζητούν ασφαλιστική ενηµερότητα και άλλες που δεν ζητούν. Πρέ-
πει να υπάρξει διευκρινιστική εγκύκλιος και να κάνει κάτι άµεσα
το Υπουργείο σας. 

Ξεκινήσαµε να βρούµε το γαϊτανάκι των εγκυκλίων και τι
ισχύει. Ξεκινήσαµε από το ΤΕΕ, αυτό µας παρέπεµψε στο
ΤΣΜΕΔΕ, το ΤΣΜΕΔΕ µας είπε να µιλήσουµε µε την πολεοδοµία.
Κάποιες πολεοδοµίες, όπως του Αµαρουσίου και του Μοσχάτου
ζητούν ενηµερότητα, ενώ των Αθηνών, για παράδειγµα, δεν ζη-
τάει. 

Αυτό, όπως καταλαβαίνετε, είναι πολύ σοβαρό, οπότε θα θέ-
λαµε να δεσµευτείτε ότι θα υπάρξει διευκρινιστική εγκύκλιος σε
συνεργασία µε το ΥΠΕΚΑ και το Υπουργείο Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων αν θέλετε κοινή υπουργική απόφαση, για το τι
ισχύει και το τι δεν ισχύει. 

Ένα δεύτερο σχόλιο έχει να κάνει µε την ασφαλιστική ενηµε-
ρότητα και το φαύλο αυτό κύκλο. Πρέπει να αποδεσµευθεί του-
λάχιστον για τους µηχανικούς κάτω της πενταετίας η ανάγκη να
καταθέτουν ασφαλιστική ενηµερότητα για τα ιδιωτικά έργα. Του-
λάχιστον, αυτοί οι νέοι µηχανικοί να ενισχυθούν µε αυτό τον ανώ-
δυνο οικονοµικά τρόπο. Δεν γίνεται να φεύγουν συνέχεια νέοι
επιστήµονες από την Ελλάδα για το εξωτερικό, επειδή δεν µπο-
ρούν µε αξιοπρέπεια να εξασκήσουν το επάγγελµά τους στην
Ελλάδα. Θέλω να δεσµευθείτε σε αυτό. 

Ξέρετε ότι και η τµηµατική καταβολή των ληξιπρόθεσµων οφει-
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λών αυτήν τη στιγµή δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα
των νέων, τουλάχιστον, µηχανικών, αλλά και των παλαιότερων.
Ο διακανονισµός πρέπει να γίνει µε πιο σοβαρό τρόπο. 

Εγώ κρατάω αυτό που είπατε για τις τριάντα οκτώ µε τριάντα
εννέα δόσεις, αλλά αναφέρονται στις οφειλές των τριών τελευ-
ταίων ετών και όχι ενός µόνο έτους. Αυτά που λέµε αφορούν σα-
ράντα µε σαράντα πέντε χιλιάδες µηχανικούς, άρα πρέπει να το
κοιτάξετε, γιατί κάτι δεν πάει καλά, εφόσον όλοι αυτοί οι άνθρω-
ποι δεν µπορούν να αντεπεξέλθουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εµείς θεωρούµε ότι τουλάχιστον θα πρέπει να υπάρξουν δρα-

στικές ρυθµίσεις που να επιτρέπουν επιτέλους σε αυτούς τους
επαγγελµατίες να αντεπεξέλθουν στους υποχρεώσεις τους. Αντί
να τους κάνουµε να πληρώνουν και να είναι αξιοπρεπείς, αλλά
και υπεύθυνοι απέναντι στα ασφαλιστικά τους ταµεία, προ-
ωθούµε µέσω του Κέντρου Είσπραξης Ασφαλιστικών Οφειλών,
το ΚΕΑΟ, κάποιες διαδικασίες κατασχέσεων περιουσιακών στοι-
χείων. Αυτά τα πράγµατα πρέπει να τελειώσουν. 

Το τελευταίο σχόλιο αφορά την ιατροφαρµακευτική περί-
θαλψη. Οι εκκρεµούσες οφειλές είναι κάτι το οποίο συνδέεται
άµεσα ουσιαστικά µε το πώς αυτοί οι άνθρωποι αντιλαµβάνονται
την αξιοπρέπειά τους επίσης στα νοσοκοµεία. Δεν γίνεται, κάτι
το οποίο δεν παίρνουν ως υπηρεσία, µετά να καλούνται να το
πληρώνουν έντοκα, κύριε Υπουργέ. 

Τουλάχιστον θεωρούµε δεδοµένο ότι θα δεσµευτείτε πως θα
µιλήσετε µε το Υπουργείο Οικονοµικών και θα συνεννοηθείτε για
πάγωµα των χρεών, τουλάχιστον των τόκων, για να µπορέσει κά-
ποια στιγµή αυτή η πολυπόθητη βιωσιµότητα των ταµείων να
γίνει πραγµατικότητα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-

νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κατ’ αρχάς, να πούµε ότι πέρα
από το ζήτηµα που έχει να κάνει µε τη συνέπεια των µηχανικών
και τη δυνατότητα τα προηγούµενα χρόνια να καταβάλουν τις ει-
σφορές, η ύπαρξη της προϋπόθεσης της ασφαλιστικής ενηµε-
ρότητας για τη συµµετοχή σε διαγωνισµούς, σε έργα κ.λπ. ήταν
δικλίδα για να έχει βιωσιµότητα το ταµείο. 

Δεν γνωρίζω αν σήµερα συµφωνούν η διοίκηση ή οι µηχανικοί
να φύγει αυτή η δικλίδα, διότι θα δηµιουργούσε και προϋποθέ-
σεις αθέµιτου ανταγωνισµού ανάµεσα στους µηχανικούς που κα-
ταβάλλουν τις εισφορές και τους µηχανικούς που δεν
καταβάλλουν. 

Θεωρώ ότι το πρόβληµα στον συγκεκριµένο κλάδο δεν είναι
µόνο η δύσκολη προϋπόθεση της κάλυψης των ρυθµίσεων που
ισχύει για όλους κι έχει να κάνει µε τον αριθµό των δόσεων, το
ύψος τους κ.λπ.. Έχει να κάνει κυρίως µε την ιδιαιτερότητα της
ασφάλισης της ιδιότητας. 

Πολλοί οι οποίοι είναι ασφαλισµένοι εκεί, χωρίς να έχουν επαγ-
γελµατική δραστηριότητα, είναι υποχρεωµένοι να πληρώνουν
ασφαλιστικές εισφορές. Αυτή είναι µία ιδιαιτερότητα –δεν ξέρω
αν ισχύει σε άλλον κλάδο- που ισχύει στους µηχανικούς και
θεωρώ ότι αυτό πρέπει να επανεξεταστεί, αλλά και βέβαια να το
επεξεργαστούν οι ίδιοι πρώτα και οι φορείς τους, για να δούµε
τι πρέπει να κάνουµε.

Από εκεί και πέρα, το θέµα που έχει να κάνει µε τις ρυθµίσεις,
είναι γενικό για όλα τα ταµεία. Για οφειλές που είναι µέχρι τον
Δεκέµβριο του 2012, η ρύθµιση προέβλεπε σαράντα οκτώ δόσεις
και ο αριθµός των δόσεων µειώνεται για κάθε µήνα που περνά.
Όποιος δηλαδή έκανε ρύθµιση τον Ιούνιο του 2013, είχε σαράντα
οκτώ δόσεις και σήµερα που έχουν περάσει δέκα περίπου µήνες,
είναι τριάντα οκτώ µε τριάντα εννιά δόσεις. Έχουµε δώδεκα,
όπως σωστά είπατε, δόσεις για τις οφειλές του τελευταίου
έτους.

Εάν υπάρχουν, λοιπόν, συσσωρευµένες οφειλές τα προηγού-
µενα χρόνια και δεν έχει γίνει και πληρωµή των τρεχουσών ει-
σφορών, καθόλου το τελευταίο διάστηµα, γιατί δεν µπορούσαν
να καταβάλλονται οι τρέχουσες εισφορές, για παράδειγµα, τότε

πράγµατι συσσωρεύεται µεγάλη δόση. Αν δεν έχεις δουλειά, δεν
µπορείς να πληρώσεις. Αυτά είναι απλά πράγµατα. Αν δεν έχεις
όµως δουλειά, ούτως ή άλλως δεν µπορείς να πληρώσεις και µει-
ωµένη δόση. Δηλαδή υπάρχουν πολλές περιπτώσεις που πρέπει
να δούµε. 

Σε κάθε περίπτωση, είναι θέµα που έχει να κάνει µε όλα τα τα-
µεία. Δεν υπάρχει καµµία ιδιαίτερη αντιµετώπιση για το θέµα του
ΤΣΜΕΔΕ ως προς τις δόσεις, δηλαδή κάποια δυσµένεια ούτε σε
σχέση µε το ΚΕΑΟ. Δεν υπάρχει καµµία δυσµενέστερη αντιµε-
τώπιση. Αυτό ισχύει για όλους τους ασφαλισµένους. Εάν δεν
υπάρχει η ενέργεια από την πλευρά τους να ενταχθούν σε ρυθ-
µίσεις ή οτιδήποτε άλλο προβλέπεται, παραπέµπονται στο ΚΕΑΟ,
όπως σωστά είπατε. Αλλά δεν είναι µόνο για τους µηχανικούς,
είναι για όλους. 

Για την ιατροφαρµακευτική κάλυψη όµως θέλω να σας πω ότι
το θέµα, τουλάχιστον στο µεγαλύτερο βαθµό, έχει λυθεί µε τις
δύο ρυθµίσεις που σας είπα. Η µία ρύθµιση αφορά την ένταξη
στο νοσοκοµείο όταν έχουµε τις περιπτώσεις που σας είπα -εγ-
κυµοσύνη, δυσίατη ασθένεια, ανίατη ασθένεια κ.λπ.- ανεξάρτητα
από αίτιο οφειλής και ύψος οφειλής και µόνο αν έχεις χάσει την
ασφαλιστική σου ικανότητα µέσω της έκδοσης του βιβλιαρίου.
Αλλά η άλλη ρύθµιση που αφορά τις οφειλές των τριών τελευ-
ταίων ετών ψηφίστηκε από την ελληνική Βουλή την προηγούµενη
Κυριακή. Εσείς, βέβαια, δεν την ψηφίσατε όχι γιατί την είδατε και
δεν σας άρεσε, αλλά γιατί γενικώς δεν ψηφίσατε. 

Είναι µία θετική ρύθµιση, η οποία κυρίως στους νέους µηχανι-
κούς και σε αυτούς που λόγω της κρίσης έχασαν δουλειές, θα
λύσει το πρόβληµα της ιατροφαρµακευτικής κάλυψης.

Τι λέει; Ότι όσοι οφείλουν για τα έτη 2011, 2012, 2013, µπο-
ρούν να θεωρήσουν τα βιβλιάριά τους για ένα χρόνο, µε µόνη
προϋπόθεση ο µέσος όρος του εισοδήµατος αυτά τα τρία τελευ-
ταία χρόνια να είναι µέχρι 12.000 ευρώ. Νοµίζω ότι είναι µια δί-
καιη λύση, η οποία θα δώσει διέξοδο σε πάρα πολύ µεγάλο
αριθµό µηχανικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ως προς το θέµα της συνερ-
γασίας µε το ΥΠΕΚΑ, είναι θέµα του ΥΠΕΚΑ κυρίως, αλλά
µπορούµε εµείς να έχουµε µια συνεννόηση µε το ΥΠΕΚΑ. Εσείς
είστε αρµόδιος τοµεάρχης στο κόµµα σας για το ΥΠΕΚΑ. Μπο-
ρούµε να δούµε αν τηρείται σε όλους η νοµοθεσία ή αν θα πρέ-
πει να εξαλειφθεί αυτή η προϋπόθεση, τουλάχιστον για τα
ιδιωτικά έργα, όπως σωστά είπατε.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προ-
σωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τι προσωπικό;
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Τι είδα και τι δεν είδα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σας παρακαλώ, τώρα!

Προς Θεού! Ήταν ιδιαίτερα ευγενής απέναντί σας, όπως ήσα-
σταν και εσείς ευγενής.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Αν έτσι το θεωρείτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Μα, βεβαίως, είστε.

Αναµφισβήτητα.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Αν είναι τρόπος έκφρασης αυτός!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Μα, δεν υπάρχει

λόγος. Ό,τι, βέβαια, δεν είναι σωστό ως έκφραση να διαγραφεί.
Συµφωνώ.

Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της πέµπτης µε αριθµό 782/8-4-
2014 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’
Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κα-
τσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στο
Πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι (Π.Β.Σ.)».

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Το θέµα είναι γνωστό από την ερώτηση. Αφορά τα προβλή-

µατα στη λειτουργία αυτού του προγράµµατος και βέβαια, τους
απλήρωτους εργαζόµενους του προγράµµατος µήνες τώρα.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ  ΡΚΣΤ’ - 11 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2014 10641



Είναι γνωστό ότι το πρόγραµµα αυτό είναι συγχρηµατοδοτού-
µενο από την Ευρωπαϊκή Ένωση και από εθνικούς πόρους. Βε-
βαίως, όλα είναι χρήµατα του ελληνικού λαού.

Λόγω της υποχρηµατοδότησης, κύριε Υπουργέ, υπάρχει σο-
βαρό πρόβληµα στη λειτουργία αυτού του προγράµµατος, στη
στελέχωση, στις παρεχόµενες υπηρεσίες και στην καθυστέρηση,
όπως είπαµε, των αποδοχών των εργαζοµένων. Είναι γνωστό ότι
οι ανάγκες που υπάρχουν σήµερα είναι µεγάλες. Η εκτίµηση είναι
ότι είναι πάνω από ένα εκατοµµύριο οι άνθρωποι αυτοί που χρή-
ζουν του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι», όπως είναι βαριά
ανάπηροι, υπερήλικες, ηλικιωµένα ζευγάρια, µοναχικά άτοµα.
Όµως, µε το πρόγραµµα µέχρι τώρα ικανοποιούνται οι ανάγκες -
και αυτές υποτυπωδώς- σε εκατό χιλιάδες περίπου ηλικιωµένους,
ΑΜΕΑ και µε ανεπαρκή προσωπικό, όπως είπαµε και µε στοιχει-
ώδεις υπηρεσίες, που είναι πολύ πίσω από τις ανάγκες.

Είναι γνωστό ότι οι σχεδιασµοί είναι σε άλλη κατεύθυνση, όχι
στη στελέχωση ούτε βέβαια και στις υπηρεσίες αυτές, που είναι
αναγκαίες σήµερα. Είναι γνωστό ότι η συγκυβέρνηση σχεδιάζει
απόλυση των εργαζοµένων στο πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι»
και µετατροπή αυτών σε επιχειρηµατίες µέσω των κοινωνικών συ-
νεταιριστικών επιχειρήσεων, που θα πωλούν βέβαια, αυτές τις
υπηρεσίες µέσω των ασφαλιστικών ταµείων ή και βέβαια, θα απο-
κτήσουν ανταποδοτικό χαρακτήρα αργότερα. Αυτές οι υπηρε-
σίες, οι κοινωνικές επιχειρήσεις θα µπουν στον ανταγωνισµό,
όπως έχει γίνει και σε άλλες χώρες, µε αποτέλεσµα επιχειρηµα-
τίες να πάρουν το «Βοήθεια στο Σπίτι», µε ό,τι αυτό σηµαίνει για
όλα αυτά τα άτοµα.

Εµείς πιστεύουµε, κύριε Υπουργέ, ότι η Κυβέρνηση έχει ευ-
θύνη. Άµεσα και χωρίς καθυστερήσεις πρέπει να εξασφαλίσει τα
δεδουλευµένα στους εργαζόµενους, να µην απολυθεί κανείς ερ-
γαζόµενος, να µονιµοποιηθούν, να προσληφθούν και άλλοι, το
αναγκαίο προσωπικό, να επεκταθεί το δίκτυο σε όλη την Ελλάδα.
Είναι µια σηµαντική υπηρεσία, που την έχει ανάγκη πολύς κό-
σµος. Πρέπει να χρηµατοδοτηθούν πλήρως από τον κρατικό
προϋπολογισµό και βέβαια, και από την αξιοποίηση των κονδυ-
λίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Εµείς πιστεύουµε ότι µπορούν να παρέχονται πράγµατι πλή-
ρεις υπηρεσίες σε όλους όσους έχουν ανάγκη, χωρίς εξαιρέσεις,
δωρεάν και αποσυνδεδεµένες, βέβαια, από την ασφαλιστική ει-
σοδηµατική πολιτική, µε την οποία προσπαθεί να τις συνδέσει
σήµερα η Κυβέρνηση.

Πάνω σ’ αυτά θα θέλαµε τις απόψεις της Κυβέρνησης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-

νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κύριε Πρόεδρε, θα παρατηρή-
σατε ότι στο τέλος ο κύριος συνάδελφος είπε: «Πάνω σ’ αυτά θα
θέλαµε τις απόψεις σας». Ερωτήσεις συγκεκριµένες δεν έθεσε,
αλλά έθεσε ορισµένα θέµατα από τα οποία άλλα είναι ανεπί-
καιρα, λόγω του ότι έπρεπε να έχουν τεθεί πριν τον έβδοµο του
2013 και άλλα είναι πολύ ενδιαφέροντα, όπως η άποψη που εξέ-
φρασε να αξιοποιήσουµε προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης -που συµφωνώ απόλυτα- για την ενίσχυση του
προγράµµατος, τη διεύρυνσή του και στις περιοχές που δεν
υπάρχει και βεβαίως, τη διεύρυνσή του, για να καλύψει τις αυξη-
µένες ανάγκες που υπάρχουν λόγω της κρίσης.

Πολλές από τις επισηµάνσεις είναι σωστές, αλλά θα πρέπει µε
κατηγορηµατικό τρόπο να πω ότι όλα αυτά τα οποία είπε για την
κατεύθυνση της Κυβέρνησης να τα δώσει σε ιδιώτες, να ιδιωτι-
κοποιήσει, κ.λπ., δεν έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα,
όσον αφορά τον Υφυπουργό Εργασίας, το Υπουργείο Εργασίας
και βεβαίως το συγκεκριµένο χρόνο που µιλάµε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Δεν δεσµεύεστε όµως.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-

νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Θα µπορούσαν, για παρά-
δειγµα, να ισχύουν πριν από τον Ιούνιο του 2013, όπου είχε γίνει
και µία συζήτηση, αν θυµάστε, στην Επιτροπή Κοινωνικών Υπο-
θέσεων και εκφράστηκαν εκεί τα κόµµατα σχετικά µε το τι πι-
στεύουν. 

Εγώ, εκπροσωπώντας τότε το ΠΑΣΟΚ, είπα ότι η συνέχιση του
προγράµµατος πρέπει να γίνει µε βάση τις υπηρεσίες που παρέ-

χουν οι δήµοι, το προσωπικό που έχει δοκιµαστεί, τις αρχές,
κ.λπ.. Είπα, επίσης, ότι θα µπορούσα να δεχθώ την πρόταση
άλλων, όπως για παράδειγµα του ΣΥΡΙΖΑ, που έχει εντάξει στο
πρόγραµµά του την κοινωνική και αλληλέγγυα δράση και τις συ-
νεργατικές οµάδες, µε τα οποία δεν είµαι αντίθετος. Όµως, δεν
θεωρώ ότι στο συγκεκριµένο πρόγραµµα πρέπει να πάµε σ’ αυτή
τη λύση και, µάλιστα, θεωρώντας την ως πρώτη. 

Γι’ αυτό, τον Αύγουστο ή στις αρχές Σεπτεµβρίου του 2013,
αν θυµάµαι καλά, φέραµε µία ολοκληρωµένη –κατά την άποψή
µας- διάταξη, η οποία ενισχύει το πρόγραµµα «Βοήθεια στο
Σπίτι». Για τους ασφαλισµένους των ταµείων θα λειτουργήσει µε
βάση το πρόγραµµα «Κατ’ Οίκον Φροντίδα Συνταξιούχων» και οι
πόροι είναι διασφαλισµένοι από το ασφαλιστικό σύστηµα, γιατί
αφορά συνταξιούχους, αλλά υπάρχει και µία µεγάλη κατηγορία
απόρων, ηλικιωµένων, ανασφάλιστων και έτσι το κόστος για την
παροχή υπηρεσιών µέσα από το «Κατ’ Οίκον Φροντίδα Συνταξι-
ούχων» θα καλύπτεται από τον κρατικό προϋπολογισµό, από την
πρόνοια.

Εδώ θα µπορεί να προστεθεί και όποιο ποσό έρθει από την έν-
ταξη στο νέο ΕΣΠΑ, προκειµένου να ενισχύσουµε αυτό το πρό-
γραµµα και να το διευρύνουµε, για να έχει περισσότερους
ωφελούµενους, γιατί πράγµατι ο αριθµός των ωφελούµενων
είναι µέχρι εκατό χιλιάδες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Έτσι, λοιπόν, θεωρώ ότι θεσµικά µπορούµε –και ίσως θα χρει-
αστεί- να φέρουµε και άλλη ρύθµιση µέχρι το καλοκαίρι στη
Βουλή, για να δούµε τη συνέχειά του από τις 30 Σεπτεµβρίου και
µετά, καθώς προβλέπεται, το Υπουργείο µε κάθε δήµο να κάνει
µία προγραµµατική σύµβαση και να συνεχίζεται το πρόγραµµα.
Ίσως χρειαστεί να φέρουµε ρύθµιση, µε την οποία θα αντιµετω-
πίζουµε θέµατα που δεν είχαν ανακύψει πέρυσι, όταν ψηφίστηκε
η συγκεκριµένη διάταξη. Όµως, η κατεύθυνση είναι αυτή.

Τώρα, θα ήθελα να πω µία κουβέντα για τις πληρωµές. Πράγ-
µατι, υπάρχει ένα τεράστιο πρόβληµα µε διαφορά φάσης. Δη-
λαδή, από τον Οκτώβριο και µετά πληρώνονται οι εργαζόµενοι,
αλλά πληρώνονται πια τα ποσά που τους οφείλονταν για το
πρώτο εξάµηνο του 2013. Ακόµα τώρα, πριν από το Πάσχα, θα
καταβληθεί ένα ποσό –µία πληρωµή είναι 720.000 ευρώ, αν θυ-
µάµαι καλά τα νούµερα- που αφορά ένα υπόλοιπο της τρίτης και
τέταρτης δόσης. Το ίδιο θα γίνει αµέσως µετά το Πάσχα µε
900.000 ευρώ. Έχουν γίνει οι αναρτήσεις. Περιµένουν κάποια πι-
στοποιητικά ακόµα από τους δήµους. 

Υπάρχει κάποια δυσλειτουργία, καθώς πρέπει να αλλάξει ίσως
ο τρόπος. Για να γίνει η πληρωµή, πρέπει να έρθουν πίσω όλα
τα δικαιολογητικά ότι έγινε η κάλυψη των ωφελουµένων, αυτά
να πιστοποιηθούν, να αναρτηθούν και να υπάρξει µία αλλαγή στη
διαδικασία. Αυτό το λέω, γιατί δεν υπάρχει υποχρηµατοδότηση.
Τα χρήµατα, όπως λέτε κι εσείς στην ερώτησή σας, είναι διασφα-
λισµένα. Οι πηγές είναι συγκεκριµένες. Τα λεφτά υπάρχουν
στους αντίστοιχους κωδικούς που είναι να πληρωθούν. Δεν
υπάρχει θέµα ύπαρξης χρηµάτων. Πρόκειται για δυσλειτουργία,
που έχει να κάνει µε τη διαδικασία εκταµίευσης, που πρέπει να
αλλάξει.

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι 1η Απριλίου δηµοσιεύτηκε η
κοινή υπουργική απόφαση για τη λειτουργία του προγράµµατος
µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου και εστάλη στο Ελεγκτικό Συνέδριο η
προγραµµατική σύµβαση, προκειµένου να έχουµε τον προσυµ-
βατικό έλεγχο και στη συνέχεια την κατάθεση των χρηµάτων στα
προγράµµατα.

Αλλάζουµε την προκαταβολή να είναι πάρα πολύ µεγάλη,
ούτως ώστε να µην έχουµε το πρόβληµα. Αυτή την αλλαγή κά-
νουµε, για να έχουµε µια µεγάλη προκαταβολή, ούτως ώστε να
µην έχουµε το πρόβληµα της καθυστέρησης των πληρωµών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί-συ-
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νοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Χαλκηδόνας Θεσσαλονίκης. 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επιβεβαιώσατε και

εσείς µε την τοποθέτησή σας ότι πάλι παρατείνεται το πρό-
γραµµα µέχρι 30 Σεπτεµβρίου.

Άρα, όλοι αυτοί οι εργαζόµενοι, που είναι στο «Βοήθεια στο
Σπίτι» ζούνε µε όλες αυτές τις προγραµµατικές συµφωνίες που
κάνετε για ακόµη µία περίοδο έξι µηνών, και για ακόµη µία πε-
ρίοδο πέντε µηνών και ούτω καθεξής. Είναι στην ανασφάλεια,
στην αβεβαιότητα. Πληρώνονται πότε-πότε, πληρώνονται για το
προηγούµενο διάστηµα. Όµως, έχουν οικογένειες. Είναι εργαζό-
µενοι. Πώς θα γίνει δηλαδή; Πρέπει να λύσετε το πρόβληµα.
Πρέπει να αλλάξει η διαδικασία; Να αλλάξει. Όµως, αυτή η δια-
δικασία είναι τόσο χρόνια τώρα, γιατί δεν µπορεί να αλλάξει; Δεν
ακούτε τις φωνές τους, τις αγωνίες τους που είναι απλήρωτοι; 

Επίσης, εσείς λέτε ότι πράγµατι το πρόγραµµα πρέπει να επε-
κταθεί. Γιατί πρέπει να καλύπτει µόνο εκατό χιλιάδες ανθρώπους,
ενώ αυτοί που έχουν ανάγκη του προγράµµατος είναι πιο πολλοί;
Εµείς εκτιµούµε ότι είναι ένα εκατοµµύριο. Εσείς έχετε κάποια
εκτίµηση; Έχετε κάποια µελέτη σαν Κυβέρνηση ώστε να πείτε
ότι όχι δεν είναι ένα εκατοµµύριο, αλλά είναι διακόσιες χιλιάδες; 

Πρέπει να ανταλλάξουµε απόψεις πάνω σε αυτό για να µπο-
ρούµε να πούµε ότι πράγµατι κάτι κάναµε λάθος. Εσείς λέτε ότι
όχι, σαν ΠΑΣΟΚ στηρίζετε το πρόγραµµα αυτό και δεν θέλετε να
το κάνετε κοινωνικές επιχειρήσεις. 

Όµως, αυτή είναι µία γραµµή που έχει συνολικά η Κυβέρνηση.
Μπορεί εσείς να διαφωνείτε σαν Υφυπουργός, αλλά αυτή είναι
η γραµµή που έχει και αυτό γίνεται στις υπόλοιπες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, κοινωνικές συνεταιριστικές επιχειρήσεις,
απολύονται εργαζόµενοι, γίνονται επιχειρηµατίες και µετά βέβαια
στον ανταγωνισµό µπαίνουν και αυτές οι επιχειρήσεις και είναι
γνωστό ότι ο καπιταλιστής, ο επιχειρηµατίας θέλει να επενδύσει
και σε αυτόν τον τοµέα, τον κοινωνικό τοµέα, για να κερδίσει
πάνω στην ανάγκη του µοναχικού ανθρώπου, του ανάπηρου
αυτού που έχει την ανάγκη της βοήθειας και µε το αζηµίωτο βέ-
βαια, που εσείς οι ίδιοι βάζετε τις βάσεις. Τι λέτε τώρα; Οι συν-
ταξιούχοι καλύπτονται βέβαια από το ασφαλιστικό τους ταµείο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μα, εµείς δεν θέλουµε, κύριε Υπουργέ, τα ασφαλιστικά ταµεία
εδώ, τα οποία σήµερα καταργείτε, µειώνετε τις µισθολογικές ει-
σφορές 5% στο όνοµα της µείωσης του µη µισθολογικού κό-
στους εργασίας, για να κάνουν επενδύσεις οι εργοδότες, για να
πάρουν νέους στις επιχειρήσεις. 

Από την άλλη, κουρεύετε τα αποθεµατικά των ασφαλιστικών
ταµείων και τα κάνετε οµόλογα δοµηµένα, τοξικά και τα λοιπά.
Δεν υπάρχουν εδώ χρήµατα για τις συντάξεις και φορτώνετε εδώ
ένα πρόγραµµα, το οποίο πάλι θα είναι κάτω από τη λογική «αν
υπάρχουν λεφτά στο ασφαλιστικό ταµείο».

Λέτε για τους ανασφάλιστους ότι θα στηριχθούν µέσα από την
πρόνοια. Κι εδώ πάλι είναι γνωστό ότι ο κρατικός προϋπολογι-
σµός µειώνει τις δαπάνες και για την πρόνοια και για την υγεία
και για όλα αυτά.

Γιατί γελάτε, κύριε Υπουργέ; Δεν είναι έτσι; Τον προϋπολογι-
σµό δεν τον συζητήσαµε εδώ; Πόση είναι η µείωση που υπάρχει;
Μπορείτε, λοιπόν, µε αυτά τα δεδοµένα να πείτε ότι «ναι, δια-
σφαλίζουµε το Πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι»»; Νοµίζω πως
όχι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να πω και κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι ο
Υφυπουργός Εργασίας εδώ και επειδή προχθές είχαµε µία από-
φαση της ανεξάρτητης δικαιοσύνης που «σαν έτοιµη από καιρό»
καταδίκασε έναν απεργιακό αγώνα των χαλυβουργών στα πρό-
σωπα είκοσι πέντε προσώπων, πρωτοπόρων εργαζοµένων µε
ποινές φυλάκισης από είκοσι έναν έως είκοσι τρεις µήνες. Κατή-
γοροι ήταν οµάδα εργαζοµένων που οι περισσότεροι εµφανίστη-
καν µαζί µε τον κ. Σαµαρά στην προεκλογική περίοδο στο
Λαύριο. 

Με εντολή, λοιπόν, της Κυβέρνησης χτυπήθηκε από τα ΜΑΤ η
απεργία. Και τώρα ήρθε η δικαιοσύνη µε την κ. Πολυζωγοπούλου
Πρόεδρο και την κ. Γνεσούλη Εισαγγελέα να καταδικάσει έναν
συγκλονιστικό αγώνα, που γνώρισε την αλληλεγγύη από όλη την
Ελλάδα, από όλο τον κόσµο. Ο αγώνας αυτός, µε την υποδειγ-
µατική οργάνωση και τις δηµοκρατικές αξιολογικές διαδικασίες,
έτσι και αλλιώς είναι νικηφόρος στη συνείδηση συνολικά όλου
του λαού. 

H απόφαση αυτή είναι σε πλήρη αντίθεση µε το περί δικαίου
αίσθηµα και επιβεβαιώνεται από την οργή που εκφράζεται από
όλη την Ελλάδα και όλο τον κόσµο µε τα σηµειώµατα, τα υπο-
µνήµατα και τις καταγγελίες που στέλνουν και στο Υπουργείο Δι-
καιοσύνης και στον προϊστάµενο των Προέδρων των
Πρωτοδικών στην Ευελπίδων. Θα θέλαµε ένα σχόλιό σας, γιατί
εδώ διώκεται η απεργία, διώκεται το δικαίωµα της απεργίας των
εργαζοµένων. Αυτή ήταν η απόφαση προχθές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Πάντως, κύριε συνά-
δελφε, καλό θα είναι -και ιδιαίτερα εσείς του Κουµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, που πολλά έχετε περάσει- να σεβόµαστε και
να µην κρίνουµε τις απόφάσεις της δικαιοσύνης, γιατί είναι προς
όφελος της δηµοκρατίας. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Σε σχέση µε τα τελευταία, εγώ θέλω να αναφερθώ στις χιλιά-
δες αποφάσεις της δικαιοσύνης που προστατεύουν τα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων και έναντι της αυθαιρεσίας της
εργοδοσίας αλλά και έναντι γραφειοκρατικών διαδικασιών και
παραλείψεων της νοµοθεσίας. Ασφαλώς, όταν κάποια απόφαση
δεν είναι προς το συµφέρον συγκεκριµένου κλάδου ή προσώπου,
προσφεύγει σε δεύτερο βαθµό,  υπάρχουν δηλαδή οι διαδικα-
σίες. 

Εντάξει, η κρίση είναι δικαίωµα, κύριε Πρόεδρε. Αλλά εάν συλ-
λήβδην καταδικάζουµε τη δικαιοσύνη λόγω µιας απόφασης, η
οποία δεν είναι προς την πλευρά µας, τότε τι σηµαίνει; Σηµαίνει
ότι ταυτόχρονα τις χιλιάδες αποφάσεις που δικαιώνουν και προ-
στατεύουν εργαζοµένους τις πάµε στο καλάθι των αχρήστων, θα
µπορούσα να πω. Άρα θέλει λίγο προσοχή το θέµα που έχει να
κάνει µε τις δικαστικές αποφάσεις και τον τρόπο αντιµετώπισης
από την πλευρά µας. 

Τώρα, θεωρώ ότι δεν τα λέτε καλά σε σχέση µε το «Βοήθεια
στο Σπίτι»,  καθόλου καλά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ναι;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-

νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Υπάρχει παραπληροφόρηση
και γι’ αυτό θα προσπαθήσω να σας ενηµερώσω µέσα στον λίγο
χρόνο που έχω.

Η διάταξη η οποία ψηφίστηκε πέρυσι το Σεπτέµβριο δεν έδινε
απλώς µια παράταση. Εσείς, βεβαίως -θα το πω τώρα και σε σας,
το είπα και στη συνάδελφο προηγουµένως και εµάνισε- τη συγ-
κεκριµένη διάταξη δεν την ψηφίσατε για τους δικούς σας λό-
γους, δεν το κρίνω εγώ. Δεν λέει απλώς «παράταση µέχρι το
τέλος Σεπτέµβριο του 2014», αλλά λέει «το πρόγραµµα συνεχί-
ζεται µετά το 2014 µε απευθείας προγραµµατικές συµβάσεις που
θα κάνει το Υπουργείο µε τον αντίστοιχο δήµο, χωρίς όριο»,
κύριε συνάδελφε. Δεν λέει «για έξι µήνες», «για ένα χρόνο», «για
δεκαοκτώ µήνες». Δεν βάζει όριο. Αυτή είναι µια µεγάλη  διαφο-
ροποίηση σε σχέση µε τις παρατάσεις πράγµατι που εδίδοντο
µέχρι πρότινος. 

Τι λέει, λοιπόν; Λέει «από τον πόρο του συνταξιούχου» -που
τον δίδει ήδη ο συνταξιούχος, είναι τα δύο ευρώ στο χιλιάρικο,
που τα δίνει ήδη ο συνταξιούχος- «χρηµατοδοτείται το Πρό-
γραµµα “Κατ’ Οίκον Φροντίδα Συνταξιούχων” που θα αφορά
όλους τους συνταξιούχους». 

Αυτή η δυνατότητα µπορεί να διευρυνθεί πράγµατι, για να αυ-
ξήσουµε τον αριθµό. Οι µη συνταξιούχοι, αυτοί που είναι άποροι,
ηλικιωµένοι, ανάπηροι και δεν έχουν το δικαίωµα στο Πρό-
γραµµα «Κατ’ Οίκον Φροντίδα Συνταξιούχων» εντάσσονται στο
«Κατ’ Οίκον Κοινωνική Φροντίδα» µε χρηµατοδότηση από τον
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κρατικό προϋπολογισµό, από την πρόνοια. Για πρώτη φορά
µπήκε στην πρόνοια στους κωδικούς συγκεκριµένη χρηµατοδό-
τηση για το «Κατ’ Οίκον Κοινωνική Φροντίδα». Δεν υπήρχε µέχρι
φέτος. Φέτος για πρώτη φορά µπήκε στον προϋπολογισµό. Γι’
αυτό σάς είπα ότι θέλει περισσότερη προσοχή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Έτσι τις δύο αυτές βασικές κατηγορίες µπορούµε να τις κα-
λύψουµε µέσα από το «Βοήθεια στο Σπίτι» µε τα δύο υποπρο-
γράµµατα µε συγκεκριµένη χρηµατοδότηση. Αυτό που
χρειάζεται να δούµε είναι τι περαιτέρω ρυθµίσεις πρέπει να γί-
νουν µέχρι τον Σεπτέµβριο του 2014, ούτως ώστε η µετέπειτα
πορεία του προγράµµατος να έχει πράγµατι αυτό το χαρακτηρι-
στικό που θέλουµε, της  ανταπόκρισης στις αυξηµένες ανάγκες
λόγω κρίσης. Άρα και διεύρυνση στον αριθµό και διεύρυνση στις
παρεχόµενες υπηρεσίες. 

Γι’ αυτό θεσµοθετήσαµε και το πιλοτικό πρόγραµµα «Κατ’
Οίκον Νοσηλεία», ούτως ώστε να µπορεί το «Βοήθεια στο Σπίτι»
να συνδράµει και αυτήν την προσπάθεια. 

Εκεί όπου θα συµφωνήσουµε είναι ότι υπάρχει δυσαρµονία σε
σχέση µε την παροχή υπηρεσιών και την αντίστοιχη πληρωµή.
Υπάρχει πρόβληµα. Σας λέω εγώ ότι την υπουργική απόφαση,
που µου έφεραν να την υπογράψω εγώ τον Φεβρουάριο, έπρεπε
να µου την είχαν φέρει να την υπογράψω τον Οκτώβριο.  Επίσης,
πρέπει να πω ότι κάθε πρωί έπαιρνα τηλέφωνο στις αντίστοιχες
υπηρεσίες. Δεν είναι κάποιοι ξένοι εκεί. Εργαζόµενοι Έλληνες
είναι. Εργαζόµενοι συµπολίτες µας είναι. Εργαζόµενοι που πρέ-
πει να είναι αλληλέγγυοι µε τους άλλους εργαζόµενους! Δεν πρέ-
πει να καθυστερούµε, όσο οφείλεται στη γραφειοκρατία. Εάν δεν
υπήρχαν τα χρήµατα, θα λέγαµε «δεν υπάρχουν τα χρήµατα».
Θα το λέγαµε και θα ξενοιάζαµε. 

Έχουµε, λοιπόν, διασφαλίσει τους πόρους. Πρέπει λίγο να
συντοµεύσουµε τις διαδικασίες, για να πληρώνονται οι άνθρωποι
στην ώρα τους, γιατί ακριβώς αυτό που είπατε συµβαίνει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Η τρίτη µε αριθµό 773/8-4-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-

κλου της ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτού Σερρών
των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Μαρίας Κόλλια-Τσαρουχά προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την «Ελληνική Βιοµηχανία
Ζάχαρης» δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουρ-
γού και διαγράφεται. 

Επίσης, η πρώτη µε αριθµό 774/8-4-2014 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Πιερίας της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Γεωργίου Κωνσταντόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων, σχετικά µε το γκρέµισµα της αερογέφυ-
ρας Κορινού του Νοµού Πιερίας και την κατασκευή νέου
ανισόπεδου κόµβου στην ίδια περιοχή δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Συνεχίζουµε µε τη τρίτη µε αριθµό 778/8-4-2014 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου των Ανεξάρτη-
των Ελλήνων κ. Επαµεινώνδα Μαριά προς τον Υπουργό
Εξωτερικών, σχετικά µε τις οφειλές της Οµοσπονδιακής Δηµο-
κρατίας της Γερµανίας προς την Ελλάδα και την υπογραφή Συν-
θήκης Ειρήνης µεταξύ Ελλάδας - Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας
της Γερµανίας.

Ο κύριος συνάδελφος έχει τον λόγο. 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, στις 6

Απριλίου συµπληρώθηκαν εβδοµήντα τρία χρόνια από την ει-
σβολή των ναζιστικών στρατευµάτων στη χώρα µας. Την ίδια
µέρα ο κ. Σόιµπλε µε συνέντευξή του στην εφηµερίδα «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ» ισχυρίζεται ότι η Γερµανία δεν έχει καµµία οφειλή προς
την Ελλάδα. 

Σήµερα σε µια αστυνοµικοκρατούµενη Αθήνα, όπου κανείς δεν
µπορεί να κυκλοφορήσει, έρχεται η κ Μέρκελ, ίσως, για να µας
υπενθυµίσει αυτά τα οποία έχουν κάνει οι Γερµανοί και οι ναζί
πριν από εβδοµήντα τρία χρόνια. 

Ταυτόχρονα, χθες στη Βουλή ψηφίστηκε από τη µνηµονιακή
Ππλειοψηφία ένα «δωράκι» στη «HDW», στην «THYSSENKRUPP»
και στη «SIEMENS», δηλαδή στις επιχειρήσεις που χρηµατοδό-

τησαν τον Χίτλερ, για να ανέβει στην εξουσία, προκειµένου να
ρυθµίσει τα θέµατα, µε παροχή  σε αυτές τις επιχειρήσεις στα
ναυπηγεία. 

Κύριε Υπουργέ, όταν στις 5 Μαρτίου ο κ. Γκάουκ επισκέφθηκε
την Ελλάδα, δεσµεύτηκε σε συνάντησή του µε τον κ. Γλέζο ότι
θα µεταφέρει –διότι υποτίθεται ότι δεν ήξερε  τα θέµατα- το ζή-
τηµα των απαιτήσεων της Ελλάδας προς τη Γερµανία για τις γερ-
µανικές επανορθώσεις, το κατοχικό δάνειο, τις αποζηµιώσεις. Το
ερώτηµα είναι απλό: Σήµερα που έρχεται η κ. Μέρκελ θα θέσετε
επισήµως το ζήτηµα της εξόφλησης των οφειλών της Γερµανίας
προς τη χώρα µας; 

Δεύτερον, επειδή έχουν περάσει εξήντα εννέα χρόνια από τη
λήξη του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου και δεν έχει υπογραφεί ακόµα
Συνθήκη Ειρήνης µεταξύ Ελλάδας και Οµοσπονδιακής Δηµοκρα-
τίας της Γερµανίας, πώς σκέφτεται το Υπουργείο Εξωτερικών να
χειριστεί το ζήτηµα αυτό; Δηλαδή, θα το θέσετε σήµερα –εννοώ
ο Υπουργός Εξωτερικών ή και ο Πρωθυπουργός- στην κ. Μέρ-
κελ; 

Ποιες ενέργειες προτίθεται να κάνει το Υπουργείο σας, προ-
κειµένου να προχωρήσουµε στη σύναψη Συνθήκης Ειρήνης µε-
ταξύ Ελλάδας και Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας; 

Επισηµαίνουµε –και το ξέρετε, βεβαίως, και εσείς- ότι µετά τη
λήξη του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου υπήρξε η Διασυµµαχική Διά-
σκεψη του 1946, η οποία καθόρισε ότι οφείλει η Γερµανία να κα-
ταβάλει στην πατρίδα µας για τις πολεµικές επανορθώσεις 7,2
δισεκατοµµύρια δολάρια αγοραστικής αξίας του  1938, το οποίο
σήµερα είναι 108 δισεκατοµµύρια ευρώ και σε αυτά δεν συµπε-
ριλαµβάνονται οι τόκοι. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ)

Δεύτερον, καθόρισε ότι µε τη Συνθήκη του 1953 για τη ρύθ-
µιση του γερµανικού χρέους ανεστάλη η καταβολή αυτή, η οποία
βεβαίως διεκδικήθηκε από την πατρίδα µας µε τη γνωστή ρηµα-
τική διακοίνωση του 1995 από τον Πρέσβη µας κ. Μπουρλο-
γιάννη.

Το θέµα, όµως, είναι τι θα γίνει µε τη σύναψη Συνθήκης Ειρή-
νης. Διότι, όπως προέκυψε –και κλείνω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε-
στη χθεσινή συζήτηση που κάναµε στην Επιτροπή Διεκδίκησης
των Γερµανικών Οφειλών, που έχει συσταθεί στο Κοινοβούλιό
µας και σε σχετική ερώτηση στον Καθηγητή του Διεθνούς Δι-
καίου κ. Μπρεδήµα για ποιον λόγο η Γερµανία αρνείται να υπο-
γράψει Συνθήκη Ειρήνης µε την Ελλάδα, µας απάντησε: «Μα, για
τον απλό λόγο ότι, εάν υπογραφεί η Συνθήκη Ειρήνης, είναι υπο-
χρεωµένοι –και ξεκινούν οι διαδικασίες άµεσα– για την εξόφληση
όλων των οφειλών της.».

Εποµένως αυτό το ζήτηµα είναι σηµαντικό και οφείλω να οµο-
λογήσω ότι το έθεσε δηµόσια πριν από λίγο καιρό ο κ. Γλέζος,
που παρίσταται στη σηµερινή συζήτηση.

Θέλουµε, λοιπόν, να έχουµε µια απάντηση στο ζήτηµα αυτό.
Πώς το βλέπει το Υπουργείο Εξωτερικών και τι πρόκειται να κά-
νετε; Θα το θέσετε στην κ. Μέρκελ; Θα δροµολογήσετε διαδικα-
σίες αρµοδίως προς το Υπουργείο Εξωτερικών της Γερµανίας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς ευχα-

ριστούµε, κύριε Μαριά.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Δηµήτρης Κούρ-

κουλας.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευ-

χαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπήρξε ευκαιρία από πλευράς

Υπουργείου Εξωτερικών να ενηµερωθεί το Σώµα επανειληµµένα
τις τελευταίες εβδοµάδες και µήνες, όσον αφορά την πορεία των
διαδικασιών για τις εκκρεµότητες που υπάρχουν σχετικά µε τις
αποζηµιώσεις του Β’ Παγκόσµιου Πολέµου. Θέλω για ακόµη µια
φορά να επιβεβαιώσω αυτό που επανειληµµένα έχει δηλώσει και
ο Αντιπρόεδρος και Υπουργός Εξωτερικών και εγώ ο ίδιος ενώ-
πιον του Σώµατος, ότι η Ελλάδα δεν έχει ουδέποτε παραιτηθεί
από τις αξιώσεις της.

Γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Μαριά, ότι υπάρχει µια διαδικασία.
Υπήρξε κίνηση πριν από µήνες και έχει ενηµερωθεί η Βουλή. Χαί-
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ροµαι, διότι και µε τη σύµφωνη γνώµη του Υπουργού Εξωτερικών
στην ειδική επιτροπή που έχει συσταθεί στη Βουλή, ήρθη το
απόρρητο, αν θέλετε, των εγγράφων του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους. Και ο κ. Βενιζέλος έδωσε τη συγκατάθεσή του αυ-
θηµερόν, όταν του ζητήθηκε, για να διαβιβαστεί στην επιτροπή
της Βουλής το πόρισµα της οµάδας εργασίας του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους, καθώς και να επιτραπεί στον αρµόδιο χει-
ριστή του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους να έρθει ενώπιον
της επιτροπής σας, χωρίς να δεσµεύεται από το απόρρητο.

Γνωρίζετε πολύ καλά, γιατί έγινε συζήτηση πριν από µερικές
εβδοµάδες, ότι την ίδια ή την επόµενη ηµέρα, αφότου διαβιβά-
στηκε στο Υπουργείο Εξωτερικών το πόρισµα της ειδικής οµά-
δας εργασίας, ο κ. Βενιζέλος ζήτησε τη γνωµοδότηση της
ολοµέλειας του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, όπως προ-
βλέπεται στο Σύνταγµα.

Και αυτό γιατί υπάρχουν πολύ σηµαντικά και πολύ κρίσιµα ζη-
τήµατα, και δικονοµικά και ουσιαστικά, και διότι η απόφαση, όσον
αφορά το δικονοµικό χειρισµό της υπόθεσης, είναι εξαιρετικής
σηµασίας. Διότι εµείς θέλουµε, τώρα που αυτό το θέµα έχει αρ-
χίσει να αντιµετωπίζεται κατά τρόπο συστηµατικό και οργανω-
µένο, να αποφύγουµε οποιοδήποτε λάθος και οποιαδήποτε
επιζήµια κίνηση.

Περιµένουµε, λοιπόν, επειγόντως τη γνωµοδότηση της ολοµέ-
λειας του Νοµικού Συµβουλίου, όσον αφορά τον τρόπο χειρι-
σµού και κυρίως τον δικονοµικό τρόπο χειρισµού του ζητήµατος.
Βεβαίως, θα ενηµερωθεί και η ειδική επιτροπή που έχει συσταθεί
στο Κοινοβούλιο.

Επαναλαµβάνω ότι το θέµα αυτό των γερµανικών αποζηµιώ-
σεων και του δανείου δεν πρέπει να συνδέεται ούτε µε την οικο-
νοµική κρίση και τις δανειακές συµφωνίες που έχει συνάψει η
Ελλάδα µε τους εταίρους µας και, βεβαίως, ούτε πρέπει να υπο-
νοµεύει ή να επιτραπεί να υπονοµεύσει τις άριστες στρατηγικές
σχέσεις τις οποίες η Ελλάδα έχει καλλιεργήσει τις τελευταίες δε-
καετίες µετά το Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο µε τη Γερµανία. Η συνέν-
τευξη του κ. Σόιµπλε για εµένα δεν προσθέτει κάτι καινούργιο.
Επαναλαµβάνει την πάγια θέση της γερµανικής πλευράς.

Βεβαίως, να υπενθυµίσω εδώ ότι η κ. Μέρκελ –και είναι τιµή
µας που έρχεται και επισκέπτεται την Ελλάδα η Πρωθυπουργός
της Γερµανίας- έρχεται ακριβώς για να υπενθυµίσει και να µας
υπογραµµίσει τον σεβασµό και την εκτίµηση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, της Γερµανίας και των άλλων χωρών για όσα µε πολλές
θυσίες έχει καταφέρει ο ελληνικός λαός τα τελευταία χρόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Μαριά,
µπορείτε να δευτερολογήσετε.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν
απαντήσατε στο ερώτηµα, που ήταν σαφές, εάν θα προχωρήσει
το Υπουργείο σε ενέργειες για να προωθηθεί η σύναψη Συνθή-
κης Ειρήνης Ελλάδας-Γερµανίας ή αν αυτό το παραπέµψατε, επί-
σης, στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, για να έχετε µια
γνωµοδότηση, µια άποψη. Σε αυτό θέλουµε να έχουµε µια κατη-
γορηµατική απάντηση.

Διότι πράγµατι κι εµείς στην επιτροπή µας χτες λάβαµε έγ-
γραφα απόρρητα και αποφασίσαµε έναν τρόπο λειτουργίας στην
επιτροπή και για τον χειρισµό των εγγράφων αυτών –και σας το
λέω να το ξέρετε- µε υπευθυνότητα, ούτως ώστε να µπορούν να
αξιοποιηθούν αυτά τα έγγραφα, αλλά να µη γίνουν γνωστά στην
άλλη πλευρά.

Το δεύτερο είναι, όµως, ότι δυστυχώς η ίδια η Γερµανία έχει
συνδέσει το θέµα αυτό µε τα δάνεια. Διότι µέσα στην πρώτη δα-
νειακή σύµβαση Ελλάδας - κρατών Ευρωζώνης υπάρχει µία
ρήτρα που λέει ότι παραιτείται η Ελλάδα από συµψηφισµό και
ανταπαίτηση έναντι των δανειστών. Από ποιους δανειστές υπάρ-
χει οφειλή προς την Ελλάδα; Οι ίδιοι το οµολογούν. Εποµένως
είναι ανοιχτό το θέµα.

Μάλιστα, εδώ έχω –και σας το γράφω και στην ερώτηση- την
απόρρητη έκθεση του γερµανικού Κοινοβουλίου, την οποία συ-
νέταξε ο Ματία Στρος. Προφανώς και αυτοί έχουν το απόρρητο,
όπως στην Ελλάδα. Δηλαδή, ισχύει για τους Γερµανούς και µάλ-
λον το βλέπουν στη δηµοσιότητα οι υπόλοιποι. Κι εγώ που έκανα
ερώτηση σε εσάς και ζητούσα την απόρρητη έκθεση του κ. Σταϊ-
κούρα και του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους µάλλον προς

το Υπουργείο σας, δεν την πήρα και τη διάβασα σε κυριακάτικη
εφηµερίδα.

Εν πάση περιπτώσει, εδώ συνοµολογεί πλήρως και λέει ποιες
είναι οι υποχρεώσεις και οι απαιτήσεις. Θέτει και το ζήτηµα Συν-
θήκης Ειρήνης µε τον δικό του τρόπο, επιβεβαιώνοντας ουσια-
στικά την άποψή µας. Μάλιστα, λέει ότι από το 2012 οι οικονοµικές
υπηρεσίες του γερµανικού Κοινοβουλίου έχουν προσδιορίσει, κατ’
αυτούς, ποιο ποσό οφείλουν για το κατοχικό δάνειο. Δηλαδή
έχουν προχωρήσει αρκετά, γιατί ξέρουν ότι θα πληρώσουν στο
τέλος.

Το θέµα είναι εµείς πώς αξιοποιούµε από εκεί και πέρα αυτές
τις δυνατότητες που υπάρχουν και σε ποια βάση το βάζουµε. Επι-
µένω, διότι τα επιχειρήµατα που ακούγονται από την άλλη
πλευρά είναι ότι δήθεν µετά τη Σύµβαση του 1953 για τη ρύθµιση
των χρεών της Γερµανίας –που έγινε αναστολή ουσιαστικά- εί-
χαµε τη Συµφωνία «2+4», η οποία για εµάς –προφανώς και για
εσάς- δεν είναι συνθήκη ειρήνης.

Προσπαθούν όµως οι Γερµανοί και υπάρχει και απόφαση δυ-
στυχώς -γιατί προετοιµάζονται για την άµυνά τους, γιατί ξέρουν
ότι θα πληρώσουν κάποια στιγµή όταν υπάρξει πολιτική βού-
ληση- του γερµανικού δικαστηρίου, του Συνταγµατικού. Υπάρχει,
δηλαδή, σχετική γνωµοδότηση του 2013, που προσπαθεί να εµ-
φανίσει τη Συνθήκη «2+4» ως συνθήκη ειρήνης, ενώ δεν είναι,
και ότι έτσι δήθεν λύθηκαν τα θέµατα.

Εµείς, όπως ξέρετε –και εγώ προσωπικά– µε συστηµατικότητα
και υπευθυνότητα υποβάλλουµε ερωτήσεις για να δείξουµε τα
θέµατα, για να κινηθεί και το Υπουργείο. Να υπενθυµίσω, λοιπόν,
ότι µε δική µου ερώτηση ξεκίνησε η διαδικασία καταγραφής των
απαιτήσεων στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Με δική µου
ερώτηση, επίσης, ήταν η απάντηση του κ. Αβραµόπουλου για το
Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Με άλλες ερωτήσεις του κ. Γλέ-
ζου και άλλων συναδέλφων προχωρούµε το θέµα µε µία υπευ-
θυνότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εποµένως –κλείνοντας- θέλουµε µία σαφέστατη απάντηση εάν
στη σηµερινή συνάντηση µε την κ. Μέρκελ θα τεθεί το ζήτηµα
συνολικά των οφειλών της Γερµανίας προς την Ελλάδα και, δεύ-
τερον, εάν θα τεθεί το ζήτηµα σύναψης Συνθήκης Ειρήνης Ελ-
λάδας - Γερµανίας.

Τρίτον, να σας πω και το εξής και κλείνω µε αυτό: Ήδη µέσω
του κ. Μεΐµαράκη, η επιτροπή µας από την προηγούµενη συνε-
δρίαση, αλλά και στη χθεσινή, ζήτησε επίσηµη συνάντηση της
επιτροπής µας µε την κ. Μέρκελ, προκειµένου να της θέσει το
σύνολο των απαιτήσεων της χώρας στο ζήτηµα αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Μαριά.

Ολοκληρώστε, παρακαλώ.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Τελειώνω, κυρία Πρό-

εδρε. Προφανώς θα έχετε ενηµερωθεί –και αναµένουµε αν έχετε
και απάντηση, διότι ως Υπουργείο Εξωτερικών χειρίζεστε τα θέ-
µατα– αν τελικά θα γίνει σήµερα η συνάντηση της Διακοµµατικής
Επιτροπής για τις γερµανικές οφειλές µε την κ. Μέρκελ, εν όψει
της επίσκεψής της εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Μαριά.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός,για να δευτερολογήσει.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευ-

χαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου, πρώτα από όλα, να επιβεβαιώσω ότι το Υπουρ-

γείο Εξωτερικών και οι αρµόδιες υπηρεσίες παρακολουθούν
πολύ στενά και πράγµατι υπάρχουν διαφορετικές ερµηνείες από
διαφορετικούς νοµοµαθείς. Ελπίζω και φαντάζοµαι ότι θα αντι-
λαµβάνεστε ότι αυτήν τη στιγµή µιλάω θεσµικά και δεν µιλάω
απλώς ως ένας νοµικός. Όσον αφορά τη νοµική φύση του ζητή-
µατος, η οποία είναι πολύ πολύπλοκη, βεβαίως είναι κάτι το
οποίο πρέπει να συζητηθεί και στην ολοµέλεια του Νοµικού Συµ-
βουλίου και να υπάρξει µια εθνική γραµµή σε αυτό το θέµα, το
οποίο δεν µπορεί να λυθεί σε πολιτικές συζητήσεις.

Όσον αφορά την επίσκεψη της Γερµανίδας Καγκελαρίου, δεν
είµαι αρµόδιος για το πρόγραµµά της. Αυτό που µπορώ να σας
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πω και να επαναλάβω είναι ότι ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Βενι-
ζέλος, έχει θέσει το ζήτηµα σε όλες τις συναντήσεις που είχε µε
τους οµολόγους του, µε τον κ. Σταϊνµάγερ πρόσφατα, καθώς και
µε τον προκάτοχό του.

Όσον αφορά στη νοµική πτυχή και τα ερωτήµατα που θέσατε
σε σχέση µε τις διάφορες ερµηνείες του «2+4» και της συνθήκης
ειρήνης, δεν θα επεκταθώ – επίτηδες και συνειδητά. Σας είπα ότι
πρέπει να δούµε και τις δικονοµικές πτυχές. Δεν αρκεί να υπάρ-
χει µόνο µια αξίωση, η οποία πρέπει να είναι και σαφώς καθορι-
σµένη και όχι γενικόλογη και αόριστη. Πρέπει να υπάρξει και να
εξευρεθεί η κατάλληλη δικονοµική οδός για τη διεκδίκηση αυτής
της αξίωσης. Δεν έχουµε φθάσει ακόµα εκεί.

Εµείς, όχι µόνο πολιτικά, αλλά και µε επίσηµες ρηµατικές δια-
κοινώσεις έχουµε κρατήσει τις αξιώσεις µας ζωντανές και µετά
το ’90 κ.λπ.. Τώρα έχει έρθει η στιγµή –καθυστερηµένα, το οµο-
λογώ, αλλά πρέπει να πιστώσουµε στη σηµερινή Κυβέρνηση ότι
το ζήτηµα προχώρησε– να δούµε συγκεκριµένα µε ποια διαδικα-
σία µπορούµε να προχωρήσουµε αυτό το ζήτηµα, το οποίο επα-
ναλαµβάνω ότι δεν πρέπει να συνδέεται µε τις άριστες
στρατηγικές σχέσεις που έχουµε, καθώς επίσης και µε την οικο-
νοµική κρίση. Εµείς αν διεκδικήσουµε αυτές τις αποζηµιώσεις,
θα τις διεκδικήσουµε όχι επειδή έχουµε πάρει δάνεια από τους
εταίρους µας λόγω της κρίσης, αλλά ασχέτως της οικονοµικής
κρίσης. Άρα, λοιπόν, δεν πρέπει να αφήσουµε οποιοδήποτε πα-
ράθυρο, το οποίο θα µπορέσει να χρησιµοποιήσει αυτό το ζή-
τηµα για να υπονοµεύσει τις σχέσεις.

Γνωρίζω ότι έχετε ασχοληθεί µε το θέµα, το έχετε φέρει στη
Βουλή επανειληµµένα. Απλώς να προσθέσω κι εδώ ότι την εποχή
που ο κ. Βενιζέλος ήταν Υπουργός Οικονοµικών, την εποχή των
πολύ δύσκολων διαπραγµατεύσεων µε τη Γερµανία και τους άλ-
λους εταίρους, για να σωθεί η Ελλάδα και να αποφευχθεί η έξο-
δός της από το Ευρώ, η ελληνική Κυβέρνηση και ο κ. Βενιζέλος
συναίνεσαν στο να προσφύγει η Ελλάδα στο Διεθνές Δικαστήριο,
µέσω του ιταλικού δικαστηρίου και της έννοµης διαµάχης που
είχε ξεσπάσει µεταξύ Γερµανίας και Ιταλίας.

Άρα θέλω να πω ότι όλοι αναγνωρίζουµε ότι είναι ένα πολύ ση-
µαντικό θέµα, όλοι είµαστε ευαίσθητοι, αλλά χρειάζονται προσε-
κτικοί χειρισµοί και προσεκτικά βήµατα.

Ευχαριστώ.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο

για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Γλέζο, µε

όλο το σεβασµό, θα σας έδινα τον λόγο, ξέρω ότι ενδιαφέρεστε
για το θέµα αυτό πολύ και εσείς το έχετε αναδείξει, αλλά υπάρχει
στενότης χρόνου στο Προεδρείο. Πρέπει να έχουµε τελειώσει
ως τις 14:30’-14:40’, διότι στις 16:20’ πετάω. Είµαι η µοναδική
Προεδρεύουσα, άρα καταλαβαίνετε ότι πρέπει να είµαστε πολύ
συνεπείς στους χρόνους. Και αν µπορείτε να παίρνετε και τις
δευτερολογίες σας ή να τις αφήσετε ένας-δύο, παρακαλώ, κα-
νονίστε το λίγο µεταξύ σας. Πάντως, αν χρειαστεί να παραταθεί
η συζήτηση πέραν των 14:30’-14.40’, δεν θα υπάρχει Πρόεδρος.

Η έκτη µε αριθµό 781/8-4-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε το
εργατικό δυστύχηµα στο Φράγµα Αχυρών του Νοµού Αιτωλοα-
καρνανίας δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Βουλευτή και
διαγράφεται.

Η έβδοµη µε αριθµό 771/8-4-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Πέλλης των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών
Βουλευτών κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς τους Υπουργούς Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Οικονοµικών, σχετικά µε την
εφαρµογή της ρύθµισης που ψηφίστηκε µε το άρθρο 70 του ν.
4235/2014 για τα ενυπόθηκα δάνεια των αγροτών υπέρ της
Αγροτικής Τράπεζας της Ελλάδος, η οποία τελεί υπό καθεστώς
εκκαθάρισης, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού και διαγράφεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 22/22/24-2-2014 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ,
κ.κ. Παναγιώτη. Κουρουµπλή, Ειρήνης (Ρένας) Δούρου, Μιχαήλ
Κριτσωτάκη, Ηρώς Διώτη, Γεωργίου Σταθάκη, Θεοδώρου Δρί-
τσα, Χαράς Καφαντάρη, Κωνσταντίνου Δερµιτζάκη, Μαρίας Δια-
κάκη, Ανδρέα Ξανθού, Ιωάννη Μιχελογιαννάκη, Αποστόλου
Αλεξόπουλου Ευαγγελίας Αµµανατίδου-Πασχαλίδου, Νάντιας
Βαλαβάνη, Ευγενίας Βαµβακά, Γεωργίου Βαρεµένου. Νικολάου
Βούτση, Ιωάννας Γαϊτάνη, Δηµητρίου Γάκη, Ευσταθίας Γεωργο-
πούλου-Σαλτάρη, Εµµανουήλ Γλέζου, Ευαγγέλου Διαµαντόπου-
λου, Παναγιώτας Δριτσέλη, Κωνσταντίνου Ζαχαριά, Ιωάννη
Ζερδελή, Αφροδίτης Θεοπεφτάτου, Αικατερίνης Ιγγλέζη, Μαρίας
Κανελλοπούλου, Αϊχάν Καρά Γιουσούφ, Βασιλικής Κατριβάνου,
Δηµητρίου Κοδέλα, Σταύρου Κοντονή, Αναστασίου Κουράκη, Βα-
σιλείου Κυριακάκη, Αλεξάνδρου Μεϊκόπουλου, Αλέξη Μητρόπου-
λου, Νικολάου Μιχαλάκη, Μαρίας Μπόλαρη, Ευσταθίου
Παναγούλη, Γεωργίου Πάντζα, Δηµητρίου Παπαδηµούλη, Αθα-
νασίου Πετράκου, Σοφίας Σακοράφα, Στεφάνου Σαµοΐλη, Ιωάννη
Σταθά, Δηµητρίου Στρατούλη, Νικολάου Συρµαλένιου, Μαρίας
Τριανταφύλλου, Δηµητρίου Τσουκαλά και Θεανώς Φωτίου προς
τους Υπουργούς Εξωτερικών, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής και Εθνικής Άµυνας σχετικά µε το ζήτηµα της
καταστροφής των χηµικών όπλων της Συρίας στη θαλάσσια πε-
ριοχή της Μεσογείου.

Τον λόγο έχει ο πρώτος επερωτών Βουλευτής κ. Μιχάλης Κρι-
τσωτάκης.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ των Εξωτερικών, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, θα ήθελα να απευθυνθώ και στους φορείς από την Κρήτη
που παρακολουθούν µε ενδιαφέρον τη συζήτηση από δω, αλλά
και από την Κρήτη. Θα ήθελα να πω ότι είναι σχεδόν όλοι οι φο-
ρείς της Κρήτης. Να αναφερθώ ιδιαιτέρως στον Αρχιεπίσκοπο
Κρήτης, ο οποίος θα ήθελε να είναι παρών, αλλά δεν τα κατά-
φερε, διότι είχε ένα πρόβληµα υγείας που τον εµπόδισε το πρωί
να πάρει το αεροπλάνο. Θα πω, λοιπόν, ότι και θεσµικά και µε
κάθε τρόπο εκπροσωπείται εδώ η Κρήτη.

Ερχόµαστε εδώ για να συζητήσουµε ένα θέµα εξαιρετικά κρί-
σιµο, για το οποίο, κύριε Υπουργέ, σας καλούµε ως ΣΥΡΙΖΑ να
µιλήσετε ανοικτά και να ενηµερώσετε, έστω και καθυστερηµένα,
τον ελληνικό λαό. Η επίκαιρη επερώτηση πενήντα ενός Βουλευ-
τών του ΣΥΡΙΖΑ έγινε για να αναδειχθεί το θέµα, να κατατεθούν
τα ερωτήµατα και να δοθούν απαντήσεις.

Η επιστολή του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ και Αρχηγού της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης δεν γίνεται µε αυτές τις ιδιότητες, αλλά
γίνεται µε την ιδιότητα του υποψηφίου Προέδρου της Κοµισιόν.
Νοµίζω ότι αυτό έχει ιδιαίτερη σηµασία –θα αναφερθούµε παρα-
κάτω– διότι νοµίζω ότι περιέχει προτάσεις που ξεφεύγουν απ’
αυτόν τον κύκλο, απ’ αυτό το «αλώνι», όπου θα µπορούσαµε να
γυρίζουµε και τις όποιες ταχύτητες να µην έχουµε κάποιο απο-
τέλεσµα.

Συνήθως ο κοινοβουλευτικός έλεγχος καλεί την Κυβέρνηση να
αναλύσει τις πρωτοβουλίες και τις πολιτικές που θα εφαρµόσει
επί συγκεκριµένων ζητηµάτων, όµως µας έχετε φτάσει στο ση-
µείο να αναγκαζόµαστε να τον χρησιµοποιήσουµε, για να ενηµε-
ρωθούµε εµείς, τα λοιπά κόµµατα της Βουλής, καθώς και ο
ελληνικός λαός.

Βεβαίως ο κοινοβουλευτικός έλεγχος έχει τα όριά του, όπως
µας αποδείξατε, διότι ήδη έχει περάσει παραπάνω από ενάµισης
µήνας από τότε που καταθέσαµε αυτήν την επίκαιρη επερώτηση,
διάστηµα στο οποίο θα µπορούσατε ήδη να είχατε προβεί σε κά-
ποιου είδους πρωτοβουλίες προς την ευρωπαϊκή και διεθνή κοι-
νότητα, αλλά και προς τον ελληνικό λαό, που είναι ανενηµέρωτος
και που ανησυχεί πραγµατικά.

Για την ιστορία, λοιπόν, η ζώνη νοτιοδυτικά της Κρήτης ετοι-
µάζεται να υποδεχθεί την επιχείρηση εξουδετέρωσης των χηµι-
κών όπλων της Συρίας, η οποία βρίσκεται σε καθεστώς διάλυσης,

λόγω του σχεδόν τριετούς εµφυλίου. Τον περασµένο Σεπτέµβριο
το Συµβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ ενέκρινε οµόφωνα το υπ’
αριθµόν 2118 ψήφισµα του Εκτελεστικού Συµβουλίου του Οργα-
νισµού για την Απαγόρευση των Χηµικών Όπλων, µε το οποίο
προβλέπεται η αποµάκρυνση και η καταστροφή των χηµικών της
Συρίας µέχρι τα µέσα του 2014.

Η απόφαση ελήφθη µε τη σύµφωνη γνώµη ΗΠΑ και Ρωσίας ως
διπλωµατική λύση για την αποφυγή στρατιωτικής επέµβασης στη
Συρία. Προφανώς η Συρία ως εµπόλεµη ζώνη δεν µπορούσε να
αποτελέσει χώρο καταστροφής των χηµικών όπλων, λόγω πιθα-
νών επιπλοκών σε θέµατα ασφαλείας. Το Βέλγιο, η Γερµανία και
η Νορβηγία αρνήθηκαν να προβούν στην καταστροφή του χηµι-
κού οπλοστασίου της Συρίας στο έδαφός τους.

Μάλιστα κύριε Υπουργέ –νοµίζω ότι αυτό έχει σηµασία και
πρέπει να µην το προσπεράσετε, αλλά να σταθείτε σε αυτό– αν-
τίστοιχο αίτηµα απέρριψε η Αλβανία, µετά από έντονες αντιδρά-
σεις του λαού της Αλβανίας, παρ’ ότι αυτή η χώρα διαθέτει ένα
από τα τρία σηµεία εναπόθεσης χηµικών παγκοσµίως.

Ως εναλλακτική λύση προτάθηκε να χρησιµοποιηθεί η µέθο-
δος της υδρόλυσης, αλλά εν πλω, δηλαδή επί πλωτού µέσου.

Η περιοχή που επιλέχθηκε βρίσκεται νοτιοδυτικά της Κρήτης,
µεταξύ Ιταλίας, Λιβύης και Μάλτας και στο παρελθόν έχει υπάρ-
ξει νεκροταφείο χηµικών από την ιταλική µαφία, όπως καταγγέλ-
λεται από τη «Legambiente», τη µεγαλύτερη οικολογική
οργάνωση της Ιταλίας, αλλά και από το Αντιπυρηνικό Παρατη-
ρητήριο της Μεσογείου αρκετές φορές, µε στοιχεία και µε χάρ-
τες που έχουµε καταθέσει εδώ στη Βουλή. Εγώ προσωπικά έχω
κάνει δύο επίκαιρες ερωτήσεις, οι οποίες δεν έχουν απαντηθεί.
Η µία ήταν προς εσάς, κύριε Υπουργέ, πρόσφατα και µου υπο-
σχεθήκατε ότι θα δείτε σοβαρότατα το θέµα και η άλλη ήταν στις
26-9-2011. 

Η Μεσόγειος δεν κινδυνεύει µόνο από τα χηµικά. Νοµίζουµε
ότι έχει τρεις πηγές κινδύνων: Η µία είναι τα χηµικά, η δεύτερη
είναι αυτό που σας λέω µε τα τοξικά και τα πυρηνικά απόβλητα
και η τρίτη από ό,τι κινδυνεύουν όλες οι υπόλοιπες θάλασσες. 

Να σας πω ότι αυτό το θέµα, δηλαδή η περιοχή που επιλέχ-
θηκε και βρίσκεται νότια της Κρήτης και είναι εκτός των ορίων
των δικών µας, εµπεριέχει µια σκοπιµότητα. Δεν τολµώ καν να
σκεφτώ τι κινδύνους έβλεπε για να απορρίψει αυτήν την επιχεί-
ρηση η Αλβανία, παρά τα γενναιόδωρα ανταποδοτικά οφέλη που
πρόσφεραν οι Ηνωµένες Πολιτείες. Εντούτοις, η ελληνική Κυ-
βέρνηση δεν άρθρωσε κουβέντα για την καταστροφή των χηµι-
κών σε διεθνή ύδατα, στη γειτονιά µας, δηλαδή, και
συγκεκριµένα σε απόσταση διακοσίων µιλίων από τις Στροφάδες
των Ιονίων, διακοσίων είκοσι οκτώ µιλίων από τις ακτές της
Ηλείας, διακοσίων πενήντα µιλίων από το δυτικό άκρο της Κρή-
της, διακοσίων εξήντα µιλίων από τις ακτές της Αχαΐας. 

Η ουσία είναι πως για δύο µήνες γίνόνταν διαβουλεύσεις σε
διεθνές διπλωµατικό επίπεδο και ελήφθη η παραπάνω απόφαση
χωρίς σε κανένα σηµείο να γνωστοποιηθεί το παραµικρό στην
Ελλάδα. 

Βέβαια, σε αυτό βοήθησαν και οι αδιαφανείς διαδικασίες της
επιχείρησης, η οποία έχει χαρακτηριστεί στρατιωτική, για αδιευ-
κρίνιστους λόγους, και εύλογα προκαλεί τεράστια ανησυχία
στους λαούς της Μεσογείου. 

Εν τέλει, χρειάστηκαν τα ρεπορτάζ του «BBC», που άρχισαν
δειλά να αναπαράγουν το θέµα, και τα ελληνικά µέσα να το εµ-
φανίζουν στα µέσα του Γενάρη, για να αρχίσει να µπαίνει αυτό
το ζήτηµα επιτέλους στις σωστές του διαστάσεις. 

Μόλις στις 18-2-2014 και για πρώτη φορά από τότε που είδε
το φως της δηµοσιότητας η υπόθεση της εξουδετέρωσης των
χηµικών της Συρίας στη Μεσόγειο, η Επιτροπή Εξωτερικών Υπο-
θέσεων του Ευρωκοινοβουλίου απαντά σε επιστολή διαµαρτυ-
ρίας µέσω του Έλληνα Εκτελεστικού Διευθυντή της Επιτροπής
Υποθέσεων Ασφαλείας για τα Όπλα Μαζικής Καταστροφής. Στην
απάντηση παραδέχεται την εµπλοκή της Ευρωπαϊκής Ένωσης
στην απόφαση για εκτέλεση του έργου στη Μεσόγειο, άρα και
γνώση του θέµατος, κύριε Υπουργέ, από τον Οκτώβριο του 2013,
ενώ ταυτόχρονα ανακοινώνεται η υπογραφή σύµβασης δωρεάς
ύψους 12 εκατοµµυρίων ευρώ προς τον Οργανισµό για την Απα-
γόρευση των Χηµικών Όπλων, προκειµένου να χρηµατοδοτηθεί
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η καταστροφή του χηµικού οπλοστασίου της Συρίας. 
Με απλά λόγια, η Ευρωπαϊκή Ένωση όχι απλά ήξερε, αλλά

συµµετέχει στον σχεδιασµό της επιχείρησης. 
Την ίδια περίπου στιγµή, τρεις µέρες µετά, ο εκπρόσωπος

µέσων ενηµέρωσης και δηµοσίων σχέσεων του Οργανισµού για
την Απαγόρευση των Χηµικών Όπλων, σε σχετική απάντηση σε
ένα δηµοσίευµα, καλούσε τους πολίτες της Κρήτης να µην
ακούνε τους Έλληνες επιστήµονες -χωρίς τους οποίους, βέβαια,
ο ελληνικός λαός θα έµενε σε βαθύ σκοτάδι για τη σοβαρότητα
του συγκεκριµένου προβλήµατος και πείτε µου τι είναι αυτό για
την ενηµέρωση, αυτή η πρόταση απαγόρευσης- και δήλωνε πως
ακόµα δεν έχει αποφασιστεί το ακριβές σηµείο στη Μεσόγειο,
όµως σε κάθε περίπτωση η επιχείρηση δεν περιλαµβάνει την
απόρριψη χηµικών προϊόντων ή αποβλήτων που προκύπτουν από
την καταστροφή αυτών στη θάλασσα. 

Ωστόσο, εδώ πρέπει να αποσαφηνιστούν κάποιες πτυχές της
επιχείρησης, οι οποίες την καθιστούν εξαιρετικά επικίνδυνη: 

Η πρώτη είναι πως η ίδια η υδρόλυση µπορεί να µην πετύχει
αν υπάρξουν προσµείξεις στα χηµικά, ενώ χαρακτηριστικό είναι
ακόµα και ότι οι συντηρητικότερες εκτιµήσεις αναγνωρίζουν πως
δεν υπάρχει ούτε εκτίµηση κινδύνου ούτε µελέτη ανθρωπογενών
περιβαλλοντικών επιπτώσεων εάν υπάρξει τέτοιο ατύχηµα. 

Η δεύτερη είναι πως η υδρόλυση θεωρείται µετρίου ρίσκου,
αφού οι ΗΠΑ και άλλα κράτη έχουν µακρόχρονη εµπειρία στην
καταστροφή χηµικών ουσιών προτεραιότητας «1». Δεν ισχύει
κάτι τέτοιο για την υδρόλυση εν πλω όµως, η οποία χαρακτηρί-
ζεται πιλοτική, αφού δεν έχει ξαναγίνει ποτέ και πουθενά. 

Η τρίτη είναι πως το πλοίο πάνω στο οποίο θα γίνει η υδρό-
λυση είναι κινούµενη βόµβα, γιατί πλοία τέτοιου τύπου συνήθως
αποσύρονται στην τριακονταετία. Η ηλικία του συγκεκριµένου
είναι τριάντα έξι ετών. Ουσιαστικά υπολειτουργεί εδώ και είκοσι
χρόνια, ενώ ο τύπος του θεωρείται ιδιαίτερα ευάλωτος σε πυρ-
καγιές και εισροή νερού. 

Η τέταρτη: Η Μεσόγειος είναι µια κλειστή θάλασσα, επιβαρυ-
µένη ήδη από απόβλητα παραπλήσιων µεγάλων βιοµηχανιών µε
αργό αριθµό ανανέωσης υδάτων και απρόβλεπτες καιρικές συν-
θήκες, ενώ γενικότερα η περιοχή έχει σηµειώσει µεγάλη σεισµι-
κότητα και, πρόσφατα, έντονη τεκτονική δράση. 

Η πέµπτη: Τέτοιου είδους εργασίες µπορούν να τελεστούν
µόνο κάτω από σχεδόν ιδανικές κλιµατολογικές συνθήκες -άνε-
µοι το πολύ πέντε µποφόρ και κύµατα ύψους το πολύ ως δυόµισι
µέτρα- ενώ η δυναµική του πλοίου δεν επιτρέπει την επεξεργασία
άνω των δεκαπέντε τόνων χηµικών ηµερησίως, κάτι το οποίο µε-
ταφράζεται σε επιχείρηση διάρκειας τριών µηνών τουλάχιστον. 

Άρα, µε βάση τα παραπάνω, δεν υπάρχει καµµία ιδιαίτερη δια-
σφάλιση για την κατάληξη που µπορεί να έχουν τα προϊόντα επε-
ξεργασίας των τοξικών ουσιών ούτε µπορεί να αποκλείεται ο
κίνδυνος διαρροής στη θάλασσα κατά τη µεταφορά, προσωρινή
αποθήκευση, µεταµόρφωση και υδρόλυση σε τόσο ασταθείς
συνθήκες, σε τόσο µεγάλο χρονικό διάστηµα και σε µια θάλασσα
όπως η µεσογειακή λεκάνη, παρά τις απόλυτες, όµως, διαβεβαι-
ώσεις των εµπνευστών αυτής της ιδέας. 

Σ’ αυτό το σηµείο µπορούµε να αναρωτηθούµε ειλικρινά: Μια
επιχείρηση η οποία θα διαρκέσει τρεις µήνες, θα επεξεργαστεί
είκοσι τόνους αερίου µουστάρδας, χίλιους τόνους επικίνδυνων
πρόδροµων ουσιών και επτακόσιους τόνους νευροπαραλυτικού
αερίου σαρίν -µια σταγόνα του οποίου αρκεί να προκαλέσει ακα-
ριαίο θάνατο ενός ανθρώπου- και θα βάζει επί τρεις µήνες στην
κόψη του ξυραφιού τη δηµόσια υγεία, το θαλάσσιο οικοσύστηµα,
τον τουρισµό και τις υπόλοιπες παραγωγικές δυνατότητες της
Ανατολικής Μεσογείου, έπρεπε να τη µάθουµε χάρη στις ευαι-
σθησίες ξένων ειδησεογραφικών πρακτορείων και Ελλήνων επι-
στηµόνων: 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό ακόµα, παρακαλώ.
Πρόκειται, λοιπόν, για µια όχι υπεύθυνη στάση από την πλευρά

της ελληνικής Κυβέρνησης, αλλά και από την πλευρά των υπε-
ρεθνικών οργανισµών που εµπλέκονται, αφού ακόµα δεν έχουν
δοθεί πειστικές απαντήσεις σχετικά µε την όλη διαδικασία κατα-
στροφής και το χρονοδιάγραµµά της. 

Θα πω ότι εδώ υπάρχουν σοβαρά ζητήµατα. Θα αναφέρω,
όµως, και στη δευτερολογία µου ορισµένα, αφού, κυρία Πρό-
εδρε, πρώτα µού επιτρέψετε να καταθέσω στα Πρακτικά ορι-
σµένα έγγραφα.

Το πρώτο είναι η επιστολή του υποψηφίου Προέδρου της Κο-
µισιόν Αλέξη Τσίπρα.

Το δεύτερο είναι ένα ψήφισµα της Ορθοδόξου Ακαδηµίας
Κρήτης για τα χηµικά.

Το τρίτο είναι από την Εκτελεστική Επιτροπή της ΑΔΕΔΥ.
Το τέταρτο είναι η επιστολή του Υπουργού των Εξωτερικών κ.

Βενιζέλου αλλά και η απάντηση που δίνουν σε αυτήν οι φορείς
της Κρήτης. 

Επίσης, καταθέτω µια ενηµέρωση της περιφέρειας µέσω του
κ. Σµπώκου, ο οποίος είναι ο εισηγητής του σεµιναρίου «Νοµικά
Περιβάλλοντος» του Προγράµµατος Μεταπτυχιακών Σπουδών
του Τµήµατος Χηµείας του Πανεπιστηµίου Κρήτης µαζί µε τις
δυο επίκαιρες ερωτήσεις που έχουν κατατεθεί για τα πυρηνικά
απόβλητα, καθώς και τον κατάλογο των συµµετεχόντων στην
Επιτροπή των  Φορέων Κατά των Χηµικών. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε.
Η κ. Χαρά Καφαντάρη έχει τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Εκατό χρόνια µετά την έναρξη του Α’

Παγκοσµίου Πολέµου, του πολέµου που απέτυχε να σταµατήσει
όλους τους πολέµους, του πολέµου κατά τον οποίο γνώρισε η αν-
θρωπότητα για πρώτη φορά τη φρίκη της µαζικής χρήσης χηµικών
όπλων, όπως του αερίου της µουστάρδας, του γνωστού υπερίτη,
συζητάµε σήµερα για την καταστροφή του χηµικού οπλοστασίου
της Συρίας. 

Μετά από έντονη διαπραγµάτευση για την αντιµετώπιση της συ-
ριακής κρίσης, το αποτέλεσµα ήταν η συµφωνία ενός σχεδίου για
την καταστροφή χηµικών όπλων που διέθετε στο οπλοστάσιό της. 

Η αρχική συµφωνία, όµως, δεν περιελάµβανε ούτε τον τόπο
ούτε τον τρόπο ούτε τη µέθοδο της καταστροφής των χηµικών
ούτε βέβαια την περιοχή που θα απορριφθούν αυτά τα χηµικά
όπλα. 

Η κατάληξη είναι γνωστή: Καταστροφή των χηµικών όπλων της
Συρίας εν πλω, µε µία αµφισβητούµενη µέθοδο αδρανοποίησής
τους, και απόρριψή τους στην περιοχή της Μεσογείου, στην πε-
ριοχή µεταξύ Ιταλίας – Ελλάδας - Μάλτας, στο βαθύτερο σηµείο
της Μεσογείου, πέντε χιλιάδες διακόσια µέτρα, σαράντα δύο χι-
λιόµετρα νοτιοδυτικά του ακρωτηρίου Ακρίτα. 

Η Μεσόγειος ανέκαθεν ήταν το σταυροδρόµι των πολιτισµών.
Καλύπτει ως θάλασσα µόνο το 1% των παγκόσµιων θαλασσών.
Είκοσι δύο κράτη βρέχονται από τα νερά της. Ο πληθυσµός είναι
εκατόν σαράντα πέντε εκατοµµύρια. Στην αλιεία της Μεσογείου
βασίζεται το 30% της Ευρώπης και της Βόρειας Αφρικής. Τα, δε,
θέρετρα της Μεσογείου τα επισκέπτονται ετησίως γύρω στα εκα-
τόν ογδόντα εκατοµµύρια τουρίστες. Πρόκειται για µια κλειστή
θάλασσα, που έχει ανοίγµατα από το Γιβραλτάρ, από τη διώρυγα
του Σουέζ και από την Προποντίδα. 

Κάθε χρόνο σε αυτήν τη θάλασσα αποβάλλονται εξακόσια πε-
νήντα εκατοµµύρια τόνοι λυµάτων, εκατόν είκοσι εννέα χιλιάδες
τόνοι ορυκτελαίων, εξακόσιοι τόνοι υδραργύρου, τρεις χιλιάδες
οκτακόσιοι τόνοι µολύβδου, τριάντα έξι χιλιάδες τόνοι φωσφορι-
κών αλάτων. Συγκεντρώνεται το 30% της παγκόσµιας ναυσι-
πλοΐας, το 28% της διακίνησης υδρογονανθράκων, µε αποτέλεσµα
τριακόσιες είκοσι µία χιλιάδες τόνοι πετρελαιοειδών να βρίσκονται
στη θάλασσα, είτε από ατυχήµατα είτε από αµέλεια. 

Πέρα, βέβαια, από αυτά τα απόβλητα, δεν µπορούµε να µην
πούµε ότι υπάρχει και ο κίνδυνος της Μεσογείου, της κλειστής
αυτής θάλασσας, από ξενικά είδη, λεσεψιανούς µετανάστες, µε-
τανάστες έρµατος, οι οποίοι απειλούν τη βιοποικιλότητα της πε-
ριοχής. 

Θα ήθελα να καταθέσω µετά ένα δελτίο Τύπου περιβαλλοντι-
κών οργανώσεων, διότι µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα στη
νοτιοανατολική Κρήτη εκβράσθηκαν ζιφιοί, που είναι µικρά θη-
λαστικά κητώδη.
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Άλλο ένα µεγάλο πρόβληµα της Μεσογείου, βέβαια, είναι και
η υπεραλίευση, µε µεγάλο κίνδυνο στα ιχθυαποθέµατά της. Η
θάλασσα αυτή, που ανανεώνεται το νερό της από το Γιβραλτάρ
κάθε εκατό χρόνια, επελέγη για να εξουδετερωθούν τα χηµικά
όπλα της Συρίας.

Από πληροφορίες που έχουν συλλεγεί, έχει επιλεγεί για την
εξουδετέρωση των χηµικών όπλων η εξής µέθοδος, γνωστή σαν
σύστηµα εγκατάστασης υδρόλυσης πεδίου, Είναι µέθοδος υδρό-
λυσης µε θερµό νερό, η οποία δοκιµάζεται για πρώτη φορά εν
πλω, παράγοντας λάσπη, τοξικά απόβλητα και βέβαια αέρια από-
βλητα. 

Η Μεσόγειος θάλασσα, όµως, είναι µία περίκλειστη θάλασσα.
Απαγορεύονται από τη Διεθνή Σύµβαση MARPOL (Σύµβαση Περί
Πρόληψης της Θαλάσσιας Ρύπανσης, Μέρος ΙΙΙ) οι απορρίψεις
κάθε είδους αποβλήτων και λυµάτων, πολύ περισσότερο τοξικών
ουσιών, τόσο από χερσαίες όσο και από θαλάσσιες πηγές.

Πέρα, όµως, από τη MARPOL και ανεξάρτητα από τις δεσµεύ-
σεις ή αποφάσεις του Οργανισµού Χηµικών Όπλων, οι διατάξεις
των παρακάτω διεθνών, περιφερειακών συµβάσεων πρέπει να
ικανοποιηθούν αθροιστικά και όχι να αγνοούνται επιδεικτικά. 

Συγκεκριµένα: Η Διεθνής Σύµβαση του Λονδίνου περί απορρί-
ψεων και του Πρωτοκόλλου 1996 -το τελευταίο δεν έχει υιοθε-
τηθεί από την Ελλάδα- που ρυθµίζει θέµατα απορρίψεων από
πλοία και πλωτές εγκαταστάσεις και ναυπηγήµατα, απαγορεύει
απορρίψεις της συντριπτικής πλειοψηφίας τοξικών φορτίων,
πλην ελαχίστων εξαιρέσεων και υπό αυστηρότατες συντρέχου-
σες αθροιστικές προϋποθέσεις στα εσωτερικά ύδατα -κόλπους-
αλλά ακόµα και στην ανοικτή θάλασσα. 

Η σύµβαση αυτή, σε κάθε περίπτωση, προβλέπει διαδικασία
υποχρεωτικής διαβούλευσης -η οποία δεν έχει πραγµατοποιηθεί-
και διαδικασία προηγούµενης γνωστοποίησης ενηµέρωσης προς
τις αρµόδιες υπηρεσίες του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισµού,
International Maritime Organization. Δεν προκύπτει από πουθενά
ότι έχει ακολουθηθεί αυτή η διαδικασία. 

Σε επίπεδο εφαρµογής των διατάξεων, η αρµοδιότητα ανήκει
στα κράτη-µέλη, στη δικαιοδοσία των οποίων λαµβάνει χώρα η
συγκεκριµένη δραστηριότητα απόρριψης.

Επίσης, τα εξειδικευµένα Πρωτόκολλα της Διεθνούς Σύµβα-
σης της Βαρκελώνης 1976/1995 περιλαµβάνουν ανάλογες δια-
τάξεις, όπως και το Πρωτόκολλο περί απορρίψεων, το οποίο έχει
κυρωθεί από την Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµα, κυρία Πρόεδρε.
Με απλά λόγια η χώρα µας, αλλά και οι γειτονικές χώρες της

Ανατολικής Μεσογείου, αφήνουν στην άκρη ένα ολόκληρο νο-
µικό οπλοστάσιο  που τους παρέχεται από τις ισχύουσες συµβά-
σεις κι επιτρέπουν να διεξαχθεί µια απαράδεκτη διαδικασία
απόρριψης τοξικού υλικού στη θάλασσά µας.

Όµως, πέρα από αυτά, δεδοµένου ότι η συγκεκριµένη τεχνο-
λογική γνώση κατέχεται από ελάχιστους φορείς, η χώρα µας θα
έπρεπε να ζητήσει τη γνώµη διαπιστευµένων ερευνητικών κέν-
τρων πανεπιστηµίων και εδώ πέρα για τη συγκεκριµένη µέθοδο
η οποία πρόκειται να χρησιµοποιηθεί.

Κλείνω µε τρία ερωτήµατα επιπλέον: 
Η πιθανή περιοχή απόρριψης των αποβλήτων βρίσκεται µέσα

στην ελληνική ΑΟΖ;
Τι γίνεται µε τις παραβάσεις των διεθνών συµβάσεων που έχει

υπογράψει και κυρώσει η Ελλάδα, τη Σύµβαση MARPOL, το Σύµ-
φωνο της Βαρκελώνης για την αποτροπή της απόρριψης των
αποβλήτων στη θάλασσα, τη Σύµβαση για το Διεθνές Δίκαιο; 

Τι γίνεται, τελικά, µε την ευθύνη των χωρών που προµήθευσαν
το καθεστώς της Συρίας µε τα χηµικά όπλα; Γιατί δεν αναλαµβά-
νουν την καταστροφή και την ασφαλή απόρριψή τους στο έδα-
φός τους;

Κλείνουµε, τονίζοντας ότι το Διεθνές Δίκαιο της Θάλασσας
ρητά αναφέρει ότι υπεύθυνη χώρα για την περιβαλλοντική προ-
στασία της θαλάσσιας περιοχής που βρίσκεται µέσα στα όρια
της ΑΟΖ παράκτιου κράτους είναι αποκλειστικά και µόνο η ίδια
χώρα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρούλα Καφαντάρη κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
πολύ, κυρία Καφαντάρη.

Ο κ. Απόστολος Αλεξόπουλος έχει τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα βαρύ πέπλο µυστη-
ρίου εξακολουθεί να καλύπτει την υπόθεση της καταστροφής
του χηµικού οπλοστασίου της ταλαίπωρης και σκληρά δοκιµαζό-
µενης Συρίας.

Αν δεν υπήρχαν οι φωνές και οι αντιδράσεις ελάχιστων Βουλευ-
τών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, του Ελληνικού Κοινοβουλίου,
οι φωνές του αδάµαστου λαού της Κρήτης και οι αντιδράσεις επι-
στηµόνων, κοινωνικών φορέων και οικολογικών οργανώσεων, ελά-
χιστοι θα είχαν αντιληφθεί τι επιχειρείται από το περασµένο
φθινόπωρο στην πολύπαθη θάλασσα της Μεσογείου, δύο βήµατα
µακριά από τις πανέµορφες ακτές της χώρας µας.

Εντυπωσιάζει το γεγονός ότι τα αρµόδια όργανα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, του Οργα-
νισµού Απαγόρευσης των Χηµικών Όπλων, που πρόσφατα
βραβεύτηκε µε βραβείο Νόµπελ Ειρήνης, αλλά και η ελληνική
Κυβέρνηση αρνούνται ή αποφεύγουν να δώσουν σαφείς απαν-
τήσεις στα ερωτήµατα που επιτακτικά έχουν τεθεί αναφορικά µε
τις ποσότητες, το είδος των χηµικών ουσιών, των χηµικών όπλων
της Συρίας που πρόκειται να καταστραφούν, τον τόπο όπου θα
καταστραφούν, τη διαδικασία, τη µεθοδολογία καταστροφής,
τον τρόπο διάθεσης των τοξικών αποβλήτων και το κόστος της
όλης επιχείρησης.

Εντυπωσιάζουν οι µέχρι τώρα απαντήσεις ή µάλλον οι µη
απαντήσεις που έχει δώσει η ελληνική Κυβέρνηση στις συστη-
µατικές δικές µας οχλήσεις αλλά και πολλών άλλων. Αόριστες,
περισσότερο διπλωµατικές και ελάχιστα κατατοπιστικές είναι οι
απαντήσεις του Υπουργείου Εξωτερικών. 

Από τις απαντήσεις αυτές αποδεικνύεται ότι η ελληνική Κυβέρ-
νηση έχει ολιγωρήσει. Δεν έχει πράξει όσα θα έπρεπε να πράξει
και να απαιτήσει ως µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ΟΗΕ,
της Οργάνωσης για την Απαγόρευση των Χηµικών Όπλων, της
Διεθνούς Οργάνωσης Θαλασσών, ως µια από τις περιµεσόγειες
χώρες που θα πληγούν ανεπανόρθωτα εάν γίνει κάποιο ατύχηµα
κατά τη διάρκεια της καταστροφής των χηµικών όπλων µέσα
στην κλειστή λεκάνη της Μεσογείου.

Ούτε λίγο ούτε πολύ η Κυβέρνηση µας είπε ότι η αποδοχή του
σχεδίου καταστροφής των χηµικών όπλων απορρέει από το γε-
γονός ότι η Ελλάδα είναι µέλος αυτών των οργανισµών. Χωρίς
να µας πληροφορεί αν γνωρίζει το που θα πραγµατοποιηθεί η
καταστροφή των χηµικών, µας διαβεβαιώνει ότι έχουν παρθεί
όλα τα απαιτούµενα µέτρα ασφαλείας και ότι σε περίπτωση ατυ-
χήµατος, υπεύθυνη για αυτό είναι η χώρα στην οποία ανήκει το
πλοίο πάνω στο οποίο θα λάβει χώρα η, αµφιλεγόµενης αποτε-
λεσµατικότητας σε θαλάσσιο περιβάλλον, µέθοδος της υδρόλυ-
σης. Η χώρα αυτή στη συγκεκριµένη περίπτωση, στην περίπτωση
του «CAPE RAY», είναι η Αµερική. 

Μας αποκρύπτει, όµως, ότι η ευθύνη αυτή απορρέει από τα
άρθρα 30 και 31 της Σύµβασης για το Δίκαιο της Θάλασσας, την
οποία οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής δεν έχουν υπογρά-
ψει.

Ταυτόχρονα, ο Υπουργός Εξωτερικών, απαντώντας σε επι-
στολή των Κρητικών, εµπαίζει µε τη νοηµοσύνη όλων µας, υπο-
στηρίζοντας ότι η καταστροφή των χηµικών δεν θα γίνει εκτός
της Μεσογείου, διότι -ακούστε- οι καιρικές συνθήκες στη Μεσό-
γειο κρίνονται καταλληλότερες από αυτές του Ατλαντικού και η
διαδροµή στη Μεσόγειο είναι µικρότερη! Και ευγενικά ζητά από
τους διαµαρτυρόµενους Κρητικούς να σιωπήσουν, γιατί θα ήταν
µεγάλο λάθος να δηµιουργήσουµε µόνοι µας µια αρνητική συζή-
τηση στη διεθνή τουριστική αγορά όταν άλλα µεσογειακά κράτη
δεν θέτουν καν το θέµα! 

Τέλος, δε, για πληρέστερη ενηµέρωση µας παραπέµπει στην
ιστοσελίδα του Οργανισµού για την Απαγόρευση των Χηµικών
Όπλων. Ο οργανισµός για την Απαγόρευση των Χηµικών Όπλων
µάς πληροφορεί ότι το 95% των λιγότερο επικίνδυνων ουσιών
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έχει πράγµατι καταστραφεί επιτόπου, στη Συρία. Προχθές, όµως,
δηµοσιοποίησε ότι ξεκίνησε από τη Λατάκεια της Συρίας το δω-
δέκατο φορτίο αποµάκρυνσης χηµικών ουσιών. Πού τα πάνε;
Πώς θα φτάσουν εκεί όπου τα πάνε; Τι θα κάνουν; Δεν µας λένε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω λίγο χρόνο και από τη δευτερολογία µου.
Πού είναι το «CAPE RAY»; Πότε και πού θα λάβει χώρα η εξου-

δετέρωση των χηµικών; Πού και πώς θα διατεθούν τα τοξικά από-
βλητα που θα παραχθούν; Πόσο χρόνο θα διαρκέσει η όλη
διαδικασία εξουδετέρωσης των χηµικών; Δεν µας λένε. 

Το ότι η όλη διαδικασία, που χαρακτηρίζεται ως στρατιωτική
επιχείρηση, απαιτεί την ύπαρξη µελέτης περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων, κανείς υπεύθυνος δεν το σχολιάζει ή το απαιτεί. Με το
ότι η Ελλάδα θα µπορούσε να απαιτήσει από τον Οργανισµό για
την Απαγόρευση των Χηµικών Όπλων να τηρήσει την αρχή της
εγγύτητας, την αρχή «ο ρυπαίνων πληρώνει», την αρχή της προ-
φύλαξης, της πρόληψης, της ασφαλιστικής κάλυψης, των µέ-
τρων φροντίδας σε περίπτωση ατυχήµατος, κανείς κυβερνητικός
δεν ασχολείται. 

Ευτυχώς -ειρωνικά το λέω αυτό- που την όλη διαδικασία κα-
ταστροφής των χηµικών θα παρακολουθεί ελληνικό πλοίο, το
υποβρύχιο «ΤΡΙΤΩΝ», όπως φηµολογείται, και έτσι σε περίπτωση
ατυχήµατος θα ξέρουµε πώς έγινε αυτό.

Αν επιζήσουν οι διεθνείς παρατηρητές που θα παρακολουθούν
τη διαδικασία της υδρόλυσης των χηµικών πάνω στο «CAPE
REY», θα είναι σε θέση να µας πουν πώς τα κατάφεραν και γλί-
τωσαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εύλογα αναρωτιέται κανείς γιατί
τελικά επιλέχθηκε η Μεσόγειος για την καταστροφή του χηµικού
οπλοστασίου της Συρίας, γιατί η καταστροφή των χηµικών όπλων
δεν γίνεται στις χώρες παραγωγής ή τις χώρες που πούλησαν
στη Συρία τα χηµικά όπλα ή γιατί δεν γίνεται στα χωρικά ύδατα
των χωρών που διαθέτουν την κατάλληλη τεχνολογία και τεχνο-
γνωσία, αν και η µέθοδος καταστροφής των χηµικών είναι τόσο
ασφαλής όσο διατείνονται µερικοί. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι πολλά τα λεφτά. Κανείς δεν ξέρει
πόσα χρήµατα στέρησε ο Άσαντ από το συριακό λαό για να αγο-
ράσει αυτές τις φονικές χηµικές ουσίες και κανείς δεν ξέρει πόσα
θα σπαταληθούν για να καταστραφούν τώρα, χρήµατα που θα
µπορούσαν να διατεθούν για την αγορά φαρµάκων, τροφίµων
και για την αντιµετώπιση των αναγκών του σκληρά δοκιµαζόµε-
νου συριακού λαού, θύµα των γεωπολιτικών παιχνιδιών που παί-
ζουν οι κυρίαρχες δυνάµεις στην περιοχή. 

Αν σκεφτεί κανείς ότι µέχρι σήµερα για την καταστροφή των
χηµικών ουσιών ο οργανισµός για την απαγόρευση των χηµικών
όπλων έχει µαζέψει πάνω από 55 εκατοµµύρια ευρώ, τότε θα
µπορούσε να αναρωτηθεί, να ψελλίσει ή µάλλον να κραυγάσει
µε απελπισία και οργή «Γιατί; Γιατί να συµβαίνει αυτό; Γιατί να
εξαθλιώνεται ο συριακός λαός; γιατί να κυριαρχεί το χρήµα και
το κέρδος;». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κλείστε παρα-
καλώ. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Φέρνοντας στο µυαλό µου τις
εκατόν πενήντα χιλιάδες Συρίων που έχουν χάσει τη ζωή τους
στα δύο χρόνια τού εµφυλίου πολέµου, τα εκατοµµύρια των Συ-
ρίων προσφύγων στις γειτονικές χώρες, τους δεκάδες πνιγµέ-
νους στα νερά της Μεσογείου, εύχοµαι και ελπίζω η σηµερινή
µας συζήτηση να σταθεί η αφορµή για να ευαισθητοποιηθούν κι
άλλοι πολίτες, να δυναµώσουν τα κινήµατα εναντίον της αδικίας,
της εκµετάλλευσης, της καταπίεσης, των πολεµικών συρράξεων
και των προκαλούµενων οικολογικών καταστροφών. Όπως η πι-
θανότητα πρόκλησης µεγάλης οικολογικής καταστροφής στη
Μεσόγειο από την επιχειρούµενη εξουδετέρωση του χηµικού
οπλοστασίου της Συρίας συσπείρωσε και κινητοποίησε τόσο
κόσµο, η προκαλούµενη σήµερα καταστροφή της Ελλάδας από
την εφαρµογή των βάρβαρων µνηµονιακών πολιτικών ας ταρα-
κουνήσει και ας ξεσηκώσει επιτέλους τον ελληνικό λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Αλεξόπουλε. 

Παρακαλώ να είστε συνεπείς στους χρόνους σας κι αν µπο-

ρείτε να µειώσετε και τις δευτερολογίες σας. 
Ο κ. Κωνσταντίνος Δερµιτζάκης έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, την Κυριακή 23 Μαρτίου πραγµατοποιήθηκε
στην ιστορική και µαρτυρική Μονή Αρκαδίου της Κρήτης µεγα-
λειώδης διαδήλωση διαµαρτυρίας εναντίον της απόφασης κατα-
στροφής των χηµικών όπλων της Συρίας στη θαλάσσια περιοχή
της νοτιοανατολικής Μεσογείου κοντά στην Κρήτη. Η επιλογή
του συγκεκριµένου ιστορικού χώρου, σύµβολο αιώνιο, διαχρο-
νικό των αγώνων του κρητικού λαού για την ελευθερία, την απο-
τίναξη του τούρκικου ζυγού και την ένωση µε την Ελλάδα,
συµβολίζει και σήµερα, στις δίσεκτες ώρες που περνάει η πα-
τρίδα µας, την αποφασιστικότητα των Κρητικών να αγωνιστούν
για να αποτρέψουν την καταστροφή. 

Σε αυτήν την πρωτοφανή σε µέγεθος και παλµό συγκέντρωση
συµµετείχαν χιλιάδες λαού από κάθε πόλη και χωριό της Μεγα-
λονήσου, συµµετείχαν όλοι οι δήµοι και οι φορείς της περιοχής
και ήταν αυτή η συγκέντρωση που έσκισε το πέπλο σιωπής που
µέχρι τότε κάλυπτε τα πάντα. 

Η Κυβέρνηση δεν µπορεί πλέον να κωφεύει, να αποκρύπτει την
πραγµατικότητα από τους πολίτες, µπροστά σε αυτήν την
κραυγή αγωνίας, στα αµείλικτα ερωτήµατα που βάζει ο ίδιος ο
λαός µας µε σύνεση και ωριµότητα για την επαπειλούµενη κατα-
στροφή που θα επέλθει για την υγεία, το περιβάλλον, την οικο-
νοµία, την αλιεία, τον τουρισµό, την ίδια τη ζωή. 

Η Μεσόγειος είναι µία κλειστή θάλασσα µε αργό ρυθµό ανα-
νέωσης των υδάτων της, ένα σπάνιο σε βιοποικιλότητα και µονα-
δικότητα οικοσύστηµα που είναι ήδη πολύ επιβαρυµένο από
απόβλητα µεγάλων παράκτιων βιοµηχανιών. Υπήρχαν καταγγε-
λίες ότι και στο παρελθόν υπήρξε βύθιση πλοίων µε πυρηνικά και
τοξικά απόβλητα. Για τους Κρητικούς, για όλους τους Έλληνες,
η Μεσόγειος είναι το ίδιο τους το σπίτι, η µήτρα πανάρχαιων πο-
λιτισµών. Είναι συνδεδεµένη µε την ίδια την ύπαρξή τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αρκούσαν φαίνεται τα προ-
βλήµατα και οι τεράστιες περιπέτειες στις οποίες έχει οδηγηθεί
ο λαός µας µε τις πολιτικές της ύφεσης και της λιτότητας και την
εφαρµογή του ακραίου βάρβαρου νεοφιλελευθερισµού. 

Τώρα η Κυβέρνηση, εναρµονισµένη πλήρως στη λογική της
υποταγής, δεν προβάλλει αντίσταση και σπεύδει να αποδεχθεί
πρόθυµα µια πρωτοφανή διαδικασία καταστροφής χηµικών
όπλων µε τη µέθοδο της υδρόλυσης, οδηγώντας το λαό µας σε
νέες περιπέτειες. Διότι τώρα δηµιουργούνται νέα δεδοµένα µε
αυτή τη σκοτεινή διαδικασία, δεδοµένα που θα επαναλαµβάνον-
ται και στο µέλλον: Καταστροφή χηµικών σε διεθνή ύδατα, σε
κλειστές θάλασσες, που παρέχουν περισσότερη ασφάλεια και
όχι παραδείγµατος χάριν στον Ατλαντικό, λόγω έντονων θαλασ-
σοταραχών και απρόβλεπτων καιρικών φαινοµένων. 

Γνωρίζουµε ότι αρχικά η Αλβανία και αργότερα το Βέλγιο, η
Γερµανία και η Νορβηγία αρνήθηκαν την καταστροφή αυτής της
τοξικής βόµβας στο έδαφός τους. Εύλογα τίθεται το ερώτηµα:
Γιατί δεν αναλαµβάνουν την υποχρέωση καταστροφής των χηµι-
κών όπλων της Συρίας αυτοί οι οποίοι προµήθευσαν τα όπλα
αυτά και είναι οι κύριοι υπεύθυνοι για τη δηµιουργία αυτού του
τεράστιου κινδύνου; 

Πρέπει να τονίσουµε ότι η καταστροφή όλων αυτών των άκρως
επικίνδυνων ουσιών µε τη µέθοδο της υδρόλυσης εφαρµόζεται
παγκοσµίως για πρώτη φορά και µάλιστα σε ένα πλοίο ηλικίας
τριάντα έξι ετών, όταν γνωρίζουµε ότι πλοία του τύπου αυτού
έχουν µέσο όρο ζωής τα τριάντα χρόνια. 

Δεν πρέπει να παραγνωρίζουµε ακόµη ότι η θαλάσσια περιοχή
δυτικά της Κρήτης πλήττεται ιδιαίτερα από σφοδρούς νότιους
ανέµους που προκαλούν τεράστια κύµατα, καθώς επίσης έχει
παρατηρηθεί έντονη σεισµικότητα που δηµιουργεί απρόβλεπτες
αναταράξεις στη θάλασσα. Όλα αυτά, ενώ σύµφωνα µε τους επι-
στήµονες η διαδικασία της καταστροφής πρέπει να διεξάγεται
σε συνθήκες θαλάσσιας ηρεµίας και ο µέγιστος επιτρεπόµενος
κυµατισµός δεν πρέπει να υπερβαίνει τα δυόµισι µέτρα. Αν, δε,
προσθέσουµε το γεγονός ότι το πλοίο είναι µονού κήτους, αυ-
ξάνεται περισσότερο ο κίνδυνος. 

Ενώ η αγωνία κορυφώνεται µέσα από δεκάδες ερωτηµατικά
που ανακύπτουν, ερωτηµατικά που έχουν να κάνουν µε το κατά
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πόσο είναι ασφαλής όλη αυτή η πρωτόγνωρη διαδικασία και ενώ
αναδεικνύονται οι τεράστιοι κίνδυνοι που ελλοχεύουν για την ίδια
τη ζωή των ανθρώπων -υπάρχουν οι ανακοινώσεις και από το Πο-
λυτεχνείο Κρήτης και από την Ένωση Χηµικών Μηχανικών, οι
οποίες τα επισηµαίνουν- η Κυβέρνηση αδρανεί πλήρως, κρύβεται
επιµελώς ή απλώς καθησυχάζει. 

Οι ευθύνες της Κυβέρνησης και του Αντιπροέδρου και Υπουρ-
γού Εξωτερικών, κ. Βενιζέλου, είναι τεράστιες. Αφήνουν ανεκµε-
τάλλευτη την ευκαιρία που µας δίδεται εξαιτίας του γεγονότος
ότι έχουµε αυτήν την περίοδο την Προεδρία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και υπάρχουν οι δυνατότητες να φέρουν το θέµα στα
αρµόδια όργανα για να σταµατήσουν αυτήν την άκρως επικίν-
δυνη επιχείρηση, για να αποµακρυνθεί άµεσα η τοξική βόµβα
από την περιοχή µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ανέφερα, η Μεσόγειος
είναι το σπίτι µας. Είναι συνδεδεµένη άµεσα µε την ύπαρξή µας,
µε το µέλλον των παιδιών µας, µε την προοπτική µας ως λαού.
Δεν είναι µονάχα η Κρήτη των Μινωιτών, που σαν αιώνιο πλοίο
ταξιδεύει µέσα στους αιώνες. Είναι ολόκληρη η Ελλάδα, που µε
την κυριαρχία της στη θάλασσα έδωσε τα φώτα του πολιτισµού
στη Δύση, ταξιδεύοντας χιλιάδες χρόνια σε αυτά τα νερά. 

Δεν επιτρέπεται καµµία ελληνική κυβέρνηση, που οφείλει πρω-
τίστως να προασπίζει τα δικαιώµατα των πολιτών της, να σύρεται
σε προαποφασισµένες λύσεις από τους ισχυρούς, βάζοντας σε
κίνδυνο το περιβάλλον και την υγεία των πολιτών της. 

Οφείλει άµεσα να ενηµερώσει τα κόµµατα και τον ελληνικό
λαό για τον ακριβή τόπο και χρόνο που θα διεξαχθεί η κατα-
στροφή, τι µέτρα έλαβε, αν συνεργάστηκε και αν σκοπεύει να
συνεργαστεί έστω και τώρα µε άλλες χώρες για να αποτραπεί η
διαδικασία αυτή έστω και την ύστατη αυτή ώρα. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός
λαός περιµένει απαντήσεις και οφείλετε να τις δώσετε άµεσα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς ευχα-
ριστούµε. 

Ο κ. Ανδρέας Ξανθός έχει τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θεωρώ ότι µέχρι στιγµής έχει τεκµηριωθεί µε επάρκεια η κρι-

τική, η επιστηµονική και η τεχνοκρατική, όσον αφορά το θέµα
αυτό που συζητάµε. Θεωρώ ότι είναι χρήσιµο να κάνω δύο πα-
ρατηρήσεις για δύο πολιτικά ζητήµατα, τα οποία αναδεικνύει
κατά την άποψή µου αυτός ο χειρισµός. 

Το ένα είναι η τεράστια υποκρισία της λεγόµενης διεθνούς κοι-
νότητας, η οποία ενώ στηρίζει το στρατιωτικοβιοµηχανικό σύµ-
πλεγµα και το εµπόριο όπλων παντός είδους και αφού έχει
ανεχθεί και αφού έχει πολλές φορές συνηγορήσει σε πολέµους
στη γειτονιά µας, οι οποίοι προκαλούν εκατοντάδες χιλιάδες θύ-
µατα, νεκρούς αµάχους, τραυµατίες, πρόσφυγες κ.λπ., στη συ-
νέχεια έρχεται κατόπιν εορτής να απαιτήσει την καταστροφή των
όπλων µαζικής καταστροφής. 

Θεωρώ ότι είναι πρόδηλη η απροθυµία και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και των ΗΠΑ αλλά και του ΟΗΕ, όχι µόνο να διασφαλί-
σουν την ειρήνη και να διευθετήσουν µε ένα δίκαιο τρόπο τις δια-
φορές στην εύφλεκτη περιοχή της νοτιοανατολικής Μεσογείου,
όχι µόνο να βοηθήσουν τα θύµατα των πολέµων αλλά ούτε καν
να εγγυηθούν την ασφαλή καταστροφή των πολεµικών µέσων.
Αυτό είναι το ένα ζήτηµα. Και εδώ υπάρχει και µια υποκρισία
πραγµατικά εντυπωσιακή. Τη στιγµή που ακόµα και για τη δια-
χείριση των οικιακών απορριµµάτων και των αστικών αποβλήτων
απαιτούνται πολύ αυστηρές προδιαγραφές και όροι και µελέτες
τήρησης περιβαλλοντικών όρων, σ’ αυτήν την πολύ σηµαντική
παρέµβαση µε προφανείς κινδύνους αυτό δεν είναι αυτονόητο. 

Το δεύτερο πολιτικό ζήτηµα που αναδεικνύεται κατά την
άποψή µου είναι ότι η ζωή των ανθρώπων, η δηµόσια υγεία, το
µέλλον των οικοσυστηµάτων, η βιώσιµη οικονοµική ανάπτυξη των
περιοχών, τα κυριαρχικά δικαιώµατα των χωρών µπορούν να τί-
θενται σε αµφισβήτηση και σε διακινδύνευση, όταν αυτό απαιτεί
το συµφέρον των ισχυρών της σύγχρονης διεθνούς τάξης πραγ-
µάτων. Και νοµίζω ότι απέναντι σ’ αυτήν την πραγµατικότητα, η
µόνη αξιοπρεπής επιλογή που έχουµε ως λαός, ως χώρα, ως κοι-

νωνία είναι η µέγιστη δυνατή πολιτική αδιαλλαξία. Καµµιά συζή-
τηση για υδρόλυση των χηµικών όπλων εντός της µεσογειακής
λεκάνης. Δεν υπάρχει κατά την άποψή µας ούτε δίληµµα «ναι ή
όχι στην καταστροφή» προφανώς, ούτε και µονόδροµος. Υπάρ-
χουν τεχνικές λύσεις περιβαλλοντικά αποδεκτές. Οι χώρες της
Μεσογείου οφείλουν να έχουν πρωταγωνιστικό και καθοριστικό
ρόλο στην απόφαση της διεθνούς κοινότητας και την ευθύνη για
το κόστος και την καταστροφή πρέπει να την αναλάβουν οι
χώρες παραγωγής και εµπορίας τους. Και βεβαίως, είναι εύλογο
ότι πρέπει να υπάρξει µία διεθνής επιτροπή εµπειρογνωµόνων,
η οποία θα εγγυάται και την πληροφόρηση και τον έλεγχο και τις
απαραίτητες µετρήσεις και την κοινοποίηση των αποτελεσµάτων
τους.

Τώρα, θεωρώ ότι τα αντανακλαστικά της κοινωνίας της Κρήτης
για το θέµα αυτό ήταν υποδειγµατικά σε µια περίοδο που προ-
σπαθείτε µε κάθε τρόπο να εδραιωθεί η ηττοπάθεια και η µοιρο-
λατρία στην κοινωνία µας και νοµίζω ότι η ενόχληση του
Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης από τις αντιδράσεις και τα συλ-
λαλητήρια και στο Αρκάδι και στη Σούδα είναι ακριβώς για αυτόν
τον λόγο, επειδή ακριβώς ταράζονται τα λιµνάζοντα νερά της µα-
ταιότητας των αγώνων και ενισχύεται η συλλογική αυτοπεποί-
θηση του λαού µας. Με αυτόν τον τρόπο -επιτρέψτε µου τον όρο-
δηµιουργείται και ένα κεκτηµένο, ένα δεδικασµένο συλλογικής
αντίστασης ακόµα και για µέτρα τα οποία επωάζονται αυτήν την
περίοδο, παρά το κλίµα αισιοδοξίας και ευωχίας, το οποίο προ-
σπαθείτε να δηµιουργηθεί για την υποτιθέµενη µεγάλη αλλαγή
στην οικονοµία της χώρας µας. Θεωρώ ότι η ενωτική και µαζική
αντίδραση των κατοίκων της Κρήτης, των τοπικών φορέων, της
αυτοδιοίκησης, της Εκκλησίας, των περιβαλλοντικών οργανώ-
σεων, των ενεργών πολιτών δείχνει ότι η κοινωνία συνειδητοποιεί
ότι ο ευρωπαϊκός Νότος και η χώρα µας δεν απειλούνται µόνο
από τη λιτότητα, τη φτωχοποίηση, από τη νεοφιλελεύθερη ανα-
διοργάνωση της οικονοµίας και της κοινωνίας αλλά και από µια
µη αναστρέψιµη οικολογική καταστροφή. 

Για εµάς λοιπόν αυτό που απαιτείται είναι το αυτονόητο. Πρώ-
τον, η άµεση αξιοποίηση της Ελληνικής Προεδρίας για ενεργη-
τική διπλωµατική και πολιτική παρέµβαση στο θέµα αυτό µε
στόχο τον αποκλεισµό της λεκάνης της Μεσογείου, ως τόπο όχι
µόνο εναπόθεσης αλλά και διεξαγωγής της υδρόλυσης. Δεύτε-
ρον, η πλήρης και έγκαιρη ενηµέρωση της ελληνικής κοινωνίας
και όχι οι ένοχες σιωπές και οι παραπειστικές δηλώσεις. Και εδώ
οφείλω να επισηµάνω και την προκλητική συνοµωσία σιωπής των
κεντρικών µέσων ενηµέρωσης. Τρίτον, η ασφάλεια, η υγεία και
η αξιοπρέπεια των ανθρώπων αυτής της χώρας να είναι πάνω
από δεσµεύσεις και εξαρτήσεις παντός είδους.

Και βεβαίως, το τελευταίο είναι ότι απαιτείται ένα κοινό µέτωπο
µε τα κινήµατα και τους λαούς της ευρύτερης περιοχής, για να
αποτρέψουµε αυτά τα σχέδια και να διεκδικήσουµε µία Ευρώπη
και µία Μεσόγειο, της ειρήνης, της Δηµοκρατίας, της κοινωνικής
δικαιοσύνης, της προστασίας του περιβάλλοντος, του σεβασµού
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και ελευθεριών, του πολιτισµού
και της επικοινωνίας των λαών.

(Χειροκροτήµατα από τον πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Ξανθέ. 
Ο κ. Αθανάσιος Πετράκος έχει τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Θα

πάρω όλο το χρόνο µου στη πρωτολογία µου, σας παρακαλώ. 
Κύριε Υπουργέ, στο δικό µου µυαλό είναι αδιανόητο το ότι δέχ-

θηκε η Κυβέρνηση την καταστροφή των χηµικών της Συρίας
εντός της λεκάνης της Μεσογείου. Και είναι δυο φορές αδια-
νόητο διότι δεν αξιοποιήσατε ούτε τη συγκυρία ότι η Ελλάδα
είναι Προεδρεύουσα χώρα και δεν θέσατε το ζήτηµα ψηλά στην
ατζέντα. 

Είναι απαράδεκτος ο ενδοτισµός που έδειξε η Κυβέρνηση,
αφού δεν κατάφερε να εκµεταλλευτεί το πλεονέκτηµα που είχε
αυτήν την περίοδο. Δεν έχετε συνειδητοποιήσει ότι ο ενδοτισµός
που έδειξαν και οι προηγούµενες Κυβερνήσεις, του κ. Παπαδή-
µου και του κ. Παπανδρέου, οδήγησαν τη χώρα σε αυτήν την κα-
ταστροφή στην οποία βρισκόµαστε σήµερα, µε ένα εκατοµµύριο
επτακόσιες χιλιάδες ανέργους και µε 40% µείωση των εισοδηµά-
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των των Ελλήνων; Και έρχεστε, βέβαια, σήµερα και πανηγυρίζετε
γιατί -µε όλα αυτά έχουµε υποστεί και φτάσει τους ένα εκατοµ-
µύριο επτακόσιες χιλιάδες ανέργους- δανειζόµαστε από τις αγο-
ρές µε χειρότερους όρους απ’ ό,τι πριν.

Και λέω ότι ο ενδοτισµός που επιδείξατε είναι απαράδεκτος
διότι δεν θεωρείτε ότι υπάρχουν κίνδυνοι και συνέπειες; Και αν
δεν το θεωρείτε, πώς εξηγείται το γεγονός ότι άλλες χώρες, οι
οποίες έχουν και τεχνογνωσία, αρνήθηκαν να γίνει η καταστροφή
των χηµικών στην επικράτειά τους; 

Ο ΣΥΡΙΖΑ από την πρώτη στιγµή έθεσε το θέµα και µε την επι-
στολή του Προέδρου και µε την ερώτηση του Ευρωβουλευτή του
ΣΥΡΙΖΑ, του Νίκου Χουντή, στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.

Είναι, όµως, άξιο απορίας το ότι δεχθήκατε την επιλογή η κα-
ταστροφή να γίνει σε µια κλειστή θάλασσα. Δηλαδή, να εξαρτάται
το µέλλον της Μεσογείου από την επιτυχή έκβαση ενός πειράµα-
τος, το οποίο γίνεται για πρώτη φορά µε αυτόν τον τρόπο, για την
καταστροφή δηλαδή των χηµικών της Συρίας κάπου εν πλω στη
Μεσόγειο. 

Το πρόβληµα δεν αφορά µόνο την Κρήτη. Είναι προς τιµήν των
πολιτών της Κρήτης και των οργανώσεών της ότι έχουν ξεσηκω-
θεί σε όλη την Κρήτη και έχουν αναπτύξει µεγάλες κινητοποι-
ήσεις. Το πρόβληµα αφορά όλη την νότια Ελλάδα, αφού τα
θαλάσσια ρεύµατα µπορούν να µεταφέρουν την πιθανή µόλυνση
σε µεγάλες αποστάσεις, χωρίς αυτό να µπορεί να ελεγχθεί. 

Η νότια Πελοπόννησος και ο Νοµός Μεσσηνίας, αλλά και όλη
η δυτική Ελλάδα, είναι οι πρώτοι που θα υποστούν και αυτοί µαζί
µε την Κρήτη τις συνέπειες σε περίπτωση κάποιου ατυχήµατος.
Θα υποστούν δηλαδή ανυπολόγιστες περιβαλλοντικές συνέπειες. 

Και είναι ευθύνη µεγάλη του κ. Σαµαρά, ο οποίος πρέπει να θυ-
µάται ότι είναι Βουλευτής του Νοµού Μεσσηνίας, αφού η κατα-
στροφή θα γίνει σαράντα δύο χιλιόµετρα δίπλα στο ακρωτήριο
Ακρίτα, το οποίο ανήκει στο δήµο του κ. Σαµαρά. Έχει λοιπόν τε-
ράστια ευθύνη και ως Βουλευτής του Νοµού Μεσσηνίας γι’ αυτό
το ζήτηµα. Τη βασική ευθύνη βέβαια, την έχει ως Πρωθυπουργός
της χώρας. 

Να είναι βέβαιη, όµως, η Κυβέρνηση και ο κ. Βενιζέλος, ο
οποίος απορεί γιατί δεν ξεσηκώνονται και στην υπόλοιπη Ελλάδα,
ότι ο αγώνας ενάντια στην υποκρισία των µεγάλων δυνάµεων
αλλά και στην ενδοτικότητα της Κυβέρνησης θα πάρει πανελλα-
δικά χαρακτηριστικά. Ο αγώνας θα ενταθεί και στη Μεσσηνία και
στην υπόλοιπη Πελοπόννησο και σε όλα τα Ιόνια νησιά, µε τη συµ-
βολή της Παγκρήτιας Συντονιστικής Επιτροπής. 

Είναι, επίσης, αξιοσηµείωτο, την ώρα που κλείνουµε τα σύνορα
στους πρόσφυγες της Συρίας, να ανοίγουµε τις πόρτες της Με-
σογείου για την υποδοχή των τοξικών χηµικών της χώρας αυτής,
µε ελάχιστες εγγυήσεις, όπως τονίζουν οι επιστήµονες, το Πολυ-
τεχνείο της Κρήτης, οικολογικές οργανώσεις και µία σειρά ειδικοί
επιστήµονες.

Όσον αφορά τα χηµικά όπλα της Συρίας, όπως προείπαν και
άλλοι συνάδελφοί µου, θα έπρεπε να είχατε θέσει το θέµα να κα-
ταστραφούν στις χώρες οι οποίες τα παράγουν και τα πουλούν.  

Δεν κατάλαβα, δηλαδή, οι Ηνωµένες Πολιτείες δίνουν στη Διε-
θνή Κοινότητα ένα πλοίο τριάντα έξι ετών και µας κάνουν χάρη;
Να βρουν τον τρόπο µία από αυτές τις χώρες, οι οποίες παρά-
γουν και πωλούν όπλα και έχουν µεγάλη συµβολή για τον εµφύλιο
πόλεµο που αναπτύχθηκε στη Συρία, να καταστραφούν στο έδα-
φός τους. 

Γιατί, κύριε Υπουργέ, δεν θέσατε θέµα βέτο, και δεν βάλατε το
ζήτηµα την ευθύνη του κόστους για την ασφαλή καταστροφή των
όπλων, να την αναλάβουν αυτές οι χώρες και ανάµεσα σε αυτές
οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Πετράκο. Κλείστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Αυτό σας ζητάµε. Και σας ζητάµε,
επίσης, να θέσετε βέτο στον ΟΗΕ να µην γίνει αυτό το οικολογικό
έγκληµα στη Μεσόγειο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τον λόγο έχει η

κ. Μαρία Διακάκη.

ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Σφύζει πάλι από ζωή εδώ µέσα σήµερα, όπως συµβαίνει συ-

νήθως!
Κύριε Υπουργέ, ανάµεσα στην Κρήτη, τη Μάλτα και τη Λιβύη

µε τις ευλογίες της ελληνικής Κυβέρνησης ετοιµάζεται να συν-
τελεστεί ένα τεράστιο έγκληµα για το περιβάλλον και τους λαούς
της Μεσογείου. Με την εποπτεία του ΟΗΕ και του Οργανισµού
για την Απαγόρευση των Χηµικών Όπλων και µε τη συνεργασία
βεβαίως των χωρών του ΝΑΤΟ µέσω του Πολεµικού Ναυτικού
των Ηνωµένων Πολιτειών επιχειρείται µια άκρως επικίνδυνη µέ-
θοδος καταστροφής των χηµικών όπλων της Συρίας µε υδρό-
λυση εν πλω. Αυτή η υδρόλυση θα έχει απρόβλεπτες συνέπειες
για ολόκληρο τον πλανήτη κατά τη γνώµη µου.

Και σε ό,τι αφορά τη συγκεκριµένη µέθοδο, η υδρόλυση είναι
µία µέθοδος κατά την οποία τα τοξικά αραιώνονται µε ζεστό νερό
και υπό πίεση σε συνδυασµό µε διαλυτικά, όπως είναι το χλώριο.
Το τελικό διάλυµα µετά την υδρόλυση θα έχει όγκο πέντε έως
δεκατέσσερις φορές µεγαλύτερο από τον αρχικό, δηλαδή, από
τους επτακόσιους τόνους θα µπορέσει να φτάσει και τους δέκα
χιλιάδες. Μετά την υδρόλυση το τελικό υγρό παραµένει τοξικό
και διαβρωτικό βεβαίως, αλλά όχι σε βαθµό να σκοτώνει άµεσα.

Η υδρόλυση αυτή έχει ποσοστό επιτυχίας 99,9% µόνο εάν τα
χηµικά έχουν την αρχική τους σύσταση και δεν έχουν αλλοιωθεί
µετά που βγήκαν από το εργοστάσιο. Την έχουν όµως; Μιλάµε
για εµπόλεµες καταστάσεις, µιλάµε ότι φυλάσσονται σε συνθή-
κες πολέµου και χρησιµοποιούνται και έτσι η χηµική τους καθα-
ρότητα δεν έχει καν µετρηθεί.

Σύµφωνα µε τον επιθεωρητή χηµικών όπλων των Ηνωµένων
Εθνών στον πόλεµο του Ιράκ το ’94 «δεν υπάρχει εκτίµηση περι-
βαλλοντικού κινδύνου, δεν υπάρχει προηγούµενο, όλοι κάνουµε
εικασίες».

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, που ανακύπτουν, κύριε Υπουργέ, είναι
αρκετά σοβαρά. 

Πρώτον, δεν γνωρίζει κανείς εάν τα χηµικά περιέχουν προσµεί-
ξεις, άρα δεν γνωρίζουµε εάν υδρολύονται. Δεν γνωρίζουµε εάν
η διαδικασία της υδρόλυσης δουλεύει εν πλω µε τα µηχανήµατα
να κουνιούνται και σε άλλο επίπεδο ύψους και άρα και πίεσης µε
τα χηµικά. Ακόµα και αν η υδρόλυση δουλέψει εν πλω, δεν υπάρ-
χει µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων σε περιπτώσεις ατυχή-
µατος, οι επιπτώσεις δηλαδή που θα υπάρχουν και σε ένα
ατύχηµα. Αλλά ούτε εκτίµηση κινδύνου, δηλαδή πόσο πιθανό
είναι ένα τέτοιο ατύχηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Παίρνω όλον τον χρόνο µου, κυρία Πρόεδρε.
Το πλοίο αυτό -πρέπει να τονίσουµε- ότι έχει ένα και µόνο

στρώµα στεγανών. Πόσο ασφαλές είναι να υπάρχουν σε ένα
πλοίο είκοσι δύο χιλιάδων τόνων, χηµικά δέκα χιλιάδων τόνων
στην τελική τους µορφή µετά την υδρόλυση; Και πού θα κατα-
λήξουν αυτοί οι δέκα χιλιάδες τόνοι; Και γιατί ξεκινάει η υδρό-
λυση χωρίς ακόµα να έχουµε βρει ποιος θα τα διαχειριστεί αυτά;
Αφού καµµιά χώρα δεν δεχόταν την υδρόλυση στο έδαφός της,
γιατί να δεχθεί τα δεκατετραπλάσια σε όγκο τοξικά απόβλητα; 

Συνεπώς, κύριε Υπουργέ, µε ποια ευκολία µάς καθησυχάζετε
για ό,τι πρόκειται να συµβεί; Με ποια ελαφρότητα και µε ποια
γνώση -αφού δεν υπάρχει γνώση- αποφασίζετε να δροµολογή-
σετε τις τύχες µας και τις τύχες των επόµενων γενεών;

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ο πόλεµος είναι µια µεγάλη επιχείρηση
της αγοράς. Γύρω απ’ αυτόν συγκεντρώνονται και διακινούνται
τα µεγαλύτερα κονδύλια, παράγονται πάρα πολλά κέρδη και έτσι
οξυγονώνεται το σύστηµα. Οι κυβερνήσεις, ως πολιτικό προσω-
πικό αυτών των πολεµοκάπηλων, τροφοδοτούν την πολεµική βιο-
µηχανία λόγω των τεράστιων κερδών, αλλά κυρίως γιατί το
κοινωνικό και περιβαλλοντικό κόστος δεν το πληρώνουν όσοι
καρπώνονται τα κέρδη, αλλά οι λαοί του κόσµου. 

Τελειώνοντας έχω να σας µεταφέρω ένα σαφές, σαφέστατο
µήνυµα απ’ όλους τους φορείς της Κρήτης: Σε καµµία απολύτως
περίπτωση δεν θα αφήσουν να εναποτεθούν χηµικά τοξικά από-
βλητα στην περιοχή της Μεσογείου. Αυτό σας το λέµε και σας
το τονίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαριστώ
πολύ.

Τον λόγο έχει, εκ µέρους της Κυβέρνησης, ο Υφυπουργός
Εξωτερικών, κ. Δηµήτριος Κούρκουλας.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):
Κυρία Πρόεδρε, αξιότιµα µέλη του Κοινοβουλίου, δεν ήρθα εδώ
για να καθησυχάσω, ήρθα για να ενηµερώσω, διότι πράγµατι
υπάρχει ένα µεγάλο κενό ενηµέρωσης, και να παρουσιάσω τα
γεγονότα όπως έχουν.

Άκουσα µε πολλή προσοχή τις παρεµβάσεις των Βουλευτών,
διάβασα, επίσης πολύ προσεκτικά την απάντηση της Συντονιστι-
κής Επιτροπής στην επιστολή του Αντιπροέδρου, του κ. Βενιζέ-
λου, και θα προσπαθήσω να απαντήσω ένα προς ένα στα
αντικειµενικά ζητήµατα που θέτει η επιστολή της Παγκρήτιας
Επιτροπής και βεβαίως και η ερώτησή σας.

Πρώτο θέµα. Το ότι δεν υπάρχει διαφάνεια, όλα γίνονται στα
σκοτεινά, δεν υπάρχει παρουσίαση της µεθοδολογίας και των τε-
χνικών προδιαγραφών της επιχείρησης, είναι λάθος. Δεν µιλάω
για την ιστοσελίδα στην οποία, όµως, υπάρχει λεπτοµερής κατα-
γραφή κάθε εβδοµάδα για τις ποσότητες που έχουν εξαχθεί από
τη Συρία, για τις ποσότητες που έχουν µεταφερθεί κ.λπ.. Υπάρχει
συνεχής ενηµέρωση και από τον Οργανισµό για την Απαγόρευση
των Χηµικών Όπλων, υπάρχει ενηµέρωση των µέσων µαζικής
ενηµέρωσης από τον οργανισµό που εδρεύει στη Χάγη, διότι ο
Οργανισµός κάνει την αδρανοποίηση και την καταστροφή και όχι
εµείς, υπάρχει ενηµέρωση των Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων,
υπάρχουν αναλυτικές απαντήσεις σε πάρα πολλά απ’ αυτά τα
ερωτήµατα τα οποία µου θέσατε –και θα προσπαθήσω να απαν-
τήσω εάν µου φτάσει ο χρόνος- υπάρχει ακόµα και συνέντευξη
Τύπου, η οποία έχει βγει στο διαδίκτυο και είναι εύκολο να την
αναζητήσετε, του αµερικανικού Υπουργείου Άµυνας, που κάλεσε
δηµοσιογράφους πάνω στο «CAPE RAY», στην Ισπανία όπου
είναι ελλιµενισµένο. Άκουσα: «Μυστήρια, δεν ξέρουµε που είναι».
Όλα αυτά είναι καταγραµµένα, είναι δηµόσια. Υπήρχαν πάρα
πολλές ερωτήσεις, σηµαντικές. 

Εγώ δεν θέτω σε αµφισβήτηση το γεγονός ότι όταν ακούει κά-
ποιος χηµικά κ.λπ.. ανησυχεί. Όπως σας είπα, δεν ήρθα εδώ για
να σας καθησυχάσω διότι αυτή η όλη η επιχείρηση γίνεται υπό
την ευθύνη του Οργανισµού για την Απαγόρευση των Χηµικών
Όπλων, ο οποίος είναι οργανισµός του ΟΗΕ, γίνεται µετά από
απόφαση του Συµβουλίου Ασφαλείας. Επειδή άκουσα και κάτι
περί διεθνούς κοινότητας και ιµπεριαλισµού, δεν θα υποστηρίξω
τη διεθνή κοινότητα για όλες τις αποφάσεις της, αλλά νοµίζω  ότι
αυτή η απόφαση για την καταστροφή των χηµικών όπλων που
ελήφθη οµόφωνα στο Συµβούλιο Ασφαλείας, ήταν µία από τις
καλές στιγµές της διεθνούς κοινότητας. Και δεν µπορώ να κατη-
γορήσω τη διεθνή κοινότητα σε αυτό το θέµα για υποκρισία. 

Άκουσα πολλές κατηγορίες για τη διεθνή κοινότητα, αλλά δεν
άκουσα τίποτα για το καθεστώς του Άσαντ το οποίο είχε παρα-
γάγει αυτά τα χηµικά όπλα, τα είχε αποθηκεύσει και -όπως ξέ-
ρουµε- κάτω από απαράδεκτες συνθήκες. Οι αποθήκες που
σήµερα φυλάσσονται αυτά τα χηµικά όπλα, όταν ελέχθησαν από
τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών, είπαν ότι αυτό πραγµατικά
ήταν κίνδυνος και βόµβα για τη Μεσόγειο.

Θέλω να πω ότι δεν πρέπει να µας παρασύρει αυτό το µένος
εναντίον της διεθνούς κοινότητας. Εν πάση περιπτώσει, αυτός ο
οργανισµός, ο οποίος είναι οργανισµός των Ηνωµένων Εθνών,
έχει µέχρι τώρα καταστρέψει τεράστιες ποσότητες χηµικών
όπλων σε πάρα πολλά σηµεία του πλανήτη. Δεν είναι η πρώτη
φορά που ασχολείται µε αυτό και δυστυχώς, επειδή υπάρχουν
ακόµα πάρα πολλά χηµικά όπλα στον πλανήτη µας, θα συνεχίσει
να κάνει κάτι τέτοιο. 

Αυτός ο οργανισµός έχει καθήκον, το οποίο του έχει ανατεθεί
από τον ΟΗΕ, να παρακολουθεί τη σωστή καταστροφή, ώστε
ακριβώς να µην υπάρξουν περιβαλλοντικές επιπτώσεις. 

Παράλληλα, ο οργανισµός που εδρεύει στη Χάγη είναι σε συ-
νεχή επαφή µε την Εθνική Αρχή Χηµικών Όπλων, η οποία ιδρύ-
θηκε το 2002, όταν η Ελλάδα προσχώρησε µε το ν. 2991 στην
εφαρµογή της συνθήκης απαγόρευσης. Ιδρύθηκε Εθνική Αρχή
Χηµικών Όπλων, στην οποία συµµετέχει το Υπουργείο Εξωτερι-
κών και έχει το συντονισµό και είναι και άλλα Υπουργεία. Το Γε-

νικό Χηµείο του Κράτους είναι σε συνεχή επαφή και έχει πλήρη
και λεπτοµερή εικόνα της διαδικασίας και θα επανέλθω σε αυτό. 

Ο Γραµµατέας της Εθνικής Αρχής, ο καθηγητής κ. Σεϊµένης,
παρακολουθεί από κοντά και είναι σε συνεννόηση και µε τις δι-
πλωµατικές αρχές στη Χάγη. Μετέβη ο ίδιος την περασµένη Πα-
ρασκευή, ανέβηκε στο πλοίο όπου θα γίνει η αδρανοποίηση των
χηµικών όπλων, ενηµερώθηκε από τους τεχνικούς και τους αξιω-
µατικούς του πλοίου για όλη τη διαδικασία και θα σας διαβάσω
και αποσπάσµατα από την έκθεσή του.

Όπως είπα, είναι λάθος αυτό που αναφέρεται στην επιστολή
της συντονιστικής επιτροπής, ότι θα γίνει αδρανοποίηση του χη-
µικού VX. Θα γίνει αδρανοποίηση µόνο ποσοτήτων µουστάρδας
και σαρίν. 

Όπως ενηµερωθήκαµε από τον καθηγητή κ. Σεϊµένη, που επι-
σκέφθηκε και επιθεώρησε το πλοίο την περασµένη Παρασκευή,
αυτά τα χηµικά θα µπουν σε ειδικά δοχεία και θα τοποθετηθούν
στο µεσαίο από τα πέντε καταστρώµατα του πλοίου, το οποίο
κατάστρωµα είναι ερµητικά κλειστό. Κατά τη διαδικασία αδρα-
νοποίησης αυτό το κατάστρωµα θα βρίσκεται υπό αρνητική
πίεση και είναι εξοπλισµένo µε ειδικά φίλτρα άνθρακα, ώστε να
µην υπάρχει καµµία διαρροή αερίου. Τίποτα δεν θα πέσει στη θά-
λασσα. 

Ως προς το ερώτηµα που ετέθη «γιατί δεν έγινε διαβούλευση
εδώ ή γιατί όταν ρίχνουµε χηµικά πολύ πιο ανώδυνα, χρειάζεται
διαβούλευση» κ.λπ., θέλω να πω ότι δεν έγινε διαβούλευση και
δεν ισχύουν οι διεθνείς συνθήκες για την απόρριψη χηµικών ή
άλλων, διότι δεν προβλέπεται και δεν πρέπει να πέσει ούτε µισή
σταγόνα στη Μεσόγειο. 

Αυτό το καράβι θα έχει περίπου τετρακόσιους εβδοµήντα τό-
νους από τις δύο ουσίες που σας ανέφερα, οι οποίες µετά την
αδρανοποίηση µέσω υδρόλυσης θα παραγάγουν περίπου πεν-
τέµισι χιλιάδες τόνους, οι οποίοι θα παραµείνουν στο καράβι και
θα σας εξηγήσω ακριβώς πώς θα παραµείνουν.

Η χωρητικότητα των σύγχρονων ειδικά διασκευασµένων δεξα-
µενών του πλοίου χωρούν δεκαεννέα χιλιάδες τόνους. Άρα το
καράβι έχει την ικανότητα να κρατήσει όλα αυτά τα απόβλητα
από την αδρανοποίηση, τα οποία είναι τοξικά, αλλά λιγότερο το-
ξικά απ’ ό,τι το αρχικό και θα τα µεταφέρουν στη Φινλανδία, στο
Ηνωµένο Βασίλειο, στη Γερµανία και στις Ηνωµένες Πολιτείες,
διότι είναι οι τέσσερις εταιρείες αυτών των χωρών, οι οποίες
έπειτα από διεθνή διαγωνισµό που έγινε δηµόσια -παρουσία δη-
µοσιογράφων ανοίχθηκαν οι προσφορές- θα αναλάβουν την επε-
ξεργασία των αποβλήτων. 

Οι τετρακόσιοι εβδοµήντα τόνοι, στους οποίους θα γίνει η
υδρόλυση, είναι ένα µικρό κοµµάτι των χηµικών. Για τα υπόλοιπα
χηµικά έχει αποφασιστεί ότι δεν θα γίνει υδρόλυση -είναι άλλου
είδους χηµικά- αλλά θα γίνει κατευθείαν καταστροφή σε άλλες
χώρες εκτός Μεσογείου.

Διερωτάται η συντονιστική επιτροπή εάν έχει γίνει ανάλυση
κινδύνου και λέει για τη διαδικασία, όπως ακούστηκε και εδώ, ότι
είναι η πρώτη φορά που γίνεται κ.λπ.. Όχι, η υδρόλυση χρησιµο-
ποιείται συστηµατικά και από τις Ηνωµένες Πολιτείες και από τη
Ρωσία για την καταστροφή χηµικών. Εν πλω είναι πρώτη φορά
που γίνεται.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Έτσι.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Όχι,

γιατί ακούστηκε ότι δεν ξέρουµε τι σηµαίνει υδρόλυση. Ξέρουµε
πολύ καλά, οι ειδικοί, κι όχι εµείς, έχουν πολύ καλή γνώση και ει-
κόνα τού τι σηµαίνει υδρόλυση, έχουν γνώση όλων αυτών που
ειπώθηκαν, απ’ ό,τι ενηµερώθηκα κι εγώ, όσον αφορά την περιε-
κτικότητα των χηµικών. 

Μάλιστα, όλοι µάς διαβεβαιώνουν -εγώ αυτό το καταθέτω,
µπορείτε να το πιστέψετε ή όχι- ο Οργανισµός για την Απαγό-
ρευση των Χηµικών Όπλων, η κυβέρνηση των Ηνωµένων Πολι-
τειών, η κυβέρνηση της Νορβηγίας, η κυβέρνηση της Δανίας,
που η Νορβηγία και η Δανία είναι χώρες οι οποίες αν µη τι άλλο
δείχνουν µια περιβαλλοντική ευαισθησία και έχουν παραχωρήσει
τα καράβια που µεταφέρουν από τη Συρία τα χηµικά, είτε αυτά
που πάνε για υδρόλυση είτε αυτά που πάνε κατευθείαν για κα-
ταστροφή. 

Υπενθυµίζω ότι αυτά τα καράβια ελλιµενίζονται στην Κύπρο
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συνέχεια, όποτε υπάρχει ανάγκη πηγαίνουν στη Λαττάκεια και
φορτώνουν, κρατούν τα χηµικά επάνω και ξαναπηγαίνουν µετά
από λίγο, όταν οι συνθήκες ασφαλείας το επιτρέψουν. Υπενθυ-
µίζω ότι η Πρωθυπουργός της Δανίας επισκέφθηκε πριν από τέσ-
σερις εβδοµάδες, µαζί µε τον Πρόεδρο Αναστασιάδη, το
δανέζικο καράβι που φορτώνει χηµικά. Υπενθυµίζω ότι η µετα-
φόρτωση των χηµικών αυτών που προορίζονται για υδρόλυση θα
γίνει σε καράβι της Καλαβρίας της Ιταλίας. Δεν είµαστε η µόνη
χώρα που έχουµε περιβαλλοντικές ευαισθησίες ούτε η µόνη
χώρα που έχουµε τουρισµό. 

Εκτοξεύθηκε η κατηγορία ότι παρακάµφθηκαν οι ερευνητικοί
φορείς. Δεν αληθεύει. Όπως είπα, η Εθνική Αρχή Χηµικών Όπλων
είναι ενηµερωµένη. Ο κ. Σεϊµένης µάλιστα βρίσκεται στη Χάγη και
παρακολουθεί από κοντά όλες τις αποφάσεις τις οποίες λαµβάνει,
όχι η Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά ο Οργανισµός για την Απαγόρευση
των Χηµικών Όπλων. Η Ευρωπαϊκή Ένωση συγχρηµατοδοτεί, µαζί
µε άλλους, και το ποσό που έχει συγκεντρωθεί είναι υπεραρκετό
για όλη τη διαδικασία καταστροφής των χηµικών όπλων, όχι µόνο
αυτών που θα γίνουν µε υδρόλυση, όλων. 

Άρα δεν ευσταθεί ότι όλα γίνονται εν κρυπτώ, το αντίθετο. Εν-
δεικτικά αναφέρω ότι στις 11 Μαρτίου πραγµατοποιήθηκε στο
Υπουργείο Εξωτερικών τηλεδιάσκεψη µε τη συµµετοχή όλων των
Αµερικανών ειδικών, εκπροσώπων, οι οποίοι γνωρίζουν τη διαδι-
κασία. Από τη δική µας πλευρά ήταν και η Εθνική Αρχή Χηµικών
Όπλων και το Γενικό Χηµείο του κράτους. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Στις 11 ή στις 13 Μαρ-
τίου;

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Στις
11 Μαρτίου.

Θα διαβάσω τώρα µερικά συµπεράσµατα από αυτήν την τηλε-
διάσκεψη. 

«Οι εργαζόµενοι στο πλοίο έχουν εµπειρία στην καταστροφή
των χηµικών όπλων. Μερικοί από τους εµπλεκόµενους έχουν
λάβει µέρος στον σχεδιασµό, την ανάπτυξη και κατασκευή του
συστήµατος αδρανοποίησης. Οι διαδικασίες ελέγχου και κατα-
γραφής των χηµικών στους περιέκτες αρχίζει από το έδαφος της
Συρίας, όπου τα χηµικά µεταφέρονται σε ασφαλείς και προστα-
τευόµενους περιέκτες των οποίων το περιεχόµενο ελέγχεται µε
ακτίνες Χ κατά τη φόρτωση στο δανέζικο πλοίο. Οι διαδικασίες
υδρόλυσης των χηµικών της Συρίας θα ολοκληρωθούν στο πλοίο
«CAPE RAY» και στη συνέχεια τα προϊόντα υδρόλυσης θα εκφορ-
τωθούν απ’ το πλοίο όταν αυτό βρίσκεται σε λιµάνι». Εννοεί σε
λιµάνι της Φινλανδίας, της Αγγλίας κ.λπ., δηλαδή από τη στιγµή
που θα γίνει η υδρόλυση το καράβι θα φύγει από τη Μεσόγειο
και θα ξεφορτώσει εκτός Μεσογείου. 

Το πλοίο έχει ειδικό σύστηµα πλοήγησης και το σύστηµα
υδρόλυσης µπορεί να λειτουργεί µέχρι το καράβι να πάρει κλίση
πέντε µοιρών. Σε περίπτωση που οι καιρικές συνθήκες δεν το επι-
τρέπουν γίνεται διακοπή της επιχείρησης. Υπάρχουν διαδικασίες
ασφάλειας στο πλοίο, τόσο σε κάθετο όσο και σε οριζόντιο επί-
πεδο για την περίπτωση που συµβεί κάποιο ατύχηµα, παραδείγ-
µατος χάριν φωτιά. Το κάθε κατάστρωµα αποµονώνεται, όπως
επίσης σταµατά και η ροή διοχέτευσης στους αγωγούς. Δεν
υπάρχει πιθανότητα διαρροής του συστήµατος. Έχουν γίνει δο-
κιµές και έλεγχος λειτουργίας της διαδικασίας, τόσο σε λιµάνι
όσο και στη θάλασσα. Η επιχείρηση αδρανοποίησης θα ξεκινήσει
µόνο εφόσον πληρούνται όλες οι προϋποθέσεις και οι περιορι-
σµοί. Τα χηµικά φυλάσσονται σε περιέκτες conex στο µεσαίο κα-
τάστρωµα, όπου και λαµβάνει χώρα η καταστροφή. Όλο είναι
εφοδιασµένο µε ειδικά σχεδιασµένα φίλτρα άνθρακα, ώστε να
µην υπάρχει δυνατότητα εξόδου του αέρα προς τα υπόλοιπα κα-
ταστρώµατα. 

Πριν από το άνοιγµα κάθε περιέκτη, αυτός θα ελέγχεται για
τυχόν διαρροή. Σηµειώνεται ότι για τη µεταφορά οι περιέκτες
των χηµικών βρίσκονται µέσα σε άλλους ειδικούς περιέκτες προ-
διαγραφών ISO. Δεν µεταφέρονται περιέκτες ή δεξαµενές από
κατάστρωµα σε κατάστρωµα. Τα λύµατα στη συνέχεια µεταφέ-
ρονται µε αντλία σε δεξαµενή, όπου γίνεται ρύθµιση του ΡΗ και
κατόπιν σε δεξαµενές ISO, οι οποίες είναι κατάλληλες για τη φύ-
λαξή τους κ.λπ..

Τέθηκε το ερώτηµα, γιατί η καταστροφή δεν γίνεται σε επί-

γειες εγκαταστάσεις, όχι βεβαίως της Συρίας, διότι κανείς δεν
το πρότεινε αυτό, αλλά στις χώρες παραγωγής των χηµικών. Σας
πληροφορώ ότι οι πρώτες ύλες που χρησιµοποιήθηκαν και χρη-
σιµοποιούνται –χρησιµοποιούντο µέχρι πρόσφατα- από τη Συρία
για την κατασκευή των χηµικών όπλων, έχουν παραχθεί σχεδόν
σε όλες τις αναπτυγµένες χώρες του κόσµου. Δεν υπάρχει µία
πηγή, µία χώρα ή δύο ή τρεις, διότι εσύ αγοράζεις διάφορες χη-
µικές ουσίες, τις παίρνεις, κάνεις διάφορες χηµικές ενώσεις και
κάνεις το χηµικό όπλο.

Νοµίζω ότι πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι είναι τεράστια πρό-
οδος προς την κατεύθυνση προστασίας της Μεσογείου το γεγο-
νός ότι η Συρία αναγκάστηκε ή αποφάσισε να προσυπογράψει
τη συνθήκη για την απαγόρευση των χηµικών όπλων και επιπλέον
ότι αναγκάστηκε να δεχθεί να γίνει υπό την ευθύνη του Οργανι-
σµού Ηνωµένων Εθνών η καταστροφή. Νοµίζω ότι αυτό και σε
επίπεδο περιβαλλοντικής προστασίας αυξάνει την προστασία
της Μεσογείου, δεν τη µειώνει.

Δεν είναι τυχαίο –πρέπει να το λάβουµε υπ’ όψιν µας- ότι στις
άλλες παράκτιες χώρες της Μεσογείου, οι οποίες και αυτές ενη-
µερώνονται, και αυτές έχουν πρεσβείες στη Χάγη, έχουν και εθνι-
κές αρχές χηµικών όπλων, δεν έχουν διατυπωθεί υπερβολικές ή
αβάσιµες θεωρίες κινδύνων.

Ανέφερα πριν το θέµα της Κύπρου, όπου ελλιµενίζονται τα-
κτικά το νορβηγικό και το δανέζικο καράβι που µεταφέρουν.
Μέσα στην επιστολή της συντονιστικής επιτροπής διατυπώνεται
ένα σηµαντικό επιχείρηµα, σχετικά µε το πώς θα προστατευ-
θούµε εµείς στην Ελλάδα σε περίπτωση που υπάρξει διαρροή
ανησυχητικής παραπληροφόρησης για λόγους δόλιους, για λό-
γους ανταγωνισµού και πώς θα µπορέσουµε να αποτρέψουµε
κάτι τέτοιο, ώστε να µην κινδυνεύσει ο τουρισµός µας.

Είναι εύλογη η ερώτηση. Εγώ πιστεύω ότι κανείς δεν µπορεί
να αποκλείσει ότι ορισµένοι θα θελήσουν µε παραπληροφόρηση
ή µε εσφαλµένη ψευδή πληροφόρηση να πλήξουν τον τουρισµό
µας. Η καλύτερη απάντηση σε αυτήν την περίπτωση, σε περί-
πτωση τέτοιας ύπουλης επίθεσης, είναι ακριβώς η εµµονή στην
πιστή τήρηση όλων των προδιαγραφών ασφαλείας που εγγυάται
ο Οργανισµός για την Απαγόρευση των Χηµικών Όπλων, που εγ-
γυώνται οι Κυβερνήσεις των Ηνωµένων Πολιτειών, της Δανίας,
της Νορβηγίας.

Πιστεύω ότι σε περίπτωση τέτοιας ύπουλης επικοινωνιακής
επίθεσης, αυτοί θα είναι οι πιο πειστικοί και αξιόπιστοι παράγον-
τες, που θα διαψεύσουν κάθε τέτοια κακοπιστία, η οποία θα µπο-
ρούσε πράγµατι να µας κάνει ζηµιά. Πιστεύω ότι οι υποψήφιοι
τουρίστες πιο πολύ θα δείξουν εµπιστοσύνη στον ΟΗΕ, στη
Δανία και στη Νορβηγία, παρά σε κάποιους κακόπιστους, οι
οποίοι θα θελήσουν να εκµεταλλευτούν αυτήν τη διαδικασία για
να µας θίξουν.

Οι εγγυήσεις λοιπόν που παρέχονται είναι σηµαντικές. Η όλη
επιχείρηση, όπως είπα, διεξάγεται σε εκτέλεση απόφασης του
Συµβουλίου Ασφαλείας και του αρµόδιου βραχίονα, που είναι ο
ΟΑΧΟ, ο Οργανισµός Απαγόρευσης Χηµικών Όπλων. Κανείς νο-
µίζω δεν µπορεί να εγγυηθεί διεθνώς την προστασία του περι-
βάλλοντος περισσότερο απ’ ό,τι ο ΟΗΕ. 

Η Διεθνής Σύµβαση για την Απαγόρευση των Χηµικών Όπλων
απαγορεύει, όπως είναι αυτονόητο, ρητώς τη ρίψη στη θάλασσα
οποιουδήποτε χηµικού υλικού ή κατάλοιπου. Άλλωστε, τα Ηνω-
µένα Έθνη, η ίδια η Κυβέρνηση των Ηνωµένων Πολιτειών, καθώς
και όλες οι εµπλεκόµενες κυβερνήσεις διαβεβαιώνουν ότι δεν
πρόκειται να ριφθεί στη θάλασσα τίποτα. Ούτε στον αέρα θα
φύγει τίποτα, όπως σας περιέγραψα πριν.

Έχει γίνει, όπως είπα, διεθνής διαγωνισµός για την επεξεργα-
σία των αποβλήτων που θα προκύψουν από την υδρόλυση. Σας
είπα και ορισµένα ποσοτικά στοιχεία.

Το καράβι αυτό είναι ειδικά διαρρυθµισµένο, ώστε να µπορεί
να έχει χωρητικότητα πολύ µεγαλύτερη, τριπλάσια από αυτήν
που θα προκύψει από την υδρόλυση. Έχουν δοθεί πολιτικές και
θεσµικές εγγυήσεις -όπως είπα- στη διεθνή κοινότητα. Διότι αυτό
δεν είναι απόφαση δικιά µας ούτε της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Βεβαίως, εµείς εξαρχής είχαµε προσπαθήσει, όπως έχει ενη-
µερώσει τη Βουλή και ο Αντιπρόεδρος και Υπουργός Εξωτερι-
κών, και είχαµε κινητοποιηθεί, γι’ αυτό δεν δέχοµαι και την
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κριτική ότι αδρανεί ή κοιµάται κ.λπ. το Υπουργείο. Είχαµε µάλι-
στα πάρει την πρωτοβουλία, µήπως αυτό θα µπορούσε να γίνει
εκτός Μεσογείου, στις Αζόρες, στην Πορτογαλία. Τελικά, ο Διε-
θνής Οργανισµός δεν θέλησε να πάει στον Ατλαντικό, για λόγους
που αναφέρθηκαν, µεταξύ των οποίων είναι και οι µετεωρολογι-
κές συνθήκες.

Υπάρχουν λοιπόν πρακτικές και τεχνικές εγγυήσεις. Όπως
είπα, έγινε τηλεδιάσκεψη και εξηγήθηκε στους αρµόδιους όλη η
διαδικασία. Αυτή η υδρόλυση εν πλω θα γίνει υπό διεθνή έλεγχο.
Μπορεί το καράβι να είναι αµερικανικό, αλλά θα λειτουργεί επ’
ονόµατι του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και του Οργανισµού
για την Απαγόρευση των Χηµικών. Άρα θα τελεί υπό διεθνή
έλεγχο.

Νοµίζω ότι έγινε κάποια ειρωνική αναφορά στην παρουσία του
ελληνικού υποβρυχίου, την οποία επιστρέφω. Νοµίζω ότι είναι
πολύ σηµαντικό το ότι θα υπάρξει και ελληνικό υποβρύχιο, όχι
για να βλέπει αν θα πέσει κάποιο χηµικό στη θάλασσα, γιατί σας
είπα ότι δεν υπάρχει τέτοια περίπτωση, αλλά για την ασφάλεια
του πλοίου.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Γιατί τόσων ετών το πλοίο; Γιατί
τριάντα και πάνω;

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κοι-
τάξτε, δεν είµαι τεχνικός. Το πλοίο είναι µεν τόσων ετών, αλλά
µας λένε οι αρµόδιοι τεχνικοί, οι οποίοι το γνωρίζουν περισσό-
τερο και το επισκέφτηκαν, ότι έχει γίνει συνολική ή, εν πάση πε-
ριπτώσει, µεγάλη αναβάθµιση και εκσυγχρονισµός του
πρόσφατα.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Είναι «ληγµένο» χρονικά.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Δεν

είµαι ειδικός. Δεν µπορώ να σας δώσω απάντηση. Όµως, δεν νο-
µίζω ότι µε τόσα και τόσα που έχουν γίνει και µε τόσα χρήµατα
τα οποία θα ξοδευτούν –γιατί όλη αυτή η διαδικασία είναι κοστο-
βόρα και αυτό το πληρώνει η διεθνής κοινότητα- δεν θα υπάρχει
εκσυγχρονισµός.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Γιατί δεν το έχετε ρωτήσει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Υπουρ-

γέ, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε την πρώτη σας τοποθέτηση και
βλέπουµε τι πρέπει να απαντήσετε µετά.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Όχι,
το έχουµε ρωτήσει και η απάντηση είναι ότι το πλοίο είναι παλιό,
αλλά έχουν γίνει όλες οι µετασκευές και τεχνολογικά είναι ό,τι
καλύτερο υπάρχει στον κόσµο για τέτοιου είδους διεργασίες.

Επίσης, σας είπα και για την επιθεώρηση την οποία έκανε ο
Γενικός Γραµµατέας Εθνικής Αρχής Χηµικών Όπλων, ο καθηγη-
τής, ο κ. Σεϊµένης, ο οποίος έχει µια εµπειρία δεκαπέντε ετών σε
αυτά τα θέµατα. Είναι ο Γενικός Γραµµατέας της Εθνικής Αρχής
από τότε που ιδρύθηκε και συµµετέχει ενεργά και σε πάρα πολ-
λές σηµαντικές οµάδες εργασίας του οργανισµού.

Άρα πιστεύω ότι όσον αφορά την τεχνική της υδρόλυσης –και
το γεγονός ότι είναι και νοµικά, αλλά και τεχνικά δεδοµένο– δεν
θα υπάρξει καµµία απόρριψη στη Μεσόγειο.

ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ: Δεν υπάρχει γνώση.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):

Αυτό εξηγεί και το γεγονός ότι καµµία άλλη χώρα, όταν εµείς
προσπαθήσαµε να πείσουµε τη διεθνή κοινότητα να γίνει υδρό-
λυση εκτός Μεσογείου, δεν µας ακολούθησε.

Όταν έγινε πρόσκληση, για να γίνει επιθεώρηση του πλοίου
µόνο εµείς πήγαµε, διότι οι άλλοι θεωρούν ότι το θέµα το χειρί-
ζεται ο κατ’ εξοχήν αρµόδιος και ένας οργανισµός τον οποίον
εµπιστευόµαστε. Αν δεν εµπιστευόµαστε και τον Οργανισµό
Ηνωµένων Εθνών για την προστασία του περιβάλλοντος, τότε
δεν ξέρω τι πρέπει να εµπιστευτούµε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Υπουρ-

γέ, σας παρακαλώ µην απαντάτε σε κάθε ερώτηση συναδέλ-
φου. Ολοκληρώστε τη βασική σας εισήγηση, για να προχωρή-
σουµε.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):
Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας ότι και η χρηµατοδό-
τηση του εγχειρήµατος έχει υπερκαλυφθεί. Οι τεχνικές προδια-
γραφές του καραβιού υπερκαλύπτουν τις ανάγκες για σώρευση

των αποβλήτων, τα οποία είναι λιγότερο τοξικά –αλλά παρ’ όλα
αυτά είναι τοξικά– τα οποία µετά θα µεταφερθούν στο Ηνωµένο
Βασίλειο, στη Φινλανδία, στη Γερµανία και στις Ηνωµένες Πολι-
τείες.

Νοµίζω ότι µε βάση αυτά τα δεδοµένα µπορούµε να καθησυ-
χάσουµε και τους συµπατριώτες µας, διότι όλοι έχουµε την ίδια
ευαισθησία για τη Μεσόγειο, όλοι γνωρίζουµε τη σηµασία αυτής
της θάλασσας για όλους τους λαούς και τις χώρες της Μεσο-
γείου και ειδικά για την Ελλάδα.

Νοµίζω ότι µε αυτές τις διαβεβαιώσεις µπορούµε να καθησυ-
χάσουµε τους πάντες ότι δεν θα υπάρξει κίνδυνος. Παρ’ όλα
αυτά, εµείς θα συνεχίσουµε να παρακολουθούµε στενά όλες τις
διαδικασίες.

Πολλές αποφάσεις θα ληφθούν τελευταία στιγµή, ανάλογα µε
τη µετεωρολογία και το ακριβές σηµείο στο οποίο θα γίνει. Γι’
αυτό δεν µπορώ να σας πω, δεν ξέρω σε ποιο ακριβές σηµείο θα
γίνει. Πάντως κατά πάσα πιθανότητα θα γίνει σε σηµείο που θα
είναι εγγύτερα σε άλλες χώρες παρά στην Κρήτη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Πολιτισµού και Αθλητισµού, Οικονοµι-
κών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του
Πολίτη, Ναυτιλίας και Αιγαίου και ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-
σης και Υπουργός Εξωτερικών κατέθεσαν σχέδιο νόµου «Κύ-
ρωση του πρωτοκόλλου µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Τουρ-
κίας για την παρεµπόδιση και πρόληψη της παράνοµης εισαγω-
γής, εξαγωγής, διακίνησης και µεταβίβασης κυριότητας
πολιτιστικών αγαθών».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,

κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, για άλλη µία

φορά ο Κανονισµός της Βουλής ευτελίζεται, διότι η Κυβέρνηση,
στη λογική της απαξίωσης του Κοινοβουλίου, της αποφυγής του
ουσιαστικού ελέγχου, ή δεν έρχεται στις ερωτήσεις των Βουλευ-
τών ή έρχονται Υφυπουργοί της. Αλλά τώρα τελευταία οι Υφυ-
πουργοί έρχονται και στις επερωτήσεις που υποβάλλουν τα
κόµµατα, που είναι µια ύψιστη διαδικασία κοινοβουλευτικού
ελέγχου.

Γι’ αυτό έχει ευθύνες και το Προεδρείο της Βουλής. Το Προ-
εδρείο της Βουλής έχει ευθύνη να προστατεύει τους θεσµούς και
να µην εφαρµόζει τον Κανονισµό κατά βούληση, κυρία Πρόεδρε.
Δεν σας άκουσα µέχρι σήµερα να κάνετε παρατηρήσεις στην
Κυβέρνηση γι’ αυτήν την απαράδεκτη διαδικασία που ακολουθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρελθόν πολλές φορές µας
εκπλήσσει µε την επικαιρότητά του. Η Ελλάδα σήµερα ζει στον
αστερισµό του «αποφασίζοµεν και διατάσσοµεν». Η δηµοκρατία,
δηλαδή, στην Ελλάδα τελεί υπό απαγόρευση. Απαγορεύονται οι
συγκεντρώσεις!

Πρέπει να είναι περιχαρής και να χαµογελά ο ελληνικός λαός,
µε τα τρία εκατοµµύρια ανασφάλιστους Έλληνες, µε το γεγονός
ότι είµαστε η πρώτη χώρα στην Ευρώπη µε τους περισσότερους
θανάτους από γρίπη. Αλλά οι αρµόδιοι Υπουργοί µάς λένε ότι
άµα ψηφίσει ο ελληνικός λαός τον ΣΥΡΙΖΑ, θα φέρει τους
µουρλούς στην εξουσία. Ευτυχώς που έχει τους σώφρονες
αυτήν την περίοδο στην εξουσία και τον σώζουν!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα αλαλάζοντα µικρόφωνα
διατυµπανίζουν το µεγάλο και χαρµόσυνο γεγονός της ηρωικής
εξόδου της Ελλάδος στις αγορές, προκειµένου να πέσει ο
ελληνικός λαός στην τοξική αγκαλιά των τοκογλύφων. Αλλά η
Κυβέρνηση ούτε για αυτό είχε την ευγένεια και την ευαισθησία
να έρθει και να ενηµερώσει εδώ, στο ναό της δηµοκρατίας, τον
ελληνικό λαό.

Βεβαίως, την καλούµε να έρθει και κυρίως να καταθέσει στη
Βουλή, κύριε Υπουργέ, τα νοµικά έγγραφα που διέπουν αυτό το
οµόλογο. Διότι οι πληροφορίες που έχουµε είναι ότι έχετε
αλλάξει ακόµα και το νοµικό καθεστώς που διέπει τα οµόλογα
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τα τελευταία εκατό χρόνια, προκειµένου µαζί µε το Αγγλικό Δίκαιο,
το οποίο εισαγάγατε στη χώρα στο πλαίσιο του µνηµονίου, να
δεσµεύσετε µε τον πιο έντονο και αποφασιστικό τρόπο για την
υπεράσπιση των συµφερόντων των τοκογλύφων τον ελληνικό λαό.

Και µία τρίτη παρατήρηση, κυρία Πρόεδρε: εχθές, έπειτα από
δύο χρόνια προσπαθειών των «κοµάντο» της Αντιπολίτευσης,
συνεκλήθη και συλλειτούργησε η επιτροπή των γερµανοκατοχικών
εκκρεµοτήτων προς την Ελλάδα.

Διαβάζοντας κανείς µiα έρευνα της εφηµερίδας «ΠΟΝΤΙΚΙ»
προχθές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Δεν θα έχετε
άλλα λεπτά επί του θέµατος, αν συνεχίσετε έτσι.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:Ορίστε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Έχετε δώδεκα

λεπτά για να αναπτύξετε το θέµα της επερώτησης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εντάξει, κυρία Πρόεδρε. Μην

είστε τόσο αυστηρή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ναι, ναι. Πρέπει

να είµαι σήµερα. Το έχω εξηγήσει στους συναδέλφους.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ασκώ το δικαίωµά µου. Μη µε

διακόπτετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ωραία. Άλλο

χρόνο δεν θα έχετε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εντάξει, αν βιάζεστε εσείς δεν

φταίµε εµείς.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Επί του θέµατος.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Οι υπόλοιποι; Ούτε εµείς φταίµε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ο ελληνικός λαός, λοιπόν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Όταν σας

αφήνω να µιλάτε πολλές ώρες, όµως, είναι καλά, κύριε Κουρουµ-
πλή; Εντάξει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Να µου κρατήσετε τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ πολύ

για τον σεβασµό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Να µου κρατήσετε τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ωραία, ναι. Θα

σας τον κρατήσω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

δικαιούται το χρόνο επί όποιου ζητήµατος θέλει. Επί παντός επι-
στητού είναι τα παραµύθια που λέτε στον κόσµο και του Βενιζέλου
τις ιστορίες, ότι το χρέος είναι βιώσιµο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Πετράκο,
δεν είναι ώρα γι’ αυτά. Για τα χηµικά είναι η ώρα. Είπατε πόσα σο-
βαρά πράγµατα…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κρατήστε τη
θέση σας, σας παρακαλώ. Ασκείτε τα καθήκοντα του Προέδρου
της Βουλής αυτήν τη στιγµή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ναι, ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Λέω, λοιπόν, ότι η επιτροπή
αποφάσισε και υπέβαλε διά του Προέδρου της Βουλής αίτηµα για
συνάντηση της επιτροπής µε την κ. Μέρκελ, έπειτα και από την
παρέµβαση του Προέδρου κ. Μανώλη Γλέζου στον Πρόεδρο της
Γερµανικής Δηµοκρατίας κατά την επίσκεψη του στην Ελλάδα,
στη διάρκεια της οποίας ζητήθηκε να µεταφερθεί το αίτηµα –και
δεσµεύθηκε ότι θα µεταφέρει το αίτηµα αυτό– στη γερµανική Κυ-
βέρνηση.

Συζητούµε, λοιπόν, σήµερα µία επίκαιρη καθ’ όλα επερώτηση,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που αφορά ένα ύψιστο θέµα ζωής,
που έχει να κάνει µε την προστασία του περιβάλλοντος στη Με-
σόγειο.

Ο ελληνικός λαός κι άλλοι λαοί της Μεσογείου καλούνται σή-
µερα να πληρώσουν την κερδοσκοπία των «πολιτισµένων» της Ευ-
ρώπης, που από τη µια µεριά βεβαίως, κατηγορούσαν το
καθεστώς Άσαντ, αλλά από την άλλη µεριά πουλούσαν χηµικά
όπλα στο καθεστώς αυτό, τα τελευταία είκοσι χρόνια.

Εταιρείες λοιπόν από τη Μεγάλη Βρετανία και πάρα πολλές
εταιρείες από τη Γερµανία έχουν πουλήσει χηµικά όπλα στη Συρία.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Στη Ρωσία;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Αντί, λοιπόν, να αναλάβουν

την ευθύνη αυτή η καταστροφή να γίνει στις χώρες αυτές, έρ-

χονται εδώ και µας λένε ότι πρέπει να καταστραφούν για πρώτη
φορά µε αυτόν τον τρόπο που επιχειρείται. Και κανείς δεν ξέρει
τι µπορεί να προκύψει. Κανείς δεν µπορεί να διαβεβαιώσει ότι
µπορεί να µην υπάρξει ατύχηµα, κύριε Υπουργέ. Δεν ξέρω τι θα
λέτε µετά στα παιδιά σας, αν προκύψει ένα τέτοιο ατύχηµα.

Υπάρχει ένα δεύτερο ερώτηµα, κύριε Υπουργέ: γιατί η ελλη-
νική Κυβέρνηση δεν προέβαλε αντίσταση; Δεν διαθέτετε το πο-
λιτικό κουράγιο ούτε της αλβανικής Κυβέρνησης, για να πείτε όχι
σε αυτό το ζήτηµα; Ο αλβανικός λαός κατόρθωσε µαζί µε την κυ-
βέρνησή του να αποτρέψει την εναπόθεση αυτών των λυµάτων
και των υπολειµµάτων µιας τέτοιας προσπάθειας.

Και η ελληνική Κυβέρνηση –σας άκουγα µε πολύ προσοχή,
είµαι βέβαιος ότι δεν έχετε πείσει ούτε τον εαυτό σας, είµαι βέ-
βαιος για αυτό- προσπαθούσε µε δυσκολία να µας πείσει ότι
έχουν ληφθεί όλα εκείνα τα µέτρα, τα οποία θα προστατεύσουν
τη διαδικασία αυτή.

Υπάρχει, επίσης, ένα άλλο ερώτηµα, κύριε Υπουργέ: Δεν έχει
θάλασσες η Γερµανία; Οι άλλες χώρες, τις οποίες µας αναφέ-
ρατε και η Μεγάλη Βρετανία, που κερδοφόρησαν από την πώ-
ληση αυτών των χηµικών, δεν έχουν θάλασσες;

Η ελληνική Κυβέρνηση -και ως ελληνική Κυβέρνηση και ως
ασκούσα την Προεδρία- προσεχώρησε στη διαδικασία αυτή µε
βάση αυτά που µας είπατε. Δεν µας είπατε, όµως, ούτε µια κου-
βέντα ότι φέρατε αντίρρηση ή ότι έγινε µια διαπραγµάτευση. Σας
έπεισαν και προσχωρήσατε αµέσως. Κι αν σας λέµε ότι αυτό
είναι εθελοδουλία, λέτε ότι είναι υπερβολή. 

Οι προλαλήσαντες συνάδελφοι σας έθεσαν πάρα πολλά ερω-
τήµατα: Γιατί επελέγη ένα πλοίο, η παλαιότητά του οποίου είναι
πάνω από εννέα χρόνια από την κανονική του δυνατότητα να
πλέει; 

Είναι ερωτήµατα µικρά και µεγάλα, κρίσιµα, για τα οποία είστε
υπόλογοι ενώπιον του ελληνικού λαού. Δεν µπορεί να αγνοείτε
ή να µην προβάλλετε το δικαίωµα του ελληνικού λαού να επικα-
λείται µέσα από την Κυβέρνησή του διεθνείς συνθήκες, την Ευ-
ρωπαϊκή Σύµβαση, την Ευρωπαϊκή Συνθήκη -άρθρα 191 και 192-
που υποχρεώνουν τον ρυπαίνοντα να πληρώνει και να αναλαµ-
βάνει τις ευθύνες αυτών των προϊόντων που διακινεί και πωλεί
σε διάφορες χώρες του κόσµου. 

Δεν αισθανθήκαµε, λοιπόν, σε αυτόν τον τόπο ότι υπάρχει µια
κυβέρνηση που διαθέτει σπονδυλική στήλη υπεράσπισης των δι-
καιωµάτων του ελληνικού λαού. Και µας λέτε ότι έχουν ληφθεί
όλες οι πρόνοιες. 

Το ερώτηµα είναι το εξής: Αν υπάρξει διάλυσή ενός τέτοιου
προϊόντος, που επιχειρείται για πρώτη φορά σε θαλάσσιο χώρο,
θα πείτε στον ελληνικό λαό ότι ένα γραµµάριο να πέσει στη θά-
λασσα ή να αγγίξει έναν άνθρωπο µπορεί σε πέντε λεπτά να του
τελειώσει τη ζωή; 

Τα αποκρύπτετε αυτά, τις καταστροφικές συνέπειες, δηλαδή,
που µπορεί να προκύψουν από την ανοχή σας να συµβεί αυτό το
γεγονός για πρώτη φορά στη Μεσόγειο και συγκεκριµένα στις
θάλασσες της Κρήτης. 

Ακούστε, κύριε Υπουργέ. Εφόσον δεν αναλαµβάνετε εσείς να
υπερασπιστείτε αυτόν τον τόπο, θα τον υπερασπιστεί ο ελληνι-
κός λαός µε πρωτοπόρο τον περήφανο κρητικό λαό που µε την
πολιτική του ηγεσία, µε την Εκκλησία θα δώσει πρώτος τη µάχη
για να αποτραπεί αυτό το επιχειρούµενο έγκληµα που µπορεί να
µετατρέψει για πενήντα και εξήντα χρόνια τη Μεσόγειο σε νεκρή
θάλασσα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Οφείλετε να αναλάβετε τις ευθύνες σας απέναντι στον ελλη-

νικό λαό και απέναντι στο µέλλον και την ιστορία αυτού του
τόπου. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ κι
εγώ. 

Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Βούλτεψη. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Ίσως είναι από τις λίγες φορές που ορθώς ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε µε άλλο θέµα. Σήµερα είναι η
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τρίτη µέρα µοιρολογιού. Τρεις µέρες τον κλαίνε τον νεκρό για
την έξοδο στις αγορές, οπότε έπρεπε να δοθεί και σήµερα η ευ-
καιρία να ολοκληρωθεί η διαδικασία του µοιρολογιού. Διότι
αυτόν τον καιρό προβάλλεται το εξής έργο στη χώρα: «Τι θα κά-
νουµε χωρίς µνηµόνια; Τι θα γίνει; Τι θα κάνουµε χωρίς βαρβά-
ρους; Τι ωραία που ήταν στην ασφαλή αγκαλιά του µνηµονίου,
που δανειζόµασταν λίγο, που µας έβαζαν όρους, που ήταν
ωραία;». Παίζεται αυτό το έργο και υπήρξε η τρίτη µέρα του µοι-
ρολογιού. 

Ακούστηκαν, βέβαια, κι άλλα περί Αγγλικού Δικαίου. Ξέρετε
ότι αυτά είναι καθαρά προπαγάνδα, για να τροµάζει ο λαός.
Όποιος ξέρει τι σηµαίνει Αγγλικό Δίκαιο, ξέρει ότι βασίζεται στη
νοµολογία, άρα εκεί υπάρχουν περισσότερες ευκαιρίες να βρεις
ευεργετική απόφαση για σένα και να τη χρησιµοποιήσεις. Δεν
είναι όπως τα άλλα δίκαια, στα οποία το δικαστήριο εκείνη την
ώρα ό,τι θέλει αποφασίζει. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Δεν τα ξέρετε όλα.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ναι, ναι, τα ξέρετε όλα εσείς.
Δεν έχετε το προνόµιο της ευαισθησίας και ειδικά σε αυτό το

θέµα, διότι τα αντανακλαστικά σας ήταν πολύ καθυστερηµένα. 
Η υπόθεση ξεκίνησε στην Κρήτη από Βουλευτές της Νέας Δη-

µοκρατίας και από τον παριστάµενο εδώ Λευτέρη Αυγενάκη.
Εκείνοι έτρεξαν, εκείνοι ασχολήθηκαν, εκείνοι µάζεψαν υπογρα-
φές και µου τις έφεραν εµένα που είµαι Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος για την Κρήτη. Πήγαν σε φορείς, πήγαν και
συζήτησαν µε την Εκκλησία, γιατί η Εκκλησία της Κρήτης έδειξε
µια ιδιαίτερη ευαισθησία. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Θα σταµατήσετε;
Στα επιµελητήρια κ.λπ. ξεκίνησε το θέµα. Μόλις ξεκίνησε το

θέµα, ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ να το αγκαλιάσει και να πει για τον κρητικό
λαό, ο οποίος λίγες µέρες νωρίτερα, βέβαια, δεν ενδιαφέρθηκε
για το πλοίο ασφαλείας και για τα προϊόντα του κρητικού λαού
που πλήττονται κάθε φορά και σαπίζουν µε κάθε απεργία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Τι λες;
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τώρα, βέβαια, για ένα θέµα για το οποίο

όλοι έχουν ευαισθησία, δεν υπάρχει κανείς σε αυτήν τη χώρα…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ο κρητικός λαός…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριοι συνά-

δελφοι, αυτά θέλει να πει η Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
Συνεχίστε, κυρία συνάδελφε. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εντάξει, αφήστε τώρα τα του κρητικού

λαού και εν όψει αυτοδιοικητικών εκλογών, η πραγµατικότητα
είναι µία, αυτή είναι. 

Εσείς κοντέψατε να µας πείτε ότι οι αγορές ξαφνικά τρελάθη-
καν και αποφάσισαν να συνωµοτήσουν, για να βγάλουµε δηµάρ-
χους στην Αθήνα. Αυτό µας είπατε, ότι µας έδωσαν το δάνειο
γιατί κινδυνεύει να µη βγει περιφερειάρχης στην Κεντρική Μακε-
δονία ή στην Αττική. 

Αυτό κάνετε τώρα, είναι σαφές, φέρνετε το θέµα, ενώ στην
πραγµατικότητα δεν υπάρχει κανείς που να θέλει να απορρι-
φθούν χηµικά στη Μεσόγειο και µάλιστα στην Κρήτη. Δηλαδή,
ποιος είναι αυτός; Ακούσατε κανέναν και καταγγέλλετε; 

Είπατε για την Αλβανία και αυτό είναι πάρα πολύ ενοχλητικό,
κύριε Κουρουµπλή, ότι η ελληνική Κυβέρνηση δεν έδειξε ούτε το
σθένος της αλβανικής να πει «όχι». Συγγνώµη, στην Αλβανία αυτή
θα ήταν η διαδικασία; Δεν είναι έτσι. Η Αλβανία έχει ένα από τα
τρία εργοστάσια καταστροφής χηµικών πάνω στο έδαφος, στην
ξηρά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Παρά ταύτα δεν το δέχθηκε.
Σας ακούει ο λαός, σας ακούει και η Κρήτη. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κατέστρεψε ήδη χηµικά. Και δεν είναι
χώρα που έχει περιβαλλοντικά, για δικά τους εκλογικά το έκαναν.
Έχει καταστρέψει άπειρα χηµικά η Αλβανία, χωρίς να ενοχληθεί
ποτέ κανείς. Τώρα επειδή βρίσκονται σε σύγκρουση τα δύο κόµ-
µατα έγινε αυτό και ο ένας έβαζε φιτιλιές στον άλλο. Κατέστρε-
ψαν όλο το οπλοστάσιο του Χότζα το 2007. Είναι πιστοποιηµένη
η ικανότητα της Αλβανίας να καταστρέφει τέτοια. Αν το δέχθη-
καν, ήταν επειδή ήταν πάνω σε έδαφος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Παρά ταύτα δεν το δέχθηκε.

Δεν απαντάτε. Παρά ταύτα δεν το δέχθηκε. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ακούστε, δεν θα µε διακόπτετε. Το κατα-

λαβαίνετε; Μην κάνετε συνέχεια τους έξυπνους! 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Μη διακόπτετε! Σεβαστείτε λίγο τη

διαδικασία! 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δεν είστε µόνος σε αυτήν την Αί-

θουσα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριοι συνά-

δελφοι, έλεος! Εσάς σας ακούσαµε µε σεβασµό!
Συνεχίστε, κυρία Βούλτεψη. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αυτή είναι η αλήθεια για την Αλβανία. Η

Αλβανία δεν ήθελε πάνω στο έδαφος. Είναι σαν να λέµε ότι θα
τα καταστρέψει πάνω στην Κρήτη. 

Εδώ µιλάµε για µία διαδικασία υπό την έγκριση και την επί-
βλεψη του ΟΗΕ και του ΟΑΧΟ, ο οποίος πήρε το Νόµπελ Ειρή-
νης για τις προσπάθειες που κάνει να καταστραφούν τα χηµικά
όπλα. Με συγκεκριµένη διαδικασία η Ολλανδή συντονίστρια του
ΟΑΧΟ έχει πάει ήδη από τον Οκτώβριο του 2013 στη Συρία, τα
έχει δει, µιλάµε για εκατό εµπειρογνώµονες. Η Ελλάδα έχει βάλει
υποψηφιότητα µε δικό της εµπειρογνώµονα, έχει βάλει πλοίο που
θα ακολουθεί. 

Έχουµε τη δήλωση της ίδιας της Κάθριν Άστον που είπε συγ-
κεκριµένα απαντώντας σε Ευρωβουλευτές στις 12 Μαρτίου του
2014: «Δεν υπάρχει πρόθεση απόρριψης χηµικών στη θάλασσα.
Ύστερα από υδρόλυση αυτά θα αποθηκευτούν στο σκάφος και
θα µεταφερθούν σε προεπιλεγµένες εµπορικές υποδοµές για τε-
λική καταστροφή και αποτέφρωση». 

Δεν υπάρχει περίπτωση να πέσουν χηµικά. Εµείς δεν θα το δε-
χόµασταν, όχι εσείς. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Επίσης, στις 22 Ιανουαρίου του 2014 τρεις περιβαλλοντικές
Οργανώσεις, η «GREENPEACE», η «OCEANICA» και η «WWF»,
έλαβαν τη διαβεβαίωση από τον Γενικό Διευθυντή του Οργανι-
σµού για την Απαγόρευση των Χηµικών Όπλων ότι τίποτα δεν θα
απορριφθεί στη Μεσόγειο κατά τη διαδικασία εξουδετέρωσης
των χηµικών της Συρίας. Αυτήν τη διαβεβαίωση τη µετέφεραν
στον Υπουργό των Εξωτερικών, είπαν ότι την έλαβαν και τη δέ-
χονται. Δεν είστε εσείς περισσότερο ευαίσθητοι από την
«GREENPEACE», την «OCEANICA» και τη «WWF». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου µισό λεπτό ακόµα, κυρία Πρόεδρε. 
Η Ιταλία έδωσε ένα λιµάνι της στην Καλαβρία γ’ αυτήν τη δου-

λειά και δεν είναι η πρώτη φορά που την κάνει αυτήν τη δουλειά. 
Εάν είχαµε ευαισθησία, θα είχαµε κάνει πολύ µεγάλες φασα-

ρίες εδώ και δύο-τρεις δεκαετίες, το ’80 και ’90, µε τη µαφία να
µεταφέρει τοξικά απόβλητα. 

Εσείς έρχεστε τώρα να καταγγείλετε µία ασφαλή κατά τα φαι-
νόµενα µέθοδο, δεν είδα τον Πρόεδρό σας, ο οποίος ήταν στη
Σικελία, στην πατρίδα της µαφίας τις προάλλες…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Ήταν προσκεκληµένος της µαφίας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας παρακαλώ,

κύριοι συνάδελφοι, ησυχάστε. Κάποιοι έχουν δευτερολογίες. Θα
απαντήσετε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Από την πατρίδα της µαφίας εγώ δεν
άκουσα να τους πει «για µαζέψτε λίγο τους µαφιόζους», παρά,
αφού κατήγγειλε όλους εµάς ως µαφιόζους, πήγε κι έκανε τους
µαφιόζους «αγγέλους µε φτερά» και τους είπε ότι νίκησε τη
µαφία η «κοινωνία των πολιτών».

Το όψιµο ενδιαφέρον σας δεν έχει αξία τούτη την ώρα. Τούτη
την ώρα έχουµε όλοι ενδιαφέρον και κάποιοι είχαν ενδιαφερθεί
πριν από εσάς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κυρία Βούλτεψη.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα να

έχω τον λόγο µετά τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους;
Ξέρω ότι δεν επιτρέπεται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Λυπάµαι, κύριε
συνάδελφε, αλλά δεν µπορείτε να τοποθετηθείτε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Έστω µετά το τέλος των Κοινο-
βουλευτικών Εκπροσώπων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ξέρω ότι έχετε
ενδιαφέρον και ότι είστε Βουλευτής της Κρήτης και προφανώς
θα θέλατε να τοποθετηθείτε, λυπάµαι, όµως, λόγω Κανονισµού
δεν υπάρχει περίπτωση. Τα είπε η κυρία Βούλτεψη. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Μετά το τέλος των Κοινοβουλευ-
τικών Εκπροσώπων να µιλήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Όχι, κύριε συ-
νάδελφε. Λυπάµαι. Καταλαβαίνω, αλλά δεν µπορώ να σας δώσω
τον λόγο.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντινόπουλος.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, ναι, πραγµατικά, µας βλέπουν τα
παιδιά και φορείς από την Κρήτη και νοµίζω ότι µπορούν να αξιο-
λογήσουν, κύριε Βούτση, τις προθέσεις και τις διαθέσεις του κα-
θενός µας.

Υπάρχουν δύο θέµατα:
Το ένα θέµα αφορά την αγωνία, τις ευαισθησίες των κατοίκων

της περιοχής και νοµίζω όχι µόνο της Κρήτης, οι οποίοι ανησυ-
χούν για ένα σηµαντικό θέµα και αυτό νοµίζω ότι είναι κατανοητό. 

Το άλλο θέµα είναι το πολιτικό ζήτηµα, που πάντα έχει να κάνει
µε πολιτικές σκοπιµότητες και πολλές άλλες παραµέτρους.

Η πρώτη διαδικασία έχει να κάνει µε τους πολίτες, µε τους φο-
ρείς, οι οποίοι αγωνιούν για την περιοχή τους, αγωνιούν για τις
οικογένειές τους, για τον τουρισµό τους, για την παραγωγή τους.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι η σηµερινή ενηµέρωση που έγινε
και η επιστολή θα µπορούσε να είναι και πληρέστερη. Θα έπρεπε
να είναι σε καθηµερινή επαφή όλοι οι τεχνοκράτες του Υπουρ-
γείου και όσοι εµπλέκονται, έτσι ώστε οι πολίτες να µην έχουν
παραπληροφόρηση, η οποία γίνεται σκοπίµως από οποιονδή-
ποτε. Είναι παραπληροφόρηση ανάλογη µε αυτήν γύρω από την
τραγωδία µε το µαλαισιανό Βoeing, της κρίσης, όπου ο καθένας
έγινε ειδικός και µε εύκολη ανάρτηση στα social media ή στις
ιστοσελίδες µπορεί να παίζει µε την ευαισθησία των ανθρώπων
που δεν γνωρίζουν και δεν έχουν τα επιστηµονικά κριτήρια για
όλες αυτές τις διαδικασίες.

Χρειάζεται, λοιπόν, µία συνεχής ενηµέρωση και επαφή µε τους
εκπροσώπους, µε το συντονιστικό και µε άλλους ανθρώπους,
που µπορούν να την κάνουν αυτοί που λειτουργούν µέσα σε
αυτήν τη διαδικασία.

Διερωτώµαι: η Αξιωµατική Αντιπολίτευση εµπιστεύεται το δη-
µόσιο και µιλάει πάντα -και νοµίζω κι εµείς- για τους ανθρώπους
που δίνουν µία µεγάλη µάχη στο ελληνικό δηµόσιο ως καταρτι-
σµένοι επιστήµονες. Αυτοί οι άνθρωποι που είναι στο Γενικό Χη-
µείο του Κράτους -αφήστε τα κόµµατα- οι οποίοι συµµετέχουν
σε όλες τις τηλεδιασκέψεις, δεν θέλουν το καλό της χώρας;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μόνο ο ΣΥΡΙΖΑ το θέλει!
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Νοµίζω ότι πρέπει να

αφήσουµε τη διεθνή κοινότητα, τον ΟΗΕ και να πάµε στο Γενικό
Χηµείο του Κράτους, το οποίο συµµετέχει. Αυτοί οι άνθρωποι δεν
θέλουν το καλό της χώρας τους;

Το κύριο ερώτηµα, που το θέτουν όλοι είναι, θα υπάρξει επι-
κοινωνιακή επίθεση από γειτονικές µας -καταλαβαίνω χώρες-
που θα λένε «στην περιοχή αυτή καταστρέφονται τα πάντα, έχετε
πρόβληµα ρύπανσης» ή οτιδήποτε άλλο. 

Μα, δεν χρειάζεται να γίνει από κανέναν άλλον καµµία άλλη
επικοινωνιακή προσπάθεια, αρκεί να άκουγε µόνο τον Κοινοβου-
λευτικό σας Εκπρόσωπο που µίλησε για νεκρή θάλασσα. Ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ πριν ακόµη φτάσει το
πλοίο, λίγο πριν αρχίσει η τουριστική περίοδος, µιλώντας στον
περήφανο κρητικό λαό, του λέει ότι θα γίνει νεκρή θάλασσα. Άρα
λέει στους τουρίστες, λέει σε όλους «µην πάτε». Δεν το ακού-
σατε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Θα µας µαλώσετε;
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαι σίγουρος ότι κα-

νείς εδώ µέσα δεν θέλει να δηµιουργηθεί τέτοια κατάσταση. Θα
πρέπει, λοιπόν, να είµαστε προσεχτικοί, να βάζουµε τα θέµατα
στη σειρά και να θέτουµε τις αγωνίες µας. Δεν µπορούµε όµως
να µιλάµε από το Βήµα της Βουλής, πιστεύοντας ότι θα κερδί-
σουµε κάποιο ψηφαλάκι παραπάνω, και να λέµε ότι θα γίνει
νεκρή θάλασσα η Μεσόγειος. Οι άνθρωποι στην Ιταλία, στη
Μάλτα, στην Κύπρο είναι λιγότερο ευαίσθητοι από εµάς; Δεν

θέλω να το πιστέψω. 
Άρα, κύριε Υπουργέ, εµείς πρέπει να κάνουµε όλες αυτές τις

διαδικασίες που θα διασφαλίζουν ότι τα πράγµατα θα γίνουν µε
τέτοιον τρόπο για να µην υπάρξει κανένα πρόβληµα.

Πάµε τώρα στο πολιτικό θέµα, γιατί υπάρχει και απευθύνοµαι
πάλι στους πολίτες και τους φορείς. Υπάρχει παραπληροφόρηση
και εδώ και τρία χρόνια η προσπάθεια να χωριστεί ο κόσµος -ο
πολιτικός κόσµος και η κοινωνία- στους καλούς και τους κακούς,
στους πατριώτες και τους ενδοτικούς, σε κάποιους που θέλουν
να πετάγονται τα χηµικά στη Μεσόγειο και σε κάποιους άλλους
που αγωνιούν. Δεν υπάρχει τέτοιο θέµα.

Θέλω να σας πω ότι εµείς όλοι εδώ στο τέλος αυτής της συ-
ζήτησης πρέπει να στείλουµε ένα πραγµατικό µήνυµα όχι µόνο
στην Ελλάδα, στο εσωτερικό, αλλά και στο εξωτερικό, που να
λέει ότι θα έχουµε καθαρές θάλασσες, ότι δεν θα υπάρξει κανένα
πρόβληµα, ότι θέλουµε όλοι -και οι Ευρωπαίοι και οι Αµερικάνοι
και οι Κινέζοι και οι Ασιάτες- να επισκεφθούν το καλοκαίρι την
Κρήτη και γενικά την Ελλάδα, µε µεγαλύτερους ρυθµούς -που,
όπως φαίνεται, θα ισχύσει- σε σχέση µε το περυσινό καλοκαίρι
και τα δεκαοκτώ εκατοµµύρια που ήρθαν. Άρα αυτό πρέπει να
είναι το µήνυµα που πρέπει να στείλουµε προς όλους. 

Και τελειώνω µε το εξής, το Αγγλικό Δίκαιο. Εγώ δεν είµαι νο-
µικός, αλλά γιατρός και δεν µπορώ να µιλήσω για το Αγγλικό Δί-
καιο. Θυµάµαι όµως κάτι. Εδώ και τρία χρόνια µε το Αγγλικό
Δίκαιο θα µας έπαιρναν τον Παρθενώνα, τα νησιά, τα λιµάνια, το
Υπουργείο Εξωτερικών κ.λπ.. Αφήστε τι λένε. Ήρθε κανείς να
µας πάρει τίποτε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Όχι, τους τα δώσαµε! 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι µόνο δεν ήρθε, φο-

βάµαι ότι δεν θέλουµε να αφήσουµε. Ευτυχώς που πήραµε τη
µεγάλη απόφαση –και πρέπει να το καταλάβετε και φυσικά πρέ-
πει η Κυβέρνηση να προχωρήσει και να µην κάνει πίσω σε τίποτε-
να προχωρήσουµε σε ανάλογες κινήσεις, ώστε να υπάρξει αξιο-
ποίηση χώρων, όπως το Ελληνικό και να έχουµε νέες θέσεις ερ-
γασίας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Και εµείς ευχα-

ριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι εννέα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί από το Γυµνάσιο του Αριστοτελείου Κολλεγίου
Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξάρ-
τητων Ελλήνων κ. Επαµεινώνδας Μαριάς.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το θέµα που συζητούµε
σήµερα είναι πολύ σοβαρό και σηµαντικό. 

Μετά τις µαζικές κινητοποιήσεις που έχουν γίνει στην Κρήτη
και ιδιαίτερα στο Αρκάδι, µετά τη µεγάλη συζήτηση, αυτήν τη
στιγµή -όπως βλέπετε, κύριε Υπουργέ- έχουν έρθει φορείς από
την Κρήτη και παρακολουθούν τη συζήτησή µας. Να είστε βέ-
βαιος ότι η συζήτηση παρακολουθείται και στο νησί, αλλά και
στην υπόλοιπη Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα θέµα που ξεκίνησε ως ζή-
τηµα περιβαλλοντικό, δηλαδή µε ανησυχίες και προβληµατι-
σµούς ότι η διαδικασία υδρόλυσης εν πλω είναι επικίνδυνη, έχει
µετατραπεί µετά την ουκρανική κρίση σε ένα θέµα άµυνας και
ασφάλειας, σε ένα θέµα επικινδυνότητας στο πλαίσιο στρατη-
γιών επιλογών.

Κι αυτήν τη διάσταση θα αναδείξουµε εδώ, την οποία αναδεί-
ξαµε, κύριε Υπουργέ, και µε ερώτησή µας στις 10 Μαρτίου, αλλά
δυστυχώς ούτε ο κ. Βενιζέλος αλλά ούτε κι εσείς ήρθατε να
απαντήσετε. 

Θα σας θέσω, λοιπόν, υπ’ όψιν τα έγγραφα που υπάρχουν
αυτήν τη στιγµή στην Οµοσπονδιακή Δηµοκρατία της Γερµανίας,
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γιατί την Τετάρτη -και ίσως το ξέρετε- έγινε µία σηµαντική συζή-
τηση για το αν και υπό ποιες προϋποθέσεις οι Γερµανοί µε τη
φρεγάτα «AUGSBURG» θα συνοδεύσουν το συγκεκριµένο πλοίο. 

Εποµένως να βάλουµε τα πράγµατα στη διάστασή τους.
Πρώτη παρατήρηση: Το θέµα αυτό όταν στις 10 Ιανουαρίου σε
επίκαιρη επερώτηση της ΔΗΜΑΡ για τη νησιωτικότητα το έθεσα
εδώ, µου απήντησε η κ. Βούλτεψη ότι δεν ισχύει. Και να φέρετε
τα Πρακτικά να δείτε τι µου είπε. Ο δε παριστάµενος Υπουργός
Ναυτιλίας δεν είπε τίποτε. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν είπα «δεν ισχύει». Είπα «δεν θα γίνει».
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Ετέθη το θέµα τότε στις

10 Ιανουαρίου από τη δική µας πλευρά και µόνο η Νέα Δηµοκρα-
τία απήντησε και µάλιστα χλευαστικά και αρνητικά. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Είπα «δεν θα γίνει».
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Θα τα πείτε µετά ό,τι

είναι.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν έχω µετά. Να µη στρεβλώνετε την κα-

τάσταση. Είπα «δεν θα δεχθούµε».
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Μπορείτε να σταµατή-

σετε τον χρόνο; Δεν είναι δυνατόν. Θα τα ακούσει όλα.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ψέµατα δεν θέλουµε.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, τι θα

γίνει; Να πάρει µετά τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Θα απαντήσετε

τώρα; Τι θέλετε να κάνω;
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Να σταµατήσουµε τον

χρόνο. Ήδη µου έχει φάει µισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεχίστε.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Δεύτερον, στις 9 Ια-

νουαρίου καταθέσαµε ως Ανεξάρτητοι Έλληνες αναφορά για την
καταστροφή του χηµικού οπλοστασίου. 

Στις 22 Ιανουαρίου εξηγήσαµε ότι το «CAPE RAY» είναι ακατάλ-
ληλο. Είναι πλοίο τριάντα έξι ετών, δεν διαθέτει εγκάρσια διαφράγ-
µατα και είναι προβληµατικό. Στις 22 Ιανουαρίου καταθέσαµε νέα
αναφορά για τη µεταφορά των χηµικών της Συρίας. Στις 28 Ια-
νουαρίου, επειδή κανείς δεν ασχολείτο, το θέµα τέθηκε στο Συµ-
βούλιο της Ευρώπης.

Επειδή δεν κάνατε καµµία παρέµβαση στο διεθνές πεδίο, στις
26 Φεβρουαρίου που ήµουν στη Μάλτα µε αποστολή του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης συναντήθηκα µε αντίστοιχους οργανι-
σµούς, οι οποίοι είναι αρµόδιοι γι’ αυτά τα θέµατα και θέσαµε τα
ζητήµατα. Μέχρι τότε δεν είχατε κάνει τίποτα στο διεθνές πεδίο. 

Όταν ήρθε ο κ. Βενιζέλος στην επιτροπή και µας µίλησε στις
26 Φεβρουαρίου του ζητήσαµε να κάνει παρέµβαση. Στις 28 Φε-
βρουαρίου είχαµε την ευκαιρία να θέσουµε το ζήτηµα στην Κοι-
νοβουλευτική Συνέλευση της Μεσογείου, στην PAM. Είχαµε την
ευκαιρία να θέσουµε το θέµα σε αυτούς που είναι αρµόδιοι, στην
REMPEC, στο Περιφερειακό Κέντρο Καταπολέµησης Εκτάκτων
Περιστατικών Θαλάσσιας Μόλυνσης -ούτε εκεί πήγατε- και µου
είπε εκεί ο Γενικός Διευθυντής ότι από όλα τα κράτη µόνο η
Δανία πήγε εκεί και ενδιαφέρθηκε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο A’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Πιο ήρεµα. Είναι δυνατή
η φωνή.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Είναι δυνατή, αλλά δεν
πειράζει, κύριε Πρόεδρε.

Το επόµενο ήταν στις 7 Μαρτίου η διαµαρτυρία της Βιάννου.
Υποβάλαµε λοιπόν, κύριε Υπουργέ -κι εκεί είναι το πρόβληµα-

στις 10 Μαρτίου µία ερώτηση και είπαµε ότι αυτή η επιχείρηση
που εµφανίστηκε ως επιχείρηση όλης της διεθνούς κοινότητας,
µετά τη ρήξη Ρωσίας και Ηνωµένων Πολιτειών για την ουκρανική
κρίση, µετετράπη πλέον σε µία επιχείρηση του ΝΑΤΟ και των
Ηνωµένων Πολιτειών.

Με δήλωση του κ. Ράσµουσεν αποκλείστηκαν οι Ρώσοι από
οποιαδήποτε συµµετοχή στο εγχείρηµα. Απαγορεύτηκε στα κα-
ράβια τους να συνοδεύσουν. Ταυτόχρονα, αποκλείστηκαν στην
πράξη και οι Κινέζοι και µετετράπη σε µία δράση των Ηνωµένων
Πολιτειών.

Και είπαµε στην ερώτησή µας στις 10 Μαρτίου -που δεν ήρ-
θατε να απαντήσετε- ότι εν όψει της κρίσης, εν όψει του ότι για

να γίνει η υδρόλυση χρειάζονται τουλάχιστον ενενήντα µέρες και
θα έχεις ένα καράβι φορτωµένο µε χηµικά ενενήντα µέρες που
µπορεί να αποτελεί και στόχο στη φάση µίας κρίσης και εν όψει
του ότι τα αµερικανικά πλοία έχουν φύγει πλέον κι έχουν πάει
στη Μαύρη Θάλασσα, αποφασίστηκε αυτό για λόγους ασφα-
λείας. Και ίσως µερικοί δεν κατάλαβαν ότι όταν είπε «ασφαλείας»
και «το υποβρύχιο» δεν εννοεί ότι το καράβι είναι χαλασµένο και
µπορεί να βυθιστεί, αλλά πώς θα προφυλαχθεί το σκάφος αυτό
από ενδεχόµενη επίθεση.

Καταθέτω λοιπόν στα Πρακτικά της Βουλής µία επιστολή που
υπάρχει από το Υπουργείο Άµυνας της Γερµανίας της 9ης Απρι-
λίου, δηλαδή µεταγενέστερη της ερώτησης που κάναµε, για να
δείτε ότι ούτε καν ήρθατε να µας απαντήσετε. 

Λέει ότι στην επιχείρηση του «CAPE RAY» θα συνοδεύεται από
ένα υποβρύχιο ελληνικό, ενώ ο κ. Βενιζέλος, απαντώντας στις 27
Μαρτίου στους φορείς, είπε ότι ζητήθηκε η συµµετοχή στην επι-
χείρηση πλοίου, το οποίο θα ακολουθεί, δηλαδή απλά θα παρα-
κολουθεί.

Όχι. Πηγαίνετε εκεί, γιατί υπάρχουν θέµατα άµυνας και ασφά-
λειας.

Θα βρίσκονται βελγική φρεγάτα, λοιπόν, αµερικανική φρε-
γάτα, γερµανική φρεγάτα, ενώ Ιταλία, Βρετανία, Τουρκία θα δουν
τι θα κάνουν.

Επιπλέον, πρέπει να µας απαντήσετε στην απόφαση της γερ-
µανικής Βουλής την Τετάρτη το βράδυ, όπου αποφασίστηκε να
συνοδεύσει το «CAPE RAY» η συγκεκριµένη φρεγάτα. Ξέρετε ότι
υπάρχει εντολή να πάει η γερµανική συνοδεία όχι µόνο στη Με-
σόγειο, αλλά να συνοδεύσει και να υπάρχει επιχείρηση στον βό-
ρειο Ατλαντικό και εκείθεν; Αυτό σηµαίνει τι; Ότι ακόµη και οι
Γερµανοί, όπως και πάρα πολλοί άλλοι, προβληµατίζονται ότι εν-
δεχόµενα η επιχείρηση θα γίνει και εκτός.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Επαµεινώνδας (Νότης) Μα-
ριάς καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή,
η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά, λοιπόν, είναι θέµατα στα οποία θέλουµε να µας απαντή-
σετε. Την Τετάρτη το βράδυ συζητήθηκαν και ψηφίστηκαν στη
γερµανική Βουλή και η µόνη πολιτική δύναµη- η πλειοψηφία της-
που το καταψήφισε ήταν το κόµµα Die Linke. Όλοι οι υπόλοιποι
ψήφισαν να γίνει αυτή η διαδικασία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα λοιπόν -για να κλείνουµε- εδώ το θέµα δεν είναι µόνο ότι
έχει µια τεράστια οικολογική και περιβαλλοντική διάσταση, αλλά
πλέον το καράβι αυτό είναι στόχος στη σύγκρουση Ηνωµένων
Πολιτειών-Ρωσίας εν όψει της ουκρανικής κρίσης, είναι στόχος
και γι’ αυτό συνοδεύεται και φυλάσσεται από καράβια του ΝΑΤΟ.
Αυτή, λοιπόν, είναι η νέα διάσταση. Σας τη θέσαµε από τις 10
Μαρτίου και σας είπαµε να δράσετε σε αυτή την κατεύθυνση. Γι’
αυτό υπάρχει ένας επιπλέον λόγος να ακυρωθεί η υδρόλυση
εντός της Μεσογείου. Είναι λόγοι άµυνας και ασφάλειας και πρέ-
πει τα πράγµατα να πάνε να γίνουν αλλού, σε απόµακρο και ακα-
τοίκητο µέρος του πλανήτη και να τα χρεωθούν αυτοί που
πούλησαν τα χηµικά και εισέπραξαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Διότι το τέλος του αποτελέσµατος της υδρόλυσης θα πάει σε
µια γερµανική επιχείρηση την οποία γνωρίζουν και οι ίδιοι οι Γερ-
µανοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να πω κάτι, να

δώσω µια διευκρίνιση επί προσωπικού;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ορίστε, δικαιούστε για

ένα λεπτό τον λόγο να µας πείτε αν υπάρχει προσωπικό. Δεν
ήµουν παρών.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Υπήρξε, αλλά λείπατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εντάξει. Θα κρίνουµε.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Απλά -δεν έχω τίποτα µε τον συνάδελφο,

προς Θεού!- επειδή ο συνάδελφος είπε ότι την πρώτη µέρα που
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ετέθη το θέµα εδώ, εγώ το χλεύασα και λίγο περίπου το υποβάθ-
µισα, θέλω να διευκρινίσω και να πω ότι υπάρχει στα Πρακτικά
ότι πρώτη -έτυχε, δεν θέλω να πάρω την πρωτιά- δήλωσα ότι δεν
πρόκειται να δεχθούµε απόρριψη χηµικών στη Μεσόγειο και στην
περιοχή της Κρήτης και αυτό είναι δηµοσιευµένο και από το Αθη-
ναϊκό Πρακτορείο, αλλά και από όλους τους ιστότοπους και τα
blogs της Κρήτης, που το αναπαρήγαγαν την ίδια µέρα. Αυτό
ήθελα να πω.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ωραία. Άρα, λοιπόν, δεν

υπάρχει θέµα, ήταν µια διευκρίνιση.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρα-

καλώ να µου δώσετε τον λόγο επί προσωπικού, γιατί αναφέρθηκε
σε µένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι, µια διευκρίνιση
έκανε. Δεν υπάρχουν προσωπικά.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Αναφέρθηκε σε µένα,
απαντώντας και εγώ σε τριάντα δευτερόλεπτα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Δεν αναφέρθηκε σε
εσάς. Παρακαλώ!

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Τριάντα δευτερόλεπτα,
κύριε Πρόεδρε, για να απαντήσω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Να απαντήσετε; Σε τι;
Στην απάντηση; Τότε θα απαντήσει στην απάντηση.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Θα είναι τέτοια η απάν-
τηση που δεν θα χρειαστεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σας παρακαλώ!
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ανα-

φέρθηκα και θα µοιράσω τα Πρακτικά πλήρη, όχι αυτά που ανα-
δηµοσιεύτηκαν µόνο, όπου υποβάθµισε σαφέστατα την
καταγγελία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Καλά, εντάξει, κατά τη
δική σας άποψη. Η κ. Βούλτεψη…

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Δεσµεύοµαι ότι θα δη-
µοσιεύσω όλο το κείµενο και µε τους χαρακτηρισµούς που κά-
νατε κατά την παρέµβαση.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εννοείται. Φυσικά την υποβάθµισα και…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρία Βούλτεψη, κατά

τη δική του άποψη…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Είναι και δικό µας θέµα να προστατέ-

ψουµε την Κρήτη.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Μπράβο! Γι’ αυτό φτά-

σαµε εδώ, επειδή το υποβαθµίσατε.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Η Κρήτη είναι και δικό µας θέµα.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Και το υποβαθµίσατε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Παρακαλώ! Παρακαλώ!
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μην κάνετε παραστάσεις.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Παραστάσεις κάνετε

εσείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Παρακαλώ, κυρία Βούλ-

τεψη και κύριε Μαριά.
Κυρία Γιαννακάκη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατ’ αρχάς, πρέ-

πει να πούµε το εξής. Εγώ άναυδη άκουσα την Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας να αναφέρεται στο τι γίνεται
επί δεκαετίες από τη µαφία, η οποία χύνει χηµικά και τα θάβει
στη Μεσόγειο.

Οφείλω, βέβαια, να οµολογήσω ότι δεν είναι η πρώτη φορά
που το ακούω. Έχω ακούσει άλλες δύο φορές το ίδιο «επιχεί-
ρηµα» -εντός εισαγωγικών- από τον Υπουργό Εξωτερικών και Αν-
τιπρόεδρο της Κυβέρνησης και στο Εθνικό Συµβούλιο
Εξωτερικής Πολιτικής και στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής,
όπου είχαµε ενηµέρωση. 

Ερωτώ, λοιπόν, το εξής: Είναι αυτό επιχείρηµα; Είναι επίσηµο
κράτος η µαφία; Να ξεκινήσουµε και συνοµιλίες τότε µαζί της.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν καταλάβατε. Δεν είναι επιχείρηµα.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Κατάλαβα πάρα πολύ καλά.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Άλλο επιχείρηµα ήταν. Τα µπερδεύετε.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Κατάλαβα πάρα πολύ καλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρία Γιαννακάκη, µπο-

ρείτε, σας παρακαλώ, να µπείτε στην τοποθέτησή σας;
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Τοποθέτησή µου είναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Στην τοποθέτησή σας

δεν αντιδικείτε.
Ορίστε, συνεχίστε.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Αυτή είναι η τοποθέτησή µου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Να µην αντιδικείτε.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: …και θα κριθώ γι’ αυτήν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Συνεχίστε, σας παρα-

καλώ.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Επίσης, ενηµερώνω ότι οι µαφιόζικες

µέθοδοι δεν συνδέονται µε συγκεκριµένες γεωγραφικές περιο-
χές. Αυτό είναι µία αντίληψη, η οποία παραπέµπει σε άλλες θεά-
σεις της ζωής.

Από εκεί και πέρα, κύριε Υπουργέ, επειδή γνωριζόµαστε αρ-
κετά καλά, το µόνο για το οποίο δεν µπορείτε να µε κατηγορή-
σετε είναι για κακοπιστία. Υπάρχουν µερικά ερωτήµατα, τα οποία
έχουν µείνει αναπάντητα. Νοµίζω ότι η επιλογή του να γίνει η κα-
ταστροφή των χηµικών σε διεθνή ύδατα δεν µπορεί να είναι τυ-
χαία µε την έννοια ότι τα διεθνή ύδατα διασφαλίζουν τη µη
κάλυψη από το Διεθνές Δίκαιο για τα ζητήµατα της θάλασσας.
Έτσι, δυστυχώς, καθίσταται µία θαλάσσια περιοχή ελεύθερης
ζώνης. Όµως, ελεύθερης ζώνης από τι; Καθίσταται ελεύθερης
ζώνης από τον δηµοκρατικό έλεγχο και από περιορισµούς περι-
βαλλοντικούς και κοινωνικούς.

Είπατε στην τοποθέτησή σας ότι η συγκεκριµένη µέθοδος και
καταστροφή θα γίνει εγγύτερα σε άλλες χώρες της Μεσογείου
απ’ ό,τι θα γίνει στην Ελλάδα και την Κρήτη.

Τώρα, πραγµατικά, επιτρέψτε µου να σας πω ότι υποτιµάτε τον
εαυτό σας µε αυτό που λέτε. Η Μεσόγειος είναι µία θάλασσα η
οποία είναι κοινή. Δεν µπορεί κάποιος να πει ότι αν συµβεί κάποιο
ατύχηµα –το οποίο φαντάζοµαι ότι όλοι απευχόµεθα µε όλη τη
δύναµη της ψυχής µας- αυτό θα επηρεάσει περισσότερο την Ιτα-
λία απ’ ό,τι θα επηρεάσει την Ελλάδα ή την Αλβανία.

Επίσης, δεν απαντήθηκε το ερώτηµα γιατί επελέγη τελικά ένα
τόσο παλαιό πλοίο, ένα πλοίο το οποίο ανήκει στον αµερικανικό
στόλο και του οποίου αποστολή είναι να µεταφέρει στρατιωτικό
εξοπλισµό. Από εκεί και πέρα, πρώτον, είναι πάρα πολύ ευάλωτο
και σε πυρκαγιές, αλλά και σε εισροή υδάτων και ήδη εδώ και έξι
χρόνια τουλάχιστον, απ’ ό,τι λέει η διεθνής βιβλιογραφία –γιατί,
φυσικά, εγώ δεν είµαι ειδικός- θα έπρεπε να έχει πάει για διά-
λυση.

Μας είπατε, λοιπόν, ότι έχει γίνει πλήρης ανακαίνιση. Γνωρί-
ζετε, όµως, καλύτερα από εµένα ότι σ’ αυτές τις περιπτώσεις δεν
διασφαλίζεται καν το αξιόπλοο, πόσω µάλλον το να γίνει µία τόσο
δύσκολη διαδικασία, η οποία για πρώτη φορά –και σ’ αυτό νοµίζω
ότι συµφωνήσαµε όλοι- δοκιµάζεται εν πλω και είναι σε πειραµα-
τικό και πιλοτικό στάδιο. Μάλιστα, η ανάπτυξη αυτού του σχεδίου
που ήταν όµως για καταστροφή στη στεριά, τελείωσε πέρυσι το
καλοκαίρι και η επιστηµονική κοινότητα δεν έχει ακόµα καταλήξει
σε ασφαλή αποτελέσµατα.

Επίσης, η ικανότητα αυτού του συστήµατος είναι να επεξερ-
γάζεται –επαναλαµβάνω, επί εδάφους- συνεχώς και µε ασφάλεια
πεντακόσιους έως εξακόσιους τόνους τοξικών ουσιών και αυτό
ακόµα δεν έχει αποδειχθεί ούτε καν επί εδάφους, πόσω µάλλον
εν πλω που είναι µία εντελώς νέα διαδικασία, η οποία θα δοκιµα-
στεί τώρα σ’ αυτήν την περίπτωση.

Επίσης, µας είπατε ότι καµµία χώρα δεν µας ακολούθησε, όταν
εµείς προτείναµε να γίνει εκτός Μεσογείου στην ανοιχτή θά-
λασσα και απ’ ό,τι µαθαίνουµε, έξω από τις Αζόρες. Μαθαίνουµε
από το διεθνή Τύπο ότι αυτό το είχε δεχθεί η Πορτογαλία. 

Ξέρετε ποια είναι η απάντηση. Δεν το δέχθηκε καµµία χώρα,
γιατί όλες συµφωνούν –και νοµίζω ότι συµφωνούµε κι εµείς- για
το πόσο επικίνδυνο είναι να πλέει ένα τέτοιο πλοίο και να µετα-
φέρει τα τοξικά για µεγάλο χρονικό διάστηµα. Προσπάθησαν,
λοιπόν, αυτή η διαδικασία να συµπτυχθεί όσο το δυνατόν περισ-
σότερο, προκειµένου να µην πλέει στη θάλασσα.

Επίσης, θα συµφωνήσω µαζί σας ότι αυτή η απόφαση κατα-
στροφής –το τονίζω- των χηµικών υπαγορεύθηκε από το Συµβού-
λιο Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών και όχι από σκοτεινές και
ανεξιχνίαστες δυνάµεις.
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Όµως, η απόφαση αφορά στην καταστροφή, δεν λέει ούτε το
πώς ούτε το πού, κυρίως. Και εδώ πέρα αναρωτιέµαι και θα
ήθελα µία απάντηση για το αν πραγµατικά εξαντλήθηκαν όλες οι
δυνατότητες, προκειµένου να υπάρξει µία άλλη λύση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Χαλβατζής.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να ξεκινήσω από ένα σχόλιο, επειδή ειπώθηκαν πάρα

πολλά πέρα από την επερώτηση. Ειπώθηκε λόγου χάριν από την
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο της Νέα Δηµοκρατίας ότι από
προχθές το µνηµόνιο έφυγε. Θέλουµε να τονίσουµε ότι η εφαρ-
µοζόµενη πολιτική εδώ και αρκετά χρόνια έφερε ερείπια, τα
οποία παραµένουν. 

Οι µειώσεις µισθών και συντάξεων των τεσσάρων τελευταίων
χρόνων παραµένουν και συνεχίζονται. Η κατάργηση κοινωνικών
επιδοµάτων θερίζει. Η δραστική µείωση των κρατικών δαπανών
στην υγεία, την πρόνοια, την παιδεία συνεχίζεται. Η πλήρης ανα-
τροπή των εργασιακών σχέσεων είναι, δυστυχώς, µια σκληρή
πραγµατικότητα. Επίσης, η εξαθλίωση του ενάµισι εκατοµµυρίου
ανέργων είναι πράγµατι µια θλιβερή πραγµατικότητα, καθώς και
το γεγονός ότι δυόµισι περίπου εκατοµµύρια είναι ανασφάλιστοι. 

Και όλα αυτά δεν είναι αποτελέσµατα τυχαία, ούτε είναι το
µνηµόνιο. Είναι η λειτουργία του καπιταλιστικού δρόµου ανάπτυ-
ξης που εφαρµόζεται τουλάχιστον τα τελευταία σαράντα χρόνια
και σήµερα επιδιώκει να ξεπεράσει την οικονοµική καπιταλιστική
κρίση, φορτώνοντας τα βάρη στις πλάτες της εργατικής τάξης
και όλων των εργαζοµένων για να εξασφαλιστεί η κερδοφορία
των βιοµηχάνων, των τραπεζών, των εφοπλιστών και άλλων µε-
γάλων επιχειρηµατικών οµίλων.

Τώρα, σ’ ότι αφορά στην επερώτηση, ο Αντιπρόεδρος της Κυ-
βέρνησης και Υπουργός  Εξωτερικών κ. Βενιζέλος στην απάν-
τησή του µε ηµεροµηνία 7-2-2014 σε ερώτηση των Βουλευτών
του ΚΚΕ κ. Παφίλη και κυρίας Κανέλλη από 15-1-2014 προσπαθεί
να καθησυχάσει ή και να διασκεδάσει την ανησυχία που υπάρχει,
όχι µόνο στην Κρήτη και στους κατοίκους της, αλλά γενικότερα
στον ελληνικό λαό και τους εργαζοµένους. Πρόκειται για ανησυ-
χία που σχετίζεται µε τη συνδροµή της χώρας µας στην επιχεί-
ρηση καταστροφής των χηµικών όπλων της Συρίας στη θάλασσα
της Μεσογείου. Η ανησυχία βέβαια αυτή µεταφράζεται σε αγώ-
νες, σε κινητοποιήσεις των εργαζοµένων και της νεολαίας στην
Κρήτη, τις οποίες το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας στηρίζει. 

Αντίστοιχη απάντηση έδωσε και η Ύπατη Αρµοστής της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης κ. Κάθριν Άστον, όταν υποβλήθηκε ερώτηµα
από τους Ευρωβουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας.

Ωστόσο, τα δηµοσιεύµατα επιµένουν ότι η εξουδετέρωση των
χηµικών της Συρίας πρόκειται να γίνει στη θαλάσσια περιοχή
ανάµεσα στην Ιταλία, στην Κρήτη και στη Μάλτα. Είναι φανερό
ότι µεγαλώνουν οι ανησυχίες, γιατί οι επιπτώσεις θα είναι σοβα-
ρότατες και στο περιβάλλον και σε ανθρώπους από την κατα-
στροφή των χηµικών σε µια κλειστή θάλασσα όπως είναι η
Μεσόγειος. Περί αυτού δεν πρέπει να υπάρχει καµµία αµφιβολία. 

Θα χαρακτηρίζαµε αυτήν την ενέργεια σαν έναν ακόµα κρίκο
στην αλυσίδα των ιµπεριαλιστικών εγκληµάτων των συγκεκριµέ-
νων κέντρων, των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
µετά την επέµβαση αυτών των δυνάµεων στη Συρία και στη στή-
ριξη των λεγόµενων αντικαθεστωτικών.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν παίρνει στην πλάτη του
το καθεστώς της Συρίας. Αλίµονο! Ωστόσο, θεωρούµε ότι το
πρόβληµα θα το λύσει ο συριακός λαός και όχι οι ιµπεριαλιστικές
επεµβάσεις. Αυτό το χαρακτήρα δίνουµε στην ενέργεια, στην
προσπάθειά τους να απορρίψουν τα χηµικά της Συρίας στη Με-
σόγειο και πιο συγκεκριµένα σε αυτήν την περιοχή που αναφέ-
ραµε.

Και ανησυχούµε ιδιαίτερα, γιατί οι δηλώσεις εδώ στη Βουλή
στις 3-2-2014 και του κυρίου Υφυπουργού Εξωτερικών ήταν και
γενικές και ασαφείς. Είχε πει τότε ότι ως Κυβέρνηση, έχουµε µε-
ταφέρει τις ανησυχίες µας όσον αφορά τον οριστικό τρόπο κα-
ταστροφής των χηµικών όπλων και προς τις Ηνωµένες Πολιτείες

της Αµερικής. Επίσης, διατύπωσε και κάποιες ευχές, δηλαδή ότι
πρέπει να ληφθούν όλα τα απαραίτητα µέτρα, ώστε αυτή η δια-
δικασία καταστροφής να µην οδηγήσει σε άλλους κινδύνους.
Όλοι καταλαβαίνουν ότι υπάρχουν κίνδυνοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς θεωρούµε ότι δεν πρέπει να γίνει καµµία καταστροφή
των επικίνδυνων χηµικών της Συρίας στη θαλάσσια περιοχή της
Μεσογείου και γενικά να αποκλειστεί κάθε µέθοδος που είναι κα-
ταστροφική για το περιβάλλον. 

Και µε τη σηµερινή ευκαιρία υπογραµµίζουµε την επιτακτική
ανάγκη να απεµπλακεί, κύριε Υπουργέ, η χώρα µας από τους ιµ-
περιαλιαστικούς σχεδιασµούς και τις επεµβάσεις, γιατί αυτές οι
επεµβάσεις έχουν ως αποτέλεσµα την καταστροφή χωρών, τη
δολοφονία λαών και την καταστροφή του περιβάλλοντος. 

Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση έχει σοβαρή ευθύνη για την εξέ-
λιξη αυτή -όχι βέβαια ότι είναι δική της υπόθεση, αλίµονο. Έχει
ευθύνη µε την έννοια ότι δεν αντιδρά ουσιαστικά σε αυτήν τη
δράση των ιµπεριαλιστικών δυνάµεων των ΗΠΑ και της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, που είναι γνωστό ότι περιφρονούν την ανθρώπινη
ζωή και καταστρέφουν το περιβάλλον. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και βέβαια έχουν τουλάχιστον, αυταπάτες όσοι υποστηρίζουν

τον ευρωµονόδροµο στην πορεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης -
µέσα σε αυτούς είναι και ο ΣΥΡΙΖΑ- που θεωρούν ότι η Ευρω-
παϊκή Ένωση µπορεί να έχει και ευαισθησίες. Καµµία ευαισθησία
δεν έχουν οι ιµπεριαλιστικές δυνάµεις. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα συνεχίζει να στηρίζει τις
κινητοποιήσεις, τους αγώνες των εργαζοµένων και της νεολαίας
της Κρήτης και κάθε περιοχής της χώρας ενάντια και σε αυτό το
προγραµµατισµένο πλέον, έγκληµα των ιµπεριαλιστών. Αλλά θα
συνεχίσουµε και τον αγώνα για να κλείσει τώρα η βάση της Σού-
δας, που εκτός των άλλων συνιστά µόνιµο κίνδυνο για τη χώρα
µας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Χαλβατζή.
Τον λόγο έχει εκπρόσωπος των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών

Βουλευτών κ. Οδυσσέας Βουδούρης για έξι λεπτά.
Κύριε Βουδούρη, θα ανεβείτε στο Βήµα; 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ: Μάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Θα ήθελα να υπενθυ-

µίσω στους κυρίους συναδέλφους ότι το Βήµα είναι για οµιλίες
των οκτώ λεπτών, αλλά µιας και κάναµε την αρχή …

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
αγαπητοί συνάδελφοι, να υπενθυµίσουµε κατ’ αρχάς ορισµένα
στοιχεία. 

Γνωρίζουµε πλέον ότι τον Σεπτέµβριο του 2013 το Συµβούλιο
Ασφαλείας του ΟΗΕ πήρε αυτήν την οµόφωνη απόφαση για την
καταστροφή των χηµικών όπλων της Συρίας και µετά ακολού-
θησε µία σειρά από αρνήσεις για την ανάληψη αυτής της κατα-
στροφής αρχικά από την Αλβανία, µετά από το Βέλγιο, τη
Γερµανία, τη Νορβηγία και έτσι καταλήξαµε στην εναλλακτική
µέθοδο της υδρόλυσης. 

Πριν ενάµιση µε δύο µήνες περίπου, στις 18 Φεβρουαρίου του
2014, η Ευρωπαϊκή Ένωση επισήµως παραδέχθηκε ότι κατόπιν
αυτών των αρνήσεων, έχει παρθεί η απόφαση να εκτελεστεί η
καταστροφή αυτή µε υδρόλυση στην περιοχή νότια της Κρήτης
και αυτή η καταστροφή αφορά είκοσι τόνους αερίου µουστάρ-
δας, περίπου χίλιους τόνους προδρόµων ουσιών και περίπου
επτακόσιους τόνους αερίου σαρίν. Ο καθένας γνωρίζει βέβαια -
και ειπώθηκε και από τους προηγούµενους οµιλητές- ότι η Με-
σόγειος είναι µία µικρή θάλασσα, η οποία ήδη επιβαρύνεται από
τη βιοµηχανική δραστηριότητα και από τα παράκτια αστικά κέν-
τρα. 

Επίσης, υπάρχει αυτό το θέµα µε την παράνοµη βύθιση αυτών
των πλοίων, όπου εµπλέκεται και η µαφία. Είναι γεγονότα όλα
αυτά. Έχουµε µάθει ότι αυτό το πλοίο, το οποίο αναλαµβάνει
αυτήν την αποστολή, είναι ένα πλοίο υπέργηρο, η καλή λειτουρ-
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γία του οποίου συνεπώς εξαρτάται από τις καιρικές συνθήκες,
που είναι πάντα αβέβαιες. Αλλά το πιο σηµαντικό είναι ότι αυτό
το πλοίο είναι µονοπύθµενο και συνεπώς είναι εξαιρετικά ευά-
λωτο σε οποιαδήποτε αβαρία, ακόµα και στο να βυθιστεί. 

Να σηµειώσουµε σχετικά µε αυτό το θέµα ότι από το 2002 η
Ευρωπαϊκή Ένωση απαγορεύει τη µεταφορά πετρελαιοειδών µε
µονοπύθµενα πλοία και προφανώς, πόσω µάλλον, για τοξικές
επικίνδυνες χηµικές ουσίες. 

Τέλος,  πάρα πολύ σηµαντικό είναι επίσης το αέριο σαρίν που
φαίνεται ότι είναι και ο µεγαλύτερος όγκος των χηµικών που προ-
έρχονται από τη Συρία. Γνωρίζουµε ότι είναι µία φωσφορούχος
οργανική ένωση, η υδρόλυση της οποίας είναι εξαιρετικά αβέ-
βαιη, αναποτελεσµατική, διότι διασπάται και παράγεται υδρο-
φθορικό οξύ και βέβαια τίθεται το ερώτηµα τι θα γίνει αυτό το
υδροφθορικό οξύ. Ειπώθηκε ότι δεν θα διαχυθεί τίποτα στη θά-
λασσα, αλλά τέτοιες διαβεβαιώσεις, προφανώς, δεν πείθουν. 

Τα ερωτήµατα τα οποία µένουν αναπάντητα είναι γιατί όλες
αυτές οι χώρες, η Αλβανία, το Βέλγιο, η Γερµανία, η Νορβηγία,
διαδοχικά αρνήθηκαν. Πώς γίνεται και δροµολογούµε µία τέτοια
αποστολή, παραβιάζοντας τις διεθνείς συνθήκες της MARPOL,
τις διεθνείς συνθήκες για την πρόληψη της ρύπανσης από πλοία,
που όπως πρέπει να γνωρίζουµε ρητά απαγορεύουν την απόρ-
ριψη τοξικών ουσιών στη Μεσόγειο. Βέβαια παραµένει αναπάν-
τητο και το ερώτηµα πώς θα γίνει πραγµατικά µε ασφάλεια αυτή
η υδρόλυση, γιατί γίνεται σε µία κλειστή θάλασσα σαν τη Μεσό-
γειο και δεν γίνεται σε µεγάλους ωκεανούς. Αυτά τα ερωτήµατα
δεν έχουν απαντηθεί, παραµένουν. 

Θα µου επιτρέψετε να θέσω αυτό το πρόβληµα σε ένα γενικό-
τερο πλαίσιο, µε αφορµή την αναφορά που έγινε στο θέµα της
µνηµονιακής πολιτικής. Από ό,τι κατάλαβα, κάποιοι αντέδρασαν,
διότι θεωρούν ότι είναι εκτός θέµατος. Υπάρχει, όµως, ένα κοινό
σηµείο ανάµεσα στην πολιτική την οποία ακολουθεί η Κυβέρνηση
σχετικά µε το µνηµόνιο και την πολιτική την οποία ακολουθεί σχε-
τικά µε τα χηµικά. Αυτό το κοινό σηµείο είναι πάρα πολύ απλό.
Έχουµε µία Κυβέρνηση, η οποία δεν διαπραγµατεύεται τίποτα.
Έχουµε µία Κυβέρνηση η οποία πιστά, τυφλά θα έλεγα, εφαρ-
µόζει τις οδηγίες -όσον αφορά την πολιτική η οποία πρέπει να
ακολουθηθεί εντός της χώρας- τόσο όσον αφορά την εσωτερική
πολιτική, όσο και όσον αφορά την καταστροφή των χηµικών. 

Σχετικά µε το θέµα το οποίο ανέφερε η κ. Βούλτεψη, ότι τελει-
ώνει το µνηµόνιο, θα ήθελα να κάνω µία παρατήρηση. Ξέρετε,
πολλές φορές η λέξη είναι και µία παγίδα. Τι σηµαίνει µνηµόνιο;
Σηµαίνει memorandum. Είναι µία συµφωνία. Είναι µία ουδέτερη
λέξη. Προφανώς µπορούν να υπάρχουν συµφωνίες, µνηµόνια,
memorandum. Εµείς εδώ στη Βουλή ψηφίζουµε περίπου πέντε
µνηµόνια την εβδοµάδα, µνηµόνια διασυνοριακής συνεργασίας
µεταξύ ορισµένων χωρών.

Αυτό που έχει σηµασία -και θέλω να το τονίσω εδώ, µε αυτήν
την ευκαιρία- είναι τι κρύβεται πίσω από αυτήν τη λέξη. Αυτό που
κρύβεται πίσω από αυτήν τη λέξη, είναι µία ακραία νεοφιλελεύ-
θερη πολιτική. Δεν ξέρω τι θα γίνει µε τα µνηµόνια, αν θα συνε-
χίσουµε να µιλάµε για µνηµόνια, για πρόγραµµα ή αν θα βρούµε
µία άλλη λέξη για να εξωραΐσουµε αυτήν την πολιτική. Εγώ προ-
τιµώ να µιλώ για την ουσία, η οποία είναι ακραία νεοφιλελεύθερη
πολιτική, µε όλα τα χαρακτηριστικά. Και αυτή, δυστυχώς, η πο-
λιτική συνεχίζεται. 

Θα ήθελα να κάνω και µία τελευταία παρατήρηση. Νοµίζω ότι
το θέµα της καταστροφής των χηµικών δεν µπορούµε να το απο-
συνδέσουµε από το θέµα της γενικότερης πολιτικής που έχει
ακολουθήσει η Ελλάδα, σχετικά µε την κρίση στη Συρία. Επειδή
πήγα πρόσφατα στη Συρία, µπορώ να σας πω πως σε όλη τη
Μέση Ανατολή, ειδικά στη Συρία και από όλες τις πλευρές, το
κύρος της Ελλάδας παραµένει πάρα πολύ σηµαντικό. Όλοι οι
λαοί, οι κυβερνήσεις και οι δυνάµεις οι οποίες αντιπαρατίθενται
αυτήν τη στιγµή, περιµένουν µία πιο παρεµβατική στάση της ελ-
ληνικής Κυβέρνησης, για να βοηθήσει στην επίλυση ενός προ-
βλήµατος, το οποίο πέρα από την ανθρωπιστική του διάσταση
δεν µπορεί να µας είναι αδιάφορο, διότι ανήκουµε σε αυτήν την
ευρύτερη περιοχή. Η Ελλάδα έχει εθνικά συµφέροντα σε αυτήν
την περιοχή. Δυστυχώς διαπιστώνω µία αδράνεια, µία διπλωµα-
τική απουσία σε αυτήν την κρίση. 

Με αυτήν την ευκαιρία, λοιπόν, θα ήθελα να θέσω και αυτό το
ερώτηµα. Πώς παρεµβαίνει; Μάλιστα το θέτω, αν θέλετε, πέρα
από στενά κοµµατικά όρια, γιατί ειλικρινά πιστεύω, κύριε
Υπουργέ, ότι ορισµένα θέµατα είναι εθνικά και πέρα από τις δια-
φωνίες που µπορούµε να έχουµε σε πάρα πολύ σηµαντικά ζητή-
µατα, η διεθνής πολιτική πρέπει να έχει ορισµένες σταθερές.  

Η ερώτηση, λοιπόν, είναι η εξής: Πώς γίνεται και σ’ όλη αυτή
την τροµερή κρίση η Ελλάδα ήταν απούσα και ποιοι είναι οι σχε-
διασµοί του Υπουργείου Εξωτερικών για να µπορέσει η Ελλάδα
να παίξει έναν διαµεσολαβητικό, σταθεροποιητικό ρόλο σ’ αυτήν
την κρίση;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Βουδούρη.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανά-

πτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Δι-
οικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης,
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Πολιτισµού και
Αθλητισµού κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Πρόσβαση στη δραστη-
ριότητα των πιστωτικών ιδρυµάτων και προληπτική εποπτεία πι-
στωτικών ιδρυµάτων και επιχειρήσεων επενδύσεων (ενσωµάτωση
της οδηγίας 2013/36/ΕΕ), κατάργηση του ν. 3601/2007 και άλλες
διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο έχει ο κ. Κριτσωτάκης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να σας πω ότι

ο κύριος Υφυπουργός Εξωτερικών που ήταν αρµόδιος να εκπρο-
σωπήσει την Κυβέρνηση και να µας ενηµερώσει και να απαντήσει
στις ανησυχίες µας -που είναι ανησυχίες των φορέων της Κρήτης
αλλά και άλλων, γιατί ανησυχούµε για τη Μεσόγειο και όχι µόνο
για την κοντινή στην Κρήτη θάλασσα- µε έπεισε για κάτι, ότι
όντως ο ΣΥΡΙΖΑ µε τέτοιον τρόπο δεν µπορεί να κυβερνήσει.
Απέναντι, δηλαδή, σ’ όλα αυτά που ρωτάµε και που είναι σηµαν-
τικά, απέναντι σ’ όλα τα κύρια που θέσαµε αλλά και στα µικρά,
µπορεί να απαντήσει µόνο σε κάποια µικρά, να µην απαντήσει σε
κάποια άλλα µικρά και σε κάποια να απαντήσει παρελκυστικά. Τα
µεγάλα τα άφησε απ’ έξω.

Εδώ, λοιπόν, θα πω το εξής. «Καθησυχάζει», λέει. Είπε ότι ήλθε
να καθησυχάσει, αλλά απαντά χωρίς νόηµα. Δεν καθησυχάσατε
ούτε τους Βουλευτές της Κυβέρνησης. Ο κ. Αυγενάκης που ζη-
τούσε τον λόγο και δεν τον πήρε, έχει ξεσηκώσει ολόκληρο τον
κόσµο –και καλά κάνει- µόνο που περιορίζει το ζήτηµα στο ότι
φταίει ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Βενιζέλος και δεν φταίνε ο
Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση. Αυτό µπορεί να είναι κοµµα-
τική θεώρηση των πραγµάτων, αλλά δεν παύει να είναι αντίθετο
προς την υδρόλυση εν πλω και να «φωνάζει». Έχουµε βγει µαζί
στα κανάλια και έχουµε συµφωνήσει σε πολλά εκτός από το πού
είναι οι ευθύνες.

Επίσης, θα σας πω ότι δεν µας είπατε για τα κεντρικά, για τα
βαριά, για τα λογικά επιχειρήµατα και τις αιτιάσεις. Το πρώτο:
Μιλήσατε για διαφάνεια. Εσείς και ο Υπουργός Εξωτερικών προ-
φανώς έχετε ενηµερωθεί από αλλού για να έλθετε να ενηµερώ-
σετε εµάς, αλλά παραδέχεστε ότι όλη αυτή η υπόθεση είναι µε
στρατιωτικό χαρακτήρα, άρα µε ορισµένη και ελλιπή ενηµέρωση.
Αυτήν µας µεταφέρετε. Πώς το παίρνετε πάνω σας; Πώς εσείς
µπορείτε να πάρετε όλες αυτές τις ευθύνες και να έρχεστε στην
Αίθουσα του ελληνικού Κοινοβουλίου και να παίρνετε αυτές τις
ευθύνες θεσµικά και πρακτικά; Δεν ακούτε όλα αυτά τα ερωτή-
µατα που έχουµε θέσει; 

Εγώ θα θέσω και άλλα ζητήµατα, όπως, για παράδειγµα, το
θέµα τού πώς συγκεντρώθηκαν όλα αυτά στο λιµάνι της Λαττά-
κειας. Είπατε ακόµη ότι έχουν καταστραφεί και αλλού. Μετά την
καταστροφή, ξέρετε πού πηγαίνετε; Έχετε ζητήσει έναν φάκελο,
για να έχουµε ενηµέρωση, για το τι γίνεται µ’ όλα αυτά, ή όλα
πηγαίνουν καλά επειδή εµείς δεν µαθαίνουµε τίποτα, επειδή δεν
βλέπουµε τον κίνδυνο ή επειδή δεν µπορούµε να αποδείξουµε
ότι υπάρχει, άρα δεν υπάρχει; Αυτό δεν είναι λογική που µπορεί
να σταθεί πουθενά, ούτε φυσικά στο Κοινοβούλιο. Η Κυβέρνηση
αυτή δεν µπορεί να µας ενηµερώσει. Αυτό φαίνεται καθαρά και
από µακριά. 
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Επίσης, υπάρχουν άλλα ζητήµατα που είναι πάρα πολύ σο-
βαρά. Είπατε ότι είναι πρόοδος, αλλά εγώ σας λέω ότι δεν είναι
πρόοδος το ότι είναι στη Μεσόγειο. Δεν είναι πρόοδος το ότι
είναι υδρόλυση εν πλω, δεν είναι πρόοδος το ότι γίνεται µε στρα-
τιωτικό χαρακτήρα για τους λόγους που ήδη σας είπα. 

Για τις φοβέρες για τον τουρισµό, όπου κι εσείς είπατε κάτι -
αλλά κυρίως από αλλού ακούστηκε περισσότερο- θα σας πω ότι
κάποιοι εµφανίζονται ολοφυρόµενοι όταν αγωνίζονται οι ναυτερ-
γάτες ή οι αγρότες, διότι θίγουµε την εικόνα της χώρας και θα
θιχτεί ο τουρισµός. Τώρα, λοιπόν, που έρχεται αυτό που έχει τον
κίνδυνο που όλοι έχουµε καταλάβει και περιγράφουµε, δεν βλέ-
πουµε την ίδια συµπεριφορά. Δύο µέτρα, δύο σταθµά. Εκεί δεν
έχετε απαντήσει και δεν µπορείτε να απαντήσετε.

Όσο για τα πυρηνικά απόβλητα µε τα καράβια που βυθίζονται
που ανέφερε η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας, έκανε δύο λάθη. 

Πρώτον, εγώ είπα ότι έχουµε καταθέσει δύο επίκαιρες ερωτή-
σεις και ασχολούµαστε µε το θέµα και δεν µας απαντούσε ούτε
η προηγούµενη κυβέρνηση ούτε αυτή και µας κατηγορεί ότι
εµείς δεν ασχολούµαστε, όταν εσείς που είστε Κυβέρνηση δεν
απαντάτε.

Από την άλλη πλευρά, έχω να πω ότι συνδέει τη µαφία µε την
Ιταλία -ελπίζω ότι έκανε λάθος και να ζητήσει µια συγγνώµη- και
προχωρεί σε άλλο πράγµατα. Καράβι, λοιπόν, τριάντα έξι ετών,
όταν στα τριάντα χρόνια αποσύρεται είναι ασφαλές ενώ δεν είναι
καν αξιόπλοο. 

Υπάρχει το θέµα της µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων,
που δεν υφίσταται. Δεν λέµε ότι είναι κακή αλλά δεν υπάρχει
πουθενά. Και υπάρχει το γιατί να µην αποφύγουµε εν πλω στη
Μεσόγειο και όλα τα υπόλοιπα. 

Επιπλέον, έχουµε την Ελληνική Προεδρεία που συµπίπτει µε
το έτος 2014 το οποίο είναι έτος προστασίας της Μεσογείου. Τι
κάνετε για την προστασία της Μεσογείου, όταν είστε η Προ-
εδρεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης; 

Καταλήγω, λοιπόν, ότι είστε µία Κυβέρνηση σε πλήρη διά-
σταση και µεγάλη απόσταση από τις θελήσεις του ελληνικού
λαού και σ’ αυτό το θέµα όπως ακριβώς και στην κρίση, στο
χρέος και στο µνηµόνιο που ήρθατε να λύσετε το θέµα κρίση και
χρέος, φέρνοντας το µνηµόνιο και προσθέτοντας τρίτο πρό-
βληµα στα δύο αντί να τα λύσετε. Μου φαίνεται ότι το ίδιο
πράγµα κάνετε µε µια ίσως ακροβατική συσχέτιση που κάνω εγώ
αλλά µην πείτε ότι δεν είναι λογική. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, προτείνοντας τρία πράγµατα. 
Πρώτον, προτείνουµε να µαταιωθεί η διαδικασία καταστροφής

των χηµικών όπλων της Συρίας στη Μεσόγειο και µάλιστα αυτό
να γίνει άµεσα και αποφασιστικά. Το έχουµε προτείνει και στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στην ελληνική Κυβέρνηση. 

Δεύτερον, να ανακαλέσει τη χρηµατοδότηση η Ευρωπαϊκή
Ένωση –πρέπει να το ζητήσουµε εµείς ως Κυβέρνηση όµως για
να γίνει- της καταστροφής των χηµικών της Συρίας, εφόσον αυτή
πραγµατοποιηθεί στη Μεσόγειο. 

Και τρίτον, να ασκήσει πιέσεις προς τον ΟΗΕ η ελληνική Κυ-
βέρνηση αλλά και η Ευρωπαϊκή Ένωση, µε στόχο τον αποχαρα-
κτηρισµό της επιχείρησης ως στρατιωτικής και τη µετατροπή της
σε ειρηνευτική επιχείρηση –όχι στρατιωτική- για την καταστροφή
των χηµικών της Συρίας εκτός της Μεσογείου και µε απόλυτα
διαφανείς διαδικασίες. 

Αν δεν το κάνετε, σας λέω ότι θα γίνει µε τη δύναµη του ελλη-
νικού λαού. Αυτό σας λένε και σήµερα οι φορείς που βλέπουν
από πάνω και ο Αρχιεπίσκοπος Κρήτης Ειρηναίος,  που λείπει για
λόγους υγείας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει η κ. Καφαντάρη για τρία λεπτά ακριβώς. 
ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς δεν µας

πείσατε. Δεν µας πείσατε πέρα από τις γενικότητες στις οποίες
αναφερθήκατε σχετικά µε τον ΟΗΕ, σχετικά µε το Διεθνή Οργα-
νισµό Χηµικών Όπλων που επιτρέπουν αυτήν τη διαδικασία κ.λπ.
Θα ζητούσαµε αυτά τα Πρακτικά, αυτές οι αποφάσεις να έχουν
κατατεθεί στη Βουλή για να γνωρίζουµε και να πούµε ότι έτσι
πραγµατικά είναι. 

Διότι, διαβάζουµε και λέµε ότι τα σχετικά µε τη µέθοδο της
υδρόλυσης που δοκιµάστηκε για πρώτη φορά και έχουν γίνει
σχετικά πειράµατα από το Διεθνή Οργανισµό για την Απαγό-
ρευση Χηµικών Όπλων, ακόµα δεν έχουν δηµοσιευθεί. Εντού-
τοις, αυτά τα πράγµατα τουλάχιστον έπρεπε να είναι σε γνώση
της ελληνικής Βουλής. Έπρεπε να έχουν κατατεθεί για να γνω-
ρίζουµε σχετικά. 

Επιπλέον, θα έλεγα ότι δεν υπάρχει αυτό που λέµε «περιβαλ-
λοντικός κίνδυνος», γιατί µπορεί όλα να γίνουν «καλά», όµως ο
περιβαλλοντικός κίνδυνος υπάρχει. Άρα, πρέπει να υπάρχουν
συγκεκριµένα στοιχεία. Υπάρχει ο κίνδυνος ενός ατυχήµατος,
υπάρχει το σοβαρό ζήτηµα της συγκεκριµένης περιοχής Μάλτα-
Ιταλία-Ελλάδα, όπου υπάρχει ο µεγαλύτερος βυθός, το πιο βαθύ
σηµείο της Μεσογείου, ένα σηµείο που ο φλοιός της γης είναι
πέντε µε οκτώ χιλιόµετρα, µε έντονη σεισµικότητα. Και σε αυτό
το σηµείο, θα πάει να γίνει αυτή η διαδικασία µε όποιους κινδύ-
νους και σε σχέση µε όποιες µετεωρολογικές συνθήκες. 

Επίσης, ένα άλλο ζήτηµα πάρα πολύ σοβαρό. Εάν ενδιαφερό-
ταν πραγµατικά η ελληνική Κυβέρνηση, αν είχε το σθένος και αν
είχε σηκώσει κεφάλι –να το πω έτσι απλά- πρώτα από όλα θα δια-
βουλεύετο µε την εξαιρετική επιστηµονική κοινότητα της χώρας.
Αυτό έχει να κάνει µε τα πανεπιστήµια, έχει να κάνει –αν θέλετε-
και µε το Πολυτεχνείο Κρήτης, µε τα ερευνητικά ιδρύµατα, µε το
ΕΛΚΕΘΕ. Είναι µια διαδικασία και διαβούλευση η οποία δεν έχει
γίνει. 

Γνωρίζω, δε, επειδή κάποιος συνάδελφος κοινοβουλευτικός
της Συµπολίτευσης ανέφερε ότι, η Ένωση Ελλήνων Χηµικών έχει
εκδώσει και συγκεκριµένη θέση σε σχέση µε το εν λόγω ζήτηµα. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, αυτό το οποίο ήθελα να πω, είναι ότι
από την Ελληνική και την Ιταλική Προεδρεία, το 2014 έχει οριστεί
σαν «έτος Μεσογείου» και η Ελλάδα σαν προεδρεύουσα χώρα
έχει θέσει σαν προτεραιότητα τη γαλάζια ανάπτυξη µε βάση τη
σχετική οδηγία 56/2008 για τη θαλάσσια στρατηγική, η οποία
στοχεύει στην προαγωγή της αειφόρου χρήσης των θαλασσών,
στη διατήρηση των θαλάσσιων οικοσυστηµάτων και όλα αυτά. 

Μέσα, λοιπόν, σε αυτές τις συνθήκες, επιχειρείτε κατά κάποιο
τρόπο –υπάρχει ο κίνδυνος, κατά κάποιο τρόπο, θα λέγατε εσείς-
να γίνει και να µετατραπεί η Μεσόγειος σε σκουπιδότοπο τοξικών
και χηµικών αποβλήτων.

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ, προκαλέσαµε και συζήτηση στην Επιτροπή
Περιβάλλοντος της Βουλής µαζί µε την Επιτροπή Εξωτερικών.
Ήταν παρών και ο κ. Βενιζέλος σε αυτήν τη συζήτηση. Εκεί φά-
νηκε και είναι γνωστό –και φαντάζοµαι ότι το γνωρίζετε, φυσικά,
ως Υφυπουργός- ότι υπάρχουν συνθήκες και πρωτόκολλα, όπως
το Πρωτόκολλο του Λονδίνου του 1996, που αφορούν την απα-
γόρευση απορρίψεων και η συνθήκη για την αποµάκρυνση ναυα-
γίων. Είναι συνθήκες οι οποίες δεν έχουν κυρωθεί από την
ελληνική Βουλή. Μήπως είναι καιρός να προχωρήσει και η ελλη-
νική Βουλή στην κύρωση αυτών των συνθηκών;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τον λόγο έχει ο κ. Δερ-

µιτζάκης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

να σταθώ σε δυο παραµέτρους που κατά τη γνώµη µου είναι ση-
µαντικές και δείχνουν την τεράστια διαφορά, που προσεγγίζουν
το θέµα από τη µια µεριά η επιστηµονική κοινότητα και από την
άλλη η Κυβέρνηση.

Θέλω να αναφερθώ ειδικά στην Ένωση Χηµικών Ελλάδος,
στην ανακοίνωση της οποίας τονίζεται ότι δεν έχει δοθεί καµµιά
επιστηµονική διαβεβαίωση για την αποτελεσµατικότητα της µε-
θόδου, η οποία είχε επιλεγεί, ούτε καµµιά τεχνική διαβεβαίωση
για την καταλληλότητα των πλοίων, τόσο όσον αφορά την
ασφαλή µεταφορά όσο και στην καταστροφή των φορτίων των
χηµικών όπλων. Και κυρίως δεν έχει δοθεί καµµιά διεθνής δε-
σµευτική διαβεβαίωση για τη µη απόρριψη των απενεργοποιηµέ-
νων χηµικών όπλων στην κλειστή θάλασσα της Μεσογείου.

Η σοβαρότητα του θέµατος, η ανησυχία για τις βραχυπρόθε-
σµες και κυρίως µακροπρόθεσµες επιπτώσεις της εσκεµµένης ή
από ατύχηµα απόρριψης των χηµικών όπλων, επιβάλλει στην
Ένωση Χηµικών ως συµβούλων του κράτους σε θέµατα χηµείας,
να εκφράσει την αντίθεσή της.
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Επίσης, την αντίθεσή τους εκφράζουν τόσο ο «Δηµόκριτος» όσο
και το Πολυτεχνείο Κρήτης. Ιδιαίτερα το Πολυτεχνείο Κρήτης ανα-
φέρει ότι πρώτον, το µεγάλο πρόβληµα που διαπιστώνουν ανε-
ξάρτητοι εµπειρογνώµονες, αποτελεί η εισαγωγή και η
προσαρµογή των χηµικών όπλων και των πρόδροµων χηµικών
ενώσεων στο σύστηµα υδρόλυσης. Για το σκοπό αυτό πρέπει να
µετακινούνται, σε συνεχή κλίµακα, κοντέινερ στο πλοίο και αρκετά
δοχεία να αδειάζουν, µάλιστα, στον αντιδραστήρα χειρωνακτικά.
Αυτή η ενέργεια από µόνη της εγκυµονεί κινδύνους.

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι το όλο εγχείρηµα εξελίσσεται σε έναν
ασταθή θαλάσσιο χώρο µε προσαρµογή κι ανάπτυξη της διαδικα-
σίας σε τρία επίπεδα µε περισσότερα καταστρώµατα, δηµιουργεί
προβληµατισµό κι ανησυχία.

Ένα δεύτερο πρόβληµα, έχει να κάνει µε το γεγονός ότι η σύ-
σταση του επεξεργασµένου υλικού περιέχει, σε υψηλές θερµο-
κρασίες, ενώσεις υδροφθορίου, φθοριούχου νατρίου και
υδροχλωρικού οξέως, οι οποίες αποτελούν επιθετικές και διαβρω-
τικές ουσίες.

Ενδεχόµενα προβλήµατα από ένα σύστηµα πιλοτικού χαρα-
κτήρα που µπορεί να προκύψουν, σύµφωνα µε επιθεωρητές που
γνωρίζουν τις διεργασίες του συστήµατος, είναι διάβρωση στην
έξοδο του αντιδραστήρα και υψηλή περιεκτικότητα σε αλατούχες
ενώσεις. Οι ενώσεις αυτές µπορούν να οδηγήσουν σε διαρροές
µονώσεων και σε φραξίµατα αγωγών.

Στο αντίποδα, τώρα, αυτών των δηλώσεων των επιστηµονικών
φορέων, βρίσκεται και η δική σας τοποθέτηση, κύριε Υφυπουργέ,
που ενώ είπατε ότι δεν θέλετε να είστε καθησυχαστικός, καθησυ-
χάσατε διά µέσου της Βουλής τον ελληνικό λαό και βεβαίως η επι-
στολή του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης και Υπουργού
Εξωτερικών, ο οποίος, αφού επί έξι µήνες αγνοούσε τους φορείς
της Κρήτης, αδιαφορώντας για τις ανησυχίες και τις αντιδράσεις
τους, στην επιστολή που τους απέστειλε –ανάµεσα στις άλλες δι-
καιολογίες που επικαλείται για την αδράνεια και την έλλειψη αντί-
στασης που έδειξε η Κυβέρνηση- αναφέρει ότι δεν υπήρξε κι από
άλλες µεσογειακές χώρες ανάλογη αντίδραση.

Εδώ θα µπορούσε να πει κανείς ότι, πρωτίστως, η Ελλάδα
έπρεπε να αντιδράσει, αφού η επιχείρηση εξελίσσεται δίπλα µας
µε απρόβλεπτες συνέπειες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, αναφέρει ότι υπήρξε προσφορά κάποιου πορτογαλικού
λιµανιού, στις Αζόρες µάλιστα, στη µέση του Ατλαντικού, για να
καταστραφούν αυτά τα χηµικά αλλά η Κυβέρνηση υποχώρησε,
γιατί η Ιταλία είχε ήδη διαθέσει δικό της λιµάνι για τη µεταφόρ-
τωση των υλικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης):Ωραία, ευχαριστούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε,

τελειώνω.
Όλα αυτά λοιπόν –και ανάµεσα στα άλλα το ότι η διαδροµή στη

Μεσόγειο είναι µικρότερη κ.λπ.– πιστεύω ότι προκαλούν τη νοη-
µοσύνη µας. Το ίδιο κάνει και η στάση του Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου αλλά και του κυρίου Αντιπροέδρου, που κατηγορεί τον
ΣΥΡΙΖΑ ότι µέσα από αυτές τις διαδικασίες δυσφηµίζει τη χώρα
µας και τον τουρισµό. Σε λίγο θα φτάσετε να κατηγορήσετε και
τους ίδιους τους Κρητικούς, που αντιστέκονται και διαµαρτύρον-
ται, ότι δυσφηµίζουν τον τουρισµό της πατρίδας µας.

Δεν νοµίζω ότι αυτά τα πρωτοφανή έχουν κάποια βάση. Ο λαός
µας, αυτός που έχει αποδείξει ότι ξέρει να αγωνίζεται για την αξιο-
πρέπεια και την ελευθερία, για το µέλλον των παιδιών του, θα απο-
τρέψει και αυτήν την καταστροφή και θα δώσει οσονούπω τέλος
και στις δικές σας καταστροφικές πολιτικές.

Εάν µου δίνατε λίγο χρόνο επειδή αναφέρθηκε από την κυρία
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο για το πλοίο ασφαλείας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι, όχι. Δεν θα απαντή-
σετε. Ευχαριστώ πολύ, έληξε ο χρόνος σας.

Ο κ. Ξανθός έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, είµαι εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης):Δεν θέλετε; Εντάξει.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εξωτερικών, κ. Δηµήτρης Κούρ-

κουλας.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Στην πρωτολογία µου παρέλειψα να αναφέρω ότι θα έχω, αµέ-

σως µετά από αυτήν τη συνεδρίαση, συνάντηση µε τους φορείς,
για να µπορέσω, όπως είπα, να τους ενηµερώσω µε βάση τα
στοιχεία τα οποία έχουµε στη διάθεσή µας. Επαναλαµβάνω αυτό
που είπα και στην αρχή, ότι ο ρόλος µας και η αποστολή µας και
η βούλησή µας δεν είναι ούτε να διασκεδάσουµε τις ανησυχίες
ούτε να καθησυχάσουµε. Εµείς µεταφέρουµε αντικειµενικά και
ειλικρινά τη γνώση την οποία έχουµε και τα γεγονότα τα οποία
γνωρίζουµε.

Ξεκινάω, λοιπόν, γιατί τέθηκαν πολλά θέµατα και νοµίζω ότι η
όλη συζήτηση έριξε φως σε πάρα πολλές πτυχές. Όσον αφορά
τον στρατιωτικό χαρακτήρα, θέλω να πω ότι δεν πρόκειται για
στρατιωτική επιχείρηση. Οι προδιαγραφές ασφαλείας είναι στρα-
τιωτικές και πρέπει να είναι στρατιωτικές και ευτυχώς που είναι
στρατιωτικές, διότι τα καράβια τα οποία µεταφέρουν τα χηµικά,
βρίσκονται σε εµπόλεµη κατάσταση, σε εµπόλεµη περιοχή. Τι θα
γίνει αν µια οβίδα πέσει στο καράβι που µεταφέρει χηµικά από
τη Λατάκεια; Βεβαίως και καλά κάνουν.

Ακόµα και στην υδρόλυση που θα γίνει στη Μεσόγειο, ευτυχώς
έχουν ληφθεί όλες οι πρόνοιες, ώστε να υπάρχει ένα αµυντικό
τείχος σε περίπτωση που υπάρχει τροµοκρατική επίθεση, όπως
και στο βόρειο Ατλαντικό, όταν µεταφέρει µετά τα λύµατα.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Αυτή είναι µεγάλη κουβέντα.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Βε-

βαίως, µεταφέρονται κάθε µέρα χιλιάδες τόνοι τοξικά και χηµικά
παγκοσµίως και διά θαλάσσης και διά ξηράς. Αυτό, όµως, γίνεται
µε τις υψηλότερες δυνατές προδιαγραφές. Βεβαίως –και εδώ
απαντάω στον κ. Μαριά- θα υπάρχει συνοδευτικό ρωσικό. Η
κρίση η οποία έχει ενσκήψει πρόσφατα στη συνεργασία ΝΑΤΟ-
Ρωσίας έχει πολλές επιπτώσεις στη συνεργασία τους αλλά όχι
σε αυτό. Υπενθυµίζω ότι σε αυτήν την επιχείρηση θα υπάρχει και
ρωσικό συνοδευτικό, όπως θα είµαστε ευτυχείς –και θέλουµε και
το ζητήσαµε και το πετύχαµε- να υπάρχει και το ελληνικό υπο-
βρύχιο.

Επειδή ετέθη το θέµα από τον κ. Κουρουµπλή, γιατί δεν γίνεται
στις χώρες προµήθειας, θέλω να τονίσω ότι η βασική χώρα προ-
µήθειας των χηµικών όπλων στη Συρία είναι η Ρωσία. Γιατί ανα-
φέρθηκε και η Αγγλία και η Γερµανία. Αλλά είναι πάρα πολλές
αυτές οι χώρες, διότι πολλές φορές δεν δίνεις το χηµικό έτοιµο,
δίνεις τις χηµικές ουσίες και γίνεται η ανάµιξη. Άρα, δεν ήταν εφι-
κτό να βρεθεί µία χώρα, στην οποία η διεθνής κοινότητα να πει,
εσύ θα το κάνεις.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Μόνο η Ελλάδα.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Επί-

σης, εγώ προσωπικά δεν έχω ακούσει καµµία άρνηση από Γερ-
µανία και Βέλγιο για να κάνουν την καταστροφή αυτών των
συγκεκριµένων στην ξηρά.

Υπήρξε άρνηση της Αλβανίας και είµαστε πανευτυχείς που
υπήρξε άρνηση και δουλέψαµε, για να µη γίνει στην Αλβανία,
γιατί θεωρούσαµε ότι θα υπήρχε µεγαλύτερος κίνδυνος µόλυν-
σης του υδροφόρου ορίζοντα εάν αυτό γινόταν στην Αλβανία.
Το προτιµάµε και έχουµε µεγαλύτερη εµπιστοσύνη στην τεχνο-
λογία άλλων χωρών, παρά της Αλβανίας – µε συγχωρείτε.

Κύριε Κουρουµπλή, δεν δέχοµαι επ’ ουδενί λόγο τους απαρά-
δεκτους χαρακτηρισµούς σας για εθελοδουλία στην εξωτερική
πολιτική. Δεν ξέρω αν οφείλεται στο ότι, από ό,τι φαίνεται, έχετε
ελλιπή γνώση των διεθνών σχέσεων. Μόνο για εθελοδουλία δεν
µπορείτε να µας κατηγορήσετε. Είναι βαριά κατηγορία και πρέ-
πει να µετράτε τα λόγια σας.

Εγώ προτιµάω, ναι –και εργαστήκαµε γι’ αυτό- να γίνει υπό την
εποπτεία άλλων χωρών παρά της Αλβανίας. Η τεχνολογική εξέ-
λιξη της γείτονος χώρας δεν είναι από τις υψηλότερες.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Μα τι λέτε τώρα; Και στην Αλ-
βανία υπό εποπτεία άλλων θα γινόταν, όχι της Αλβανίας. Έχουµε
και νοηµοσύνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Παρακαλώ. Μην απαν-
τάτε, κύριε Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Η
Πορτογαλία διεκδίκησε, θέλησε να γίνει στις Αζόρες αλλά δεν
επελέγη για να γίνει, διότι προσφέρθηκε η Ιταλία, η οποία είναι
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πολύ πιο κοντά, άρα, είναι και πολύ µικρότερος ο κίνδυνος και
το κόστος.

Ο κ. Μαριάς µάς είπε τώρα διάφορες θεωρίες για τις νέες εξε-
λίξεις στη συνεργασία Ηνωµένων Πολιτειών – Ρωσίας και για τη
στρατιωτική φύση των προδιαγραφών. Είπα και στην αρχή ότι οι
προδιαγραφές είναι στρατιωτικής ασφάλειας. Έτσι πρέπει να
είναι και είµαστε ευτυχείς που είναι έτσι, διότι σηµαίνει πιο υψη-
λές προδιαγραφές ασφάλειας.

Η κ. Γιαννακάκη, µίλησε για την επιλογή να γίνει αυτό στα διε-
θνή ύδατα και µήπως υπάρχει η πρόθεση να µην καλύπτεται από
κανένα δίκαιο. Όχι. Και στα διεθνή ύδατα, όπου θα γίνει η υδρό-
λυση, ισχύει ο κανόνας ότι. εάν υπάρξει µόλυνση, ο µολύνων
πληρώνει. Άρα, υπάρχει κάλυψη, γιατί έτσι λένε οι διεθνείς κα-
νόνες. Το έχει πει επίσηµα και η αµερικανική πλευρά αυτό, ότι
αναλαµβάνει την ευθύνη, την αστική, αν θέλετε, σε περίπτωση
µόλυνσης.

Απ’ ό,τι καταλαβαίνω η άποψη ορισµένων Βουλευτών για το
πόσο ασφαλές είναι ένα δίπατο ή ένα µονόπατο πλοίο, έχει
άµεση σχέση µε το πόσο κοντά ή µακριά είναι στη µνηµονιακή
πολιτική. Τα δίπατα πλοία υπάρχουν γι’ αυτά που µεταφέρουν
πετρέλαιο, υγρό φορτίο µέσα στο ίδιο το σκαρί τους. Εδώ µιλάµε
για µεταφορά ειδικών κοντέινερ, τα οποία βρίσκονται σε άλλο ει-
δικό κοντέινερ. Άρα, η ερώτηση για το δίπατο δεν νοµίζω ότι έχει
αντικείµενο.

Παρ’ όλο που δεν είµαι ειδικός, υπάρχουν πάρα πολλά στοι-
χεία. Παροτρύνω ειλικρινά τους Βουλευτές –που δικαίως ενδια-
φέρονται- να αναζητήσουν στοιχεία στο διαδίκτυο. Τίποτα δεν
γίνεται κρυφά. Η πολιτική του Οργανισµού για την Απαγόρευση
των Χηµικών Όπλων είναι πολιτική διαφάνειας. Αυτό αισθάνοµαι
εγώ τουλάχιστον. Δεν µπορώ να σας δώσω καµµία διαβεβαίωση
για τίποτα, γιατί δεν το κάνω εγώ ούτε η ελληνική Κυβέρνηση.
Όµως, µπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι αυτός ο οργανισµός είναι
σοβαρότατος, ότι λειτουργεί κάτω από κανόνες διαφάνειας και
πολύ υψηλών προδιαγραφών ασφάλειας, ότι έχει αποστολή ακρι-
βώς να αποτρέπει την απόρριψη οποιονδήποτε αποβλήτων των
χηµικών όπλων στη θάλασσα ή την ξηρά.

Βεβαίως εθίγη και το θέµα –το γνωρίζουµε όλοι- ότι δυστυχώς,
υπάρχουν πάρα πολλά χηµικά, τα οποία έχουν ριχτεί στη θά-
λασσα. Ο οργανισµός ακριβώς έχει αποστολή να αποφεύγει,
όσον αφορά τα χηµικά όπλα, να γίνεται τέτοιου είδους διαχείριση
των αποβλήτων και αντίθετα να γίνεται πολύ σωστή.

Αυτό, λοιπόν, που µπορώ να σας διαβεβαιώσω και σας διαβε-
βαιώνω και εξ ονόµατος της ελληνικής Κυβέρνησης, είναι ότι ο
οργανισµός αυτός έχει λάβει όλα τα µέτρα και έχει –διότι τέθηκε
το θέµα ανοιχτής διαβούλευσης στο διαδίκτυο ή για παράδειγµα
µε την Ένωση Χηµικών– τους λίγους από τους ελάχιστους αν-
θρώπους στην Ευρώπη, στον κόσµο, που έχουν την ειδική
γνώση. Μεταξύ αυτών ανέφερα και τον κ. Σεϊµένη, τον καθηγητή,
ο οποίος το παρακολουθεί στενά. Άκουσα ότι το Πολυτεχνείο
Κρήτης έχει κάποια στοιχεία. Δεν τα έχω δει δυστυχώς ούτε έχω
δει τίποτα από το «Δηµόκριτο».

Εν πάση περιπτώσει, εµείς είµαστε εδώ να δώσουµε όση πλη-
ροφόρηση έχουµε σε οποιονδήποτε θέλει. Όµως, να βγάζουµε
επιστηµονικά πορίσµατα µετά λόγου γνώσεως κα βάση της υπεύ-
θυνης πληροφόρησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Έχετε χρόνο, κύριε
Υπουργέ. Είναι δέκα τα λεπτά που έχετε.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Όχι,
τελειώνω. Ούτως ή άλλως δεν θα τον πάρω όλο το χρόνο, γιατί
νοµίζω ότι πάρα πολλά θέµατα τα κάλυψα και στην πρωτολογία
µου.

Αναφέρθηκε πάλι το ζήτηµα της παλαιότητας του πλοίου. Εγώ
δεν θέλω να προσποιηθώ για κάτι αλλά και πάλι βλέπω ότι σε όσο
πιο αντιµνηµονιακό κόµµα ανήκει κάποιος, τόσο η παλαιότητα
του πλοίου τού δηµιουργεί θέµατα ασφάλειας – υπάρχει µια
σχέση.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ενώ όσο πιο µνηµονιακό είναι το
κόµµα, τόσο δεν τον πειράζει.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Τι

να σας πω; Εγώ αυτό που ξέρω είναι ότι έχει γίνει ειδική ανακαί-
νιση και ο εξοπλισµός του είναι υπερσύγχρονος.

Και αυτό το διαβεβαιώνουν και οι περιβαλλοντικές οργανώ-
σεις, οι οποίες καλούνται τακτικά και οι οποίες ενηµερώνονται,
όπως είχε δηλώσει και ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Βενι-
ζέλος.

Και είχαν βγει ορισµένοι να αµφισβητήσουν, λέγοντας ότι δεν
υπάρχουν αυτές οι οργανώσεις. Επιβεβαιώνω ότι αυτές οι οργα-
νώσεις υπάρχουν, αυτές οι οργανώσεις καλούνται. Η τελευταία
ενηµέρωση τύπου –χθες το έµαθα– έγινε χθες. Εκλήθησαν µε
πρωτοβουλία του οργανισµού –εµείς δεν εµπλεκόµαστε σε αυτό-
δηµοσιογράφοι διεθνών πρακτορείων, διεθνών µέσων ενηµέρω-
σης και µη κυβερνητικές οργανώσεις από τον οργανισµό στη
Χάγη.

Άρα, θέλω να πω ότι η καχυποψία ότι γίνεται κάτι µυστικά,
στρατιωτικά κ.λπ. δεν ισχύει. Βεβαίως, ορισµένα στοιχεία, όπως
το ακριβές σηµείο, ίσως να µην ανακοινωθούν εκ των προτέρων.

Επειδή ακούστηκε και κάποιο σχόλιο για το πόση απόσταση
θα έχει, εγώ είπα ότι το µεγαλύτερο κοµµάτι του χώρου, που έχει
προσδιοριστεί για να γίνει η υδρόλυση –που είναι µια µεγάλη
έκταση- κατά πάσα πιθανότητα είναι πιο µακριά από την Κρήτη.
Αυτό δεν σηµαίνει, βεβαίως, ότι αν γίνει ατύχηµα, αν υπάρξει µό-
λυνση, δεν θα υπάρχει πρόβληµα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό είναι το πρόβληµα.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):

Αυτό, όµως, που µας λένε όλοι και σας µεταφέρω, είναι ότι δεν
υπάρχει περίπτωση και όχι µόνο δεν προβλέπεται αλλά έχουν λη-
φθεί όλα τα µέτρα για να µη χυθεί ούτε µία σταγόνα είτε βγει σε
αέρια ή σε υγρή µορφή.

Βεβαίως, αυτό δεν προβλέπεται, διότι αυτή είναι η αποστολή
του οργανισµού. Και οι κανόνες περιβαλλοντικής µελέτης και επι-
πτώσεων, οι οποίοι ισχύουν σε άλλες περιπτώσεις όπου πρόκει-
ται να ριχτούν στη θάλασσα απόβλητα, δεν τηρούνται εκ των
προτέρων, διότι ακριβώς δεν προβλέπεται, δεν πρέπει να γίνει
και δεν θα γίνει κάτι τέτοιο.

Νοµίζω ότι έχω καλύψει τις περισσότερες από τις ερωτήσεις
που ετέθησαν. Το Υπουργείο είναι στη διάθεσή σας και στη διά-
θεση οποιουδήποτε για πληροφόρηση, στο µέτρο που έχουµε κι
εµείς πληροφόρηση.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Τώρα µιλάτε σωστά. Αυτό ήταν
σωστό.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):
Όταν δεν έχουµε πληροφόρηση, µπορούµε να ζητήσουµε και
όποτε έχουµε ζητήσει έχουµε λάβει.

Σας είπα ότι µε δική µας πρωτοβουλία, ο κ. Σεϊµένης ο καθη-
γητής, πήγε και έκανε επιθεώρηση του πλοίου. Με δική µας πρω-
τοβουλία έγινε τηλεδιάσκεψη πριν από µερικές ηµέρες, όπου και
οι επιστήµονες του Γενικού Χηµείου του Κράτους και της Εθνικής
Επιτροπής, είχαν τη δυνατότητα να µάθουν µε λεπτοµέρειες
βήµα-βήµα τη διαδικασία, η οποία θα ακολουθηθεί. Και βεβαίως
είµαστε στη διάθεση και των φορέων της Κρήτης. Θα τους δω,
όπως είπα, αµέσως µετά.

Πιστεύω ότι, βεβαίως, και εµείς –και εγώ και ο κ. Βενιζέλος και
όλη η Κυβέρνηση– θα ήµασταν πιο ευτυχείς, αν δεν υπήρχαν κα-
θόλου χηµικά όπλα. Ας ξεκινήσουµε από αυτό. Τα χηµικά όπλα
δεν τα φτιάξαµε εµείς. Ο κ. Βενιζέλος κατηγορείται για πάρα
πολλά, άκουσα τώρα ότι κατηγορήθηκε και για τα χηµικά όπλα
της Συρίας. Σας υπενθυµίζω ότι όταν αποφασίστηκε η κατα-
στροφή των χηµικών όπλων, δεν ήταν Υπουργός Εξωτερικών ο
κ. Βενιζέλος. Τουλάχιστον γι’ αυτό ας µην τον κατηγορήσουµε.

Επίσης, θέλω να επαναλάβω –διότι νοµίζω ότι µερικοί δεν θέ-
λουν να το ακούν- ότι είχαµε και έχουµε κάνει πολύ µεγάλη κινη-
τοποίηση, περισσότερο από οποιοδήποτε άλλη χώρα. Ο κ.
Βενιζέλος έχει θέσει το θέµα και στους Ιταλούς οµολόγους του,
στους διαδοχικούς Υπουργούς Εξωτερικών, όταν τους συνάν-
τησε, και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στην κ. Άστον, και στους Πορ-
τογάλους και στους Αµερικάνους, όποτε συζητάµε. Θέλω να πω
ότι δεν µπορεί κανείς να ισχυριστεί ότι το Υπουργείο Εξωτερικών
αδρανεί. Και, βεβαίως, απορρίπτω ακόµα µια φορά κάθετα την
κατηγορία περί εθελοδουλίας.

Κλείνω, λοιπόν, την παρέµβασή µου, ευχαριστώντας το Κοινο-
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βούλιο και τους επερωτώντες, που µας έδωσαν την ευκαιρία να
ενηµερώσουµε και την κοινή γνώµη σε ένα θέµα, που, πράγµατι,
απασχολεί την κοινή γνώµη και στην Κρήτη και αλλού.

Πιστεύω και ελπίζω ότι τα στοιχεία τα οποία έθεσα υπ’ όψιν
της Βουλής αλλά και άλλα στοιχεία, τα οποία θα θέσω υπ’ όψιν
των φορέων –όσα δεν πρόλαβα εδώ– τουλάχιστον θα καθησυ-
χάσουν την κοινή γνώµη. Διότι, πράγµατι, πιστεύω ότι όλες οι εν-
δείξεις συγκλίνουν στο ότι γίνεται µια καταστροφή, η οποία θα
καταστήσει τη Μεσόγειο λιγότερο ευάλωτη και επικίνδυνη στα
χηµικά όπλα απ’ ότι το σηµερινό στάτους, το οποίο συνίσταται
στην αποθήκευση αυτών των χηµικών όπλων σε κάποιες παλιές
αποθήκες σε µια εµπόλεµη ζώνη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

τον λόγο για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ένα λεπτό, κύριε Αυγε-

νάκη.
Θα ζητήσω την άδεια του Σώµατος να δώσω τον λόγο, παρά

τον Κανονισµό, για δυο λεπτά στον κ. Γλέζο και για δυο λεπτά
στον κ. Αυγενάκη και µετά θα µιλήσει ο κ. Κουρουµπλής και θα
κλείσουµε τη συνεδρίαση.

Ορίστε, κύριε Γλέζο, έχετε τον λόγο.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Με είχε διαβεβαιώσει η Αντιπρόεδρος ότι

θα µου δώσει τον λόγο και γι’ αυτό τον ζήτησα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Θα σας τον έδινα εγώ

ούτως ή άλλως.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Δεν πειράζει.
Δεν θα έλθουµε σε αντίθεση µε τη διαβεβαίωση της εκπροσώ-

που της Νέας Δηµοκρατίας ότι ξεκίνησε πρώτη τον αγώνα εναν-
τίον των χηµικών όπλων. Δεν θα µαλώσουµε. Το ερώτηµα όµως
είναι. Από εκεί και πέρα, γιατί δεν συνεχίστηκε η προσπάθεια και
η προβολή του θέµατος; Γιατί δεν κάνατε εσείς µια επίκαιρη επε-
ρώτηση; Είναι ένα ερώτηµα που πηγάζει αυθαίρετα από  το όλο
θέµα.

Οι πωλήσαντες τα χηµικά όπλα ή τις πρώτες ύλες είναι οι κύ-
ριοι υπεύθυνοι για την κατάσταση. Όλοι αυτοί έχουν ενδιαφερ-
θεί, για να µεταφερθούν είτε µε σιδηροδρόµους είτε µε
αυτοκίνητα τα πλοία στην Αττάλεια. Γιατί δεν εξασφαλίζεται ότι
η υδρόλυση θα γίνει στην  περιοχή της Αττάλειας; 

Προβλήθηκε το θέµα ότι µπορεί να πέσει καµµία οβίδα. Μα
αυτό είναι το θέµα, να εξασφαλίσουν ότι θα υπάρξει ανακωχή σε
όλη τη διάρκεια της υδρόλυσης η οποία θα γίνει σε εκείνο το
έδαφος. Γιατί εµείς δεν ζητήσαµε να υπάρξει ανακωχή για την
υδρόλυση επί τόπου στη Συρία; Δεν µπορεί να γίνει αυτό; Αυτοί
οι οποίοι πούλησαν τις πρώτες ύλες και αυτοί οι οποίοι πούλησαν
απευθείας χηµικά όπλα, να αναλάβουν την ευθύνη. Ανάµεσα σε
αυτούς απ’ ό,τι φαίνεται, είναι και η Ιταλία. Να γίνει σε οποιοδή-
ποτε λιµάνι της Ιταλίας η αποβίβαση αµέσως και από εκεί να µε-
ταφερθούν µε τα αυτοκίνητα και µε σιδηροδρόµους όπου αλλού
θέλουν, για να γίνει υδρόλυση.

Όλα τα στοιχεία που µας παραθέσατε, αγαπητέ Υπουργέ, τα
παρακολούθησα µε πολλή µεγάλη προσοχή. Όταν µιλάµε για τη
διασφάλιση µη τυχόν υπάρξει διαρροή, σηµαίνει ότι υπάρχει κίν-
δυνος αφ’ εαυτού, εξ ορισµού. Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι. Ποιος,
λοιπόν, µας διασφαλίζει από µία σύγκρουση πλοίων µέσα στη
νύκτα; Ποιος µας διασφαλίζει από έναν µετεωρίτη που είναι η πιο
απίθανη περίπτωση; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):
Όχι…

ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Μη λέτε ποτέ όχι.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Δεν

µας διασφαλίζει κανείς. 
ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Το αεροπλάνο της Μαλαισίας αποδει-

κνύει ότι πολλά µπορούν να γίνουν και να υπάρξουν. Μη λέτε,
λοιπόν, ποτέ όχι σ’ αυτήν την περίπτωση.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Το
αντίθετο λέω. Λέω ότι κανείς δεν µπορεί να µας διασφαλίσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Πάντως, ο µετεωρίτης
είναι λίγο δύσκολο να…

ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Οι χώρες που τα πούλησαν έχουν υπο-

χρέωση να το διαλύσουν. Για µας υπάρχει κίνδυνος και αυτόν
τον κίνδυνο οφείλει να τον αντιµετωπίσει η Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε.
Ορίστε, κύριε Αυγενάκη, έχετε και εσείς τον λόγο για δυο

λεπτά µε την άδεια του Σώµατος.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ και ευχαρι-

στώ που µου δίνεται η ευκαιρία να µιλήσω, παρ’ ότι δεν προβλέ-
πεται από τον Κανονισµό.

Κύριε Γλέζο, επίκαιρες ερωτήσεις έχουν κατατεθεί και από
εµένα τον ίδιο αρχικά και µετέπειτα και από άλλους Βουλευτές
κατ’ επανάληψη.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Επίκαιρη επερώτηση;
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Επίκαιρη ερώτηση, επαναλαµ-

βάνω. Άρα, το θέµα συζητήθηκε εδώ στη Βουλή παρουσία του
κ. Κούρκουλα για πρώτη φορά µετά από παρέµβαση του υπο-
φαινόµενου ως Κρητικού Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό
είναι το ένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Έχετε δίκιο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δεύτερον, επειδή το θέµα είναι

επικίνδυνο, επειδή το θέµα είναι σοβαρό, γίνεται και συζήτηση.
Αν δεν ήταν επικίνδυνο και αν δεν ήταν σοβαρό, δεν θα κάναµε
καµµία κουβέντα. Θα το εξαντλούσαµε σε µια συνάντηση. Όµως,
το θέµα είναι ιδιαίτερα ευαίσθητο και κυρίαρχα πολιτικό. 

Και εδώ θα µου επιτρέψετε να πω µια κουβέντα µόνο και θα
πάω παρακάτω σε κάποια άλλα ζητήµατα για το τι κάνει η Ευ-
ρώπη και τι Ευρώπη θέλουµε. Είναι ένα δίληµµα, που, βεβαίως,
πρέπει να µας απασχολήσει µια και σε ένα µήνα θα έχουµε ευ-
ρωεκλογές. 

Άρα, λοιπόν, όταν παρακολουθούµε αυτήν την ώρα να εξελίσ-
σεται στην Ευρώπη µια υπόθεση µέσα στα πόδια της και βλέ-
πουµε µια Ευρώπη νωχελικά να λειτουργεί ως παρατηρητής και
όχι ως έχων τον πρώτον λόγο, αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι αυτή
η Ευρώπη που έχει διαµορφωθεί, θέλει εξέλιξη. Και εδώ είναι το
δικό µας στοίχηµα και τα δικά µας ζητήµατα που πρέπει να τε-
θούν.

Κύριε Κριτσωτάκη, σχολιάσατε πριν στην τοποθέτησή σας -
σας έβλεπα ευρισκόµενος έξω, έχοντας ένα ραντεβού- για το εάν
είµαι αντίθετος µε τους χειρισµούς του κ. Βενιζέλου. Σαφέστατα!
Και χαίροµαι που ο κ. Κούρκουλας φαίνεται, πλέον, εξαιρετικά
ενηµερωµένος σε σχέση µε την πρώτη φορά που βρεθήκαµε στο
Κοινοβούλιο, που οµολογουµένως το Υπουργείο Εξωτερικών
έδειχνε να αγνοεί -ή τουλάχιστον εγώ αυτό εισέπραξα- εξαιρε-
τικά πολλές λεπτοµέρειες αλλά λεπτοµέρειες ουσίας. 

Ο κ. Βενιζέλος ας µην κάνει επίπληξη, όπως προχθές στη δια-
καναλική συνέντευξη που έδωσε, όπου, ούτε λίγο ούτε πολύ,
έδειξε ότι θα µας κάνει «ντα», επειδή ασχολούµαστε µε ένα ζή-
τηµα. Ασχολούµαστε όχι επειδή θέλουµε να κάνουµε µεταξύ µας
σπέκουλα ή να κάνουµε πολιτικές συγκρούσεις, σε ένα ζήτηµα
εξαιρετικά ευαίσθητο. Όχι! Ασχολούµαστε επειδή έχουµε µια
αγωνία παραπάνω, επειδή, τέλος πάντων, είναι κυριολεκτικά
µπροστά στα πόδια µας. Και, βεβαίως, σεβόµαστε και εµπιστευό-
µαστε τους διεθνείς οργανισµούς αλλά επιτέλους αφήστε να
έχουµε κι εµείς τις δικές µας ανησυχίες.   

Από την άλλη τώρα, οι περιβαλλοντικές οργανώσεις, οι οικο-
λογικές οργανώσεις, οι τρεις στον αριθµό, είπαν τα δικά τους,
έδωσαν στη δηµοσιότητα τις δικές τους εκθέσεις. Επιτρέψτε
µας, όµως, να πούµε το εξής. Ναι στους διεθνείς οργανισµούς,
οι περιβαλλοντικές οργανώσεις έχουν τις δικές τους θέσεις αλλά
δεν θα υποκαταστήσουν σε καµµία των περιπτώσεων την αγωνία
των πολιτών, την αγωνία των θεσµικών οργάνων, την επίσηµη
θέση της ελληνικής Κυβέρνησης και φυσικά τις ευθύνες που πρέ-
πει να αναλάβει ο κάθε ένας εκ των συµµετεχόντων σε ένα τέτοιο
τραπέζι διεθνών οργανισµών. 

Και ένα τελευταίο. Κύριε Υπουργέ, κατ’ επανάληψη -και προ-
σωπικά- ζητούσαµε µε κάθε τρόπο και σε κάθε τόνο τρία πράγ-
µατα. 

Πρώτα απ’ όλα, ζητούσαµε ενηµέρωση όλων των εκπροσώπων
των φορέων της Κρήτης για το θέµα αυτό, έστω και σήµερα,
µετά τη συζήτηση. Δεσµευθήκατε ότι θα το κάνετε και σας ευ-
χαριστούµε πολύ γι’ αυτό. 

Δεύτερον, διεκδικήσαµε, πέρα από την επιθεώρηση που έκανε
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ο κ. Σεϊµένης -και καλώς έγινε- να υπάρχει µια παρουσία, τουλά-
χιστον, Έλληνα επιστήµονα στο πλοίο κατά τη διαδικασία της
υδρόλυσης. 

Και τρίτον, κύριε Υπουργέ, παρακαλώ πολύ να εξετάσετε το
ενδεχόµενο εάν µπορεί το ΕΚΕΘΕ για παράδειγµα, να πάρει µε-
τρήσεις πριν, κατά τη διάρκεια και µετά. Τα στοιχεία αυτά τα
οποία θα συγκεντρώσει, είµαι βέβαιος ότι θα είναι η καλύτερη
απάντηση σε οποιονδήποτε θα θελήσει να χτίσει την όποια πα-
ραπληροφόρηση µε αφορµή αυτό το γεγονός. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Δεν υπάρχει προσω-

πικό, κύριε Υπουργέ. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):

Υπάρχει προσωπικό και θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Υπουργέ, όταν

απευθύνονται σε εσάς, δεν υπάρχει προσωπικό. Είστε ο Υπουρ-
γός και σας ρωτούν. Δεν θα σας δώσω τον λόγο επί προσωπικού
αλλά έχετε το δικαίωµα… 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):
Υπάρχει προσωπικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Έχετε το δικαίωµα να
τριτολογήσετε.  

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Επι-
χειρήθηκε µια µικροκοµµατική προβοκάτσια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κατάλαβα τι θέλετε να
πείτε. Θα τριτολογήσετε, κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τρείς φοιτητές και
φοιτήτριες και τρείς εκπαιδευτικοί - συνοδοί τους από το Πανε-
πιστήµιο Λέιντεν της Ολλανδίας, οι οποίοι πραγµατοποιούν επί-
σκεψη στη Βουλή.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κουρουµπλής. 
Μέχρι τώρα η συζήτηση πάει καλά. Για να την κλείσουµε και

καλά, θα πρέπει να είµαστε στο χρόνο µας όλοι. Ευχαριστώ
πολύ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεκτές οι συστάσεις, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε, εχθές ακούσαµε κάτι ακόµα εκπληκτικό, που
µας άφησε εµβρόντητους. Ακούσαµε, λοιπόν, τον αξιότιµο Αντι-
πρόεδρο της Κυβέρνησης να λέει ότι το χρέος το ελληνικό είναι
βιώσιµο. 

Αυτό σηµαίνει, κύριε Πρόεδρε, ότι προσφέρουµε ένα δώρο
στην κ. Μέρκελ, που έρχεται σήµερα στην Ελλάδα, για τα αντί-
δωρα που υποτίθεται θα µας δώσει. 

Εκδηλώνεται πλέον η πολιτική της Κυβέρνησης, η οποία έλεγε
εδώ και δύο χρόνια ότι θα έρθει η ώρα του κουρέµατος και σή-
µερα θυσιάζει το κούρεµα του δηµοσίου χρέους του ελληνικού
λαού στο βωµό της παρουσίας της κ. Μέρκελ στην Ελλάδα. Είναι
ένα µεγάλο δώρο της ετοιµόρροπης Κυβέρνησης, η οποία πνέει
τα λοίσθια -τα πολιτικά λοίσθια-  εν όψει των εκλογών της 25ης

Μαΐου. 
Κύριε Πρόεδρε, ακούσαµε και κάτι ακόµα εκπληκτικό. Ακού-

σαµε Έλληνα Βουλευτή να είναι περιχαρής για την εφαρµογή,
τη θέσπιση και υλοποίηση σε ό,τι αφορά τα ελληνικά οµόλογα
του Αγγλικού Δικαίου. 

Μας είπε µάλιστα, θεωρώντας ότι είναι χαµηλή και η νοηµο-
σύνη µας, πως εµείς φανταζόµαστε ότι θα έρθουν εδώ να µας
πάρουν την Ακρόπολη. 

Κύριε Πρόεδρε, την Ακρόπολη κανείς δεν φαντάζεται ότι µπο-
ρούν να την πάρουν. Τα έσοδα, όµως, της Ακρόπολης, είναι σί-
γουρο ότι µπορεί κάποιοι να τα διεκδικήσουν στο πλαίσιο
διεκδίκησης και υλοποίησης των δεσµεύσεων που έχει λάβει η

Κυβέρνηση σε αυτήν τη σηµερινή έκδοση είτε αφορά το Αγγλικό
Δίκαιο είτε τους νέους νοµικούς δεσµούς και τις νέες νοµικές δε-
σµεύσεις που έχει αναλάβει.

Τώρα να έρθουµε στο ζήτηµα το επίδικο. 
Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά σας θέσαµε πάρα πολλά ερωτή-

µατα και δεν απαντήσατε σε κανένα. Σας ρωτώ, λοιπόν. Διεκδι-
κήσατε να µην προωθηθεί η υδρόλυση στην περιοχή αυτή, στους
αρµόδιους οργανισµούς είτε στην Ευρωπαϊκή Ένωση είτε στον
αρµόδιο Οργανισµό καταπολέµησης των Χηµικών Όπλων; Προ-
βήκατε σε κανένα τέτοια διάβηµα; Όχι. Πρώτο «όχι».

Δεύτερον, πείτε µας έναν επιστηµονικό φορέα, το Πανεπιστή-
µιο Αθηνών, το Χηµείο Αθηνών, το Πανεπιστήµιο Κρήτης, τον
«Δηµόκριτο». Μας φέρνετε εδώ κάποιον κ. Σεϊµένη. Τι θα πει,
κύριε Υπουργέ, ο κ. Σεϊµένης; Τι είναι ο κ. Σεϊµένης; Εκπροσωπεί
κανέναν επιστηµονικό φορέα της χώρας, ο οποίος δεσµεύεται
ότι αυτή η διαδικασία είναι ελεγχόµενη;

Μας είπατε, λοιπόν, κάτι άλλο, εντελώς απίθανο, ότι δεν συµ-
φωνήσατε και εσείς να γίνουν στην Αλβανία. Δηλαδή, προβήκατε
σε διάβηµα; Καταθέστε το στη Βουλή. Τι µας λέτε τώρα; Σε ποι-
ους απευθύνεστε, κύριε Υπουργέ; Σε ποιους απευθύνεστε όταν
λέτε ότι, συµφωνήσαµε και εµείς να µη γίνει στην Αλβανία; 

Δεν έγινε στην Αλβανία, γιατί ξεσηκώθηκε ο αλβανικός λαός.
Και είναι προς τιµήν του και προς τιµή της κυβέρνησης του, η
οποία πραγµατικά υπήκουσε στην εντολή του λαού και όχι στην
εντολή των συµφερόντων της Γερµανίας, της Αγγλίας και όλων
αυτών που πούλησαν τα χηµικά όπλα στη Συρία και σε άλλες
χώρες. Και έρχεστε εδώ και µας λέτε ότι συµφωνήσατε να µη
γίνει στην Αλβανία και δεχθήκατε. Και το λέτε στον ελληνικό λαό!
Το να µας πείτε ότι τέλος πάντων δεν είχαµε –υποτίθεται- άλλη
επιλογή, να δείξουµε κατανόηση. Αλλά, να µας πείτε ότι συµφω-
νήσατε να µη γίνει στην Αλβανία για να γίνει µέσα στη Μεσόγειο; 

Δεχθήκατε, λοιπόν, να γίνει στη Μεσόγειο. Να πάµε και εκεί.
Καταθέστε µας, λοιπόν, τη µελέτη προφύλαξης, πρόληψης, εγ-
γύτητας, ασφάλειας, όλα αυτά που θα προστατεύσουν, πραγµα-
τικά, τη διαδικασία από απρόβλεπτες συνέπειες. Διότι ξέρετε
πολύ καλά ότι η περιοχή είναι υψηλής σεισµικότητας. Εάν προ-
κύψει ένας σεισµός, ποιος θα αναλάβει την ευθύνη; 

Και επειδή ειπώθηκαν εδώ πολύ ωραία ορισµένες εξυπνάδες
από ορισµένους συναδέλφους, πείτε µας, λοιπόν, κύριε
Υπουργέ, στην περίπτωση που γίνει ένα ατύχηµα -εγώ σας λέω
1% ή 1‰- τι µπορεί να συµβεί στη Μεσόγειο; Μπορείτε να απαν-
τήσετε σε αυτό; Θα αναλάβετε την ευθύνη ότι  η Μεσόγειος θα
καταστραφεί για τα επόµενα πενήντα χρόνια; Και µας λέτε εδώ
ότι νοιάζεστε για τον τουρισµό, έµπλεοι µεγάλου πατριωτισµού,
ενώ εµείς που δεν διαθέτουµε αυτό το αίσθηµα, λέµε πράγµατα
που δηµιουργούν προβλήµατα στον τουρισµό.

Κύριε Υπουργέ, δεν είναι τόσο απλά τα πράγµατα. Είναι µια
πολύ µεγάλη και επικίνδυνη επιχείρηση. Είναι ρίσκο. Και δεν µας
πείθετε για τις προσπάθειες που έπρεπε να κάνετε -και δεν κά-
νατε- προκειµένου να αποφύγουµε αυτήν την υπόθεση. Σε λίγο
θα µας πείτε ότι πρέπει να είµαστε και περιχαρείς! 

Δεν τολµήσατε ούτε να βάλετε το ζήτηµα να υπάρξει ανακωχή
από το αιµατοκύλισµα στη Συρία και να επιλεγεί ενδεχοµένως
ένας άλλος χώρος. Ούτε αυτό µας είπατε. Τίποτα δεν µας είπατε,
παρά µόνο ήρθατε να διασκεδάσετε εδώ για άλλη µια φορά την
αγωνία ενός ολόκληρου λαού και κυρίως του κρητικού λαού.

Ε, λοιπόν, εγώ σας το λέω, επειδή ξέρω τι σηµαίνει Κρήτη και
ξέρω την ιστορία αυτού του λαού και ξέρω την ψυχολογία του.
Δεν θα γίνει αυτή η ιστορία. Σας το λέω και είµαι σίγουρος ότι
δεν θα το επιτρέψει ο κρητικός λαός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώσατε. Ευχα-
ριστούµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρό-
εδρε, ευπειθής εις τα συστάσεις σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Πάντοτε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Δεν

ζητάω την κατανόησή σας, γιατί παρ’ όλες τις εξηγήσεις, φαίνε-
ται ότι δεν συνεννοούµαστε. 

Εσείς επενδύετε στο φόβο, εσείς επενδύετε σε παράλογους
φόβους. Μιλάτε τώρα για καταστροφή της Μεσογείου επί πε-
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νήντα χρόνια, λες και είµαστε οι µόνοι οι οποίοι ενδιαφερόµαστε
για τη Μεσόγειο, λες και δεν υπάρχουν άλλες παράκτιες χώρες,
λες και δεν υπάρχουν διεθνείς οργανισµοί, λες και δεν υπάρχει
ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών. Εσείς επενδύετε στον φόβο,
τον παράλογο φόβο, τον υπερβολικό φόβο. 

Σας είπα ότι η πρώτη αποστολή αυτού του διεθνούς οργανι-
σµού, είναι να κάνει ανάλυση κινδύνων. Αυτό κάνει. Και διάλεξε
ως την πιο ασφαλή µέθοδο αυτήν που διάλεξε. Δεν ήταν δική µας
επιλογή ούτε ερωτηθήκαµε εµείς. Ούτε εµείς ούτε κανείς άλλος. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν επέλεξαν το συγκεκρι-
µένο χώρο, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Παρακαλώ, να µη δια-
κόπτει κανένας.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ο
οργανισµός αυτός έχει ένα εκτελεστικό συµβούλιο το οποίο
απαρτίζεται από ειδικούς, διότι αυτό δεν είναι πολιτική απόφαση,
είναι απόφαση τεχνική, επιστηµονική. Ο οργανισµός αυτός έχει
καταστρέψει χηµικά όπλα…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ποιανού; Επιστηµονικού
φορέα της Ελλάδας; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Πα-
ρακαλώ, αφήστε µε να µιλήσω. Τροµάζετε τον κόσµο χωρίς
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Παρακαλώ να διευκο-
λύνετε τη συζήτηση.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):
Ήρθε τώρα ένας Βουλευτής ή ένα κόµµα να µας πει ότι είναι το
µόνο που ενδιαφέρεται. 

Σας λέω ότι έχω θέσει και εγώ το ερώτηµα κατ’ ιδίαν τι θα γίνει
αν γίνει ατύχηµα, αν πέσει µετεωρίτης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Αν πέσει µετεωρίτης,
«γαία πυρί µειχθήτω». Το πλοίο θα σκεφτούµε;

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):
Ακούστηκε και αυτό.

Κύριε Γλέζο, εγώ δεν µπορώ να δώσω διαβεβαίωση, διότι στη
ζωή και στο σύµπαν ολόκληρο δεν υπάρχει απόλυτη ασφάλεια.
Όµως έθεσα το ερώτηµα, διότι ενδιαφερόµουν και εγώ ως απλός
πολίτης, για το τι θα γίνει αν πέσει µετεωρίτης και γίνει ατύχηµα.
Βεβαίως, θα γίνει κάποια µόλυνση αλλά αυτά που ακούω από τον
κ. Κουρουµπλή για «πενήντα χρόνια νεκρή θάλασσα», πριν ακόµα
ξεκινήσει, είναι υπερβολικά, δεν έχουν καµµία επιστηµονική
βάση. 

Και αυτό δεν σας το λέω εγώ ούτε σας το λέει το Υπουργείο
Εξωτερικών, το οποίο -ανοίγω παρένθεση- λειτουργεί ως Υπουρ-
γείο Εξωτερικών, κύριε Αυγενάκη. Βεβαίως, µερικά στοιχεία που
σας έδωσα σήµερα, δεν σας είχαν δοθεί τις προάλλες, πριν από
ένα µήνα, διότι σας είπα ότι και ο οργανισµός αυτός συνεχίζει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Πολύ ωραία, δεν υπάρ-
χει παρεξήγηση. Λύθηκε το θέµα.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Το
Υπουργείο Εξωτερικών έχει πάγια πολιτική, διότι τέθηκε και το
ερώτηµα τι έχει κάνει το Υπουργείο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Προέκυψαν. Πολύ σωστά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Το αναγνωρίζει ότι λύ-

θηκε και ο κ. Αυγενάκης. Έκλεισε. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Για

την Αλβανία, πράγµατι η Αλβανία δεν δέχθηκε, διότι υπήρχαν κι-
νητοποιήσεις. Αλλά, εµείς -εγώ προσωπικά και το Υπουργείο- εί-
µαστε ευχαριστηµένοι που δεν δέχθηκε η Αλβανία, διότι
θεωρούσαµε και συνεχίζουµε να θεωρούµε -µη γελάτε, κύριε
Κουρουµπλή, αυτή είναι η γνώµη µας- ότι οι κίνδυνοι µόλυνσης
του υδροφόρου ορίζοντα ήταν µεγαλύτεροι. Και όπως σας είπα
πριν, για τέτοιου είδους δουλειές, όπως και να το κάνουµε, προ-
τιµώ τους Αµερικάνους. Μπορεί να µην τους προτιµάω για χίλια
δύο άλλα πράγµατα, σε αυτό, όµως, τους προτιµώ. Τι να κά-
νουµε;

Όσον αφορά το αν είπαµε «όχι» στην υδρόλυση. Σας είπα ότι
η επιλογή γίνεται από αυτόν τον διεθνή οργανισµό, ο οποίος είναι
αυτόνοµος. Δηλαδή, δεν ψηφίζουν τα κράτη, δεν γίνεται παζάρι,
δεν γίνεται ποιος έχει ειδική ή αυξηµένη πλειοψηφία.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Πώς αντέδρασε η Αλβανία και είπε

«όχι» και εµείς δεν το κάνουµε; Παλεύετε µε τη λογική και φυσικά
χάνετε, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Το ρωτήσατε αυτό και
δίνει απάντηση.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Η
απόφαση του οργανισµού, είναι να γίνει υδρόλυση στα διεθνή
ύδατα. Με συγχωρείτε, µην παραβιάζουµε βασικές αρχές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Άλλο το ένα άλλο το
άλλο.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):
Εµείς δεχθήκαµε να γίνει στα χωρικά µας ύδατα ή στο έδαφός
µας κάτι; Όχι. Αλλά ο διεθνής οργανισµός δεν κάνει ψηφοφορία
µεταξύ των χωρών, όταν αποφασίσει να κάνει κάτι στα διεθνή
ύδατα. Είναι απλό.

Οµολογώ ότι δεν έχω ενηµερωθεί από τους τεχνικούς τι θα
µπορούσε να συµβεί αν γίνει σεισµός. Υπενθυµίζω ότι είναι πάνω
σε καράβι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Μπορεί να γίνει τσουνάµι.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Αν

γίνει τσουνάµι, τότε δεν ξέρω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Μισό λεπτό, κύριε

Υπουργέ. 
Από τους σεισµούς πήγαµε στο τσουνάµι τώρα; Δεν αφήσαµε

τίποτα. Για όνοµα του Θεού!
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):

Θέλω να καταλήξω, χωρίς να θέλω να αµφισβητήσω ή να υποτι-
µήσω το εύλογο ενδιαφέρον όλων µας για το περιβάλλον, για τη
Μεσόγειο, λέγοντας ότι είναι ένα ενδιαφέρον, που συµµερίζονται
και η Ευρωπαϊκή Ένωση και τα κράτη τα οποία βρέχονται από
τη Μεσόγειο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Και για την Κρήτη ιδιαί-
τερα, κύριε Υπουργέ. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Και
για την Κρήτη ιδιαίτερα αλλά θέλω να πω ότι πάντα στη διαχεί-
ριση του κινδύνου και του φόβου πρέπει να υπάρχει µία λογική.
Για το µόνο που κάνω έκκληση, είναι να µην υπερβούµε τα όρια
της λογικής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Έχω δικαίωµα τριτολογίας,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Θέλετε να το συνεχί-

σετε το πινγκ πονγκ;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Θέλω τον λόγο για τρία

λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τον λόγο έχει ο κ. Κου-

ρουµπλής. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Είπαµε, κύριε Πρόεδρε, να

τηρούµε τους κανόνες, το χρόνο αλλά όχι και να καταργούµε και
το δικαίωµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Γιατί µέχρι τώρα τους
τηρήσαµε; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση δεν υποκύπτει ποτέ στον πειρασµό να ισχυρίζεται
ότι νοιάζεται µόνο αυτός ο χώρος γι’ αυτά τα ζητήµατα. Είναι
προς τιµήν του συναδέλφου, του κ. Αυγενάκη, ότι ουσιαστικά
έχει συστρατευτεί σε αυτήν την αγωνία. Και στη Νέα Δηµοκρατία
υπάρχουν πάρα πολλές δυνάµεις που έχουν αυτήν την αγωνία
και στο ΠΑΣΟΚ και σε όλα τα κόµµατα. 

Δεν είναι µία υπόθεση που αφορά, κύριε Υπουργέ, κάποιο
κόµµα, αφορά όλο τον ελληνικό λαό και σε όλες τις πολιτικές δυ-
νάµεις υπάρχουν άνθρωποι που έχουν την ίδια αγωνία. Ως εκ
τούτου, µακριά από εµάς αυτού του είδους οι πειρασµοί των
υπερπατριωτισµών που εκδηλώνονται από άλλες πλευρές. Καλό
θα είναι να είναι λίγο συγκρατηµένοι, γιατί ο καθένας έχει την
ιστορία του σε αυτόν τον τόπο. Να µην πάµε, λοιπόν, παραπίσω.

Κύριε Πρόεδρε, δεν ήρθε εδώ µία µελέτη από οποιονδήποτε
µαζικό, κοινωνικό και κυρίως επιστηµονικό φορέα της χώρας,
που να επιδεικνύει τουλάχιστον ανοχή γι’ αυτό που επιχειρείται
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να γίνει. Φέρτε µας, λοιπόν, την άποψη που έχει ο «Δηµόκριτος»,
γιατί εγώ µπορώ να σας πω ότι έχω άποψη για το ποια άποψη
έχουν οι επιστήµονες του «Δηµόκριτου».

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):
Φέρτε την.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Φέρτε µας, λοιπόν, το Πανε-
πιστήµιο της Κρήτης. Ποιο επιστηµονικό κέντρο; Μας λέτε ένα
όνοµα, του κ. Σεϊµένη. Και επειδή το είπε ο κ. Σεϊµένης, ο οποίος
δεν ξέρω ποιος είναι και τι εξαρτήσεις έχει…

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):
Είναι Γενικός Γραµµατέας της Εθνικής Αρχής. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …θα πρέπει να πειστούµε
εδώ, στο ελληνικό Κοινοβούλιο, ότι πρέπει να τηρηθεί αυτή η δια-
δικασία; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):
Είναι Γενικός Γραµµατέας της Εθνικής Αρχής Χηµικών Όπλων
εδώ και δεκαπέντε χρόνια. Πώς µιλάτε έτσι για δηµόσιους λει-
τουργούς;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Σας ρώτησα σε µία εκρηκτικά
σεισµογενή περιοχή, σε µία περιοχή που δεν ελέγχονται τα ρεύ-
µατα της θάλασσας…

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):
Είναι Γενικός Γραµµατέας εδώ και δεκαπέντε χρόνια…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Είναι επιστηµονικός φορέας
ο κ. Σεϊµένης; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):
Είναι Γενικός Γραµµατέας εδώ και δεκαπέντε χρόνια µε νόµο που
ψήφισε η ελληνική Βουλή. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ.
Είναι επιστηµονικός φορέας ο Σεϊµένης; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):
Ντροπή σας! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Κουρουµπλή, πιο
ήρεµα. Είναι καθηγητής ο κ. Σεϊµένης.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Μι-
λάτε εν τη απουσία του. Ντροπή σας!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Να ντρέπεστε εσείς, όταν έρ-
χεστε στο Κοινοβούλιο και λέτε άρρητα ρήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Κουρουµπλή, πα-
ρακαλώ πιο ήρεµα. Μην κλείσουµε τη συνεδρίαση µε ένταση
τώρα που πάµε και για το Πάσχα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ µιλώ µε
επιχειρήµατα, δεν µιλώ µε προσωπικές…

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Υπο-
βαθµίζετε τα πάντα. Υπάρχει εθνική αρχή, υπάρχει Γενικό Χηµείο
του Κράτους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Υπουργέ, παρα-
καλώ. 

Πάντως, το Προεδρείο έχει µία απορία, πώς ο σεισµός θα επη-

ρεάσει το πλοίο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Φέρτε µου, λοιπόν, έναν επι-

στηµονικό φορέα που υποστηρίζει την άποψή σας. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):

Επενδύετε στο φόβο. Ντροπή σας! 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Μόλις σας έδωσαν εντολή,

µπήκατε στη λογική της εκτέλεσης, γιατί δεν είχατε το κουράγιο
να πείτε ένα «όχι» ποτέ και σε κανένα φορέα. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Από
τσάµπα µάγκες έχουµε χορτάσει!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Καταθέστε, λοιπόν, τις πρω-
τοβουλίες σας που εξαντλήσατε για να αποφευχθεί αυτό το πρό-
βληµα. Καταθέστε τα στη Βουλή, για να ζητήσουµε συγγνώµη.
Ειδάλλως, µη µας λέτε αυτού του είδους τα ψευδοεπιχειρήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ήρεµα και κλείστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν υπάρχει αυτήν τη στιγµή πολίτης και δεν υπάρχει φορέας,

που να συµφωνεί γι’ αυτό εγχείρηµα. Ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, όχι
µόνο στο ότι δεν προεβλήθη αντίσταση από την ελληνική Κυβέρ-
νηση, όπως έγινε από άλλες κυβερνήσεις, όχι µόνο γιατί πρέπει
εκείνοι που πούλησαν, να αναλάβουν την ευθύνη, όχι γιατί δεν
εξασφαλίζει ούτε το πλοίο εγγυήσεις, αλλά κυρίως, κύριε Πρό-
εδρε, πρέπει να πούµε ότι ούτε γι’ αυτό το συγκεκριµένο εγχεί-
ρηµα, ο αξιότιµος κύριος Υπουργός δεν είχε το κουράγιο να
φέρει µελέτη. Έχετε µελέτη για όλα αυτά που προϋποτίθεται ότι
θα γίνουν σε αυτήν την περιοχή; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ωραία, το είπατε τέσσε-
ρις φορές. Κλείνουµε τη συζήτηση…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ούτε γι’ αυτό δεν έχετε µε-
λέτη. Είστε, λοιπόν, υπόλογοι απέναντι στον ελληνικό λαό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώσατε, κύριε
συνάδελφε. 

Πάντως, δεν κατάλαβα γιατί δηµιουργήθηκε τέτοιου είδους έν-
ταση και µάλιστα και ο κύριος Υπουργός δεν µας έχει συνηθίσει
και απορώ. Μάλλον, τον θίξατε, για να πω την αλήθεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 22/22/24-2-2014 επίκαιρης επερώτη-
σης των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ προς τους Υπουργούς
Εξωτερικών, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
και Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε το ζήτηµα της καταστροφής των
χηµικών όπλων της Συρίας στη θαλάσσια περιοχή της Μεσο-
γείου.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση και να διακόψουµε τις εργασίες της Ολοµέλειας της
Βουλής, λόγω των εορτών του Πάσχα;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.22’ λύεται η συνε-

δρίαση για τη Δευτέρα 28 Απριλίου 2014 και ώρα 18.00’, σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που θα σας διανεµηθεί. 
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